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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΘΕΑΤΡΟ

Μια αιώνια ιστορία αγάπης
Ανεβαίνει από την Κεντρική Σκηνή της ΕΘΑΛ το έργο του Γιάννη Καλα-
βριανού «Αβελάρδος και Ελοΐζα» σε σκηνοθεσία Κώστα Σιλβέστρου. Η
ηθοποιός Βασιλική Κυπραίου μιλάει στην «Κ» για τον αιώνιο έρωτα του
Αβελάρδου και της Ελοΐζας, που παρέμεινε ανεκπλήρωτος. Ζωή, σελ. 1

ΕΚΘΕΣΗ

Η «Κ» στην έκθεση-ύμνο στην Ελευθερία
Είκοσι έξι αρχαία από τις συλλογές του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου
της Ελλάδας μαζί με 26 έργα του 18ου και 19ου αιώνα ξεδιπλώνουν την
πολύτροπη εμπλοκή της αρχαιότητας με την επανάσταση, στην έκθεση
«Δι’ αυτά πολεμήσαμεν». Ζωή, σελ. 8

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο «Μόμπυ Ντικ» γίνεται μιούζικαλ
Ο Δημήτρης Παπαδημητρίου έγραψε το λιμπρέτο και τη μουσική, και
όπως λέει στην «Κ» η παράσταση έχει επική μορφή, «δεν πείραξα το έργο
στην ουσία του». Σκηνοθέτης της παράστασης ο Γιάννης Κακλέας και τα
σκηνικά είναι του Μανώλη Παντελιδάκη. Ζωή, σελ. 11

Με όπλα κάθαρσης 
για το ποδόσφαιρο 
Απομένει η βούληση των Αρχών  

Ποδοσφαιρικός κόσμος και κοινή γνώμη
παρακολουθούν με κομμένη ανάσα τα γε-
γονότα στο σκάνδαλο του ποδοσφαίρου,
αναμένοντας ότι οι αρμόδιοι δεν θα μείνουν
και πάλι στα λόγια και πως αυτή τη φορά
θα «φθάσουν το μαχαίρι στο κόκκαλο» και
δεν θα μείνουν στις εξαγγελίες. Σελ. 8

Ο πύραυλος που φέρει το διαστημόπλοιο «Solar Orbiter» (Ηλιακός Δορυφόρος) και θα τραβήξει φωτογραφίες των πόλων του Ηλίου απογει-
ώθηκε την περασμένη Κυριακή από τη Φλόριντα των ΗΠΑ και απομακρύνθηκε από τη Γη ώστε να «τοποθετήσει» το διαστημόπλοιο σε τροχιά
γύρω από τον Ηλιο. Η αποστολή είναι προϊόν συνεργασίας μεταξύ της NASA και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Διαστήματος (ESA). Με το «Solar
Orbiter» οι επιστήμονες ελπίζουν να δουν για πρώτη φορά με λεπτομέρεια τους πόλους του Ηλίου. Τα δεδομένα που θα συλλέξει το «Solar Or-
biter» θα συμβάλουν στην κατανόηση του κύκλου της ηλιακής δραστηριότητας. Το «Solar Orbiter» αναμένεται να συμπληρώσει 22 περιστρο-
φές γύρω από τον Ηλιο τα επόμενα 10 χρόνια. Σελ. 22

Ρίχνοντας φως στην επιφάνεια του ήλιου 

Πιέσεις στις τιμές των ακινήτων
Ειδικοί κάνουν λόγο για ενδεχόμενη μείωση 10-15% το 2020

Η υπερπροσφορά ακινήτων που θα υπάρ-
ξει τους επόμενους 6-12 μήνες θα επη-
ρεάσει την αγορά και ενδεχομένως να
οδηγήσει σε μείωση των τιμών κατά 10-
15% εκτιμούν ειδικοί του κλάδου. Κι
αυτό γιατί στην αγορά θα διοχετευθούν
ακίνητα που έχουν περιέλθει στην κατοχή
των τραπεζών και των διαχειριστών προ-

βληματικών δανείων. Οι εκτιμήσεις δεί-
χνουν πως τα πρώτα που θα επηρεαστούν
θα είναι τα χωράφια και τα οικόπεδα, σε
δεύτερη φάση  τα γραφεία και τρίτον
και τελευταίο τα σπίτια και τα διαμερί-
σματα. Για τα ενοίκια εκτιμάται πως σε
διάστημα 24 μηνών θα υπάρξει μείωση
μόνο κατά 1%. Οικονομική σελ. 4

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ 

Ο Σιζόπουλος 
καθάρισε όλα τα
στελέχη της ΕΔΕΚ

Mea culpa για τη στήρι-
ξη του Μαρίνου Σιζό-
πουλου στην προεδρία
της ΕΔΕΚ, λέει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο

Δημήτρης Παπαδάκης μετά τη διαγρα-
φή του από το Κίνημα. Απορρίπτει το
ενδεχόμενο δημιουργίας κόμματος ή
μεταγραφής του σε άλλο κόμμα σε αυ-
τή τη φάση, γιατί δεν θέλει να πλήξει
την ΕΔΕΚ και υποστηρίζει πως θα πιέ-
σει μαζί με άλλα στελέχη για να ξανα-
βρεί το κόμμα τις ρίζες του. Σελ. 5

Για την ώρα η δημοκρατία βρίσκεται σε ύφεση. Η ποιότητα
της παγκόσμιας δημοκρατίας καταγράφει αρνητικό υψηλό
15ετίας και η δυσφορία της κοινής γνώμης σημειώνει τη χειρό-
τερη επίδοση από το 1995. Σελ. 18-19

Η δημοκρατία στον κόσμο σήμερα

Κολλέγια «εκκολαπτήρια» αιτητών ασύλου
Τον φάκελο κολεγίων και εικονικών γάμων, για παραχωρήσεις  πολιτικού ασύλου ανοίγει το υπ. Εσωτερικών

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΜΠΟΡΙΔΗΣ

Συμφέροντα αντί
αρχές στον ΔΗΣΥ 
Αντί για αρχές και αξίες υπηρετούν-
ται συμφέροντα στον ΔΗΣΥ, λέει στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο Γιώργος
Παμπορίδης. Απαντά γιατί δεν διεκ-
δικεί την προεδρία του κόμματος,
ενώ χαρακτηρίζει ανόητους όσους
ασχολούνται με το 2023. Σχολιάζει
το κατά πόσο θα ήθελε να αναλάβει
το Υπουργείο Ενέργειας, τις σχέσεις
του με το ΑΚΕΛ, αλλά και το κατά πό-
σο έχει προσωπική διαφορά με τον
Νίκο Χριστοδουλίδη. Σελ. 9

ΕΥΤΥΧΗΣ ΒΑΣΙΛΑΚΗΣ

Πετάει ψηλότερα και
προσφέρει η AEGEAN
Ο πρόεδρος της AEGEAN Ευτύχης
Βασιλάκης μιλάει στην «Κ» για τα
επόμενα βήματα της εταιρείας, τις
εγχώριες και διεθνείς προκλήσεις
του κλάδου, αλλά και για το τι περι-
μένει από την ελληνική κυβέρνηση.
Η εταιρεία παρέλαβε τα τρία πρώτα
αεροσκάφη Airbus A320neo και κά-
νει πράξη τη μεγαλύτερη ιδιωτική
επένδυση στον κλάδο των αερομε-
ταφορών στην Ελλάδα ύψους $2,5-3
δισ. Οικονομική, σελ. 6

ΚΟΡΩΝΟΪΟΣ

Αποφυγή κρούσματος
εντός των πυλών
Στόχος της Κίνας ο έλεγχος της επι-
δημίας στην ενδοχώρα της, για τους
υπόλοιπους να μην έχουν εισαγόμε-
νο κρούσμα, και αν υπάρξει, να μην
προκαλέσει επιδημία στο εσωτερικό
των χωρών. Σελ. 20   

Αποκαλυπτικός για τις κινήσεις της
κυβέρνησης στην αναχαίτιση των
ροών μεταναστών, η παραμονή
των οποίων στην Κυπριακή Δημο-
κρατία δεν δικαιολογείται, εμφα-
νίζεται ο Νίκος Νουρής. Ο υπουργός
Εσωτερικών άνοιξε το θέμα των

παρατυπιών που έχουν εντοπισθεί,
όπως λέει,  στην  παραχώρηση κα-
θεστώτος πολιτικού ασύλου, σε
πρόσωπα που δεν το δικαιούνται.
Σύμφωνα με τα όσα αναφέρει στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο υπ.
Εσωτερικών, ο ίδιος διαθέτει στοι-

χεία πέντε ετών για κολέγια τα
οποία, όπως λέει χαρακτηριστικά,
έχουν μετατραπεί σε «εκκολαπτή-
ρια» αιτητών ασύλου. Σε αυστηρό
ύφος διαμηνύει πως όσα κολέγια
παρανομούν θα πρέπει να ανησυ-
χούν. Νομοθετικές αλλαγές βρί-

σκονται σε εξέλιξη και για τους ει-
κονικούς πολιτικούς γάμους προς
απόκτηση άδειας διαμονής στην
Κύπρο. Ο κ. Νουρής αναφέρεται
σε περιπτώσεις γυναικών από τη
Ρουμανία, οι οποίες παντρεύονται
κατά κύριο λόγο Ασιάτες. Σελ. 7

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ο περίγελως
Τα τελευταία γεγονότα που αφήνουν
έντονο τον λεκέ τους στο πολιτικό
τοπίο εξαιτίας καταγγελιών διαφθο-
ράς είναι εξαιρετικά ανησυχητικά.
Θυμίζουμε: ο σάλος στην ΕΔΕΚ, με
τη διαγραφή του ευρωβουλευτή Δη-
μήτρη Παπαδάκη, τα όσα γράφονται,
λέγονται και μεταδίδονται για τις
σχέσεις του προέδρου Αναστασιάδη
με τον Σαουδάραβα κροίσο και τη
χρήση αεροσκαφών του τελευταίου
από τον πρώτο, αλλά και η λίστα των
πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων
που πήραν δάνεια ή διευκολύνσεις
από τις τράπεζες, η οποία λίστα πη-
γαινοέρχεται από την Κεντρική Τρά-
πεζα στη Βουλή. Η κοινή γνώμη συ-
ζητεί καθημερινά και επισταμένα
την «επιδημία» που ενέσκηψε στην
πολιτική πιάτσα, διότι περί πιάτσας
πρόκειται πλέον. Η κυβέρνηση, η
Βουλή και τα κόμματα, αν θέλουν να
μη γίνονται άλλο περίγελως, πρέπει
να βρουν λύσεις πάραυτα. Διαφορε-
τικά ο εξευτελισμός θα γίνει τσουνάμι. 

ΚΟΜΜΑΤΙΚΟ

Στην επιφάνεια
οι παθογένειες
του Ενδιάμεσου
Η καρατόμηση του Δημήτρη Παπαδάκη και
τα όσα επακολούθησαν στην κόντρα με τον
Μαρίνο Σιζόπουλο έβγαλε στην επιφάνεια
τη μεγαλύτερη παθογένεια του κόμματος,
αλλά και του χώρου ευρύτερα, που δεν είναι
άλλη από τις προσωπικές ατζέντες των πο-
λιτικών προσώπων. Τέτοιες, που σε μία από
τις μεγαλύτερες κρίσεις της κυβέρνησης, ο
Ενδιάμεσος όχι μόνο δεν καταφέρνει να κε-
φαλαιοποιήσει τους κραδασμούς των κυβερ-
νώντων, αλλά οδηγείται σε μία κατακόρυφη
πτώση, με άγνωστες τις συνέπειες. Σελ. 4

Σε τεντωμένο σχοινί το Συριακό
Eνα βήμα πριν από την ανοιχτή σύγκρουση με τον κυβερ-
νητικό στρατό του Μπασάρ Ασαντ βρίσκεται η Τουρκία, κα-
θώς η κλιμάκωση των συγκρούσεων στην επαρχία Ιντλίμπ
απειλεί να διαρρήξει την εύθραυστη ρωσοτουρκική συ-
νεννόηση για τη διαχείριση του Συριακού. Σελ. 10, 21
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Σε διαδικασία ανέγερσης
βρίσκεται νέο κέντρο

φιλοξενίας δυναμικότη-
τας 500 ατόμων.
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΜΥΣΤΗΡΙΩΔΕΣ ΤΑΞΙΔΙ: [...] πολλαί εικασίαι γίνονται
επί της δηλώσεως, την οποίαν έκαμεν ο κ. Ρούζβελτ προ
της επιβιβάσεώς του επί του καταδρομικού «Τουσκα-
λούζα», ειπών ότι είναι πολύ φυσικόν να συνδυάση την

θαλασσίαν του εκ-
δρομήν με τα καθή-
κοντά του. Επίσης
σημαντικόν είναι το
ότι δεν ηρνήθη ότι εί-
ναι δυνατόν να συ-
ναντηθή κατά την εκ-
δρομήν του αυτήν με
αρμοδίους Αγγλους,
Γάλλους και Ιτα-
λούς. Πιστεύεται ότι

ο πρόεδρος θα επεκτείνη τον θαλάσσιόν του περίπατον
μέχρι της περιοχής όπου τα περιπολικά σκάφη επιτηρούν
την ζώνην της ουδετερότητος προς το Μεξικόν.

ΚΡΙΣΗ: Τηλεγραφούν εκ Σόφιας ότι [...] ο πρωθυπουργός
κ. Κιοσεϊβάνωφ υπέβαλεν εις τον βασιλέα περί την με-
σημβρίαν την παραίτησιν της κυβερνήσεως. Ο βασιλεύς
απεδέχθη την παραίτησιν. Ο βασιλεύς Βόρις [φωτ.] ανέ-
θεσεν εις τον καθηγητήν Μπόγνταν Φίλωφ, υπουργόν
της Δημοσίας Εκπαιδεύσεως εν τη παραιτηθείση κυβερ-
νήσει, την εντολήν του σχηματισμού της νέας κυβερνήσεως.
Ο καθηγητής Φίλωφ απεδέχθη την εντολήν και θα υποβάλη
εντός της αύριον τον κατάλογον των συνεργατών του
υπό την έγκρισιν του βασιλέως. [...] Αι αφορμαί της πα-
ραιτήσεως ταύτης δέον να αναζητηθούν προ παντός εις
την διένεξιν, η οποία είχε σημειωθή εις τους κόλπους
της κυβερνήσεως [...] επί των ζητημάτων της υποψηφιότητος
των βουλευτών κατά τας τελευταίας εκλογάς.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
16.II.1940

Το όνομά του, ο Οδυσ-
σέας, ο πολυμήχανος
βασιλιάς της Ιθάκης
κατά τα Ομηρικά έπη,
το πήρε κατά μία ερ-
μηνεία από το ρήμα

«οδύσσομαι» (οργίζομαι, μισώ κά-
ποιον) αλλά κατά πως λέει και ο Κα-
βάφης «τους Λαιστρυγόνας και τους
Κύκλωπας,  τον άγριο Ποσειδώνα
δε θα συναντήσεις,  αν  δεν τους
κουβανείς μες στην ψυχή σου,  αν
η ψυχή σου δεν τους στήνει εμπρός
σου». Ο Όμηρος, ο μεγάλος επικός
ποιητής της αρχαιότητας, που έγραψε
την Ιλιάδα των 15.693 στίχων και
την Οδύσσεια των 12.110 στίχων,
δημιούργησε τον Οδυσσέα προφανώς
για να δώσει στον κόσμο έναν ήρωα
ώστε να προσελκύει τους ακροατές
των ποιημάτων του, αλλά ταυτόχρονα
κι ένα θετικό πρότυπο στις κοινωνίες
των ανθρώπων για να πορεύονται
στον δρόμο το δύσκολο, τον  περι-
πετειώδη αλλά τον καλό. Όταν οι
Αχαιοί, μετά από ένα δεκαετή πόλεμο,
κατέλαβαν την Τροία, τη λεηλάτησαν,
σκότωσαν πολλούς αμάχους και
στρατιώτες, ενώ δεν σεβάστηκαν
ούτε καν όσους κατέφυγαν στους
ναούς ζητώντας άσυλο. Η τιμωρία
του Οδυσσέα για τις προσβολές κατά
των θεών που διέπραξε στην Τροία
ήταν να περιπλανηθεί δέκα χρόνια
πριν κατορθώσει να φτάσει στην
Ιθάκη. Έφυγε από την Τροία με τα
12 καράβια των Ιθακήσιων συντρό-
φων του κι άρχισαν οι περιπέτειες
τους από τη χώρα των Κικόνων, μετά
των Λωτοφάγων και στη συνέχεια
των Κυκλώπων. Εκεί αιχμαλωτίστη-
καν στη σπηλιά του Πολύφημου τον
οποίο ο Οδυσσέας τύφλωσε, εξορ-
γίζοντας γι’ αυτό τον  Ποσειδώνα.
Κατόπιν στο νησί του Αιόλου, πήραν
τον ασκό του θεού με τους άγριους
μόνο ανέμους που τους κατέστρεψαν
όλα τους τα καράβια πλην εκείνου
που έβγαλε τον Οδυσσέα στο νησί
των Λαιστρυγόνων κι ύστερα στης
μάγισσας Κίρκης, όπου είδε να με-
ταμορφώνονται σε ζώα πολλοί σύν-
τροφοί του. Με όσους του έμειναν
κατόρθωσε να φύγει ύστερα από
έναν χρόνο αιχμαλωσίας. Πέρασαν
από τα στενά των Σειρήνων και από
τα δόντια της Σκύλας και της Χάρυ-
βδης κι όσοι γλύτωσαν από το μένος

των θεών έφτασαν στο νησί του θεού
Ήλιου, όπου όμως, όλοι πλην του
Οδυσσέα, έχασαν τη ζωή τους. Ο
τραγικός Οδυσσέας παλεύει με τα
κύματα ώσπου φτάνει στο νησί της
Καλυψούς, όπου έμεινε για εφτά ολό-
κληρα χρόνια. Από κει φεύγει με μια
σχεδία και παλεύοντας με τις φουρ-
τούνες του Ποσειδώνα φτάνει στο
νησί των Φαιάκων, από εκεί με τη
βοήθεια της Ναυσικάς και του βασιλιά
Αλκίνοου, κατορθώνει να φτάσει
στην Ιθάκη, δέκα ολόκληρα χρόνια
αφότου έφυγε από την Τροία. Εκεί
σκότωσε τους 40 μνηστήρες που πο-
λιορκούσαν την Πηνελόπη και πήρε
ξανά τον θρόνο του. 

Η ιστορία τούτη διά της γραφίδας
του Ομήρου έφτασε να διδάσκεται
σε όλο τον πλανήτη από την αρχαι-
ότητα μέχρι και σήμερα. Έτσι έφτασε
και στον 21ο αιώνα με τον πολυμή-
χανο Οδυσσέα χαμένο πια, να κου-
βαλά δυστυχώς όλα τα συμπτώματα
μιας κοινωνίας σαθρής, αρρωστη-
μένα φιλόδοξης και βουλιμικής. Κα-
τάντησε πια ένας Οδυσσέας, εθνι-
κιστής, ρατσιστής, σωβινιστής, μι-
σογύνης και μισάνθρωπος. Ένας
Οδυσσέας με εξουσία δυσανάλογη
από αυτή που μπορεί να αντέξει το
μυαλό του. Σε σημείο που να γίνεται
εμμονικός και υπερβαίνοντας την
εξουσία του αρχίζει να καταδιώκει
όσους, οι εμμονές του καταγραφούν
στον νου του σαν εχθρούς. Ένας
Οδυσσέας που καταστρώνει σχέδια
για να φτάσει στην κορυφή της πυ-
ραμίδας. Εκεί που η εξουσία μπορεί
να σε μετατρέψει και σε δικτάτορα,
αν δεν υπάρχει, ανάλογος του αξιώ-
ματος, έλεγχος. Εκεί γίνεται ένας
Οδυσσέας-οδοστρωτήρας που δεν
μετρά οτιδήποτε πλην του θριάμβου
της αυθεντίας του. Ούτε το καλώς
νοούμενο δημόσιο συμφέρον, ούτε
την κοινωνική δικαιοσύνη, ούτε καν
τις προσδοκίες και τα όνειρα των
παιδιών μας. Η εποχή μας είναι προ-
κλητικά επικίνδυνη καθότι ένας
εξουσιαστής, με το ραβδί της ισχύος
μιας Κίρκης, μπορεί να μαγέψει το
λαό τον ευκολόπιστο, κατά τον αεί-
μνηστο Δέρβη, και να τον ανεβάσει
από το ύπατο πεδίο των εμμονών
στο ύπατο αξίωμα τους κράτους.         

Ο χαμένος Οδυσσέας

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Νέα επεισόδια των πολιτικών θρίλερ που βρί-
σκονται σε εξέλιξη θα έχουμε τη νέα εβδομά-
δα: Η κόντρα Παπαδάκη-Σιζό με εξελίξεις που
κόβουν την ανάσα, οι έρευνες για τα στημένα
ποδοσφαιρικά παιχνίδια που έκαναν κάποιους
να χάσουν τον ύπνο τους και ο φίλος Σαουδά-
ραβας με τα αεροπλανάκια που έκανε τον Νί-
καρο να πει το mea culpa του. Και ενώ στα δύο
πρώτα έχουν εμπλακεί η αστυνομία και τα δι-
καστήρια, στο τρίτο εμπλέκονται και πολλοί
βουλευτές και άλλοι πολιτευτές οι οποίοι το
ψάχνουν πολύ. Όπως ακούω από πηγή μου
που γνωρίζει «τα προεδρικά ταξίδια ήδη ξε-
ψαχνίζονται και ερευνώνται λεπτομερέστατα
και εντός και εκτός Κύπρου». Μάλιστα, σύμ-
φωνα με την πηγή μου, δύο βουλευτές αντα-
γωνίζονται ποιος θα προλάβει να βγάλει πρώ-
τος τα... ευρήματα.

Από την άλλη, στον Λόφο επενδύουν πολλά
στην έλευση των πολεμικών πλοίων που θα
φιλοξενηθούν τις επόμενες ημέρες στα λιμά-
νια Λάρνακας και Λεμεσού. Το εντυπωσιακό
αεροπλανοφόρο «Σαρλ ντε Γκωλ» θα συνο-
δεύεται από τέσσερις φρεγάτες, η μία από την
Ελλάδα, και θα συνεργαστούν για κοινές
ασκήσεις στη θαλάσσια περιοχή γύρω από την
Κύπρο. Η παρουσία του αεροπλανοφόρου και
των φρεγατών, αλλά και η αμυντική συνεργα-
σία της Γαλλίας με την Κύπρο και την Ελλάδα
είναι αλήθεια ότι στέλνει σαφέστατα μηνύμα-
τα προς την Τουρκία αλλά και στο εσωτερικό.
«Αυτή τη φορά δεν πρόκειται για κάποιες πο-
λιτικές δηλώσεις και στήριξη στα πλαίσια της
ΕΕ. Τόσο η φανερή στρατιωτική παρουσία, οι
κοινές ασκήσεις αλλά και ο εξοπλισμός του κυ-
πριακού στρατού με γαλλικούς πυραύλους
δείχνουν ξεκάθαρα την γαλλική, τουλάχιστον,
στήριξη», υποστήριζε προχθές γνωστός πολι-
τικός. Και υπέδειξε πως «αναμένεται και πιο...
συναρπαστική συνέχεια αφού ο ΥΠΑΜ Αγγελί-
δης θα συναντηθεί σύντομα με την  Γαλλίδα
ομόλογό του Φλοράνς»...

Την περασμένη εβδομάδα η πορεία του Αβέ-
ρωφ προς τον λαό συνεχίστηκε. Ήταν και έν-
τονη και κοπιαστική. Όπως μου ανέφερε η
Μάνταμ του Φούλη «την ώρα που άλλοι σφά-
ζονταν εμείς τρέχαμε στον λαό, στον μόχθο
των βιομηχάνων και των εργατών». Όπως μου
είπε, ο Φούλης από την μακρά περιοδεία του
κατέγραψε αιτήματα και προβλήματα και είναι
έτοιμος να τα προωθήσει «πιεστικά και αποτε-
λεσματικά», όπως υποσχέθηκε με όσους συ-
ναντήθηκε. 

Όπως μου λέχθηκε από πηγή μου στην Πάφο,
ο Φούλης στη Μεσόγη επισκέφθηκε και συ-
νεργείο επισκευής αυτοκινήτων και δεν παρέ-
λειψε να αρπάξει τα εργαλεία και ως έμπειρος
εργάτης να επιδιορθώσει αυτοκίνητο που βρι-
σκόταν στο συνεργείο. «Παράδειγμα που θα
ζήλευε κάθε εργατοπατέρας», πρόσθεσε η
πηγή μου...

Την ίδια ώρα οι εργατοπατέρες του ΑΚΕΛ, λες
και ο τόπος βρέθηκε σε χωροχρονικό χάσμα,
βρίσκονταν στο βήμα οικονομικού φόρουμ
που είχαν διοργανώσει και μιλούσαν για το
μέλλον της οικονομίας! «Μήπως Άντρος και
Φούλης θα έπρεπε να βρίσκονταν σε αντίθε-
τες θέσεις;» διερωτήθηκε γνωστός πολιτικός
την Παρασκευή.

Πάντως, ο Άντρος Κυπριανού ένα έντονο τρο-
λάρισμα το δέχθηκε για την αναφορά του στο
οικονομικό Φόρουμ του ΑΚΕΛ ότι η κυβέρνηση
δεν έχει όραμα για την οικονομία και το μέλ-
λον. Τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης έκαναν
πάρτι μόλις έγινε γνωστή η αναφορά. Κάποιος
έγραψε: «Μα μιλά το ΑΚΕΛ για όραμα στην οι-
κονομία; το είδαμε και το ζήσαμε το δικό του

όραμα» και κάποιος άλλος: «παρά να ζήσουμε
ξανά τον εφιάλτη καλύτερα να μείνουμε χωρίς
όραμα». Υπήρξε και κάποιος που υποστήριξε
πως: «το πιο σύντομο αστείο είναι ότι το ΑΚΕΛ
διοργάνωσε φόρουμ για την οικονομία και ει-
δικά ο τίτλος που του έδωσαν».

Για την ιστορία, ο τίτλος του Φόρουμ ήταν:
«Κτίζοντας την οικονομία της επόμενης δε-
καετίας».

Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι στο ακροα-
τήριο του Άντρου βρέθηκαν και ο υπουργός
Οικονομικών και η υπουργός Εργασίας και ο
υπουργός Γεωργίας , ο υπουργός Δικαιοσύ-
νης, ο κυβερνητικός εκπρόσωπος αλλά και ο
Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας. Ωστόσο η
πιο ξεχωριστή πολιτική παρουσία ήταν αυτή
του Νικόλα Παπαδόπουλου. Ο Φούλης έλειπε.
Βρισκόταν στο μεροκάματο.

ΚΟΥΙΖ: Θα τολμήσει μεγαλόσχημος της ΕΔΕΚ
να πει δημόσια αυτά που λέει κατ’ ιδίαν σε φί-
λους και συναγωνιστές για τις εξελίξεις στο
κόμμα του; 

Το Φόρουμ του Άντρου και
η πορεία Αβέρωφ προς τον λαό

«Είναι παλιά αλήθεια ότι στην πολιτική, συχνά πρέπει να διδαχθείς από τον εχθρό»
Βλαδίμηρος Ίλιτς Λένιν. 

Αντικείμενα του Λόρδου Βύρωνα δημοπρατούνται στο Λονδίνο
Διακόσια έτη μετά την Επανάσταση, η
σχέση του Λόρδου Βύρωνα με την Ελ-
λάδα παραμένει ζωντανή. Ο Βρετανός
αριστοκράτης, από τους κύριους εκπρο-
σώπους του ρομαντισμού στη λογοτε-
χνία, ο άνθρωπος που ταύτισε το όνομά
του με τους επαναστατημένους Ρωμιούς,
είναι η πιο ισχυρή μορφή του φιλελλη-
νισμού. Λογικό είναι, λοιπόν, η ζωή και
η δράση του να τοποθετούνται εκ νέου
στο επίκεντρο, με αφορμή τον εορτασμό
για το 1821. Στο πλαίσιο αυτό πραγμα-
τοποιείται σε λίγες ημέρες στο Λονδίνο
μια ενδιαφέρουσα δημοπρασία. Τίτλος
της, «Ο ποιητής, ο εραστής, ο πατριώτης:
Λόρδος Βύρων, 200 χρόνια από την Επα-
νάσταση του 1821».

Ο πλειστηριασμός που οργανώνεται
στις 27 Φεβρουαρίου από τον οίκο δη-
μοπρασιών Chiswick, βγάζει στο σφυρί
μια ιδιαίτερη συλλογή που ανήκει σε
Ευρωπαίο ιδιώτη. Συγκροτήθηκε σε μια
περίοδο 30 χρόνων και περιλαμβάνει
μεγάλο corpus βιβλίων, προτομών, στρα-
τιωτικών αναμνηστικών και κοσμημάτων
του Λόρδου Βύρωνα. Μέσα από τα αν-
τικείμενα αυτά αναδεικνύονται καλει-
δοσκοπικά όλες οι πτυχές του βίου, από
την αγάπη του για τα ταξίδια μέχρι τα
λογοτεχνικά του έργα και, βέβαια, το
πάθος του για την Ελλάδα.

Ανάμεσα στα σημαντικότερα lots
είναι το σύνολο «Ο Ανώτερος Ταξιάρχης
του Τάγματος του Σωτήρος», που δόθηκε
επί Οθωνος. Περιλαμβάνει τον Σταυρό,
τον Αστέρα και μια χρυσή αναμνηστική
καρφίτσα με σμάλτο που περιέχει μαλλιά
του Βύρωνα. Η καρφίτσα από ορεία κρύ-
σταλλο φέρει επιγραφή «Στη μνήμη»,

με χρυσούς γοτθικούς χαρακτήρες, ενώ
η πλάτη έχει την εξής αφιέρωση: «Byron,
από τον Κόμη P. Gamba στον James E-
merson, Αθήνα 1825». Ο κόμης Γκάμπα
ήταν αδελφός της αγαπημένης του Τε-
ρέζα Τζουκιόλι, γνωστός σύντροφος του
Λόρδου Βύρωνα κατά τη διάρκεια πα-
ραμονής του στο Μεσολόγγι, ενώ ο
Τζέιμς Εμερσον Τέναντ πολέμησε στη
μάχη της Ακροπόλεως και υπήρξε θερμός

υποστηρικτής του ελληνικού αγώνα για
την ανεξαρτησία.

Ενα επίσης ενδιαφέρον αντικείμενο
της δημοπρασίας είναι ένα αγγλικό
δακτυλίδι Γεωργιανής εποχής, με χα-
ραγμένη την ελληνική επιγραφή «Ζωή
μου, σας αγαπώ», από το περίφημο
ποίημα του Βύρωνα «Η κόρη των Αθη-
νών». Πολύ αξιόλογο είναι και ένα αγ-
γλικό ρολόι τσέπης, από τον καταξιω-

μένο ωρολογοποιό Τζορτζ Πράιορ, που
φέρει στην εξωτερική θήκη του το οι-
κόσημο του Λόρδου Βύρωνα. Τα ρολόι
κατασκευάστηκε στο Λονδίνο στις αρ-
χές του 19ου αιώνα. Ακόμη, στη δη-
μοπρασία περιλαμβάνεται ένας φάκελος
με την υπογραφή του Βύρωνα και την
προσωπική σφραγίδα του, ο οποίος
απευθύνεται στον ποιητή Φράνσις Χό-
τζσον.

Eνα από τα πιο σημαντικά ιστορικά αντικείμενα της δημοπρασίας. Πορτρέτο του Βύρωνα από τον Ρίτσαρντ Γουέστολ.

Το δαχτυλίδι με την ελληνική επιγραφή. Το σύνολο με τα παράσημα που δόθηκαν επί Οθωνος.
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Γιατί στο 
Νεάπολις

ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΕΣ:

Πυροβολούν Ακιντζί
για να εμποδίσουν
την «επανεκλογή» του 
Οι τρεις «υποψήφιοι» της τ/κ Δεξιάς αλληλοπυροβολούνται 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ 

Την προηγούμενη εβδομάδα, στα
Κατεχόμενα ενέσκηψε καταιγίδα με
αφορμή τα όσα ακολούθησαν τη συ-
νέντευξη του Μουσταφά Ακιντζί στη
βρετανική εφημερίδα «The Guar-
dian», κατά την οποία ο Τ/κ ηγέτης
ξεκαθάρισε για ακόμη μία φορά την
αντίθεσή του σε κάθε είδους εναλ-
λακτική πρόταση λύσης στο Κυπρια-
κό και το ενδεχόμενο της προσάρ-
τησης του βόρειου τμήματος της
Κύπρου στην Τουρκία. Ακολούθησε
μετωπική επίθεση της Άγκυρας εναν-
τίον του, στην οποία συντάχθηκε
και η τ/κ Δεξιά, η οποία επιχείρησε
να περάσει το μήνυμα ότι «ο Ακιντζί,
στην επαναδιεκδίκηση της ηγεσίας
της κοινότητάς του, εξαπολύει νέα
επίθεση κατά της Τουρκίας με απώ-
τερο στόχο τη συσπείρωση της εκλο-
γικής βάσης του». Στην πραγματι-
κότητα, η επίθεση της Άγκυρας στον
Ακιντζί, έδωσε στην τ/κ Δεξιά την
ευκαιρία να προβάλει τις γνωστές,
εθνικιστικές θέσεις της. Για τον «πρω-
θυπουργό» Ερσίν Τατάρ αυτή η εξέ-
λιξη ήρθε να συμβάλει στην «προ-
εκλογική» του εκστρατεία που έχει
ως επίκεντρο τη «λύση δύο κρατών»
και τη στενή συνεργασία με την Άγ-
κυρα σε περίπτωση που εκλεγεί. Το
πρόβλημα Τατάρ είναι ότι η Δεξιά
κατεβαίνει στις «εκλογές» με τρεις
ξεχωριστές υποψηφιότητες. 

Εσχάτως ο Τατάρ μετέβη στο Λον-
δίνο για επαφές κυρίως με κύκλους

της παροικίας, ενώ επικοινωνιακά
επιχείρησε να προβάλει ότι είναι σε
θέση να αναπτύξει σχέσεις στο διε-
θνές σκηνικό, σε περίπτωση που
βρεθεί στο «προεδρικό», τον προσεχή
Απρίλη. Επίσης, επιχειρεί να δια-
ψεύσει φήμες και πληροφορίες που
θέλουν να αντιμετωπίζει ο ίδιος προ-
βλήματα με τις βρετανικές αρχές,
εξαιτίας της εμπλοκής του ονόματος
του σε υποθέσεις διαφθοράς. 

Στα Κατεχόμενα, το στρατόπεδο
Τατάρ εντατικοποιεί την «προεκλο-
γική» εκστρατεία, στο επίκεντρο της
οποίας βρίσκεται ο στόχος-όραμα
των δύο κρατών υπό την σκέπη της
Ε.Ε. Οι συνεργάτες του κ. Τατάρ προ-
βάλλουν την άποψη ότι πλέον η ομο-
σπονδιακή φόρμουλα στο Κυπριακό
είναι ανέφικτη. Για αυτόν τον λόγο,
ανοίγει ο δρόμος για την αναζήτηση
εναλλακτικών φόρμουλων, αμέσως
μετά το τέλος των «προεδρικών». Ο

κ. Τατάρ πιστεύει ότι το «μοντέλο
Τσεχοσλοβακίας» παρέχει την κα-
ταλληλότερη λύση για το Κυπριακό.
Σύμφωνα με αυτό το μοντέλο, στην
Κύπρο οι δύο κοινότητες χωρίζουν
μια για πάντα τους δρόμους τους σε
όλα τα πεδία, για να συναντηθούν
στην συνέχεια στην Ευρώπη, υπό
την σκέπη της Ε.Ε.

Η εξελικτική θεωρία
Ο αντιπρόεδρος της «κυβέρνησης»

και «υπουργός Εξωτερικών» Κουντρέτ
Όζερσαϊ, που έθεσε ξεχωριστή, ανε-
ξάρτητη υποψηφιότητα για την ηγε-
σία της τ/κ κοινότητας, δεν θεωρεί
ρεαλιστικό και άμεσα εφαρμόσιμο
το προαναφερόμενο σχέδιο. Ο κ.
Όζερσαϊ, ο οποίος συμφωνεί με τη
θέση ότι πλέον δεν υπάρχουν περι-
θώρια συνεννόησης στο Κυπριακό
με βάση τη ΔΔΟ, αντιπροτείνει ένα
«εξελικτικό μοντέλο» ανάπτυξης δια-
λόγου και συνεργασίας των δύο κοι-
νοτήτων. Σύμφωνα με τον κ. Όζερσαϊ,
μετά τον Μάιο, οι δύο πλευρές δίχως
να σπαταλούν πολύτιμο χρόνο για
ζητήματα όπως το τελικό καθεστώς
των Τ/κ, να ξεκινήσουν συνεργασία
σε ορισμένα πεδία. Θα μπορούσαν
λ.χ., οι δύο κοινότητες να ενώσουν

τις δυνάμεις τους στο αμέσως επόμενο
διάστημα στα πεδία της ενέργειας
και της οικονομίας. Με την πάροδο
του χρόνου, παράλληλα με την οι-
κοδόμηση κλίματος εμπιστοσύνης
στις σχέσεις των δύο πλευρών, τα
πεδία συνεργασίας θα μπορούσαν
να αυξηθούν. Και όταν διαπιστωθεί
ότι οι δύο πλευρές πλέον είναι σε
θέση να εμπιστευτούν η μια την άλλη
σε σειρά ζητημάτων, τότε θα μπο-
ρούσαν να ξεκινήσουν οι τελικές δια-
πραγματεύσεις για το οριστικό ξε-
καθάρισμα του τοπίου στο Κυπριακό.
Πρόσφατα μιλώντας στην «Κ», ο κ.
Όζερσαϊ είχε πει στην τελική εκείνη
φάση θα μπορούσαν να συζητηθούν
μοντέλα όπως της ομοσπονδίας, της
συνομοσπονδίας ή ακόμη και των
δύο κρατών. 

Η άποψη των εποίκων
Στις «προεδρικές» του Απριλίου,

εκτός από τους Τατάρ και Όζερσαϊ
από την πλευρά της Δεξιάς θα κα-
τέλθουν και οι έποικοι με την υπο-
ψηφιότητα του ηγέτη του Κόμματος
Αναγέννησης (ΚΑ), Ερχάν Αρίκλι.
Πρόκειται για  πρόσωπο που απα-
σχόλησε τις κυπριακές και διεθνείς
αρχές εξαιτίας της εμπλοκής του στα

γεγονότα της Δερύνειας τον Αύγου-
στο του 1996. Μάλιστα κατηγορείται
από τους αντιπάλους του ότι οι το-
ποθετήσεις του πλέον χαρακτηρί-
ζονται από στοιχεία φασιστικής ιδε-
ολογίας. Ο Αρίκλι πριν την επανα-
λειτουργία του ΚΑ διατηρούσε στενή
συνεργασία με το Δημοκρατικό Κόμ-
μα (ΔΚ) του Σερντάρ Ντενκτάς και
φλέρταρε με την ιδέα της συνομο-
σπονδιακής λύσης. Μετά το διαζύγιο
με το ΔΚ και τον Ντενκτάς, ο Αρίκλι
υπογραμμίζει την σημασία της «ανε-
ξαρτησίας» και «κυριαρχίας» της
«ΤΔΒΚ» δίχως να κλείνει την πόρτα
σε εναλλακτικές προτάσεις όπως
λ.χ. η συνομοσπονδία. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι ο Αρίκλι είναι ο μοναδικός
μέχρι στιγμής, εκπρόσωπος της τ/κ
Δεξιάς που έχει ξεκαθαρίσει ότι δεν
πρόκειται να διαπραγματευτεί με
την ε/κ πλευρά την ομοσπονδιακή
φόρμουλα, σε περίπτωση που ανα-
δειχθεί στην ηγεσία των Τ/κ. Σημει-
ώνεται ότι όταν σύρονταν αυτές οι
γραμμές το Κόμμα Εθνικιστικής Δη-
μοκρατίας (ΚΕΔ), το οποίο διατηρεί
στενές σχέσεις με τους Γκρίζους Λύ-
κους, ετοιμαζόταν να ανακοινώσει
τον δικό του, ξεχωριστό υποψήφιο
στις «προεδρικές». 

������

Ο Όζερσαϊ προτείνει όπως
μετά τον Μάιο, οι δύο
πλευρές ξεκινήσουν συ-
νεργασία σε πεδία όπως
της ενέργειας και της οι-
κονομίας και εξελικτικά
όταν επέλθει εμπιστοσύ-
νη να ξεκινήσουν οι τελι-
κές διαπραγματεύσεις. 

Η 2η Κυριακή 
κρίνει καριέρες
Με την τ/κ Δεξιά να κατεβαί-
νει στις «προεδρικές» με τέσ-
σερις ξεχωριστές υποψηφιό-
τητες –με τα μέχρι στιγμής δε-
δομένα- και την τ/κ Αριστερά
να συμμετέχει σε αυτές με τις
δικές της δύο ξεχωριστές υπο-
ψηφιότητες, η επικείμενη
αναμέτρηση, εκτός από το
μέλλον του Κυπριακού και των
σχέσεων Άγκυρας-Τ/κ, έρχε-
ται να καθορίσει το μέλλον της
πολιτικής καριέρας πολλών
πολιτικών προσωπικοτήτων
που σήμερα διαδραματίζουν
πρωταγωνιστικό ρόλο στην τ/κ
πολιτική ζωή. Σε περίπτωση
που ο κ. Τατάρ οδηγηθεί στο
«προεδρικό» θα υποχρεωθεί
να χειριστεί την άκρως προ-
βληματική διαδικασία της με-
ταβίβασης της σκυτάλης στην
«Πρωθυπουργία» και στην
ηγεσία της τ/κ Δεξιάς στον
διάδοχό του. Σε περίπτωση ήτ-
τας οι αντίπαλοί του εντός της
τ/κ Δεξιάς θα ξεκινήσουν νέα
ανταρσία. Τα ποσοστά που θα
εξασφαλιστούν στις «προ-
εδρικές» θα κρίνουν το πολιτι-
κό μέλλον και του Κ. Όζερσαϊ
αλλά και του κινήματος των
εποίκων.

Ο «πρωθυπουργός» Τατάρ, στη φωτογραφία με τον Κουντρέτ Όζερσαϊ, εντατικοποιεί την «προεκλογική» του εκστρα-
τεία, προβάλλοντας σαν στόχο λύσης τα δύο κράτη υπό την σκέπη της Ε.Ε. Ταυτόχρονα επιχειρεί να διαψεύσει πληρο-
φορίες ότι αντιμετωπίζει προβλήματα με τις βρετανικές αρχές για λόγους διαφθοράς. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Oταν τον Μάιο του 2019 η ΕΔΕΚ
λάμβανε το εντυπωσιακό –για τα
δεδομένα της– ποσοστό του 10,58%
και διατηρούσε την έδρα της στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, πολλοί
ήταν εκείνοι που είπαν πως τα δη-
μοκρατικά αντανακλαστικά των
Κυπρίων έδωσαν στην ΕΔΕΚ, μία
δεύτερη ευκαιρία, να αυτοπροσδιο-
ριστεί και να ξανασυστηθεί στην
κοινωνία ως ένα πραγματικά σο-
σιαλιστικό κόμμα. Κανείς, όμως,
ακόμα και μεταξύ των πλέον καχύ-
ποπτων, δεν θα μπορούσε να προ-
βλέψει πως μετά τη σημαντικότερη
νίκη των τελευταίων τουλάχιστον
χρόνων της πολιτικής της παρουσίας
θα ξεκινούσε μία αυτοκαταστροφική
πορεία. Και λέμε πορεία αυτοκατα-
στροφική, καθώς η συνοπτική κα-
ρατόμηση του Δημήτρη Παπαδάκη
μετέφερε την κόντρα στα δικαστή-
ρια και οδήγησε στην πρωτοφανή
εμπλοκή της Αστυνομίας και του
γενικού εισαγγελέα. Η κόντρα Σι-
ζόπουλου-Παπαδάκη έφερε στην
επιφάνεια τη μεγαλύτερη παθογέ-
νεια του κόμματος αλλά και του χώ-
ρου ευρύτερα, που δεν είναι άλλη
από τις προσωπικές ατζέντες των
πολιτικών προσώπων. Οι προσω-
πικές ατζέντες ήταν ο λόγος σύμ-
φωνα με πολλούς που έκλεισε επί
του παρόντος το πολιτικό κεφάλαιο
Γιώργου Λιλλήκα και οδήγησε στη
συρρίκνωση της Συμμαχίας Πολι-
τών. Κλειστές ομάδες της εκάστοτε
ηγεσίας αποκλείουν στελέχη και
πρόσωπα από το να ενταχθούν και
να ανελιχθούν και αυτό αποτελεί
το κύριο πρόβλημα τόσο της ΕΔΕΚ
όσο και του ΔΗΚΟ με τις πρόσφατες
καρατομήσεις. Τέτοιες, που σε μία
από τις μεγαλύτερες κρίσεις της κυ-
βέρνησης, ο Ενδιάμεσος όχι μόνο
δεν καταφέρνει να κεφαλαιοποιήσει
τους κραδασμούς των κυβερνώντων,
αλλά οδηγείται σε μία κατακόρυφη
πτώση, με άγνωστες συνέπειες. 

Eνα μικρό Βυζάντιο
«Πολλοί μας ερωτεύονται και λί-

γοι μας παντρεύονται», έλεγε ο Βά-
σος Λυσσαρίδης, μιλώντας για την
ΕΔΕΚ σε συνέντευξή του στο πα-
ρελθόν. Η ΕΔΕΚ δεν ήταν πολύφερ-
νη, όμως, δεν ήταν ούτε και ιδιαίτερα

πρόθυμη νύφη. Η ιστορία της είναι
εκεί και αποδεικνύει πως όχι μόνο
δεν ήταν ανοικτό σε στελέχη κόμμα,
αλλά φρόντιζε να κλείνει περισσό-
τερο, όταν πρόσωπα διεκδικούσαν
θέσεις και αμφισβητούσαν σοσια-
λιστικά θέσφατα, λειτουργώντας
λίγο πολύ ως Βυζάντιο. Αυτό, μπορεί
να κορυφώθηκε μεν επί Μαρίνου
Σιζόπουλου αλλά ξεκίνησε πολύ
πριν. Ο Βάσος Λυσσαρίδης, που δο-
ξάζεται σήμερα από όλους ως η ηγε-
τική φιγούρα του κόμματος, είχε
αμφισβητηθεί έντονα από τη γνω-
στή ως «Αριστερή Πτέρυγα» της
ΕΔΕΚ. Μία αμφισβήτηση που διευ-
θετήθηκε συνοπτικά με τη διαγραφή
τριών δυνατών στελεχών (Προφαΐ-
δη, Τεμπριώτη, Δημητρίου) με την
κατηγορία των φραξιονιστών. Αλη-
σμόνητη και η κόντρα που ακολού-
θησε σε μεταγενέστερη φάση με-
ταξύ του πρώην προέδρου της Βου-
λής και της ΕΔΕΚ, Γιαννάκη Ομήρου
με τον Τάκη Χατζηδημητρίου, μέχρι
που ο τελευταίος αποχώρησε τελι-
κώς από το κόμμα, καθώς επεδίωκε

την επικράτηση μιας πιο προοδευ-
τικής τάσης στο Κυπριακό. Ο Γιαν-
νάκης Ομήρου στη συνέχεια πα-
ραιτήθηκε από την Προεδρία του
κόμματος μετά από πολύχρονη πα-
ρουσία. Παραίτηση που για κάποιους
ήταν αναγκαία ούτως ώστε να ανα-
νεωθεί η ΕΔΕΚ, παραίτηση που σύμ-
φωνα με άλλα στελέχη ενορχηστρώ-
θηκε από το περιβάλλον του Μαρί-
νου Σιζόπουλου για να αναλάβει ο
ίδιος την εξουσία. 

Όσο όμως περνούσαν τα χρόνια,
το όποιο πολιτικό πρόσχημα στις

κόντρες των Σοσιαλιστών έτεινε
να φθίνει και να επικρατεί περισ-
σότερο το προσωπικό στοιχείο. Και
η αλήθεια είναι πως ενώ ο Μαρίνος
Σιζόπουλος είχε υποσχεθεί την ανα-
νέωση και την εμπλοκή περισσό-
τερων στελεχών, η παραμονή του
στο πηδάλιο της ΕΔΕΚ δεν επαλή-
θευσε τις προαγγελίες του. Η πρό-
ταση για περιορισμό θητειών που
εφάρμοσε, οδήγησε στην αδρανο-
ποίηση μιας σειράς στελεχών, όπως
το ζεύγος Μαυρονικόλα, τον Γιώργο
Βαρνάβα, αλλά δεν έφερε νέα στε-

λέχη και τη νεολαία όπως υποστή-
ριζε κοντά. Αυτό βεβαίως που έκανε
ιδιαίτερη αίσθηση ήταν η στήριξη
του Ανδρέα Χρίστου για τη δημαρχία
της Λεμεσού, αντί του πρώην βου-
λευτή της ΕΔΕΚ Νίκου Νικολαΐδη.
Όπως λέγεται μάλιστα εκείνη την
περίοδο, ο κ. Σιζόπουλος έπαιξε κα-
ταλυτικό ρόλο στην απόφαση του
όχι και τόσο πρόθυμου Ανδρέα Χρί-
στου να επαναδιεκδικήσει. Κάποιοι
είπαν τότε πως ήταν αναμενόμενο
να στηριχθεί ο κ. Χρίστου από την
ΕΔΕΚ, καθώς ο κ. Νικολαΐδης αρ-

νήθηκε να κατέλθει ως υποψήφιος
της επαρχίας Λεμεσού στις βουλευ-
τικές εκλογές του κόμματος και
άλλοι είδαν ότι η απόφαση ήταν
αποτέλεσμα της χρόνιας προσωπι-
κής κόντρας που είχε μαζί του ο
πρόεδρος της ΕΔΕΚ. 

Η περίπτωση του ΑΚΕΛ
Το ερώτημα βεβαίως είναι πώς

ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ έφτασε στο
σημείο να ανταλλάζει αγωγές και
χαρακτηρισμούς με τον ευρωβου-
λευτή της ΕΔΕΚ Δημήτρη Παπαδά-

κη. Ήταν τόσο σημαντικές οι οικο-
νομικές διαφορές και το παράπτωμα
που δικαιολογούσαν τη διαγραφή
του; Το κατά πόσο η τιμωρία του κ.
Παπαδάκη είναι δίκαιη ή άδικη είναι
ένα ζήτημα που συζητείται. Σημει-
ώνεται, όμως, πως στο ΑΚΕΛ, στε-
λέχη τα οποία δεν έδωσαν το εφάπαξ
τους στο παρελθόν, δεν διαγράφη-
καν από το κόμμα όπως στην περί-
πτωση Παπαδάκη αλλά καθαιρέ-
θηκαν από την Κεντρική Επιτροπή.
Μάλιστα, υπάρχουν πρώην βουλευ-
τές που δεν έχουν ακόμη ξεκαθα-
ρίσει τις υποχρεώσεις τους έναντι
του κόμματος, χωρίς ωστόσο να
έχουν τύχει επί του παρόντος της
όποιας ποινής. 

Όπως αναφέρουν σοσιαλιστικοί
κύκλοι, η κόντρα είναι καθαρά προ-
σωπική και τα περί οικονομικών
διαφορών η πρόφαση. Είναι γνωστό
πως ο κ. Παπαδάκης, αν και στενός
συνεργάτης του Γιαννάκη Ομήρου,
ήταν από τα πρώτα στελέχη που εί-
χαν στηρίξει δημοσίως τον κ. Σιζό-
πουλο για την προεδρία. Σύμφωνα
με κομματικές πηγές υπήρξαν όμως
διαφωνίες για διάφορους χειρισμούς.
Από το Κυπριακό, τη σύμπλευση
με το ΕΛΑΜ και την εναντίωση στο
ΓεΣΥ. Κινήσεις οι οποίες ήταν αρ-
κετές για να προκαλέσουν την έν-
τονη δυσαρέσκεια του προέδρου
των Σοσιαλιστών. Ο Μαρίνος Σιζό-
πουλος δεν είδε με αδιαφορία ότι
κάποιοι έκαναν κρούσεις στον ευ-
ρωβουλευτή να διεκδικήσει απέ-
ναντί του στις εσωκομματικές εκλο-
γές του 2017. Ούτε ότι στο παρα-
σκήνιο ακουγόταν έντονα η φημο-
λογία ότι ο Δημήτρης Παπαδάκης
θα αμφισβητούσε τον πρόεδρο της
ΕΔΕΚ σε περίπτωση που το κόμμα
έχανε την έδρα. Εκείνη την περίοδο,
μάλιστα, είχε ενταθεί και η φημο-
λογία ότι ο κομματικός μηχανισμός
στηρίζει φανερά την υποψηφιότητα
του διεθνολόγου Χρίστου Ιακώβου.
Η νίκη του Δημήτρη Παπαδάκη σί-
γουρα δεν προκάλεσε χαμόγελα στη
Βύρωνος με την ηγεσία όπως φαί-
νεται να ψάχνει τρόπο καρατόμησής
του. Δεν είναι τυχαίο, άλλωστε, το
περιβόητο βίντεο που έδειχνε τη
συνεργάτιδα του κ. Παπαδάκη να
δέχεται πελάτη στην εν λόγω εται-
ρεία, ήταν λίγες μόλις μέρες μετά
την επανεκλογή Παπαδάκη.

Στην προσωπική ατζέντα του Ενδιάμεσου
Οι έριδες, τα κλειστά κλαμπ και οι προσωπικές διαμάχες οδήγησαν στην κατακόρυφη πτώση των ποσοστών του χώρου

Είναι, όμως, μόνο η ΕΔΕΚ που οδη-
γείται στην εσωστρέφεια και στην
αιμορραγία στελεχών; «Για κάθε
αλλαγή χρειάζεται το ΔΗΚΟ» υπο-
στήριζε πρόσφατα ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος και η αλήθεια είναι
πως αποτελούσε μεγάλη αλλαγή
για τα σημερινά κομματικά θέσμια,
όταν μετά τις προεδρικές εκλογές
είχε ξεκινήσει τη διαγραφή πλει-
άδας πρωτοκλασάτων στελεχών.
Η καρογιανική τάση υπέσκαπτε
με τις ενέργειές της το κόμμα και
την υποψηφιότητα Νικόλα λένε
στελέχη, δικαιολογώντας την κα-
ρατόμηση. Κάποιοι, όμως, θυμούν-
ται ότι οι στενότεροι συνεργάτες
του Νικόλα Παπαδόπουλου (Αντω-
νιάδης, Παντελίδης Σολωμού) ερ-
γάζονταν το 2013 στο επιτελείο
Λιλλήκα και συνεπώς ενάντια στην
επίσημη θέση του κόμματος για
στήριξη του Νίκου Αναστασιάδη. 

Με τη μαζική καρατόμηση στε-
λεχών θεωρήθηκε πως το κόμμα
ομοιογενοποιήθηκε πλήρως, η αλή-
θεια, ωστόσο, είναι πως ακόμα και
σήμερα υπάρχουν σημαντικές αν-

τιδράσεις που κρατούν πίσω το κόμ-
μα του Κέντρου. Όχι μόνο από στε-
λέχη που βρίσκονταν κοντά στον
Μάριο Καρογιάν αλλά και από στε-
λέχη που στήριζαν τον Νικόλα Πα-
παδόπουλο. Την αρχή είχε κάνει ο
αντιπρόεδρος του ΔΗΚΟ Αλέκος
Τρυφωνίδης, ο οποίος μίλησε για
πραξικόπημα εντός του ΔΗΚΟ, ενώ
έντονες αντιδράσεις για τη «νεο-
φιλελεύθερη» τάση του κόμματος
έχουν στελέχη όπως οι Άγγελος Βό-
τσης, Μαρίνος Μουσιούττας, Γιώρ-
γος Προκοπίου, Χρίστος Τσίγκης
και Νεόφυτος Χαραλαμπίδης. Οι
αντιδράσεις βγήκαν στο προσκήνιο
με την τοπική αυτοδιοίκηση αλλά

κυρίως με το νομοσχέδιο επιθεώ-
ρησης εργασίας, καθώς οι τρεις προ-
αναφερόμενοι βουλευτές του κόμ-
ματος έχουν ήδη εκφράσει τη δια-

φωνία τους με τη στάση που τηρεί
ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Πα-
παδόπουλος. Το θέμα αναμένεται
να συζητηθεί περαιτέρω σήμερα
Κυριακή σε έκτακτη συνεδρία της
κοινοβουλευτικής ομάδας. Σύμφωνα
με κομματικές πηγές, υπάρχει συ-
ζήτηση στελεχών για την ενεργο-
ποίηση του πειθαρχικού συμβουλίου
μετά και τις ανταρσίες των βουλευ-
τών. Ενεργοποίηση που δεν θα ση-
μαίνει απαραίτητα διαγραφή αλλά
ίσως επίπληξη. Η αλήθεια, βεβαίως,
είναι πως πέραν των διαφαινόμενων
πολιτικών διαφωνιών καίριο ρόλο
παίζουν οι βουλευτικές εκλογές. Οι
Αλέκος Τρυφωνίδης, Μαρίνος Μου-
σιούττας, Χρίστος Τσίγκης, δεν βλέ-
πουν καθόλου θετικά την υποψη-
φιότητα Χρύση Παντελίδη στην
επαρχία Λευκωσίας σε συνδυασμό
με αυτήν της Χριστιάνας Ερωτο-
κρίτου. Καθόλου τυχαίο ότι κάποιοι
εξ αυτών έχουν ανοικτό παράθυρο
επικοινωνίας με τη ΔΗΠΑ. 

Έχει, άλλωστε, ενισχυθεί η ψι-
θυρολογία στα κομματικά πηγαδά-
κια περί κλειστής ομάδας που προ-

ωθείται και δεν επιτρέπει σε κανέ-
ναν να παρεισφρήσει στο ΔΗΚΟ.
Ένα ντεζά βου δηλαδή της Ένωσης
Κέντρου, με τον Τάσσο Παπαδό-
πουλο να εμπιστεύεται πλήρως τους
Ντίνο και Γιώργο Ηλιάδη και Πο-
λάκη Σαρρή και κατ’ επέκταση άλλα
πρόσωπα που ήθελαν να έχουν
λόγο και ρόλο στο Κέντρο να κοι-
τάζουν αλλού. Οι κραδασμοί βεβαίως
δεν αφήνουν ανεπηρέαστο τον πέμ-
πτο όροφο. Και αυτό φάνηκε από
την αιφνίδια παραίτηση του υπεύ-
θυνου των κοινωνικών μέσων δι-
κτύωσης Μανώλη Κυριάκου, ο οποί-
ος σύμφωνα με κομματικές πηγές
επέρριπτε ευθύνες στον Χρύση
Παντελίδη για τον παραγκωνισμό
του και την επιλογή νέας ομάδας
που θα χειρίζεται τα social media.
Αναβρασμό αναμένεται να προκα-
λέσει και η προώθηση του στενού
συνεργάτη του κ. Παντελίδη, Πα-
ναγιώτη Παλατέ στη θέση του ορ-
γανωτικού άμα τη αποχωρήσει του
Φύτου Κωνσταντίνου.

Όλα αυτά τα προβλήματα θα μπο-
ρούσαν βεβαίως να κλείσουν συνο-

πτικά στον χώρο του ΔΗΚΟ, αν υπήρ-
χε η προοπτική εξουσίας. Υπάρχει
ήδη η ανησυχία ότι ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος βρίσκεται σε αδιέξοδο,
καθώς ο ενδιάμεσος χώρος έχει απο-
δειχτεί, τόσο το 2008 όσο και το
2018, αδύναμος να εκλέξει πρόεδρο,
με αποτέλεσμα η μόνη επιλογή να
θεωρείται το ΑΚΕΛ. Η επιλογή ΑΚΕΛ
θεωρείται πως κλείνει την πόρτα
διεκδίκησης προεδρίας στον ΔΗ-
ΚΟϊκό πρόεδρο. Είναι όμως διατε-
θειμένος να εγκαταλείψει τις όποιες
ευγενείς φιλοδοξίες του; Ήδη ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος έχει επιδείξει
πρόθεση μετάνοιας για όσα έλεγε
προεκλογικά εναντίον του ΑΚΕΛ.
Όχι μόνο με δηλώσεις του περί καλής
συνεργασίας, αλλά και με κινήσεις
όπως η παρουσία του στην κηδεία
του πρώην επαρχιακού Λευκωσίας
Φανή Χριστοδούλου και η παρουσία
του στο οικονομικό φόρουμ του
ΑΚΕΛ. Αν αυτά είναι αρκετά για να
οδηγήσουν στην αναθεώρηση του
ΑΚΕΛ γύρω από το πρόσωπο του
Νικόλα Παπαδόπουλου είναι βεβαίως
νωρίς για να διαπιστωθεί. 

�������

Η καρατόμηση του Δη-
μήτρη Παπαδάκη έφερε
στο προσκήνιο την πολι-
τική κόντρα με τον πρό-
εδρο της ΕΔΕΚ, ενώ θύ-
μισε την αδρανοποίηση
μιας σειράς άλλων στελε-
χών κατά τη διάρκεια 
της μακροχρόνιας πα-
ρουσίας του κόμματος.

Βίντεο και 
ηχογραφήσεις

Το ερώτημα είναι τι γίνεται
μετά τη διαγραφή Παπαδάκη.
Το ενδεχόμενο δικαίωσής του
στα δικαστήρια μπορεί να πά-
ρει χρόνια, αν λάβουμε υπό-
ψη την περίπτωση Κολοκασί-
δη, ενώ πλην του Γιαννάκη
Ομήρου, κανείς εκ των παλαι-
ότερων στελεχών της ΕΔΕΚ
δεν μπήκε στη διαδικασία να
στηρίξει τον ευρωβουλευτή.
Είτε γιατί έχουν αδρανοποι-
ηθεί πλήρως είτε επειδή κά-
ποιοι δεν του συγχωρούν ότι
επί δικής τους καρατόμησης ο
ίδιος δεν αντέδρασε. Ανοικτό
είναι αν θα προχωρήσουν
συλλογικά και συντεταγμένα
εναντίον των χειρισμών Σιζό-
πουλου, ιδρύοντας άλλο κόμ-
μα ή αν θα ακολουθήσουν τον
δρόμο της αδρανοποίησης. Το
σίγουρο είναι πως ο Δημήτρης
Παπαδάκης δεν πρόκειται να
σιωπήσει σύντομα, καθώς οι
καταγγελίες περί παρακολού-
θησης και παραβίασης της
ιδιωτικής του ζωής θα έχουν
κι άλλα επεισόδια. Ερώτημα
μένει και πώς θα κινηθεί ο
Μαρίνος Σιζόπουλος μετά την
τοποθέτηση του γενικού ει-
σαγγελέα ότι οι καταγγελίες
του δεν μπορούν να διερευ-
νηθούν, καθώς ο ίδιος δεν δί-
νει στοιχεία, αλλά και πώς θα
χειριστεί τις παραιτήσεις με-
λών και στελεχών.

Προωθείται κλειστή ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος
�������

Υπάρχει η ανησυχία ότι
ο Ν. Παπαδόπουλος βρί-
σκεται σε αδιέξοδο, κα-
θώς ο ενδιάμεσος χώρος
έχει αποδειχτεί αδύνα-
μος να εκλέξει πρόεδρο.

Ο Μαρίνος Σιζόπουλος ξεκίνησε υποσχόμενος ανανέωση και εμπλοκή νέων
στελεχών, όμως το οικοδόμημα φαίνεται ολοένα και να αδειάζει.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος επιδιώ-
κει πλέον να ανοίξει δίοδο επικοινω-
νίας με το ΑΚΕΛ, καθώς αποτελεί τη
μόνη λύση, αν θέλει εκλογή. 
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ΑΡΘΡΟ / Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΠΑΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ

Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

« Άνθρωποι που δεν είχαν κανένα
λόγο στη χάραξη πολιτικής του κόμ-
ματος ή στη λήψη αποφάσεων λάμ-
βαναν αποφάσεις ή συνέβαλαν στη
λήψη αποφάσεων», λέει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο Δημήτρης Πα-
παδάκης, μετά τη διαγραφή του από
την ΕΔΕΚ. Διερωτάται τι δουλειά
είχε ο αστυνομικός της φρουράς
του Μαρίνου Σιζόπουλου να κατέχει
το μητρώο μελών του Κινήματος
και να μην το κατέχει ο γραμματέας
της Κεντρικής Επιτροπής. Ξεκαθα-
ρίζει πως «καμία μικρή παρέα δεν
μπορεί να με διαγράψει στη συνεί-
δηση του κόσμου της ΕΔΕΚ και αυ-
τών των προοδευτικών ανθρώπων
που με ψήφισαν» και απορρίπτει
επί του παρόντος τη δημιουργία
κόμματος ή τη μεταγραφή του σε
άλλο κόμμα.
–Όσα διαμείβονται στην ΕΔΕΚ
με τα δικαστικά μέτρα και τις
διαγραφές είναι αποτέλεσμα προ-
σωπικής κόντρας;

–Μόνο θλίψη μπορούν να προ-
καλέσουν όλα αυτά, ωστόσο, αυτό
τον δρόμο δεν τον επέλεξα εγώ. Ο
Μαρίνος Σιζόπουλος, λειτουργώντας
εκδικητικά, προσπαθεί να εξαφανίσει
το πολιτικό κεφάλαιο που ονομάζεται
Δημήτρης Παπαδάκης, είτε αυτό το
κεφάλαιο είναι μικρό είτε είναι με-
γάλο.
–Για ποιο λόγο να θέλει να σας
εξαφανίσει;

–Αυτό δεν είναι κάτι που μπορώ
να απαντήσω εγώ. Καλύτερα θα
ήταν να ρωτήσετε τον ίδιο τον Μα-
ρίνο Σιζόπουλο.
–Ποια είναι η δική σας εκτίμηση;
Έχετε επαναλάβει πως δεν είναι
οικονομικές οι διαφορές…

–Οι διαφορές έχουν ξεκινήσει να
διαφαίνονται εδώ και δυόμισι χρόνια,
όταν είχα εντοπίσει φαινόμενα εξω-
θεσμικής λειτουργίας του κόμματος.
Αυτά εντάθηκαν και οδήγησαν σε
παραιτήσεις συναγωνιστών από τα
συλλογικά όργανα. Είχαμε τότε πα-
ραίτηση του οργανωτικού γραμμα-
τέα, τρεις παραιτήσεις από το Πο-
λιτικό Γραφείο και τέσσερις παραι-
τήσεις μελών από την Κεντρική Επι-
τροπή. Δυστυχώς, ενώ εγώ υποστή-
ριζα πως έπρεπε να συζητήσουμε
τις παραιτήσεις στα συλλογικά όρ-
γανα, κανείς δεν ασχολήθηκε.
–Τι είναι η εξωθεσμική λειτουργία; 

–Άνθρωποι που δεν είχαν κανένα
λόγο στη χάραξη πολιτικής του κόμ-
ματος ή στη λήψη αποφάσεων λάμ-
βαναν αποφάσεις ή συνέβαλαν στη

λήψη αποφάσεων. Τι δουλειά είχε,
για παράδειγμα, ο αστυνομικός της
φρουράς του Μαρίνου Σιζόπουλου
να κατέχει το μητρώο μελών του Κι-
νήματος και να μην το κατέχει ο
γραμματέας της Κεντρικής Επιτρο-
πής; Γίνεται να λαμβάνει απόφαση
το Πολιτικό Γραφείο για υπερψήφιση
των προϋπολογισμών του 2018 και
την επόμενη μέρα να πηγαίνει και
να καταψηφίζει τους προϋπολογι-
σμούς; Πού είναι η δημοκρατική και
συλλογική λειτουργία του κόμματος;
Αυτά παραπέμπουν σε άλλες εποχές
όπου ο εις και μόνος αποφάσιζε και
έπραττε.
–Έχει διαρρεύσει βεβαίως ένα
βίντεο που παρουσιάζει τη συ-
νεργάτιδά σας να εργάζεται στην
ιδιωτική εταιρεία την οποία δη-
λώσατε ως ανενεργή…

–Δεν εμπλέκομαι καθόλου σε αυ-
τό το βίντεο. Έχει ληφθεί παράνομα
και έχει γίνει καταγγελία στο ηλε-
κτρονικό έγκλημα για αυτό. Η λήψη
του βίντεο και η πράξη που απεικο-
νίζει δεν έγινε μέσα στο πολιτικό
μου γραφείο, αλλά στο διπλανό γρα-
φείο, που στεγαζόταν η ιδιωτική
επιχείρηση, της οποίας ετύγχανα
μέτοχος και μετά την εκλογή μου,
το 2014, ξεκίνησα τις διεργασίες,
ώστε να αποχωρήσω πλήρως από
την εταιρία, διαδικασίες οι οποίες
ολοκληρώθηκαν το 2015. Το πολιτικό
μου γραφείο βρισκόταν στον ίδιο
όροφο με τη συγκεκριμένη επιχεί-
ρηση και από τον Αύγουστο του
2019, μετά την επανεκλογή μου,
προχώρησα στην ενοικίαση ολό-
κληρου του ορόφου, αφού η συγκε-
κριμένη εταιρία αποχώρησε από το
διπλανό γραφείο.
–Η καταγραφή του όμως δεν προ-
καλεί πρόβλημα σε σας βάσει κα-
νονισμών του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου;

Δεν προκαλεί κανένα πρόβλημα
σε μένα, αλλά σε όσους λειτούργησαν
ως εγκληματική οργάνωση, χωρίς
να δώσουν τα πραγματικά τους στοι-
χεία. Προσπαθώντας να παγιδεύσουν
και να δημιουργήσουν εντυπώσεις.
Προκύπτουν μέχρι και ποινικές ευ-
θύνες, σε αυτούς που φρόντισαν να
το τραβήξουν και να το δημοσιο-
ποιήσουν. Προκύπτουν παραβιάσεις
συνταγματικών δικαιωμάτων και
προσωπικών δεδομένων. Αντιλαμ-
βάνεστε, πρόκειται για εγκληματικές
ενέργειες.
–Είναι εις γνώσιν του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου όλο αυτό που εκτυ-
λίσσεται; 

–Έχω ενημερώσει την πρόεδρο
και τον γενικό γραμματέα της Πο-

λιτικής Ομάδας των Σοσιαλιστών
και Δημοκρατών, καθώς και τον
πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Σοσιαλι-
στικού Κόμματος, ενώ την ερχόμενη
βδομάδα θα έχω συνάντηση με τις
αρμόδιες υπηρεσίες του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου, για να τους δώσω
όλα τα στοιχεία. Δεν έχω να κρύψω
τίποτα, ούτε να φοβηθώ τίποτα.
Είμαι συνεπής με όλα αυτά που προ-
βλέπουν οι κανονισμοί του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου. Είναι ο κ. Σι-
ζόπουλος που ήθελε να παρανομήσω,
στη βάση ενός εγγράφου, όπου τους
είχα πει, πολλές φορές, ότι είναι πα-
ράνομο και δεν ήθελαν να ακούσουν.
Στο πειθαρχικό συμβούλιο είχαμε
ζητήσει ακόμα και να αναστείλουν
την διαδικασία λήψης απόφασης
και να αποστείλουμε, από κοινού,
το έγγραφο στα αρμόδια όργανα
του Ευρωκοινοβουλίου για γνωμά-
τευση. Δυστυχώς, δεν ήθελαν, κατ’
ουδένα λόγο, να ακούσουν κάτι τέ-
τοιο. Αναγκάστηκα να αποταθώ στο
Επαρχιακό Δικαστήριο Λευκωσίας,
ώστε να γνωματεύσει για το συγκε-
κριμένο έγγραφο και ακόμη, και
εκείνη τη στιγμή, δεν άδραξαν την
ευκαιρία, να αναστείλουν τη διαδι-
κασία που υπήρχε, γιατί ακριβώς
ήταν μία στημένη διαδικασία. Ο κ.
Σιζόπουλος προσπάθησε να νομι-
μοποιήσει τα δήθεν στοιχεία του
μέσω του απολύτως ελεγχόμενου
πειθαρχικού και βεβαίως να κρυφτεί

πίσω από τις αποφάσεις των συλ-
λογικών οργάνων. Βλέπουμε να αρ-
νείται να καταθέσει όλα τα δήθεν
στοιχεία στις αρμόδιες αρχές του
κράτους.
–Έχει αναφέρει πως η ΕΔΕΚ θα
είναι πιο καθαρή και πως όλο
αυτό εμπίπτει στη διαδικασία
πάταξης της διαπλοκής και δια-
φθοράς για την οποία αγωνίζεται
το κόμμα… 

–Το μόνο πράγμα που έχει κατα-
φέρει είναι να καθαρίσει από την
ΕΔΕΚ όλα τα στελέχη. Πώς εργάζεται
εναντίον της διαφθοράς; Με το να
με αναγκάζει να πειθαρχήσω σε ένα
παράνομο έγγραφο; Ο καθένας πρέ-
πει να προσέχει τι λέει. Η Κύπρος
είναι μικρή και γνωρίζουμε ποιος
είναι ποιος.
–Αυτό αποτελεί αιχμή πως ο κ.
Σιζόπουλος ίσως να μην είναι
τόσο καθαρός. 

–Όχι. Λέω ότι η Κύπρος γνωρίζει
ποιος είναι ποιος.
–Δηλαδή;

–Ο κ. Σιζόπουλος αφήνει αιχμές
ότι εμπλέκομαι στη διαπλοκή, όμως
εγώ ποτέ δεν διεκδίκησα δημόσιο
χρήμα, ποτέ δεν κατηγορήθηκα για
παράνομο πλουτισμό, ούτε είχα εμ-
πλοκή σε οτιδήποτε. 
–Είχε ο κ. Σιζόπουλος;

Δεν λέω αυτό το πράγμα, απαντώ
για τον εαυτό μου και για αυτά που
αδίκως και ψευδώς, με λάσπη, μου
καταλόγισε, ευθέως και με υπονο-
ούμενα, ο κ. Σιζόπουλος.
–Σας κατηγορούν ότι δεν είχατε
επαφή με το κόμμα.

–Ο κ. Σιζόπουλος φρόντισε να
μην επικοινωνήσει ποτέ μαζί μας.
Είναι ο μοναδικός πρόεδρος, από
τα μεγάλα κόμματα, που δεν επι-
σκέφθηκε ποτέ τις Βρυξέλλες. Οι
μάχες δεν κρίνονται πουλώντας εύ-
κολο πατριωτισμό, στα ραδιόφωνα
και στη τηλεόραση. Στην Κύπρο, οι
μάχες δίνονται εκεί που έχεις δυ-
σκολίες. Εκτός, αν ο κ. Σιζόπουλος
θεωρεί ότι έχω καθαρίσει για όλα
εγώ και έχω κάνει τόσο καλά τη δου-
λειά μου, που δεν χρειάζεται η δική
του παρουσία.

Τ ο κυκλοφοριακό πρόβλημα της
Λευκωσίας, μαζί με τη διαχεί-
ριση αποβλήτων, αποτελούν

τις δύο μεγαλύτερες και πιο απαι-
τητικές περιβαλλοντικές προκλήσεις
που καλούμαστε να διαχειριστούμε
στην πόλη μας. Εμείς στον Στρόβολο
το βιώνουμε ακόμη πιο έντονα, κα-
θώς λόγω της γεωγραφικής μας θέ-
σης, είμαστε οι πρώτοι και βασικοί
αποδέκτες του κυκλοφοριακού. 

Ως αποτέλεσμα, το κυκλοφορια-
κό έχει γίνει για τον Στρόβολο μια
δυσάρεστη πραγματικότητα, αφού
επί καθημερινής βάσεως ουρές αυ-
τοκινήτων εκτείνονται για χιλιό-
μετρα σε όλες σχεδόν τις κύριες
οδούς και λεωφόρους, προκαλώντας
κυκλοφοριακή συμφόρηση, ατμο-
σφαιρική ρύπανση, ηχορύπανση,
εκνευρισμό και χάσιμο χρόνου και

ας μην ξεχνάμε, σημαντικό δυστυ-
χώς αριθμό τροχαίων ατυχημάτων.
Δυστυχώς, το πρόβλημα ολοένα
και επιδεινώνεται. Οι αυξημένοι
ρυθμοί ανάπτυξης και η αύξηση
του ΑΕΠ τα τελευταία χρόνια, έχουν
επιφέρει και αύξηση στις διακινή-
σεις με οχήματα. Άλλωστε, γνωστή
σε όλους είναι η θετική συσχέτιση
μεταξύ τους. 

Μέχρι πού, όμως, θα φτάσει
αυτό το πρόβλημα; Έχουμε ανα-
λογιστεί πού οδηγείται αυτή η κα-
τάσταση; Για αυτό, λοιπόν είναι
ώρα για μέτρα τώρα. Είμαι απόλυτα
πεπεισμένος, ότι η οριστική επί-
λυση του κυκλοφοριακού προβλή-
ματος θα επέλθει μόνο με την υιο-
θέτηση και εφαρμογή του Τραμ,
με γραμμές που θα ενώνουν τον
νότο με τον βορρά και την ανατολή

με τη δύση. Χρειάζεται, λοιπόν,
πολιτική βούληση σε ανώτατο επί-
πεδο. Παράλληλα, όμως, επιβάλ-
λεται και η εφαρμογή πιο άμεσων
μέτρων για την άμεση διαχείριση
της καθημερινότητας και απάβλυν-
ση του προβλήματος. 

Σε αυτό το πλαίσιο, μέσω της
νέας σύμβασης για τη διαχείριση
των δημόσιων μεταφορών της Λευ-
κωσίας, θα πρέπει να γίνουν πράξη
τα αυτονόητα: εκτεταμένο ωράριο,
συχνότερες διαδρομές και πιο πυ-
κνές στάσεις, ενώ αναφέρουμε και
την αναγκαιότητα για την τοποθέ-
τηση εκσυγχρονισμένων στάσεων
με κατάλληλα σκέπαστρα, που να
εξυπηρετούν και ταυτόχρονα να
προστατεύουν τους επιβάτες κατά
την αναμονή τους. Επιπρόσθετα,
αναφέρουμε και τη σημαντικότητα

της πλήρους αξιοποίησης των δυ-
νατοτήτων της τεχνολογίας που
προσφέρει το Split Cycle and Offset
Optimization Technique (SCOOT),
το οποίο συντονίζει τους φωτεινούς
σηματοδότες κατά μήκος κύριων
οδικών αξόνων, με σκοπό την εύ-
ρυθμη και απρόσκοπτη διακίνηση
των οχημάτων. 

Επισημαίνουμε, ωστόσο, ότι η
αλλαγή δεν θα πρέπει να επαφίεται
σε στενά γραφειοκρατικά πλαίσια,
αλλά να αποτελεί ύψιστη προτεραι-
ότητα της πολιτείας. 

Και κάτι ακόμη: Αυτή τη στιγμή
υπάρχει μία αποσπασματική προ-
σέγγιση του κυκλοφοριακού. Η δια-
χείριση του προβλήματος από τον
ένα Δήμο, δεν θα πρέπει να μετα-
κυλύει το πρόβλημα στον άλλο Δήμο. 

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο, η

μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτο-
διοίκησης κρίνεται επιβαλλόμενη.
Ο νέος μητροπολιτικός Δήμος που
θα προκύψει και ναι, με τη συμπε-
ρίληψη του Στροβόλου, θα έχει τη
δυνατότητα για την ολιστική εφαρ-
μογή του Ολοκληρωμένου Σχεδίου
Κινητικότητας της Λευκωσίας, με-
γιστοποιώντας με αυτό τον τρόπο
τα αναμενόμενα αποτελέσματά του. 

Δεν νοείται σύγχρονη και ανθε-
κτική πόλη, που να μη βασίζεται
στις αρχές της βιώσιμης κινητικό-
τητας. Η παροχή ασφαλών μέσων
μαζικής μεταφοράς, που να εξυπη-
ρετούν τις ανάγκες των πολιτών
κάθε ηλικίας είναι κοινωνική υπο-
χρέωση κάθε σύγχρονης Ευρωπαϊ-
κής πόλης, όπως είναι η υγεία και
παιδεία. Τα ΜΜΜ θα πρέπει να με-
τεξελιχθούν ως ο βασικός τρόπος

κυκλοφορίας και όχι η μοναδική
λύση των μη προνομιούχων τάξεων,
που δυστυχώς αυτή είναι η θλιβερή
σημερινή πραγματικότητα. Όπως
μάλιστα διατυπώνεται στον 11ο
Στόχο για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη
της Ατζέντας 2020-30 των Ηνωμέ-
νων Εθνών, ο οποίος αφορά τις βιώ-
σιμες πόλεις και κοινότητες, μέχρι
το 2030 θα πρέπει να παρέχονται
ασφαλή, προσιτά, προσβάσιμα και
βιώσιμα συστήματα μεταφοράς για
όλους, ενώ παράλληλα θα πρέπει
να βελτιωθούν οι δρόμοι, κυρίως
μέσω της επέκτασης των δημόσιων
συγκοινωνιών. 

Αυτό είναι το στοίχημα που έχου-
με ενώπιόν μας. 

Ο κ. Ανδρέας Παπαχαραλάμπους είναι δή-
μαρχος Στροβόλου.

Το κυκλοφοριακό της Λευκωσίας - Ενα στοίχημα ενώπιόν μας

–Είχατε διαφωνίες στο Κυπριακό; 
–Η ΕΔΕΚ έχει να συζητήσει

χρόνια το Κυπριακό. Έχουμε τόσες
εξελίξεις και οφείλαμε να συζη-
τούνται τα θέματα αυτά, στα συλ-
λογικά όργανα, με εξαντλητικό
τρόπο. Σήμερα κινδυνεύει η βιο-
λογική παρουσία του κυπριακού
ελληνισμού, με όσα συμβαίνουν
στην περιοχή μας. Κινδυνεύουν
και οι Τ/κ με ενσωμάτωση στην
Τουρκία. Η ΕΔΕΚ, ως κόμμα πα-
τριωτικό, θα έπρεπε να πρωτο-
στατεί στις συζητήσεις. Όχι να
εμμένει σε διεθνή διάσκεψη για
το Κυπριακό, τη στιγμή που ξέ-
ρουμε ότι 3 στους 5 είναι κάθετα
εναντίον μας αυτή τη στιγμή.
–Κακώς δεν διεκδικήσατε τότε
την προεδρία της ΕΔΕΚ;

–Εκ των υστέρων προφήτες δεν
υπάρχουν. Στήριξα δύο φορές τον
κ. Σιζόπουλο, και επίσης δεν ήταν
μέσα στους στόχους μου, να διεκ-
δικήσω την προεδρία του Κινή-
ματος. Δυστυχώς, εκεί που ανα-
μέναμε από τον Μαρίνο Σιζόπουλο
να φέρει έναν άλλο αέρα στον κόμ-
μα, αξιοποιώντας νέα στελέχη, δεν
το έκανε. Όσοι εμφανίζονται τώρα
είναι μεταγραφές και δεν το λέω
για να μειώσω κανέναν. Η ΕΔΕΚ
είχε απίστευτο πλούτο σε στελε-
χιακό δυναμικό, δεν αξιοποιήθηκαν
αυτά τα άτομα. 
–Mea culpa για τη στήριξη Σι-
ζόπουλου;

–Eκ των πραγμάτων, meaculpa.
Δεν θα ήθελα να είναι έτσι τα πράγ-
ματα.
–Σε όλη αυτή τη διαδικασία δεν
σας στήριξε κανένας. 

–Χωρίς να προβώ στην όποια
κινητοποίηση, στη δημοσιογρα-
φική μου διάσκεψη παρευρέθησαν
150 άτομα. Ιστορικά στελέχη, υπο-
ψήφιοι δήμαρχοι, πρόσωπα που
έπαιξαν ρόλο στην αντίσταση για
τη δημοκρατία, νέοι άνθρωποι,
ό,τι καλύτερο από στελεχιακό δυ-
ναμικό, που δυστυχώς αυτές οι
συμπεριφορές, τους έχουν αφήσει
στην κερκίδα να παρακολουθούν
ως θεατές.
–Δεν αναμένατε κάτι περισσό-
τερο από πρωτοκλασάτα στε-
λέχη;

–Ποια πρωτοκλασάτα στελέχη
έμειναν σε αυτό το Κίνημα; Έχει
αποψιλωθεί σε μεγάλο βαθμό η
ΕΔΕΚ.
–Ποιο είναι το μέλλον σας μετά
τη διαγραφή; 

Το σημαντικό δεν είναι το δικό
μου μέλλον. Έστω κι αν με έχουν
διαγράψει από τα κατάστιχά τους,
παραμένω ΕΔΕΚίτης, θα συνεχίσω
να εργάζομαι μέσα στην Ομάδα
των Σοσιαλιστών και Δημοκρατών,
για το καλό του τόπου μας και για
να προσπαθήσω να εκπροσωπήσω
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο
αυτές τις 12.000, που με τίμησαν
στις προηγούμενες εκλογές. Καμία
μικρή παρέα δεν μπορεί να με δια-
γράψει στη συνείδηση του κόσμου
της ΕΔΕΚ και αυτών των προοδευ-
τικών ανθρώπων που με ψήφισαν.
–Δηλαδή αν πέσει η υπόθεση
θα διεκδικήσετε την προεδρία
της ΕΔΕΚ; 

–Δεν είναι ο κατάλληλος χρόνος
να μιλάμε για προεδρία της ΕΔΕΚ.
Θα διεκδικήσω όμως με όλα τα νό-
μιμα μέσα τη δικαίωσή μου και
ακύρωση αυτής της παράνομης
απόφασης.

–Είναι λογικό, όμως, κάτι τέτοιο
να μεταφέρεται στα δικαστήρια; 

–Αν δεν βρίσκεις το δίκαιό σου
σε διαδικασίες που είναι στημένες
τι μπορείς να κάνεις; Γίνεται το
κόμμα που αγωνίστηκε για τη δη-
μοκρατία να αγνοεί τους κανόνες
δικαίου; Εγώ με κάθε τρόπο θα
πιέζω ώστε η ΕΔΕΚ να βρει τις
ρίζες της, ως ένα κόμμα ριζοσπα-
στικό, πραγματικά προοδευτικό
που θα συμβάλλει στις κοινωνικές
τομές. Δεν γίνεται, για παράδειγ-
μα, μια δεξιά κυβέρνηση να κα-
ταθέτει φιλολαϊκές προτάσεις, κι
εσύ να μην τις στηρίζεις ή να
προβαίνεις σε δημοσιοποίηση
των εγγράφων του Εθνικού Συμ-
βουλίου, χωρίς να έχεις διαβου-
λευθεί με κανένα.
–Αναφέρεστε στο ΓεΣΥ;

–Ναι. Ο κ. Σιζόπουλος το έχει
πάρει πάνω του, αποκλειστικά, και
χωρίς να υπάρξει καμία περαιτέρω
συζήτηση. Άλλο είναι να εντοπίζεις
προβλήματα στο ΓεΣΥ και να κα-
ταθέτεις προτάσεις στους αρμό-
διους φορείς, ούτως ώστε να επι-
λυθούν, και άλλο να επιχαίρεις για
τα προβλήματα που αντιμετωπίζει
το ΓεΣΥ. Ο κόσμος το αντιλαμβά-
νεται.
–Πού οφείλεται;

–Ο κ. Σιζόπουλος δεν έχει γρα-
φτεί στο ΓεΣΥ, ενώ θα έπρεπε να
ήταν ο πρώτος που θα γραφόταν,
ακόμα κι αν διαφωνεί. 
–Για τα δικά του συμφέροντα;

–Ο καθένας καταλαβαίνει. 
–Εσείς τι καταλαβαίνετε;

–Εγώ αυτό καταλαβαίνω.
–Ο Μαρίνος Σιζόπουλος έχει
πει πως έχει επανειλημμένα
προσπαθήσει να επικοινωνήσει
μαζί σας για να τηρήσετε τις
υποχρεώσεις σας…

–Ήθελε να υλοποιήσω παρά-
νομες πρόνοιες που υπάρχουν στο
περιβόητο έγγραφο. Προσωπικά,
είχα στείλει επιστολή από τον Ιού-
λιο στον κ. Σιζόπουλο, με οδηγίες
για κοινοποίηση στα Μέλη του
Πολιτικού Γραφείου, όπου έλεγα
ότι προτίθεμαι να προσλάβω το-
πικούς συνεργάτες, οι οποίοι να
εργάζονται για τη σωστή λειτουρ-
γία του γραφείου μου και οι οποίοι
θα ήταν σε επικοινωνία και σε συ-
νεργασία με το Κίνημα, ούτως
ώστε να καταφέρει το Κίνημα να
έχει ένα σωστό γραφείο ευρωπαϊ-
κών θεμάτων. Υπογράμμιζα όμως
ότι δεν θα προέβαινα σε ενέργειες
που θα ήταν ενάντια στους ευρω-
παϊκούς κανονισμούς.
–Ποια ήταν, λοιπόν, η διαφο-
ρά;

–Υπήρξε η επιμονή να προσ-
λάβω συνεργάτες της επιλογής
του κ. Σιζόπουλου, να εγκαταστα-
θούν στα γραφεία του κόμματος
και να εκτελούν εντολές του κόμ-
ματος, κάτι το οποίο, έχει κατα-
δειχθεί και με αποφάσεις του Γε-
νικού Δικαστηρίου της Ε.Ε. ως πα-
ράνομο. 
–Υπάρχει στο πλάνο η δημιουρ-
γία άλλου κόμματος ή μεταγρα-
φής; 

–Σε καμία περίπτωση δεν θα
ήθελα να πλήξω την ΕΔΕΚ. Θα συ-
ζητήσω με άλλους συναγωνιστές
πώς να ασκήσουμε πίεση, ούτως
ώστε η ΕΔΕΚ να επιστρέψει στις
ρίζες της. Ούτε όμως μεταγραφή
ούτε δημιουργία κόμματος σε αυτή
τη φάση δεν είναι στον ορίζοντα.

Ο Σιζόπουλος 
καθάρισε όλα 
τα στελέχη 
της ΕΔΕΚ
Θα ασκήσω πιέσεις για να γυρίσει το κόμμα 
στις ρίζες του, λέει ο Δημήτρης Παπαδάκης 

Mea culpa...

Δεν είναι ο κατάλληλος
χρόνος να μιλάμε 
για προεδρία της ΕΔΕΚ.
Θα διεκδικήσω όμως 
με όλα τα νόμιμα μέσα 
τη δικαίωσή μου και
ακύρωση αυτής της 
παράνομης απόφασης.

Σε καμία περίπτωση δεν θα ήθελα να πλήξω την ΕΔΕΚ. Θα συζητήσω με άλ-
λους συναγωνιστές πώς να ασκήσουμε πίεση, ούτως ώστε η ΕΔΕΚ να επιστρέ-
ψει στις ρίζες της, λέει ο κ. Παπαδάκης κληθείς να σχολιάσει αν θα προσχω-
ρήσει σε νέο κόμμα.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ

Εξοπλισμοί, άμυνα, αποτροπή και ΑΟΖ
Μόνο στα θετικά μπορούμε να το-
ποθετήσουμε την τελευταία ανα-
κοίνωση του Υπουργείου Άμυνας,
μετά από πρόσφατο δημοσίευμα
της εφημερίδας «La Tribune», που
αφορά στην υπογραφή σχετικών
συμβολαίων με την ευρωπαϊκή εται-
ρεία MBDA, για προμήθεια πυραύ-
λων Exocet και Mistral. Για λόγους
όμως, εθνικής ασφάλειας δε θα
μπούμε σε λεπτομέρειες που αφο-
ρούν στα εν λόγω οπλικά συστή-
ματα αλλά ούτε και σε ευαίσθητες
πληροφορίες. Αυτό όμως, που μπο-
ρούμε να πούμε είναι ότι, και προ-
γραμματισμός και βούληση για την
υλοποίησή του υπάρχει σε ό,τι αφο-
ρά στην συνέχιση αλλά και επαύ-
ξηση των δυνατοτήτων της Εθνικής
Φρουράς στους κρίσιμους τομείς
της παράκτιας και αντιαεροπορικής
άμυνας. Το σύστημα κυρίως των
Exocet αποτελεί ένα από τους ση-
μαντικούς παράγοντες αλλά και
πολλαπλασιαστές ισχύος σε ό,τι
αφορά στην αποτροπή και άμυνα
κατά τις ναυτικές επιχειρήσεις,
όπως λόγου χάριν, ο έλεγχος θα-
λασσίων περιοχών ενδιαφέροντος
και απαγόρευση χρησιμοποίησής
των από τον εχθρό, προστασία φί-
λιων ναυτικών μονάδων, αποτροπή
αποβατικών επιχειρήσεων κ.ά.

Εξίσου όμως θα ήταν ορθό να
ξεκαθαρίσουμε ότι αυτοί οι σημαν-

τικοί και άκρως απαραίτητοι πα-
ράγοντες άμυνας και αποτροπής
εχθρικών στρατιωτικών ενεργειών,
σχεδόν καμία σχέση έχουν με τις
ναυτικές επιχειρήσεις στον καιρό
της ειρήνης ή με άλλα λόγια με το
ρόλο του πολεμικού ναυτικού στην
εν λόγω περίοδο το οποίο, παρόλο
που είναι κλάδος των ενόπλων δυ-
νάμεων, πρέπει να θεωρείται ότι
αποτελεί και «εργαλείο» της εξω-
τερικής πολιτικής ενός κράτους.
Το τελευταίο γίνεται πιο ξεκάθαρο
τον τελευταίο καιρό με τη συμμε-
τοχή των διαθέσιμων ναυτικών μο-
νάδων και στο μέτρο του δυνατού,
της ΚΔ σε πολυεθνικές ασκήσεις.

Όπως αναπτύχθηκε και σε προ-
ηγούμενη αρθρογραφία, η Κύπρος
ως νησιωτικό κράτος έχει, με βάση
το σε ισχύ διεθνές δίκαιο της Θά-
λασσας, κυριαρχικά δικαιώματα
στην Χωρική Θάλασσά της, η οποία

αφορά σε μία θαλάσσια ζώνη έκτα-
σης 1½ φορές τη χερσαία έκτασή
της. Έχει δε, αποκτήσει δικαιώματα
αποκλειστικής εξερεύνησης και εκ-
μετάλλευσης των έμβιων και μη
πόρων της θάλασσας, του βυθού
αλλά και του υπεδάφους αυτού, σε
μία μείζονα θαλάσσια ζώνη, την
Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη
(ΑΟΖ), η οποία σε μέγεθος είναι 10
φορές μεγαλύτερη από το συνολικό
εμβαδόν του κυπριακού εδάφους.
Μέσα σε αυτή τη μείζονα θαλάσσια
ζώνη, η ΚΔ αποφάσισε να δραστη-
ριοποιηθεί, για οικονομικούς αλλά
και για πολιτικούς λόγους, χωρίς
όμως να δημιουργήσει τις απαιτού-
μενες προϋποθέσεις για την προ-
άσπιση των πιο πάνω δικαιωμάτων

της. Δηλαδή, την έγκαιρη συγκρό-
τηση μίας κατάλληλης δομής ναυ-
τικών δυνάμεων, μέσα στο πλαίσιο
των δυνατοτήτων του κράτους. Ο
χρόνος υπήρχε, οι δυνατότητες
υπήρχαν πλην όμως – όπως επιση-
μάνθηκε και στο προηγούμενο άρ-
θρο - αυτό που δεν υπήρχε ήταν η
βούληση και το όραμα προς αυτή
την κατεύθυνση.

Η απουσία Κυπριακών Ναυτικών
Μονάδων (μάχιμων πλοίων) και ως
εκ τούτου μη εκτέλεση των απο-
στολών «Ναυτικής Παρουσίας» και
«Επίδειξης Σημαίας» στην πιο πάνω
θαλάσσια ζώνη, δημιούργησε δια-
χρονικά μία κατάσταση αρνητικών
τετελεσμένων και διαρκών αμφι-
σβητήσεων. 

Είναι λοιπόν επιτακτική ανάγκη
η επίσπευση των διαδικασιών πρό-
σκτησης ναυτικών μονάδων, πα-
ράλληλα με αυτήν των αμυντικών
οπλικών συστημάτων. Με αυτόν
τον τρόπο, έστω και αν η πολιτεία
έχει αργήσει να αντιληφθεί τη σπου-
δαιότητα και την αναγκαιότητα
ύπαρξης ενός μικρού και ευέλικτου
Πολεμικού Ναυτικού, αυτό θα απο-
τελεί μία απτή απόδειξη της ετοι-
μότητας και αποφασιστικότητας
της Κύπρου να προστατεύσει τα
συμφέροντά της στην περιοχή αυτή
με σκοπό την περεταίρω πρόληψη
ή αποτροπή ενεργειών οι οποίες
παραβιάζουν τους ισχύοντες νόμους
ή βλάπτουν τα συμφέροντα της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. 

Όπως τονίσαμε και στο παρελ-
θόν, ΑΟΖ δε σημαίνει μόνο φυσικό
αέριο και πετρέλαιο αλλά και πολλά
άλλα δικαιώματα και υποχρεώσεις.
Όλα αυτά είναι διαχρονικά και απαι-
τούν ναυτική παρουσία και αυτό
επιτυγχάνεται μόνο με Ναυτικό. 

Αν λοιπόν, αυτές οι σημαντικές
προσδοκίες του κράτους σε αυτή
τη θαλάσσια ζώνη, έχουν ενταχθεί
από την πολιτική ηγεσία μέσα στο
πλαίσιο των Εθνικών Συμφερόντων
– Επιβίωσης, Ζωτικών, Μείζονων
- τότε για την εκπλήρωση των Εθνι-
κών Αντικειμενικών Σκοπών είναι
επιβεβλημένη η επίσπευση υλο-

ποίησης του υφιστάμενου προγράμ-
ματος δημιουργίας Ναυτικής Δύ-
ναμης, στο πραγματικό μέτρο του
δυνατού και μέσα στο πλαίσιο της
Εθνικής Στρατηγικής.

Συνοψίζοντας, θα πρέπει να γίνει
κατανοητό ότι, άλλο πράγμα είναι
οι αμυντικές δυνατότητες και ικα-
νότητες που επιβάλλονται να ανα-
πτύσσονται ανάλογα με την απειλή
για την προάσπιση της εθνικής κυ-
ριαρχίας και άλλο πράγμα είναι η
προάσπιση των κυριαρχικών δι-
καιωμάτων και συμφερόντων όταν
και εφόσον αποφασίσει ένα κράτος
να τα ασκήσει σε ένα σύνθετο και
πολύπλοκο περιβάλλον όπως είναι
αυτό της θάλασσας. Ο προσανατο-
λισμός δε, σε σκέψεις ότι κάποιοι
άλλοι θα αναλάβουν αυτές τις υπο-
χρεώσεις για μας, αποτελεί ένα τε-
ράστιο λάθος από όλες τις απόψεις. 

Εξίσου σημαντική είναι η απο-
δοχή και η κατανόηση, από την
πλευρά της πολιτείας, ότι άλλο πράγ-
μα είναι η απόκτηση ναυτικών μο-
νάδων και άλλο πράγμα η δημιουρ-
γία μιας μάχιμης ναυτικής δύναμης
κυρίως σε ό,τι αφορά στο χρόνο
υλοποίησής τους. Σαφώς η δεύτερη
απαιτεί περισσότερο χρόνο και οι
λόγοι είναι προφανείς. 

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι Αρχι-
πλοιάρχος (εα) ΠΝ.

<<<<<<

Είναι επιτακτική ανάγκη
η επίσπευση των διαδι-
κασιών πρόσκτησης 
ναυτικών μονάδων, 
παράλληλα με αυτήν 
των αμυντικών οπλικών
συστημάτων. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η συντήρηση του τεταμένου κλίμα-
τος εντός της Κυπριακής ΑΟΖ, αλλά
και ευρύτερα στην Ανατολική Με-
σόγειο με ευθύνη της Τουρκίας,
για την ώρα δεν φαίνεται να δια-
φοροποιεί τα δεδομένα ως προς
τους ενεργειακούς σχεδιασμούς
της Λευκωσίας. Η δήλωση του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας την περα-
σμένη Κυριακή, πως το ενεργειακό
πρόγραμμα προχωρεί κανονικά,
αποτυπώνει τη βούληση της κυ-
πριακής κυβέρνησης και κατά συ-
νέπεια των εταιρειών, να υλοποι-
ήσουν όσα έχουν σχεδιασθεί και
έχουν καθυστερήσει για λόγους
που δεν έχουν να κάνουν με τη
τουρκική συμπεριφορά. Σε πολιτικό
επίπεδο, όπως ορθά επισημάνθηκε
και από τον Νίκο Αναστασιάδη,
μια διαφορετική κίνηση θα συνι-
στούσε εγκατάλειψη των κυριαρ-
χικών δικαιωμάτων της Κυπριακής
Δημοκρατίας και επιβεβαίωση των
τουρκικών επιδιώξεων, μέσω της
πολιτικής των κανονιοφόρων.
Όπως όλα δείχνουν και έχει ειπωθεί
από επίσημα χείλη, η επανεκκίνηση
του ενεργειακού προγράμματος
τοποθετείται τέλος Μαρτίου αρχές
Απριλίου. Επανεκκίνηση που σύμ-
φωνα με όλα τα δεδομένα που υπάρ-
χουν θα σημάνει μια μαζική γεω-
τρητική δραστηριότητα, από πλευ-
ράς Δημοκρατίας και εταιρειών,
με το 2020 να έχει χαρακτηριστεί
ως έτος γεωτρήσεων. Το κύριο βά-
ρος των δραστηριοτήτων πέφτει
στην πλευρά της γαλλοϊταλικής
κοινοπραξίας, η οποία και θα ανοίξει
την αυλαία, με την αμερικάνικη
ExxonMobil να παίρνει τη σκυτάλη
αρχές του δεύτερου μισού του τρέ-
χοντος έτους. Συνολικά υπολογί-
ζεται πως μέχρι το τέλος του έτους
θα πραγματοποιηθούν έως και οκτώ

γεωτρήσεις, επιβεβαιωτικές ή ερευ-
νητικές.

ΕΝΙ – TOTAL
Η πρώτη προγραμματισμένη γε-

ώτρηση, για τον ερχόμενο Απρίλιο
από την γαλλοϊταλική κοινοπραξία,
στο τεμάχιο 6 και σε συνθήκες συ-
νεχιζόμενων τουρκικών προκλήσε-
ων θεωρείται καθοριστικής σημα-
σίας και αναμένεται με ιδιαίτερο
ενδιαφέρον. Η συγκεκριμένη γεώ-
τρηση με βάση τους αρχικούς προ-
γραμματισμούς, όπως είχε αποκα-
λύψει στην «Κ» ο υπουργός Ενέρ-
γειας Γιώργος Λακκοτρύπης, ήταν
για τους δυο τελευταίους μήνες του
2019. «Τώρα μιλάμε για Δεκέμβριο

με Ιανουάριο του 2020. Η καθυστέ-
ρηση αποδίδεται εξ ολοκλήρου στις
καιρικές συνθήκες. Αρχές του 2019
διεξάγονταν γεωφυσικές μελέτες
από συγκεκριμένο σκάφος, το οποίο
λόγω έντονης κακοκαιρίας αναγ-
κάσθηκε να παραμείνει αγκυροβο-
λημένο για περισσότερο χρόνο απ’
ό,τι είχε προγραμματιστεί». Παρά
ταύτα οι εργασίες ENI – TOTAL πή-
ραν νέα αναβολή αυτή τη φορά,
όπως υποστηρίζεται ανεπίσημα,

ένεκα τεχνικών προβλημάτων του
γεωτρύπανου που πραγματοποιούσε
εργασίες στην Αιγυπτιακή ΑΟΖ. Με
βάση την πληροφόρηση που υπάρ-
χει το γεωτρύπανο, Tungsten Ex-
plorer της Vantage Drilling Com-
pany, ολοκλήρωσε τις προγραμμα-
τισμένες εργασίες στην πλευρά της
Αιγύπτου και έχει μετακινηθεί στο
τεμάχιο 4 της λιβανέζικης ΑΟΖ,
όπου αναμένεται να παραμείνει μέ-
χρι τέλος του επόμενου μήνα.

Οι εργασίες
ΕΝΙ και TOTAL θα πραγματο-

ποιήσουν έως και έξι γεωτρήσεις
μέχρι το τέλος του 2020, σχεδιασμός
που σύμφωνα με τον υπουργό Ενέρ-
γειας έχει να κάνει με τα οικονομικά
οφέλη από μαζικό προγραμματισμό
και διενέργεια διαδοχικών γεωτρή-
σεων, σε αντίθεση με την πραγ-
ματοποίηση μεμονωμένων εργα-
σιών. Στο τεμάχιο 6 που θα ρίξει
άγκυρες το γεωτρύπανο, η κοινο-

πραξία του τεμαχίου έχει επιλέξει
να μην προχωρήσει, επί του πα-
ρόντος, με επιβεβαιωτική γεώτρηση
στο στόχο «Καλυψώ» αλλά να πραγ-
ματοποιήσει δεύτερη ερευνητική
γεώτρηση σε νέο στόχο που έχει
εντοπισθεί με την ονομασία «Κρό-
νος». Η έναρξη των εργασιών θα
υποστηριχθεί και σε πολιτικό επί-
πεδο από το Παρίσι. Προς τούτο,
όπως έγραψε η «Κ» η γαλλική πλευ-
ρά θα παρατείνει την παρουσία

της, στην περιοχή της Ανατολικής
Μεσογείου. Χωρίς σε καμία περί-
πτωση να επιδιώκεται η στρατι-
κοποίηση των εργασιών, η γαλλική
στρατιωτική παρουσία στην πε-
ριοχή δεν φαίνεται να είναι άσχετη
και με τις δραστηριότητες της TO-
TAL στην κυπριακή ΑΟΖ. Αυτό που
παραμένει αδιευκρίνιστο και έχει
έντονο ενδιαφέρον έχει να κάνει
με το τεμάχιο 8, το οποίο αν και
δεν είχε διευκρινιστεί, φέρεται να
είναι μέσα στους γεωτρητικούς
σχεδιασμούς της κοινοπραξίας για
το τρέχον έτος. 

Επί του συγκεκριμένου θέματος,
το τι μέλλει γενέσθαι παραμένει
αδιευκρίνιστο με μοναδική εξαί-
ρεση κάποιες πληροφορίες, από
κυβερνητικές πηγές που θέλουν
τις εταιρείες να μην ενδιαφέρονται
για το συγκεκριμένο στόχο που το
«Γιαβούζ» επιχειρεί προκλητικά
και παράνομα.

ExxonMobil
Το δεύτερο εξάμηνο είναι προ-

γραμματισμένη και η επιστροφή
της κοινοπραξία ExxonMobil - Qatar
Petroleum στο τεμάχιο 10. Όπως
έχει γίνει γνωστό, ο αμερικανικός
ενεργειακός κολοσσός θα πραγμα-
τοποιήσει δύο επιβεβαιωτικές γε-
ωτρήσεις οι οποίες έχουν ανακοι-
νωθεί για τον ερχόμενο Ιούνιο ή
Ιούλιο. Το προφίλ της ExxonMobil
σε συνδυασμό με την ισχυρή πο-
λιτική κάλυψη που απολαμβάνει
από την Ουάσιγκτον θεωρείται πα-
ράγοντας πως θα τονώσει τη Λευ-
κωσία απέναντι στη συνεχιζόμενη
επιθετική συμπεριφορά της Τουρ-
κίας, στην περιοχή. Στο παζλ των
γεωτρήσεων θα πρέπει να προστε-
θεί και μια επιβεβαιωτική που θα
πραγματοποιηθεί στο κοίτασμα
«Αφροδίτη», κατά πάσα πιθανότητα
το 2021. 

Οκτώ γεωτρήσεις μέχρι το τέλος του 2020
Εν αναμονή της άφιξης του γεωτρύπανου από τον γειτονικό Λίβανο, η γαλλοϊταλική κοινοπραξία θα κάνει αρχή από το τεμάχιο 6

<<<<<<

Αρχές του δεύτερου 
εξάμηνου του 2020 
στην κυπριακή ΑΟΖ 
θα επιστρέψει και η κοι-
νοπραξία ExxonMobil -
Qatar Petroleum, 
η οποία όπως έχει ανα-
κοινωθεί θα πραγματο-
ποιήσει δύο επιβεβαιωτι-
κές γεωτρήσεις.

Το γεωτρύπανο που έχει μισθώσει η γαλλοϊταλική κοινοπραξία για τις εργασίες στο τεμάχιο 6, είναι το Tungsten Ex-
plorer της Vantage Drilling Company και βρίσκεται στην ΑΟΖ του Λιβάνου, όπου πραγματοποιεί προγραμματισμένες ερ-
γασίες, οι οποίες αναμένεται να ολοκληρωθούν τέλος Μαρτίου.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Μέτρα πάταξης του φαινομένου
εξασφάλισης άδειας παραμονής
στην Κυπριακή Δημοκρατία μέσω
εικονικών γάμων αλλά και εικονικής
φοίτησης σε κολλέγια, έχει προ-
ωθήσει το Υπουργείο Εσωτερικών,
αποκαλύπτει ο Νίκος Νουρής στη
συνέντευξή του στην «Κ». Ο υπουρ-
γός Εσωτερικών με νόημα αναφέρει
πως γνωρίζει τη δράση κάποιων
κολλεγίων, τα οποία χαρακτηρίζει
εκκολαπτήρια αιτητών ασύλου, τα
τελευταία πέντε χρόνια. Παρόμοιες
κινήσεις γίνονται και για εικονικούς
γάμους με γαμπρούς Ασιάτες, προ-
κειμένου να εξασφαλίσουν άδεια
παραμονής. Εδώ όπως αποκαλύπτει
υπάρχουν και αντιδράσεις από τη
Ρουμανία, χώρα καταγωγής των
νυφών. Στο γενικότερο πλαίσιο
του μεταναστευτικού, το ΥΠΕΣ
προχωρά στην κατασκευή ενός νέ-
ου χώρου φιλοξενίας στην Κοκκι-
νοτριμιθιά, κλειστού τύπου, που
θα μπορεί να υποδεχθεί και να φι-
λοξενήσει 500 άτομα.
–Οι ανησυχίες που εκφράζετε
για το μεταναστευτικό είναι έν-
τονες, σε σημείο μάλιστα να δέ-
χεστε επικρίσεις. Πώς έχει η κα-
τάσταση;

–Το πρόβλημα της μετανάστευ-
σης έχει πάρει ανησυχητικές δια-
στάσεις, ενέχει χαρακτήρα σοβαρής
επιβάρυνσης της χώρας, αδυναμίας
ανταπόκρισης του κυπριακού κρά-
τους, εξαιτίας της ανυπαρξίας υπο-
δομών να φιλοξενήσουμε τους τε-
ράστιους αριθμούς που έχουμε.
Υπάρχει πρόβλημα δημογραφίας,
διότι σε πολλές περιπτώσεις, ιδι-
αίτερα σε μικρές κοινότητες, εγ-
καθιδρύονται και φιλοξενούνται
μετανάστες που πολλές φορές πλη-
σιάζουν πληθυσμιακά, τους αριθ-
μούς των κοινοτήτων. Ως εκ τούτου
για αυτούς και πολλούς άλλους λό-
γους, στους οποίους συμπεριλαμ-
βάνονται και κάποια θέματα ασφά-
λειας, το πρόβλημα θα πρέπει, αν
όχι να αντιμετωπιστεί στη ρίζα
του, να ελεγχθεί. Και όταν λέμε για
έλεγχο εννοούμε για τις ροές. Το
πρόβλημα έχει εντοπισθεί, έχουμε
κάνει σε αυτούς τους δύο μήνες,
μια λεπτομερέστατη μελέτη του
θέματος και είναι ξεκάθαρο πως η
συντριπτική πλειοψηφία, σε πο-
σοστό 70% των μεταναστευτικών
ροών, διέρχεται της διαχωριστικής
γραμμής. Είναι μετανάστες, στην
πλειοψηφία τους μέχρι σήμερα,
Σύριοι οι οποίοι προωθούνται από
την Τουρκία, και δεν έχω κανένα
απολύτως πρόβλημα να πω, πως
είναι ξεκάθαρη η πρόθεση, η Τουρ-
κία ηθελημένα προωθεί μέσω της
διαχωριστικής γραμμής μετανάστες
στην Κύπρο. 
–Ποιες είναι οι τουρκικές επι-
διώξεις;

–Πρώτον, μπορεί να θέλει να

δημιουργήσει κατάσταση αποστα-
θεροποίησης και δημιουργίας προ-
βλημάτων στην Κυπριακή Δημο-
κρατία. Δεύτερον, δεν το αποκλεί-
ουμε, ανάμεσα στους συγκεκριμέ-
νους μετανάστες να υπάρχουν και
κάποιοι που θα υπηρετήσουν άλλα
συμφέροντα. Άρα επιβάλλεται και
τα θέματα ελέγχου να εντατικο-
ποιηθούν. Έχουμε ήδη εικόνα.
Ακτινογραφήσαμε τη σύνθεση των
μεταναστευτικών ροών. Το 2019
είχαμε περίπου, 13 χιλιάδες αιτητές
ασύλου στη Δημοκρατία. Οι 7,5 χι-
λιάδες προέρχονται από τη διαχω-
ριστική γραμμή, οι 500, περίπου,
από τις θάλασσες και υπάρχει ένας
μεγάλος αριθμός αιτητών ασύλου,
από τρίτες χώρες, οι οποίοι φθάνουν
στην Κύπρο με νόμιμους τρόπους. 
–Πώς δηλαδή;

–Φθάνουν είτε ως υποψήφιοι
φοιτητές σε κολλέγια είτε τελώντας
εικονικούς πολιτικούς γάμους. Ως
εκ τούτου, το Υπουργείο Εσωτερι-
κών κινείται σε τρεις κατευθύνσεις:
Πρώτον: Έχουμε προχωρήσει στην
τροποποίηση των σχετικών νομο-
θεσιών που αφορούν τους πολιτι-

κούς γάμους. Θα ολοκληρώσουμε,
στα επόμενα λίγα εικοσιτετράωρα,
κάποιες νομοτεχνικές επεξεργασίες
και θα προωθήσουμε στη Βουλή
συγκεκριμένες αλλαγές, στον περί
γάμων νόμο, ώστε να αποτρέψουμε
αυτό το φαινόμενο το οποίο σήμερα
εξελίσσεται σε ένα μεγάλο πρό-
βλημα και δεν περιποιεί τιμή για
την Κυπριακή Δημοκρατία. Ήδη
έχουμε σοβαρές παραστάσεις από
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, κυρίως
από τη Ρουμανία, χώρα από την
οποία, φαίνεται, να προέρχονται
οι νύφες, οι οποίες παντρεύονται
κατά κύριο λόγο Ασιάτες. Δεύτερον:
Σε συνεργασία με τον συναρμόδιο
Υπουργό Παιδείας, το Υπουργείο
Εσωτερικών, εντοπίζοντας το θέμα
των κριτηρίων εισδοχής στα κολ-
λέγια, έχουμε προχωρήσει σε μια
διαφοροποίηση της μεθοδολογίας
εγγραφής σε ένα κολλέγιο. Τα έχω
προωθήσει για σχόλια στον υπουρ-
γό Παιδείας με πρόθεση από τον
ερχόμενο Σεπτέμβριο, το νέο ακα-
δημαϊκό έτος, να εισαχθούν νέες
παράμετροι, όσον αφορά τα θέματα
εισδοχής, για να περιορίσουμε ακρι-

βώς την εγγραφή υπηκόων τρίτων
χωρών που καμία πρόθεση δεν
έχουν να φοιτήσουν αλλά μόνο να
διεκδικήσουν, με αυτό τον τρόπο,
την αίτηση ασύλου και παραμονής
στη Δημοκρατία.

Αλλάζουν τα κριτήρια
–Τα όσα έχετε εντοπίσει αφο-
ρούν το σύνολο των κολλεγίων
ή κάποια από αυτά;

–Έχουμε εξετάσει το σύνολο
των κολλεγίων και έχουμε πλήρη
εικόνα αυτή τη στιγμή. Εικόνα της
τελευταίας πενταετίας και πώς εξε-
λίσσεται αυτή η τροφοδοσία του
κράτους με αιτητές ασύλου μέσω
των κολλεγίων και ξέρουμε πολύ
καλά και ονομαστικά. Έχω συναν-
τηθεί με την ηγεσία του Συνδέσμου
κολλεγίων, τους έχω εξηγήσει την
κατάσταση, δεν είναι πρόθεση του
Υπουργείου να προχωρήσει με δη-
μοσιοποίηση ονομάτων. Τους ζή-
τησα την κατανόησή τους, στην
εισαγωγή των νέων κριτηρίων και
έχω εξηγήσει πως αυτοί που πραγ-
ματικά εργάζονται με τον σωστό
τρόπο προφανέστατα θα ωφελη-

θούν. Αυτοί που πρέπει να ανησυ-
χούν είναι όσοι έχουν καταστήσει,
συγκεκριμένα κολλέγια εκκολα-
πτήρια αιτητών ασύλου. 
–Ισχύει αυτό το οποίο υπάρχει
ως πληροφορία για δύο κολλέ-
για;

–Δεν θα αναφερθώ σε αριθμούς.
Αυτό που θέλω να πως είναι ότι
την περσυνή χρονιά είχαν κατα-
θέσει αίτηση ασύλου γύρω στους
2 χιλιάδες φοιτητές, προερχόμενοι
από κολλέγια. Ήλθαν στην Κύπρο
γιατί δεν απαιτείται βίζα ή την
είχαν εξασφαλίσει ως φοιτητές και
στη λήξη του πρώτου έτους αντί
να ανανεώσουν το δεύτερο έτος,
επιλέγουν τη μεθοδολογία κατά-
θεσης ασύλου. Θέλω να στείλω ξε-
κάθαρο μήνυμα: όσοι φοιτητές επι-
λέγουν να καταθέσουν αίτηση ασύ-
λου που δεν αιτιολογείται, η αίτηση
θα απορρίπτεται. Έχω απορρίψει
σωρεία αιτήσεων, δεν θα εγκρίνω
ούτε μία.
–Τα μέτρα που λαμβάνετε αφο-
ρούν αν πράγματι φοιτούν σε
κολλέγια;

–Μεταξύ άλλων. Η συνεννόηση

με το αρμόδιο Υπουργείο Παιδείας
είναι ότι θα μας ενημερώνει πόσες
θέσεις έχει το κάθε κολλέγιο, σύμ-
φωνα με τις επίσημες εγκρίσεις για
να υποδεχθεί φοιτητές και το
Υπουργείο Εσωτερικών θα παρα-
χωρεί άδειες θεώρησης, μόνο αυ-
στηρά για τον αριθμό που το Υπουρ-
γείο Παιδείας θα μας ενημερώσει.
Δεν πρόκειται στην διάρκεια του
ακαδημαϊκού έτους να δώσουμε
ούτε μία πρόσθετη άδεια.
–Η τρίτη κατεύθυνση που κι-
νείστε στο μεταναστευτικό;

– Όσον αφορά τα θέματα των
υπολοίπων, που είναι τα σημαντι-
κότερα και σοβαρότερα, και τα
οποία δυστυχώς δεν εξαρτώνται
μόνο από τις δικές μας ενέργειες,
έχουμε κάνει σωρεία επαφών με
τα ευρωπαϊκά σώματα. Είχα παρα-
στεί πριν από 15 ημέρες στο Συμ-
βούλιο Υπουργών Εσωτερικών της
Ε.Ε., στην Κροατία, στο οποίο είχα
την ευκαιρία να κάνω παρουσίαση
του μεταναστευτικού, να συναν-
τηθώ με την αρμόδια Επίτροπο την
κ. Γιόχανσον, να συναντηθώ με
την επικεφαλής της Ευρωπαϊκής
Υπηρεσίας Υποστήριξης για το
Άσυλο (EASO) και με τον διευθυντή
της FRONTEX που είναι υπεύθυνος
για τα θέματα επιστροφών. Έκτοτε
έχουμε κάνει σωρεία επαφών και
με πρέσβεις. Θα επιστρέψω στις
Βρυξέλλες στις 25 Φεβρουαρίου
για να δω τον αντιπρόεδρο της Κο-
μισιόν, τον κ. Μαργαρίτη Σχοινά,
ο οποίος έχει την ευθύνη του θέ-
ματος της μετανάστευσης. Έχουμε,
ήδη, υποβάλει δύο συγκεκριμένα
αιτήματα, ως Κυπριακή Δημοκρα-
τία, για οικονομική βοήθεια αφενός
για να επεκτείνουμε τον χώρο φι-
λοξενίας «Πουρνάρα» αλλά και να
δημιουργήσουμε έναν δεύτερο,
κλειστού τύπου χώρο φιλοξενίας,
στον οποίο θα φιλοξενούμε τους
αιτητές ασύλου, οι αιτήσεις των
οποίων θα εξετάζονται, από τούδε
και στο εξής, ελπίζω μέχρι τον Μάιο
να είμαστε έτοιμοι, με τις ταχύρ-
ρυθμες διαδικασίες που θέλουμε
να υιοθετήσουμε, ώστε εντός ενός
μηνός από την ημερομηνία υπο-
βολής μιας αίτησης ασύλου, η αί-
τηση θα εξετάζεται. Θα εξετάζεται,
όμως, σε βάση ενός εγγράφου που
ονομάζεται έγγραφο ασφαλών χω-
ρών το οποίο έχουμε ετοιμάσει και
στο έγγραφο περιλαμβάνονται όλες
εκείνες οι τρίτες χώρες που θεω-
ρούμε ότι είναι ασφαλείς. Θα το
υποβάλουμε και για σχόλια στην
Κομισιόν και είναι οι χώρες που
θεωρούμε ότι μπορούν να γυρίσουν
πίσω οι αιτητές ασύλου με ασφά-
λεια. Για παράδειγμα είναι χώρες
όπως η Ινδία, το Πακιστάν, η Σρι
Λάνκα, το Νεπάλ, η Γεωργία και
άλλες, οι υπήκοοι των οποίων απο-
τείνονται στη Δημοκρατίας και
προφανώς δεν είναι πρόσφυγες
και απροστάτευτοι, είναι οικονο-
μικοί μετανάστες.

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Στοπ σε εικονικούς φοιτητές και γάμους
Αλλαγές στο νομοθετικό πλαίσιο για πολιτικούς γάμους και νέα κριτήρια εισδοχής φοιτητών τρίτων χωρών σε κολλέγια

–Το νέο κέντρο φιλοξενίας σε
ποια περιοχή θα ανεγερθεί;

–Στην ίδια περιοχή που είναι το
υφιστάμενο κέντρο στην Κοκκι-
νοτριμιθιά. Έχω επιθεωρήσει τους
χώρους. Έχουμε ολοκληρώσει την
κοστολόγηση, τις μελέτες για το
προσωπικό, τα λειτουργικά έξοδα
που είναι πέραν των 2 εκατ. ευρώ
τον χρόνο. Θέλουμε να δημιουρ-
γήσουμε ένα χώρο υποδοχής χω-
ρητικότητας 500 ατόμων. Ελπίζω
να μπορεί να ανταποκριθεί στις
ανάγκες μας. Το κέντρο θα είναι
κλειστού τύπου, προκειμένου να
συνάδει με την πολιτική των επι-
στροφών και αυτό τίθεται από την
FRONTEX. Δεν θα κρατούμε, το
τονίζω, θα φιλοξενούμε κόσμο.
Μας έχει λεχθεί με τον πλέον κα-
τηγορηματικό τρόπο για να μπο-
ρέσει να μας βοηθήσει η FRONTEX,
στα θέματα επιστροφών είναι ανα-
γκαίο να πεισθούν ότι έχουμε ικα-
νούς, αριθμητικά και ποσοτικά,
χώρους για φιλοξενία αιτητών.

–Ποιες είναι οι προσδοκίες από
το πακέτο μέτρων;

–Σε πρώτη φάση να στείλουμε
το μήνυμα στους διακινητές ότι η
Κύπρος δεν θα είναι πλέον εύκολος
προορισμός, για αυτούς που επι-
λέγουν να μας τροφοδοτούν με αι-
τητές ασύλου. Η προσπάθεια δεν
είναι εύκολη, έχουμε πολλά εμπόδια
να ξεπεράσουμε. Θεωρώ ότι τα λι-

γότερα δύσκολα είναι τα οικονο-
μικής φύσεως θέματα. Τα δυσκο-
λότερα είναι τα διαδικαστικά και
κυρίως το θέμα των επιστροφών.
Παρά το γεγονός ότι είναι δεδη-
λωμένη η βούληση της FRONTEX
να μας βοηθήσει, εκείνο που θέ-
λουμε να διεκδικήσουμε στο επό-
μενο Συμβούλιο Υπουργών Εξωτε-
ρικών, στις 12 Μαρτίου, είναι η
επιθυμία μας να συμπεριλάβει στη
νέα πολιτική για το Άσυλο, η Ε.Ε.,
τη δυνατότητα να γίνεται κεντρική
διαπραγμάτευση από την Ε.Ε., με
τις τρίτες χώρες για επιστροφές.
Άλλο είναι το εκτόπισμα της Ε.Ε.
και άλλο της Κύπρου από μόνη της.
Με αυτή την παράμετρο συμφω-
νούν και τα πέντε Μεσογειακά κρά-
τη πρώτης γραμμής (Ελλάδα, Κύ-
προς, Ιταλία, Ισπανία, Μάλτα), άρα
θεωρώ πως θα υπάρχει ένα κοινό
μέτωπο. Εάν μπορέσουμε να κα-
ταλήξουμε, κινούμαστε με όσο γρή-
γορους ρυθμούς μπορούμε για χα-
λιναγώγηση των ροών. 

–Υπάρχει κάτι που σας προκα-
λεί ανησυχία από τα μέτρα που
λαμβάνονται;

–Παραμένει σταθερή η θέση
της κυπριακής κυβέρνησης στο
εξής. Είμαστε μια χώρα πολιτι-
σμένη, μια χώρα με ιστορία, μια
χώρα με κουλτούρα και δηλούμε
πως είμαστε έτοιμοι και νιώθουμε
υποχρέωση να φιλοξενήσουμε
στη χώρα μας, τα απροστάτευτα
παιδιά που έρχονται, τους πρό-
σφυγες που έχουν ανάγκη, που
κινδυνεύει η ζωή τους ή προέρ-
χονται από εμπόλεμες περιοχές.
Την ίδια ώρα όμως δεν μπορούμε
να συνεχίσουμε να υποδεχόμαστε
οικονομικούς μετανάστες διότι
έχουμε ξεπεράσει, προ πολλού,
τους αποδεκτούς αριθμούς που
μπορεί να απορροφήσει η Δημο-
κρατία. Η Κύπρος, σήμερα, είτε
αρέσει σε κάποιους είτε όχι, εξαι-
τίας του τεράστιου αριθμού των
μεταναστών, αντιμετωπίζει πάρα
πολλά σοβαρά προβλήματα και

δεν είναι κινδυνολογία αυτό το
οποίο λέω. Αντιμετωπίζει πρόβλη-
μα απορρόφησης, δεν μπορούμε
να τους αφομοιώσουμε στην κοι-
νωνία, λόγω των αριθμών.
–Εντοπίζετε κίνδυνο κοινωνι-
κών αντιδράσεων;

–Θα μπορούσαμε να αφομοι-
ώσουμε, για παράδειγμα, 500 ή
1000 παιδιά που ήλθαν απροστά-

τευτα. Αλλά όταν σήμερα σε σχο-
λεία αντιμετωπίζεις και συναντάς
στις τάξεις, το 30% των μαθητών
να είναι αλλοδαποί που δεν έχουν
καλή γνώση της ελληνικής γλώσ-
σας και αυτό αποβαίνει εις βάρος
των υπολοίπων που θέλουν να
παρακολουθήσουν, έχουν αρχίσει
να εκδηλώνονται αντιδράσεις, δι-
καιολογημένες κατά την εκτίμησή
μου, από τους γονείς. Πολλοί με-
τανάστες εγκαθίστανται σε μικρά
χωριά των ημιορεινών περιοχών
κάτι που προκαλεί δημογραφικό
πρόβλημα. Έχουμε τη δημιουργία,
δυστυχώς, γκετοποίησης συγκε-
κριμένων περιοχών, όπως η παλιά
Λευκωσία. Έχουμε εκκόλαψη φαι-
νομένων φατριών, τα πρόσφατα
περιστατικά με τους Σύριους.
Έχοντας, ήδη, ένα σοβαρό πρό-
βλημα ότι δεν μπορούμε να επι-
στρέψουμε πρόσωπα προς την
Τουρκία είναι κάτι περισσότερο
από αναγκαίο να κινηθούμε στους
άξονες που έχω περιγράψει.

Η Κύπρος δεν μπορεί να συνεχίσει να
υποδέχεται οικονομικούς μετανάστες

Το νέο κέντρο στην Κοκκινοτριμιθιά 
θα μπορεί να φιλοξενήσει 500 άτομα

Αντιμετωπίζουμε 
πρόβλημα απορρόφη-
σης, δεν μπορούμε 
να τους αφομοιώσουμε
στην κοινωνία, 
λόγω των αριθμών.

Θα είναι κλειστού 
τύπου, προκειμένου 
να συνάδει με την 
πολιτική των επιστρο-
φών και αυτό τίθεται 
από την FRONTEX.

Εχουμε εξετάσει 
το σύνολο των κολλεγίων
και έχουμε πλήρη 
εικόνα αυτή τη στιγμή.
Εικόνα της τελευταίας
πενταετίας και πώς 
εξελίσσεται αυτή η τρο-
φοδοσία του κράτους με 
αιτητές ασύλου μέσω των
κολλεγίων και ξέρουμε
πολύ καλά, ονομαστικά.

Δεν περιποιεί τιμή 
για την Κυπριακή 
Δημοκρατία. Ηδη 
έχουμε σοβαρές παρα-
στάσεις από ευρωπαϊκές 
κυβερνήσεις, κυρίως
από τη Ρουμανία, χώρα
από την οποία φαίνεται
να προέρχονται νύφες, 
οι οποίες παντρεύονται
κατά κύριο λόγο Ασιάτες.

Αυστηρό μήνυμα στα κολλέγια που έχουν μετατραπεί, κατά τον υπουργό Εσωτερικών, σε εκκολαπτήρια αιτητών ασύ-
λου, στέλνει με τη συνέντευξή του στην «Κ» ο Νίκος Νουρής. Ο ίδιος αποκαλύπτει πως έχει πλήρη εικόνα για την κατά-
σταση που επικρατεί την τελευταία πενταετία.
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Η πολιτεία
έχει και 
το μαχαίρι 
και το πεπόνι 
Οι Αρχές έχουν τα απαραίτητα όπλα για να 
πολεμήσουν τη διαφθορά στο ποδόσφαιρο

Του ΑΝΔΡΕΑ ΒΙΟΛΑΡΗ

Όσοι πιστεύετε πως η χειραγώγηση
ποδοσφαιρικών αγώνων, με σκοπό
το κέρδος από το στοίχημα, απο-
τελεί... κυπριακή πατέντα ή ανα-
καλύφθηκε τα τελευταία χρόνια,
τότε πλανάστε πλάνην οικτράν.
Είναι κάτι που υπάρχει στον χώρο
του ποδοσφαίρου για περισσότερο
από 100 χρόνια (!) και συμβαίνει
και στις καλύτερες οικογένειες.

Για του λόγου του αληθές: Το
πρώτο μεγάλο στοιχηματικό, πο-
δοσφαιρικό σκάνδαλο έλαβε χώρα
στην Αγγλία πριν από 105 χρόνια
και μάλιστα σε αγώνα Μάντσεστερ
Γιουνάιτεντ - Λίβερπουλ!

Στις 2 Απριλίου του 1915 (σ.σ.
Μεγάλη Παρασκευή), οι δύο ομάδες
αναμετρήθηκαν στο «Ολντ Τρά-
φορντ» και οι ποδοσφαιριστές τους
γνώριζαν εκ των προτέρων το απο-
τέλεσμα του αγώνα, που ήταν νίκη
των γηπεδούχων με 2-0. Η Γιου-
νάιτεντ πάλευε για την αποφυγή
του υποβιβασμού, ενώ η Λίβερ-
πουλ, η οποία εκείνη την περίοδο
δεν ήταν η υπερδύναμη που έγινε
αργότερα στο αγγλικό ποδόσφαιρο,
ήταν βαθμολογικά αδιάφορη.

Τα... προγνωστικά επιβεβαιώθη-
καν. Ο αγώνας έληξε 2-0 υπέρ των
«κόκκινων διαβόλων», με τον δι-
αιτητή να διαπιστώνει και να κα-
ταγγέλλει στην αγγλική ομοσπον-
δία (FA) πως οι ποδοσφαιριστές
των δύο ομάδων είχαν ύποπτη
συμπεριφορά, σημειώνοντας πως
οι φιλοξενούμενοι έκαναν ό,τι μπο-
ρούσαν για να μη σκοράρουν. Μέ-

χρι και σε πέναλτι αστόχησε παί-
κτης της Λίβερπουλ! Σύμφωνα με
τον Τύπο της εποχής παρατηρή-
θηκε περίεργος και μεγάλος όγκος
στοιχηματικού πονταρίσματος στη
νίκη της ομάδας του Μάντσεστερ
με 2-0, σε απόδοση 7/1.

Μετά από έρευνα της FA, επτά
ποδοσφαιριστές κρίθηκαν ένοχοι
και τιμωρήθηκαν με διά βίου απο-
κλεισμό από το γήπεδα (απόφαση
που τα επόμενα χρόνια ανατρά-
πηκε και η ποινή μετριάστηκε),
χωρίς πάντως να επιβληθεί οποι-
αδήποτε ποινή στους δύο συλ-
λόγους.

Πριν παραθέσουμε κάποιες ακό-
μα μικρές –πλην σημαντικές– λε-
πτομέρειες αναφορικά με το εν λό-
γω σκάνδαλο, ομολογώ πως αυτό
που οι περισσότεροι σκέφτεστε
αυτή τη στιγμή, ήταν και δική μου
απορία όταν διάβασα για πρώτη
φορά για το συγκεκριμένο περι-
στατικό. Πώς είναι δυνατόν η FA
και οι βρετανικές Αρχές να εξιχνία-
σαν την υπόθεση και να προχώ-
ρησαν στην παραδειγματική τιμω-
ρία των ενόχων έχοντας ελάχιστα
όπλα στα χέρια τους και εκατό χρό-
νια μετά, με την τεχνολογία και
την τεχνογνωσία που έχουν στη
διάθεσή τους οι δικές μας Αρχές,
να αδυνατούν να εξιχνιάσουν κά-
ποια από τις περίπου 85 υποθέσεις
που κατέληξαν στα χέρια της Αστυ-
νομίας από το 2011 μέχρι σήμερα;

Επιστρέφοντας στο στοιχημα-
τικό σκάνδαλο της Μεγάλης Πα-
ρασκευής του 1915 (γνωστό ως
«Good Friday betting scandal»),

δύο ήταν τα στοιχεία που οδήγη-
σαν στην εξιχνίαση του: 1) οι μαρ-
τυρίες ποδοσφαιριστών και 2) η
αποφασιστικότητα που επέδειξαν
οι Αρχές.

Πιο συγκεκριμένα, κάποιοι πο-
δοσφαιριστές των δύο ομάδων αρ-
νήθηκαν να συμμετάσχουν στο
κόλπο και ένας εξ αυτών, ο ποδο-
σφαιριστής της Λίβερπουλ Φρεντ
Πάγκναμ, απείλησε ότι θα σκοράρει
με σκοπό να χαλάσει τα σχέδια
των υπόλοιπων. Παραλίγο μάλιστα
να τα καταφέρει, αφού είχε σουτ
στο δοκάρι! Ήταν μάλιστα αυτός
που προχώρησε σε επίσημη κα-
ταγγελία στη FA και ακολούθως
στις αστυνομικές Αρχές για τη χει-
ραγώγηση του εν λόγω αγώνα.

Πλέον διαθέτουν μαρτυρίες
Επιστρέφουμε στον 21ο αιώνα

και τη νήσο Κύπρο. Η έλλειψη χει-
ροπιαστών στοιχείων και μαρτυ-
ριών (όπως αυτή του Φρεντ Πάγ-
κναμ στην περίπτωση του Μαν.
Γιουν. - Λίβερπουλ) ήταν ένας από
τους βασικούς λόγους που παρέ-
μειναν ανεξιχνίαστες οι δεκάδες
υποθέσεις χειραγωγημένων αγώ-
νων που έφτασαν στο Αρχηγείο.

Όπως έχουν καταδείξει έρευνες
των προηγούμενων χρόνων, ένα
ποσοστό της τάξεως του 40% των
ποδοσφαιριστών που αγωνίζονται
στην Κύπρο συμμετείχαν ή γνώ-
ριζαν την ύπαρξη χειραγωγημένων
αγώνων. Ωστόσο, υπό τον φόβο
αντιποίνων του υποκόσμου ή ακό-
μα και εκδικητικής συμπεριφοράς
από τις ίδιες τις ομάδες τους, δεν
προχώρησαν ποτέ σε καταγγελία.

Πλέον, οι ποδοσφαιριστές έχουν
τη δυνατότητα να προχωρούν σε
καταγγελίες (επώνυμα ή ανώνυμα)
για στημένα παιχνίδια μέσω της
εφαρμογής του Red Button και
στις πρώτες μέρες λειτουργίας του

έχουν καταχωρηθεί πέραν των 20
καταγγελιών.

Aπομένει η βούληση
Πέρα από τις μαρτυρίες των ίδιων

των πρωταγωνιστών, είναι εξίσου
σημαντικό ότι οι Αρχές έχουν επι-
πλέον νομικά όπλα στα χέρια τους,
τα οποία διευκολύνουν το έργο τους
στην προσπάθεια για καταπολέμηση
της διαφθοράς. Θυμίζουμε πως μετά
τον Νόμο περί της Καταπολέμησης
της Χειραγώγησης Αθλητικών Γε-
γονότων του 2017, πρόσφατα ψη-
φίστηκε από τη Βουλή και η άρση
του απορρήτου των τηλεφωνικών
επικοινωνιών, η οποία - υπό προ-
ϋποθέσεις – επιτρέπει στην Αστυ-
νομία να έχει πρόσβαση σε τηλε-
φωνικές συνδιαλέξεις ή και συνο-
μιλίες από άλλα ηλεκτρονικά μέσα
όπως Facebook, Skype, Viber, MSN
κ.ά. Για πρώτη φορά λοιπόν η αστυ-
νομία έχει στα χέρια της μαρτυρίες,
τα απαραίτητα «όπλα» και την τε-
χνολογία. Τι απομένει; Η βούληση
και η αποφασιστικότητα της Πο-
λιτείας. Στο πρόσφατο παρελθόν
ο κόσμος του ποδοσφαίρου, αλλά
και η κοινή γνώμη, αμφισβήτησαν
την ύπαρξη πραγματικής βούλησης

από πλευράς Αρχών για να εξιχνιά-
σουν τις υποθέσεις που είχαν ενώ-
πιον τους. Το προηγούμενο διά-
στημα ακούσαμε διοικητικούς πα-
ράγοντες, προέδρους σωματείων
και άλλων οργανωμένων συνόλων
να δηλώνουν δημόσια πως δεν
έχουν καμία εμπιστοσύνη στις αρ-
μόδιες αρχές για να τους τροφοδο-
τήσουν οποιανδήποτε πληροφορία,
ενώ αμφισβήτησαν τη βούλησή ή
ακόμα και την ικανότητα τους για
να λάβουν τολμηρές αποφάσεις.
Πλέον, δεν υπάρχουν δικαιολογίες.
Η Πολιτεία έχει το μαχαίρι, έχει και
το πεπόνι. Διαθέτει μαρτυρίες, τα
νομικά όπλα και, όπως δηλώνει, τη
βούληση και την αποφασιστικότητα
να προχωρήσει μέχρι το τέλος. Ο
ποδοσφαιρικός κόσμος και σύσσω-
μη η κοινή γνώμη παρακολουθεί
με κομμένη την ανάσα τα γεγονότα,
αναμένει τις επόμενες εξελίξεις και
ευελπιστεί ότι οι αρμόδιοι φορείς
δεν θα μείνουν και πάλι στα λόγια.
Ελπίζουμε ότι αυτή τη φορά θα «ξε-
τυλίξουν το κουβάρι», θα «φθάσουν
το μαχαίρι στο κόκκαλο» και ό,τι
άλλο υπάρχει σε... κλισέ εξαγγελίες
που κατά καιρούς ακούμε σε τέτοιες
περιπτώσεις.

Π ριν από μερικές μέρες το ΚΥ-
ΠΕ με πάσα σοβαρότητα
έγραφε ότι «στο οικόπεδο 8

της κυπριακής ΑΟΖ βρέθηκε να
πλέει το γαλλικό αεροπλανοφόρο
«Σαρλ ντε Γκωλ» σε κοντινή από-
σταση από το τουρκικό γεωτρύπανο
«Γιαβούζ». Να πλέει ένα πολεμικό
πλοίο, έστω και αεροπλανοφόρο,
σε διεθνή ύδατα -η ΑΟΖ είναι διεθνή
ύδατα- δεν αποτελεί είδηση. Ούτε
ακόμα κι αν πλέει κοντά σ’ ένα γε-
ωτρύπανο (πόσο κοντά δεν λέει,
φαίνεται ότι η πηγή πληροφοριών
του ΚΥΠΕ δεν ήταν σε θέση να με-
τρήσει την… απόσταση) αποτελεί
είδηση.

Θα ήταν είδηση αν η Γαλλία,
διά μέσου της παρουσίας του αε-
ροπλανοφόρου της, έστελνε μή-
νυμα στην Τουρκία, η οποία πα-
ράνομα τρυπά σε οικόπεδο της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Η Γαλλία

όμως ποτέ δεν συνέδεσε την πα-
ρουσία του «Σαρλ ντε Γκωλ» στην
περιοχή με την προστασία των κυ-
ριαρχικών δικαιωμάτων της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας από τις έκνο-
μες ενέργειες της Τουρκίας. Τη συ-
νέδεσε με τις εξελίξεις σε Συρία
και Λιβύη.

Η «είδηση» όμως του ΚΥΠΕ έπαι-
ξε στα κεντρικά δελτία ειδήσεων
των τηλεοπτικών σταθμών και
έγινε εξώφυλλο εφημερίδων την
επομένη. Ο στόχος του δημοσιεύ-
ματος επιτεύχθηκε. Ανατροφοδο-
τήθηκε στο επίπεδο της κοινωνικής
συνείδησης η αντίληψη ότι η διε-
θνής κοινότητα δραστηριοποιείται
για να υπερασπιστεί την Κυπριακή
Δημοκρατία ενάντια στις επιβουλές
της Τουρκίας. Αυτή η αντίληψη
αποτελεί μέρος ενός ευρύτερου
αφηγήματος που προσπαθούν να
προωθήσουν διάφοροι κύκλοι στο

εσωτερικό -με προεξάρχοντες τους
κυβερνώντες- ότι αν η Κύπρος παί-
ξει σωστά το χαρτί του φυσικού
αερίου τότε μπορεί να στριμώξει
και να απομονώσει την Τουρκία.

Για τη διαμόρφωση αυτού του
αφηγήματος επιστρατεύθηκαν οι
τριμερείς και τετραμερείς συναν-
τήσεις με χώρες της περιοχής υπο-
στηρίζοντας ότι έτσι οχυρώνουμε
την ΑΟΖ μας. Επιστρατεύθηκαν οι
κυρώσεις της Ε.Ε. εναντίον της
Τουρκίας λέγοντας ότι αυτές θα
πονέσουν. Στο παράνομο μνημόνιο
της Τουρκίας με τη Λιβύη επιστρα-
τεύτηκε ως απάντηση η υπογραφή
της διακρατικής συμφωνίας για
τον East Med, δίνοντας την εντύ-
πωση ότι είναι ένα έργο ώριμο έτοι-
μο προς υλοποίηση.

Τίποτα απ’ όλα αυτά όμως δεν
οδήγησε στην παρεμπόδιση της
Τουρκίας να προβαίνει σε προκλη-

τικές ενέργειες. Το υπό διαμόρφωση
αφήγημα κατάρρευσε μπροστά
στην οικτρή πραγματικότητα των
παρανομιών της Τουρκίας. Οι πα-
ρανομίες της στην κυπριακή ΑΟΖ
επιβεβαίωσαν όσα προειδοποιούσε
το ΑΚΕΛ. Ότι, δηλαδή, με άλυτο
το Κυπριακό η κατοχική δύναμη
θα παρεμβάλλει εμπόδια στο ενερ-
γειακό πρόγραμμα της Κυπριακής
Δημοκρατίας και θα παραβιάζει
κυριαρχικά της δικαιώματα.

Τα όσα διαδραματίζονται έχουν
αναδείξει ένα γεγονός: χωρίς λύση
στο Κυπριακό, η Τουρκία θα συνε-
χίζει να είναι παράγοντας πρόκλη-
σης έντασης και περαιτέρω προ-
βλημάτων. Ο μοναδικά προσφερό-
μενος τρόπος να ομαλοποιηθεί η
κατάσταση και να ανοίξουν προ-
οπτικές επίλυσης των προβλημάτων
που προκαλεί η Τουρκία είναι η
επίλυση του Κυπριακού. Με τη λύση

του Κυπριακού όσα ζητήματα εγεί-
ρει η Τουρκία εξ ονόματος των
Τουρκοκυπρίων για το φυσικό αέριο
και τα έσοδα που θα προκύψουν
από την εκμετάλλευσή του, θα επι-
λυθούν. Ήδη, υπάρχουν σχετικές
συγκλίσεις. Επιπρόσθετα, η λύση
του Κυπριακού θα δημιουργήσει
προοπτικές για επίλυση ζητημάτων,
όπως είναι η οριοθέτηση ΑΟΖ με-
ταξύ Κύπρου και Τουρκίας, τα οποία
σήμερα δεν μπορούν να επιλυθούν
–ούτε καν να συζητηθούν– αφού
η κατοχική δύναμη δεν αναγνωρίζει
το κυπριακό κράτος.

Μα είναι δυνατόν η Τουρκία να
συνεργαστεί –και πολύ περισσό-
τερο– να αποδεχθεί μια λύση, η
οποία θα απελευθερώνει και θα
επανενώνει τον τόπο και τον λαό
μας; Μπορούμε να εμπιστευτούμε
την Τουρκία για να συμφωνήσουμε
μαζί της μια λύση;

Εύλογα ερωτήματα, εύλογες
όμως είναι και οι απαντήσεις. Χωρίς
λύση τα προβλήματα δεν έχουν
καμία προοπτική να επιλυθούν και
η Τουρκία –την οποία κανείς δεν
μπορεί να εμπιστευτεί με τις συμ-
περιφορές που εκδηλώνει– θα πα-
ραμείνει στην Κύπρο να προκαλεί
και να απειλεί. Με λύση του Κυ-
πριακού δημιουργούνται προϋπο-
θέσεις και προοπτικές για επίλυση
των προβλημάτων με μια πολύ ισχυ-
ρή γειτονική χώρα.

Στην περίπτωση της Κύπρου
ισχύει απόλυτα το αξίωμα της Πο-
λιτικής Επιστήμης ότι «τη γεωγρα-
φία κανείς δεν μπορεί να την αλ-
λάξει. Μπορεί όμως να αλλάξουν
οι όροι και οι συνθήκες της γειτ-
νίασης».

Ο κ. Στέφανος Στεφάνου είναι βουλευ-
τής, εκπρόσωπος Τύπου ΑΚΕΛ.

ΑΡΘΡΟ / Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Η γεωγραφία δεν αλλάζει...
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Το πρώτο μεγάλο 
στοιχηματικό, 
ποδοσφαιρικό σκάνδαλο
έλαβε χώρα στην
Αγγλία πριν από 
105 χρόνια και μάλιστα 
σε αγώνα Μάντσεστερ 
Γιουνάιτεντ - Λίβερπουλ!

Oπως έχουν καταδείξει έρευνες των προηγούμενων χρόνων, ένα ποσοστό της τάξεως του 40% των ποδοσφαιριστών που αγωνίζονται στην Κύπρο συμμετείχαν
ή γνώριζαν την ύπαρξη χειραγωγημένων αγώνων. Ωστόσο, υπό τον φόβο αντιποίνων του υποκόσμου ή ακόμα και εκδικητικής συμπεριφοράς από τις ίδιες τις
ομάδες τους, δεν προχώρησαν ποτέ σε καταγγελία.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Αντί για αρχές και αξίες υπηρετούνται
συμφέροντα στον ΔΗΣΥ, λέει στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο πρώην
υπουργός Υγείας Γιώργος Παμπο-
ρίδης. Απαντά γιατί δεν διεκδικεί
την προεδρία του κόμματος ή κάποια
άλλη θέση ούτως ώστε να αλλάξει
τα κακώς έχοντα. Χαρακτηρίζει
ανόητους όσους ασχολούνται με το
2023, σημειώνοντας, ωστόσο, πως
θα τον ενδιέφερε να έχει εκτός από
λόγο και ρόλο. Σχολιάζει και την
εξωτερική πολιτική, η οποία, όπως
λέει, αφήνεται σε τακτικισμούς.
Απαντά στο αν προσωποποιεί το
πρόβλημα στο πρόσωπο του Νίκου
Χριστοδουλίδη, σημειώνοντας πως
δεν έχει καμία προσωπική διαφορά
μαζί του, αλλά διαφωνεί με το ότι
εστιάζεται στο περιτύλιγμα παρά
στο περιεχόμενο. 

–Θα μπορούσαμε να περιορίσου-
με ως κράτος την προκλητικότητα
της Τουρκίας;

–Θεωρώ πως ναι, γιατί ως κράτος
είχαμε αρκετά χρόνια να προβλέ-
ψουμε τις εξελίξεις αλλά κυρίως να
χαράξουμε στρατηγική. Αυτό που
με λυπεί είναι ότι η Κυπριακή Δη-
μοκρατία ουδέποτε χάραξε μεσο-
πρόθεσμη ή μακροπρόθεσμη στρα-
τηγική. Οι κινήσεις μας στον τομέα
των υδρογονανθράκων, αλλά και
σε όλους τους τομείς της ζωής μας,
έχουν βραχυπρόθεσμο ορίζοντα. Εί-
μαστε πάντα των επόμενων ημερών
και εβδομάδων αλλά ποτέ των στρα-
τηγικών προγραμματισμών. Αυτό
αντανακλάται και πάνω στην ενερ-
γειακή μας πολιτική. Η κουλτούρα
της προχειρότητας είναι διάχυτη,
όπως και η κουλτούρα του βραχυ-
πρόθεσμου. Αυτό είναι λυπηρό γιατί
θέματα εξωτερικής πολιτικής δεν
μπορεί να αφήνονται σε τακτικι-
σμούς. Πρέπει να τυγχάνουν στρα-
τηγικού προγραμματισμού και να
υπηρετούνται στόχοι μακρόπνοοι.

–Πού κάναμε λανθασμένη διά-
γνωση; 

–Το μόνο πράγμα που έχει η Κυ-
πριακή Δημοκρατία στο οπλοστάσιό
της είναι το διεθνές δίκαιο. Δεν δια-
θέτουμε άμυνα, δεν διαθέτουμε
στρατό ξηράς ή ναυτικό ή αεροπορία,
που θα μας επιτρέψουν να επιβά-
λουμε την κυριαρχία μας. Είμαστε
ένα μικρό κράτος με περιορισμένους
πόρους που τελούμε υπό κατοχή
ήδη και απειλούμαστε από περαι-
τέρω εισβολές και κατοχές από την
Τουρκία. Όταν έρθει η ώρα του «λο-
γαριασμού», οι περισσότεροι από
τους γείτονές μας έχουν εναλλακτι-
κούς τρόπους να δράσουν. Η μόνη
που δεν έχει είναι η Κύπρος. Είναι
μία ανοχύρωτη πολιτεία και δύσκολα
θα μπορέσει να παραμείνει εκτός
των διεκδικήσεων των παρανομιών
του Ερντογάν, σε ένα σενάριο όπου

θα μοιραστεί η πίτα της ανατολικής
Μεσογείου με τρόπους συμφερον-
τολογικούς. 

–Οι Τριμερείςδεν βοηθούν τελικά; 
–Η Κύπρος δεν μπορούσε να μην

κάνει συνεργασίες. Ο κ. Κασουλίδης,
που είναι ο πατέρας των Τριμερών,
διέκρινε εγκαίρως ότι η Κύπρος θα
μπορούσε να απαλλαγεί από την
παλιά εικόνα του επαίτη που περι-
φέρεται στα διεθνή φόρα καταγγέλ-
λοντας την κακή Τουρκία και να κα-
ταστεί ένας παράγοντας σταθερό-
τητας στην περιοχή ως ο μόνος εκ-
πρόσωπος της Ε.Ε. 

–Δώσαμε βεβαίως το μήνυμα ότι
διασφαλίζεται η ΑΟΖ μας… 

-Ανέκαθεν λοιπόν οι Κύπριοι αρέ-
σκονται στα φούμαρα. Όταν ψηλώ-
νεις όμως τον πήχη κι εσύ ο ίδιος
εμφανίζεις τις τριμερείς ως πολύ
διαφορετικές από αυτό που είναι,
όταν τις εμφανίζεις ως πανάκεια ή
ως μία στρατιωτική συμμαχία, τότε
όταν έρθει η Τουρκία έξω από τη
Λεμεσό, ο πολίτης, δικαίως θα ανα-
ζητά την θωράκιση της ΑΟΖ μέσω
των τριμερών. Ουδέποτε όμως οι
τριμερείς έπρεπε να εμφανιστούν
ως ικανές να θωρακίσουν την ΑΟΖ
μας, με τον ίδιο τρόποπου το Ισραήλ
δεν ανέμενε πως σε περίπτωση που
θα δεχόταν επίθεση στο Λεβιάθαν,
θα έσπευδε ένα γειτονικό κράτος
να το συνδράμει. Μακάρι να φτά-
σουμε σε σημείο αμυντικών συνερ-
γασιών με τις υπόλοιπες χώρες της
περιοχής αλλά αυτό είναι πρώιμο.

Περιτύλιγμα Χριστοδουλίδη
–Προσωποποιείτε το πρόβλημα
στο πρόσωπο του Νίκου Χριστο-
δουλίδη;

–Ένα από τα προβλήματα της
έλλειψης πολιτικής παιδείας στον
τόπο μας είναι και η αδυναμία πολ-
λών να αντιληφθούν τη διαφορά με-
ταξύ πολιτικής διαφωνίας και προ-
σωπικής επίθεσης. Ασχολούμαι συ-

στηματικά για 30 χρόνια με τις Διε-
θνείς Σχέσεις, το Διεθνές Δίκαιο,
την Ενέργεια και τα νομικά. Σε αυτά
λοιπόν που ειδικεύομαι έχω και άπο-
ψη και μάλιστα έντονη την οποία
διατυπώνω πάντα επώνυμα, ευθαρ-
σώς και με παρρησία. Δεν έχω καμιά
προσωπική διαφορά με τον Νίκο
Χριστοδουλίδη. Απεναντίας τον θε-
ωρώ έναν συμπαθή άνθρωπο. Έχω
όμως σοβαρές πολιτικές διαφωνίες
με τον τρόπο που ασκεί πολιτική,
αφού θεωρώ ότι εστιάζεται περισ-
σότερο στο «περιτύλιγμα» παρά στο
«περιεχόμενο». Τόσο απλά! Καιρός
να ωριμάσουμε πολιτικά σαν κοι-
νωνία και να αντιληφθούμε όλοι ότι
η πολιτική διαφωνία είναι στοιχείο
του δημοκρατικού διαλόγου.

–Επειδή έχουν γραφτεί διάφορα
για τον πρόεδρο ότι βολιδοσκο-
πούσε για λύση δύο κρατών και
ανάθεση διαχωρισμού της ΑΟΖ,
εσείς δεν ακούσατε κάτι ως μέλος
του υπουργικού σχήματος; 

–Στα δυόμισι χρόνια που ήμουν
υπουργός ουδέποτε ελέχθη κάτι τέ-
τοιο στο Υπουργικό Συμβούλιο. Απο-
τελεί προσβολή για μένα ή τον κ.
Κασουλίδη ή και τους άλλους, να
μου λέει κάποιος ότι ενόσω ήμουν
στο Υπουργικό ο πρόεδρος έθεσε
θέμα δύο κρατών. Τους ψιθύρους,
ωστόσο, για τα περί δύο κρατών
τους άκουσα κι εγώ και φρόντισα –
αν και είχα ήδη αποχωρήσει από
την κυβέρνηση– να καταστώ όσο

πιο επικριτικός γινόταν. Θεωρώ
οποιαδήποτε συζήτηση για λύση
δύο κρατών καταστροφική για την
Κύπρο. Πρέπει οπωσδήποτενα υπάρ-
ξει λύση στο Κυπριακό, δεν χωρεί
πλέον οποιαδήποτε αναβολή. Μέχρι
στιγμής είχαν βολευτεί πολλοί με
την υφιστάμενη κατάσταση. Όσοι
από μας έλεγαν ότι αυτό αποτελεί
μια εκκρεμότητα που είναι θέμα
χρόνου να κλείσει εις βάρος μας,
μας έλεγαν ενδοτικούς. 

–Εσείς βεβαίως θεωρείστε η σκλη-
ρή γραμμή του ΔΗΣΥ στο Κυπρια-
κό…

–Είμαι υποστηρικτής της ορθής
γραμμής στο Κυπριακό, δηλαδή της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας, γιατί δυστυχώς μόνον αυτή
μπορεί να είναι η λύση μετά που
χάσαμε τον πόλεμο, όσο οδυνηρό
κι αν ακούγεται. Η θέση μου όμως
ότι το Σχέδιο Ανάν δεν αποτελούσε
βιώσιμη και λειτουργική λύση ήταν
ο λόγος που υποστήριξα το «Όχι»
το 2004, πηγαίνοντας ενάντια στον
Γλαύκο Κληρίδη, στον Νίκο Ανα-
στασιάδη και στον Ιωάννη Κασου-
λίδη που ήταν κι ο πολιτικός μου
μέντορας. 

Πύργος της Βαβέλ
–Εκφράσατε ανησυχίες για τον
ΔΗΣΥ, γιατί λοιπόν δεν συμμε-
τέχετε ούτως ώστε να διορθώσετε
τα κακώς έχοντα; 

–Δεν δίνω λευκή επιταγή σε κα-

νέναν. Εγώ είχα συνηθίσει έναν Συ-
ναγερμό που υπηρετεί αρχές και
αξίες. Δεν μπορώ να μπω σε ένα επι-
κοινωνιακό κάδρο γιατί κάποιοι θέ-
λουν να δώσουν μια ωραιοποιημένη
εικόνα. Δεν ξέρω σήμερα ποιες είναι
οι στοχεύσεις του ΔΗΣΥ, ξεκάθαρα
βλέπω ότι αλλάζει θέσεις, κι όταν
μετακινείται στα δεξιότερα με ενο-
χλεί βαθύτατα. Όταν το στηλιτεύω
μου λένε πως πάντα είχε τέτοιες θέ-
σεις. Αυτά είναι ανοησίες. Δεν μπορεί
να πολιτεύεται έτσι ένα ιστορικό
κόμμα. 

–Διαφωνείτε συνεπώς με την πο-
λυφωνία του; 

–Αυτό που ανέκαθεν ένωνε όλες
τις «συνιστώσες» του Συναγερμού
ήταν ένα πράγμα: η προσήλωση
στη λύση του Κυπριακού, στη βάση
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας. Ήταν ο κοινός παρονομαστής
που επέτρεπε σε άτομα που κατά
κανόνα δεν θα έπρεπε να ανέχονται
ο ένας τον άλλο να συνυπάρχουν
στοχοπροσηλωμένοι για τη λύση
του Κυπριακού. Αν αφαιρέσετε τον
κοινό παρονομαστή τότε θα έχετε
τον Πύργο της Βαβέλ.

–Υπάρχει βεβαίως η φημολογία
ότι ο Αβέρωφ Νεοφύτου έτεινε
χείρα συνεργασίας για να εμπλα-
κείτε στην ηγετική πυραμίδα. 

–Δεν ισχύει. Εμένα άλλωστε ποτέ
δεν με ενδιέφερε η καρέκλα.

–Από την καρέκλα όμως ίσως να
μπορούσατε να αλλάξετε όσα σας
ενοχλούν. 

–Ποια καρέκλα;

–Από τη θέση του αναπληρωτή
προέδρου;

–Δεν βλέπω πώς. 

–Θα διεκδικούσατε τη θέση του
προέδρου του ΔΗΣΥ; 

–Αν πίστευα ότι μπορώ, διεκδι-
κώντας την ηγεσία του ΔΗΣΥ, να
τον αλλάξω σε ένα σύγχρονο ριζο-
σπαστικό κόμμα, τότε θα το έκανα.
Δεν πιστεύω ότι έχω τέτοια δυνα-
τότητα. Ειλικρινά.

–Για ποιο λόγο; 
–Πρωτίστως επειδή το ίδιο το

σύστημα δεν σε αφήνει. Δεν μπορείς
να ηγηθείς οποιουδήποτε σχήματος
αν δεν περάσεις τις δομές που έχει
θέσει το ίδιο το σύστημα και να
δίνεις εξετάσεις στο κάθε στάδιο
για να μπορεί να σου επιτραπεί να
προχωρήσεις στο επόμενο. Είναι
βαριές πόρτες και ανοίγουν μόνο
από μέσα, όπως συνηθίζω να λέω.
Με λυπεί. Και δεν είναι πρόβλημα
μόνο του Συναγερμού αλλά όλων
των κομμάτων. Στην Κύπρο τα πε-
ρισσότερα κόμματα είναι αρχηγικά
κόμματα. Οργανισμοί που υπηρετούν
τον πρόεδρο ή τον αρχηγό παρά ο
πρόεδρος και ο αρχηγός να υπηρετεί
τις αρχές και αξίες της βάσης. 

Ο ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΜΠΟΡΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Υπηρετούνται συμφέροντα
αντί αρχές στον ΔΗΣΥ 

Αν πίστευα πως διεκδικώντας την ηγεσία του Συναγερμού θα το μετέτρεπα σε ριζοσπαστικό κόμμα, τότε θα το έκανα

–Η διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία βεβαίως τίθεται εν αμ-
φιβόλω από μία κυβέρνηση στην
οποία συμμετείχατε; 

–Όσο ήμουν στην κυβέρνηση
ουδέποτε υπήρξα στην ομάδα που
ασχολήθηκε με το κυπριακό ή τα
ενεργειακά. Κρατήθηκα και σε από-
σταση.

–Από δική σας επιλογή; 
–Όχι. Δεν κλήθηκα ποτέ όσο

ήμουν μέλος του Υπουργικού, παρά
το ότι στην Κύπρο οι ενασχολούμενοι
με το δίκαιο της θάλασσας και τα
ενεργειακά ήμασταν μετρημένοι
στα δάκτυλα του ενός χεριού. Και
αφότου αποχώρησα ουδέποτε έτυχα
οποιασδήποτε ειδικής ενημέρωσης
ή πληροφόρησης. Γι’ αυτό κι εγώ
επέλεξα τα τελευταία δύο χρόνια να
διατυπώνω δημόσια ή μέσω twitter

κάποιες προτάσεις μου, όπως την
εισήγηση να γίνουν ανοίγματα προς
τη Δαμασκό για να μπορέσει να δρο-
μολογηθεί η υπογραφή κειμένου
που έχει ήδη συμφωνηθεί επί υπουρ-
γίας Λιλλήκα για οριοθέτηση της
ΑΟΖ Κύπρου-Συρίας.Ή για μια συν-
τονισμένη προσφυγή στη Χάγη.

–Με δεδομένες τις τελευταίες
αλλαγές στην βουλή και στην
ηγετική πυραμίδα του ΔΗΣΥ, το
κόμμα μπαίνει σε τροχιά ανά-
καμψης; 

–Για να μπορέσει κάποιος να
αλλάξει, το πρώτο βήμα είναι να
αναγνωρίσει ότι έχει πρόβλημα.
Δεν είδα ακόμα τον ΔΗΣΥ να απο-
δέχεται ότι έχει πρόβλημα. Όταν
εξέφρασα την θέση πως υπάρχει
σοβαρότατο πρόβλημα απόστασης
της κομματικής ηγεσίας από τις

παραδοσιακές αρχές και τη βάση
του κόμματος, δεν έπεισα. Ζήτησα
να γίνει εκλογικό αλλά και ιδεολο-
γικό συνέδριο και αγνοήθηκα.

–Θα γίνει ιδεολογικοπολιτικό
συνέδριο το προσεχές φθινό-
πωρο. 

–Μήπως θα γίνει το φθινόπωρο
για να δοθεί επικοινωνιακά η εικόνα
της ανανέωσης ενόψει βουλευτικών
εκλογών; Εγώ αν θεωρούσα ότι
υπάρχει πρόβλημα στο γραφείο
μου θα το έλυνα σήμερα. Έθεσα
αυτό το θέμα από τον Μάιο του
2019 και πάνε για συνέδριο το φθι-
νόπωρο του 2020. Καλές οι αλλαγές
προσώπων, αν και δεν πιστεύω στο
«όλοι οι καλοί χωράνε». Ας περι-
μένουμε όμως να δούμε αν θα υπάρ-
ξουν ουσιαστικές αλλαγές στην
πράξη και αν έχουν ληφθεί τα μη-

νύματα. Γιατί αν δεν έχουν ληφθεί
τα μηνύματα οι κίνδυνοι που δια-
τρέχει ο χώρος του Συναγερμού εί-
ναι πολύ σημαντικοί.

–Ποιο θεωρείτε πως είναι το
πρόβλημα; 

–Στη διάχυτη απογοήτευση του
κόσμου του Συναγερμού πρέπει
να αναζητηθεί το πρόβλημα. Ο κό-
σμος αηδίασε και αποστρέφεται
αυτό που κάποτε αποτελούσε την
ελπίδα για αλλαγή και λύση. Αντί
για αρχές και αξίες υπηρετούνται
συμφέροντα.

–Πού έδειξε ότι υπηρετεί συμ-
φέροντα ο ΔΗΣΥ; 

–Να μιλήσω μόνο για το ΓεΣΥ.
Ένα κατόρθωμα της κυβέρνησης
το οποίο αντί να αγκαλιάσει και
να αναδείξει ως δικό του επίτευγμα

ο ΔΗΣΥ το θεωρούσε ως το νόθο
παιδί της παράταξης. 

–Πού οφείλεται η δυσφορία του
ΔΗΣΥ για το ΓεΣΥ; 

–Τα οργανωμένα σύνολα και συμ-
φέροντα στην Κυπριακή Δημοκρατία
απέκτησαν πολύ καλύτερες προ-
σβάσεις στα κόμματα από ό,τι το
γενικό σύνολο της κοινωνίας. Αυτό
είναι μία παθογένεια της κυπριακής
πολιτικής πραγματικότητας ότι τα
κόμματά μας αντί να βλέπουν τους
εαυτούς τους ως τον προστάτη του
δημοσίου συμφέροντος και τη γραμ-
μή που χωρίζει τα ειδικά συμφέροντα
από το γενικό σύνολο τον βλέπουν
ως προωθητή των ειδικών συμφε-
ρόντων. Γι’ αυτό βλέπετε τα κόμματα
να χαϊδεύουντα αφτιά οργανωμένων
συνόλων είτε αυτοί είναι δημόσιοι
υπάλληλοι είτε συντεχνίες.

Κάποιοι με κράτησαν σε απόσταση από Κυπριακό και ενέργεια

Τα οργανωμένα σύνολα
και συμφέροντα στην
Κυπριακή Δημοκρατία
απέκτησαν πολύ καλύτε-
ρες προσβάσεις στα κόμ-
ματα από ό,τι το γενικό
σύνολο της κοινωνίας.

Ανόητοι όσοι
συζητούν
για το 2023
–Το όνομά σας μπαίνει και στο κάδρο
της προεδρίας για το ’23…
–Εδώ συζητούμε για το αν θα
υπάρχει η Κύπρος, όπως τη γνω-
ρίζουμε μέχρι το επόμενο καλο-
καίρι. Είναι ανόητοι όσοι συζη-
τούν για το 2023 και προσωπικά
αρνούμαι να μπω στα μικροπο-
λιτικά παιχνιδάκια κάποιων.

–Σας ενδιαφέρει η προεδρία;
–Ως ταξίδι αναψυχής; (γέλια)
Δεν φαντάζομαι να μιλάτε για
μωροφιλοδοξίες;

–Όχι. Για να αλλάξετε όσα θέλετε
να αλλάξετε.
–Υπήρξα ενεργός πολιτικά από
τα 12 μου και παραμένω ενεργός
με τον λόγο και τις θέσεις που
λαμβάνω σε μια δημόσια συζή-
τηση. Θα ήταν τουλάχιστον υπο-
κριτικό να πω ότι δεν θα με εν-
διέφερε να έχω εκτός από λόγο
και ρόλο. Και δεν μιλώ κατ’ ανάγ-
κη για τη θέση του προέδρου αλ-
λά γενικά για θέσεις που μπο-
ρούν να κάνουν τη διαφορά. Το
ζητούμενο, όμως, πλέον είναι αν
μπορεί πράγματι να αλλάξουν ρι-
ζικά πράγματα στην πατρίδα μας.
Κι αν η κοινωνία πράγματι θέλει
να αλλάξει και να εξελιχθεί.
Ώρες-ώρες διερωτώμαι.

–Αν σας ζητηθεί τώρα να συμμετά-
σχετε στο Υπουργικό θα το κάνετε;
Στο Υπουργείο Ενέργειας για παρά-
δειγμα;
–Για μένα η ανάληψη μιας θέσης
απαιτεί θυσία προσωπική και
επαγγελματική. Για να το κάνει
οποιοσδήποτε πρέπει να πι-
στεύει ότι αξίζει τον κόπο να θυ-
σιάσει κάποια πράγματα για να
επιτύχει ένα συγκεκριμένο απο-
τέλεσμα για τον τόπο. Το ΓεΣΥ
άξιζε τον κόπο. Δεν βλέπω κάτι
αντίστοιχο στο Ενέργειας ειδικά
μέσα στο πλαίσιο που σκιαγρά-
φησα πιο πριν. Δεν έχω κανένα
λόγο να μετέχω σε οποιαδήποτε
θέση εκτελεστικής ή άλλης
εξουσίας παρά μόνο αν εγώ πι-
στεύω ότι μπορώ να προσφέρω
και να αλλάξω ουσιαστικά τα
πράγματα. 

–Ποιες είναι οι σχέσεις σας με το
ΑΚΕΛ;
–Δεν έχω καμία σχέση με το
ΑΚΕΛ, ποτέ δεν είχα πλην της
άριστης, πρέπει να πω, συνερ-
γασίας που ανέπτυξα με κάποια
στελέχη στην μάχη για το ΓεΣΥ
και πλην του ότι 2-3 από τους
κολλητούς μου φίλους είναι αρι-
στεροί... (γέλια) 

Δεν έχω καμιά προσωπι-
κή διαφορά με τον Νίκο
Χριστοδουλίδη. Απεναν-
τίας τον θεωρώ ένα συμ-
παθή άνθρωπο. Έχω
όμως σοβαρές πολιτικές
διαφωνίες με τον τρόπο
που ασκεί πολιτική,
αφού θεωρώ ότι εστιάζε-
ται περισσότερο στο «πε-
ριτύλιγμα» παρά στο
«περιεχόμενο».

Τους ψιθύρους ωστόσο για τα περί δύο κρατών τους άκουσα κι εγώ και φρόν-
τισα αν και είχα ήδη αποχωρήσει από την Κυβέρνηση, να καταστώ όσο πιο επι-
κριτικός γινόταν λέει ο Γιώργος Παμπορίδης.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Περίπου εννέα χρόνια μετά την έναρ-
ξη του εμφυλίου πολέμου στη Συρία,
την προηγούμενη εβδομάδα, Τουρκία
και Συρία βρέθηκαν στα πρόθυρα
μιας γενικευμένης στρατιωτικής
σύγκρουσης. Οι δυνάμεις του Αρα-
βικού Στρατού της Συρίας, υποστη-
ριζόμενες από τον ρωσικό στρατό
και τις σιιτικές παραστρατιωτικές
δυνάμεις, προωθούνται στο εσωτε-
ρικό του τελευταίου προπύργιου της
συριακής αντιπολίτευσης, το Ιντλίμπ.
Κατά την προέλασή τους στο εσω-
τερικό του Ιντλίμπ και στα τουρκικά
σύνορα, οι συριακές δυνάμεις έρ-
χονται αντιμέτωπες με τον τουρκικό
στρατό, ο οποίος έχει δημιουργήσει
παρατηρητήρια στην περιοχή με
βάση τις συμφωνίας Σότσι-Αστάνα.

Για ποιον λόγο οι στρατοί της Συ-
ρίας και της Τουρκίας ανταλλάσσουν
πυρά; Ποια είναι η στρατηγική ση-
μασία του τελευταίου προπύργιου
της συριακής αντιπολίτευσης και
πώς αντιμετωπίζουν οι εμπλεκόμενες
μεγάλες δυνάμεις τις νέες εξελίξεις;
Η «Κ» αναζητεί απαντήσεις σε αυτά
τα σημαντικά ερωτήματα. Πρώτο
ερώτημα που αναφύεται είναι το
ποια είναι η σημασία της κρίσης του
Ιντλίμπ; Ο εμφύλιος πόλεμος στη
Συρία ξεκίνησε το 2011 όταν το κα-
θεστώς του κόμματος Μπάαθ και
του Μπασάρ Αλ Ασάντ επιχείρησε
να αντιμετωπίσει το λαϊκό κύμα δια-
μαρτυρίας για τον κρατικό αυταρ-
χισμό και το κοινωνικοοικονομικό
αδιέξοδο. Η κρατική βία πήρε δια-
στάσεις (οδηγηθήκαμε στην Αραβική
Άνοιξη της Συρίας). Στη συνέχεια
μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα,
με την υποστήριξη ξένων παραγόν-
των, διάφορες ένοπλες δυνάμεις, κυ-
ρίως από το σουνιτικό τμήμα των
κοινωνιών της Μεσοποταμίας, κα-
τάφεραν να ελέγξουν μεγάλα τμή-
ματα της συριακής επικράτειας. Αρ-
γότερα, ένα κομμάτι των εδαφών
της Συρίας πέρασε στον έλεγχο της
ριζοσπαστικής ομάδας των τζιχαν-
τιστών «Ισλαμικό Κράτος».

Η αντίστροφη μέτρηση για την
ένοπλη, σουνιτική συριακή αντιπο-
λίτευση ξεκίνησε την περίοδο του
2014-2015 με δύο σημαντικές εξε-
λίξεις. Πρώτον, στο βορειοανατολικό
κομμάτι, με την υποστήριξη των

ΗΠΑ και των συμμαχικών δυνάμεων,
οι Κούρδοι κατάφεραν να απωθήσουν
τις επιθέσεις του Ισλαμικού Κράτους
και στη συνέχεια πέρασαν στην αν-
τεπίθεση και κατάφεραν να απομα-
κρύνουν τους τζιχαντιστές από τις
μεγάλες πόλεις της βορειοανατολικής
Συρίας. Δεύτερο, το φθινόπωρο του
2015, η Ρωσία εισήλθε στο πολεμικό
πεδίο της Συρίας και μπλόκαρε την
κατάρρευση του συριακού κρατικού
μηχανισμού. Η Πολεμική Αεροπορία
της Ρωσίας και οι χερσαίες μονάδες
του ρωσικού στρατού κατάφεραν
την περίοδο του 2015-2018 να αλ-
λάξουν τα δεδομένα στον συριακό
εμφύλιο. Με την υποστήριξη του
Ιράν και τη συνεννόηση με την Τουρ-
κία, το 2018 Μόσχα και Δαμασκός
κατάφεραν να φέρουν πίσω στον
κρατικό έλεγχο μεγάλα τμήματα των
εδαφών της Συρίας. 

Σήμερα το τελευταίο τμήμα των
συριακών εδαφών που τελεί υπό τη
διοίκηση των τζιχαντιστών και ρι-
ζοσπαστικών ένοπλων ομάδων είναι
το Ιντλίμπ. Στην περιοχή δραστη-
ριοποιούνται παρακλάδια της φη-
μισμένης Αλ Κάιντα. Από το καλο-
καίρι του 2019, ο συριακός στρατός
έχει καταφέρει να απελευθερώσει
σημαντικές περιοχές του Ιντλίμπ.
Έτσι, στις αρχές του 2020 μονάχα
μια μικρή ζώνη, η οποία γειτνιάζει
με τα τουρκικά σύνορα και στην

οποία δραστηριοποιείται ο τουρκικός
στρατός, παραμένει υπό τον έλεγχο
των ανταρτών. 

Δεύτερο ζητούμενο που εγείρεται
είναι ποιο είναι το μέγεθος της αν-
θρωπιστικής κρίσης στην πολιορ-
κημένη πόλη. Στη Γενεύη, την προ-
ηγούμενη εβδομάδα, ο ΟΗΕ ανακοί-
νωσε ότι κατά τις τελευταίες εβδο-
μάδες περίπου 700.000 άνθρωποι
έχουν υποχρεωθεί να απομακρυν-
θούν από τις εστίες τους στο Ιντλίπ
εξαιτίας της προώθησης των συρια-
κών δυνάμεων. Στην πραγματικότητα
πρόκειται για ανθρώπους που έχουν
βρει καταφύγιο στο Ιντλίμπ κατά
την πρώτη περίοδο του εμφυλίου
της Συρίας, όταν διάφορα αστικά
κέντρα της χώρας μετατράπηκαν

σε πεδία μάχης. Η Άγκυρα υποστη-
ρίζει ότι στο Ιντλίμπ δεν αποκλείεται
να έχουν εγκλωβιστεί εκατομμύρια
άνθρωποι. Τις τελευταίες εβδομάδες,
ένα τμήμα αυτών των ανθρώπων
έχει προχωρήσει στα σύνορα Τουρ-
κίας-Συρίας και αναζητεί απεγνω-
σμένα τρόπους για να εισέλθει στα
τουρκικά εδάφη. Η τουρκική κυβέρ-
νηση κρατά σφραγισμένα τα σύνορα
με το Ιντλίμπ και δεν επιτρέπει την
διέλευση των πολιτών. Μη κυβερ-
νητικές ομάδες προειδοποιούν ότι
ανεξάρτητα από τον αριθμό ατόμων
που έχουν εγκλωβιστεί στο Ιντλίμπ,
μεγάλη σημασία έχει η επιδείνωση
των συνθηκών επιβίωσης στην πόλη,
οι υποδομές της οποίας καταρρέουν
και η παροχή βοήθειας από το εξω-
τερικό είναι σχεδόν απίθανη στην
παρούσα φάση. 

Ερώτημα είναι και το ποια είναι
η θέση της Δαμασκού και των υπο-
στηρικτών της. Τα τελευταία μηνύ-
ματα από τη Δαμασκό, τη Μόσχα
και την Τεχεράνη δεν αφήνουν πολλά
περιθώρια αμφιβολίας ως προς τις
πραγματικές προθέσεις της κυβέρ-
νησης της Συρίας και των υποστη-
ρικτών της για το Ιντλίμπ.

Η συριακή πλευρά επιμένει στο
γεγονός ότι ο τελικός στόχος είναι
η απελευθέρωση όλων των εδαφών
της χώρας από τους «τρομοκράτες»
και τις ξένες κατοχικές δυνάμεις.

Στο πλαίσιο του προαναφερόμενου
στόχου, η Δαμασκός συνεχίζει τις
στρατιωτικές επιχειρήσεις της και
οι αναλυτές δεν αναμένουν τη δια-
κοπή τους κατά τις επόμενες ημέρες
ή εβδομάδες. Επίσης, οι αναλυτές
πιστεύουν ότι μετά την απελευθέ-
ρωση του Ιντλίμπ, η προσοχή της
Δαμασκού και των συμμάχων της
θα στραφεί προς άλλες περιοχές που
αυτήν τη στιγμή δεν ελέγχει η κεν-
τρική κυβέρνηση της Συρίας. Πρό-
κειται για την τουρκική ζώνη κατοχής
στο βόρειο κομμάτι της χώρας και
τις περιοχές που ελέγχουν οι Κούρδοι
και οι υποστηρικτές τους. Βάσει των
παραπάνω ποια είναι η νέα στρατη-
γική της Άγκυρας και πώς προσεγ-
γίζουν οι ΗΠΑ τις τελευταίες εξελίξεις;
Αντιμέτωπη με τα πυρά του συριακού
στρατού και την ρωσική αδιαλλαξία
στο ζήτημα του Ιντλίμπ, στη νέα φά-
ση του συριακού εμφυλίου, η Άγκυρα
αφήνει όλα τα ενδεχόμενα ανοιχτά.
Την προηγούμενη εβδομάδα, ο πρό-
εδρος της Τουρκίας προειδοποίησε
ότι από τώρα και στο εξής οι τουρ-
κικές δυνάμεις, σε περίπτωση που
δεχθούν νέες επιθέσεις, θα απαν-
τήσουν στα πυρά σε ολόκληρη την
επικράτεια της Συρίας. Στέλνοντας
μηνύματα προς τη Δαμασκό και τους
υποστηρικτές της, η Άγκυρα από τη
μία ενισχύει τη στρατιωτική παρου-
σία της στο Ιντλίμπ και από την άλλη

ρίχνει το βάρος της στο πεδίο της
διπλωματίας.

Οι αναλυτές τονίζουν ότι η Τουρ-
κία προχωρά στη μεγαλύτερη και
πιο εντυπωσιακή ανάπτυξη στρα-
τιωτικών δυνάμεων της στα εδάφη
μιας γειτονικής χώρας από την πε-
ρίοδο της ίδρυσης της Τουρκικής
Δημοκρατίας. Την ίδια ώρα, στην
Άγκυρα, στις Βρυξέλλες, στη Μόσχα
και στις ξένες πρωτεύουσες η τουρ-
κική διπλωματία επιχειρεί να εξα-
σφαλίσει υποστήριξη για να προ-
βληθεί διεθνώς η ιδέα της δημιουρ-
γίας μιας ζώνης ασφαλείας στα τε-
λευταία εδάφη που ελέγχουν οι αν-
τάρτες και τα οποία μελλοντικά θα
μπορούσαν να φιλοξενήσουν χιλιάδες
αν όχι εκατομμύρια πρόσφυγες. Η
Ουάσιγκτον παρακολουθεί με μεγάλη
προσοχή τις τελευταίες εξελίξεις στο
Ιντλίμπ και από τη μία επιχειρεί να
επωφεληθεί από τη διένεξη για να
βελτιώσει τις σχέσεις της με την Άγ-
κυρα και από την άλλη μελετά διά-
φορα σενάρια, τα οποία προβλέπουν
τον περιορισμό των κερδών της συ-
ριακής πλευράς, έτσι ώστε να μην
τεθεί υπό αμφισβήτηση η παρουσία
των αμερικανικών συμφερόντων
στη Συρία. Πόσο πραγματικός είναι
ο κίνδυνος μιας γενικευμένης σύρ-
ραξης; Παρά το γεγονός ότι υπό την
σκιά των τελευταίων μηνυμάτων
της Άγκυρας, έμπειροι αναλυτές και
δημοσιογράφοι αποφεύγουν να απαν-
τήσουν το συγκεκριμένο ερώτημα,
καθώς η κατάσταση στο Ιντλίμπ
είναι «εύθραυστη», ένα πρώην υψη-
λόβαθμο στέλεχος του τουρκικού
διπλωματικού σώματος μας προϊδε-
άζει για τις εξελίξεις που ενδέχεται
να ακολουθήσουν κατά τις επόμενες
εβδομάδες. 

«Δεν συνηθίζω να παραγνωρίζω
τις ανακοινώσεις του προέδρου Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν. Θεωρώ ότι με
τις τελευταίες δηλώσεις του έχει κη-
ρύξει πόλεμο στη Συρία», προσθέτει
ο Τούρκος πρώην διπλωμάτης Αϊντίν
Σελτζέν, ο οποίος προσθέτει: «Σε
λίγες ημέρες στη Μόσχα θα βρεθεί
μια τουρκική αντιπροσωπεία για να
συζητήσει με τη ρωσική πλευρά για
τελευταία φορά την κρίση στο Ιντ-
λίμπ. Σε περίπτωση που δεν υπάρξει
αποτέλεσμα σε αυτήν τη συνάντηση
θα πρέπει να προετοιμαστούμε για
το χειρότερο σενάριο».

Τουρκία και Συρία στα πρόθυρα πολέμου
Αγκυρα, Μόσχα και Δαμασκός δοκιμάζουν τα νερά στο Ιντλίμπ – Αγνωστες οι προθέσεις και ο ρόλος των μεγάλων δυνάμεων 
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Οι δυνάμεις του Αραβι-
κού Στρατού της Συρίας,
υποστηριζόμενες από
τον ρωσικό στρατό και τις
σιιτικές παραστρατιωτι-
κές δυνάμεις, προωθούν-
ται στο εσωτερικό του τε-
λευταίου προπύργιου
της συριακής αντιπολί-
τευσης, το Ιντλίμπ.

Ο Αϊντίν Σελτζέν, πρώην διπλωμά-
της, σημειώνει ότι αν δεν υπάρξει
αποτέλεσμα από τη συνάντηση Ερν-
τογάν – Πούτιν στη Μόσχα θα πρέπει
να προετοιμαστούμε για το χειρότε-
ρο σενάριο.

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

«Σήμερα, περισσότερο από ποτέ άλ-
λοτε, οι πρωτοβουλίες που αναλαμ-
βάνονται στην περιοχή της Ανατο-
λικής Μεσογείου και του Αιγαίου,
με την ενεργό συμμετοχή της Ελ-
λάδος, αλλά και της Κύπρου, όπως
η υπογραφή της σημαντικής συμ-
φωνίας για τον αγωγό φυσικού αερίου
EastMed, εκπέμπουν ένα πανίσχυρο
μήνυμα. Η περιφερειακή συνεργασία
είναι πάντα ανοιχτή σε όλους, με
μία προϋπόθεση: να σέβονται το διε-
θνές δίκαιο», σημειώνει στην «Κ» ο
νέος γραμματέας της Πολιτικής Επι-
τροπής της Νέας Δημοκρατίας, Γιώρ-
γος Στεργίου, ο οποίος θα επισκεφθεί
τη Λευκωσία στις 19 Φεβρουαρίου
για τα εγκαίνια των νέων πολιτικών
γραφείων της Νέας Δημοκρατίας
στην πόλη. Ο κ. Στεργίου στη συ-
νέντευξή του τονίζει ότι η Ελλάδα
το τελευταίο διάστημα παράγει πολ-
λές θετικές ειδήσεις. «Όλοι οι δείκτες
αλλά και οι αξιολογήσεις διεθνών
οίκων συνηγορούν ότι η χώρα έχει
μπει για τα καλά σε αναπτυξιακή
τροχιά».

–Ως ηγεσία της Νέας Δημοκρατίας
πραγματοποιείτε μια σημαντική
επίσκεψή την επόμενη εβδομάδα
με σημαντικό πολιτικό μήνυμα.
Ισχύει; Ποιος είναι ο κύριος στόχος
της επίσκεψης;

–Με αφορμή τα εγκαίνια των νέων
πολιτικών μας γραφείων στη Λευ-
κωσία θα επισκεφθώ την Κύπρο στις
19 Φεβρουαρίου. Θα έχω τη χαρά

να συναντηθώ με την ηγεσία του
Δημοκρατικού Συναγερμού αλλά και
να συνομιλήσω με Έλληνες πολίτες
που εργάζονται ή φοιτούν στην Κύ-
προ. Ξεκινάω με το ΔΗΣΥ και τον
πρόεδρο Αβέρωφ Νεοφύτου τις διε-
θνείς συναντήσεις μου με τα κόμ-
ματα, που ανήκουν στην ίδια πολιτική
οικογένεια, υποδηλώνονταςγια ακό-
μα μία φορά τη στενή σχέση συνερ-
γασίας και συμπόρευσης των δύο
κομματικών οργανισμών μας σε μία
κρίσιμη συγκυρία για την περιοχή
μας. Παράλληλα, θα βρεθώ κοντά
σε μία από τις πιο δραστήριες και
πολυπληθείς κοινότητες Ελλήνων
εκλογέων του εξωτερικού, λίγες μόνο
εβδομάδες μετά από τηνυπερψήφιση
του πλαισίου που τους διευκολύνει,
ώστε να ψηφίζουν από τοντόπο δια-
μονής τους.
–Επισκέπτεστε την Κύπρο σε μία
περίοδο κατά την οποία η Τουρκία
πραγματοποιεί παράνομες γεω-
τρήσεις και έχει ανοικτά μέτωπα
σε Λιβύη και Συρία.

–Η επιδίωξη της έντασης χαρα-
κτηρίζει εκείνους που δεν μπορούν
να αντιληφθούν την αξία της συμ-
βίωσης σε ένα πλαίσιο δικαίου. Σή-
μερα, περισσότερο από ποτέ άλλοτε
οι πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται
στην περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου και του Αιγαίου, με την ενερ-
γό συμμετοχή της Ελλάδος αλλά και
της Κύπρου, όπως η υπογραφή της
σημαντικής συμφωνίας για τον αγωγό
φυσικού αερίου EastMed, εκπέμπουν
ένα πανίσχυρο μήνυμα. Η περιφε-
ρειακή συνεργασία είναι πάντα ανοι-
χτή σε όλους, με μία προϋπόθεση:

«να σέβονται το διεθνές δίκαιο».
–Ποια είναι η εκτίμησή σας για
τις πολιτικές και οικονομικές εξε-
λίξεις στην Ελλάδα; 

–Αιφνιδιάσαμε ευχάριστα τους
Έλληνες πολίτες αλλά και τις αγορές
με τον υψηλό βαθμό ετοιμότητας
και αποφασιστικότητας που απο-
δείξαμε ότι διαθέτουμε από τις πρώ-
τες κιόλας μέρες διακυβέρνησης. Ο
Κυριάκος Μητσοτάκης έχει επενδύ-
σει σε έναν λόγο αληθινό, ενωτικό
και οικοδομεί σε στέρεες βάσεις σχέ-
ση εμπιστοσύνης με τον ελληνικό
λαόενώ παράλληλα μιλάει τη γλώσσα
που καταλαβαίνει η παγκόσμια επεν-
δυτική κοινότητα. Το πόσο μεγάλη
αποδοχή απολαμβάνει η ΝΔ και ο
Μητσοτάκης φαίνεται και στην αμη-
χανία που διακρίνει την αντιπολί-

τευση στη χώρα μας. Ξαναγυρνάνε
σε μία ρητορική υποσχέσεων χωρίς
αντίκρισμα και εργαλειοποιούν την
ανθρώπινη δυστυχία, όπως ακριβώς
έκαναν το 2011 μέχρι το 2015. Σαν
να μην πέρασε μία μέρα από τότε.
Δεν διδάχθηκαν φαίνεται από την
μετέπειτα κυβερνητική τους απο-
τυχία. Το πολιτικό τους μοτίβο έχει
κουράσει αλλά μάλλονδεν διαθέτουν
άλλο.
–Ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα κα-
ταφέρει να πετύχει τη μείωση
των πρωτογενών πλεονασμάτων;
Και πόσο εφικτός είναι ο στόχος
του 4% ρυθμού ανάπτυξης τα επό-
μενα χρόνια;

–Η Ελλάδα το τελευταίο διάστημα
παράγει πολλές θετικές ειδήσεις.
Όλοι οι δείκτες αλλά και οι αξιολο-
γήσεις διεθνών οίκων συνηγορούν
ότι η χώρα έχει μπει για τα καλά σε
αναπτυξιακή τροχιά. Η συνέπεια
που επιδεικνύουμε στην εφαρμογή
του φιλόδοξου αλλά συνάμα ρεαλι-
στικού προεκλογικού μας προγράμ-
ματος αρχίζει να αποδίδει καρπούς.
Η ραγδαία αποκλιμάκωση των επι-
τοκίων δανεισμού της χώρας απο-
τελεί ίσως την πιο ισχυρή απόδειξη.
Πρέπει να σας πω ότι έχουμε μάθει
πολλά από τον επιτυχημένο τρόπο
που η κυπριακή κυβέρνηση και ο
πρόεδρος Αναστασιάδης έβγαλαν
την Κύπρο από την οικονομική κρίση.
Αφήσαμε πίσω μας οριστικά την
εποχή της υπερφορόλογησης και
δημιουργούμε ένα περιβάλλον που
ευνοεί την υγιή επιχειρηματικότητα
και τον κόσμο της εργασίας. Η διαρ-
κής βελτίωση του οικονομικού κλί-

ματος τροφοδοτείται πλέον από τα
απτά αποτελέσματα της πολιτικής
μας.
- Ποια πρέπει να είναι η σχέση
της Ελλάδας με τη Διασπορά της
τη νέα δεκαετία;

- Ζούμε σε μία εποχή αλλά και σε
μία ήπειρο όπου η μετακίνηση του
ανθρώπινου δυναμικού από κράτος
σε κράτος όχι μόνο διευκολύνεται
αλλά στην ουσία ενθαρρύνεται. Πόσο
μάλλον όταν η χώρα σου είναι ευά-
λωτη εξαιτίας της κρίσης. Μια νέα
γενιά μεταναστών, με πολύ διαφο-
ρετικά χαρακτηριστικά από τις προ-
ηγούμενες, επέλεξε να ζήσει για διά-
φορους λόγους εκτός Ελλάδας. Ανά-
μεσά τους και πολλοί στην Κύπρο.
Το ελληνικό πολιτικό σύστημα με
καθυστέρηση αρκετών ετών έκανε
ένα σημαντικό βήμα για να κρατήσει
ανοιχτό δίαυλο επικοινωνίας με τους
Έλληνες του εξωτερικού διευκολύ-
νοντας τους να ψηφίζουν από εκεί
όπου διαμένουν. Είναι ίσως το πρώτο
και πιο καθαρό μήνυμα που εκπέμπει
η ελληνική πολιτεία ότι αγκαλιάζει
τους Έλληνες της διασποράς. Πα-
ράλληλα, δουλεύουμε ώστε οι συν-
θήκες διαβίωσης στην Ελλάδα να
είναι ελκυστικές τόσο για εκείνους
που έφυγαν προκειμένου να επι-
στρέψουν,όσο και για όλους αυτούς
που έμειναν ώστε να μην χρειαστεί
να φύγουν για λόγους ανάγκης. 
–Πώς βλέπετε την παρουσία δε-
κάδων χιλιάδων Ελλήνων στην
Κύπρο; Θέλετε να χτίσετε τις γέ-
φυρες μαζί τους ή ακόμη και τον
επαναπατρισμό τους;

–Όπως προανέφερα εμείς θέλουμε

να είμαστε δίπλα στους πολίτες μας
στην όποια απόφαση τους να επα-
ναπατριστούν ή να παραμείνουν
στη Μεγαλόνησο. ΗΚύπροςάλλωστε
δεν είναι «ξένη» και γι’ αυτό το λόγο
πολλοί Έλληνες υπήκοοι την προ-
τίμησαν ως χώρα αναζήτησης ερ-
γασίας ή σπουδών σε σχέση με άλλες
χώρες της Ευρώπης.
–Να αναμένουμε κάτι περισσότερο
από τη Νέα Δημοκρατία το επό-
μενο διάστημα;

- Η κυβέρνηση Μητσοτάκη επι-
δεικνύει πρωτόγνωρη συνέπεια με-
ταξύ προεκλογικών λόγων και με-
τεκλογικών πράξεων. Έχουν ήδη
υλοποιηθεί περισσότερες από 60 δε-
σμεύσεις μας εφαρμόζοντας το πρό-
γραμμα μας γραμμή προς γραμμή.
Ταυτόχρονα, με πρωτοβουλίες υψη-
λού συμβολισμού όπως η εκλογή της
Κατερίνας Σακελλαροπούλου στην
Προεδρία της Ελληνικής Δημοκρα-
τίας δημιουργούμε τις προϋποθέσεις
για έναν ευρύ, έναν μεγάλο συνα-
σπισμό των οπαδών του μέτρου και
της λογικής που θα πάει την Ελλάδα
μπροστά. Υπηρετώντας ακριβώς αυ-
τόν τον σκοπό, η Νέα Δημοκρατία
ως οργανισμός και με αφετηρία το
τελευταίο της Συνέδριο προετοιμάζει
ένα σύγχρονο, φιλελεύθερο και προ-
οδευτικό μανιφέστο απέναντι στον
εγχώριο αριστερό συντηρητισμό και
στον υπεραπλουστευτισμό της ευ-
ρωπαϊκής άκραςδεξιάς.Μεπροβολή
στο μέλλον και στις νέες ανάγκες
που δημιουργούνται. Με επίκεντρο
τη φιλελεύθερη και προοδευτική
ανάλυση, τον άνθρωπο και τα δι-
καιώματά του.

Η συνεργασία μας εκπέμπει ισχυρό μήνυμα
Η Ελλάδα παράγει πολλές θετικές ειδήσεις, λέει στην «Κ» ο γραμματέας της Πολιτικής Επιτροπής της Ν.Δ. Γιώργος Στεργίου

«Δουλεύουμε ώστε οι συνθήκες δια-
βίωσης στην Ελλάδα να είναι ελκυ-
στικές», λέει ο κ. Στεργίου, γραμμα-
τέας της Πολιτικής Επιτροπής της ΝΔ. 
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Άλλα κόλπα
Τα όσα συμβαίνουν στην ΕΔΕΚ θα τα ζή-
λευε και ο Φώσκολος αν ζούσε. Βάλανε κά-
τω ακόμα και τις βραζιλιάνικες σαπουνόπε-
ρες. Δεν τους αρκούσε η διαγραφή Παπαδά-
κη, ήθελαν να τον αποτελειώσουν. Και όταν
ο Γενικός Εισαγγελέας έβαλε ανακριτές,
έκαναν πίσω. Τότε, ως προ τι «σύντροφοι»
Εδεκίτες, τα υπονοούμενα για ποινικά αδι-
κήματα; Ο κ. Σιζόπουλος γιατί δεν πήγε να
δώσει κατάθεση με όλα αυτά που άφηνε να
νοηθούν τις προηγούμενες μέρες; Και όλα
αυτά με το βίντεο – παγίδα, αποτελούν σο-
σιαλιστικό ήθος; Και ύστερα αναρωτιέστε
γιατί δεν σας «παντρεύονται» που έλεγε και
ο γιατρός.

••••
Ο Ομήρου τουιτάρει
Η ιστορία στην ΕΔΕΚ θα έκλεινε αν οι φω-
στήρες της ηγεσίας, τερμάτιζαν το δημόσιο
μαλλιοτράβηγμα με την διαγραφή. Το συνέ-
χισαν όμως με χτυπήματα κάτω από τη μέση,
κοινώς με μη πολιτικά έντιμο και ηθικό τρό-
πο. Και τώρα θα συνεχίσουν από εκεί που
ξεκίνησαν,  κάνοντας  τους κινέζους ότι δεν
έγινε τίποτα.Και ο Γιαννάκης Ομήρου μόνο
μια ανάρτηση στο Twitter. Αν η διαγραφή συ-
νιστούσε «θλίψη για τον ασυγκράτητο κατή-
φορο», η  βιντεογράφηση ενός απλού πολί-
τη, για να πλήξουμε πολιτικά τους αντιπά-
λους μας,τι συνιστά; Μια απλή αναφορά για
προειδοποίηση κ. πρόεδρε με όλο το συμ-
πάθιο δεν αρκεί. Η ΕΔΕΚ είτε το θέλουν είτε
όχι έχει περιπέσει σε βαθιά κρίση και θα
φανεί.

••••
Πού είναι η ΕΣΚ;
Ο Δώρος Πολυκάρπου ο οποίος, όπως λέει,
ασχολείται με την προάσπιση των δικαιωμά-
των όσων αναζητούν τη γη της επαγγελίας
στη Δύση, μέσω Κύπρου είναι γνωστός. Ο εν
λόγω κύριος ο οποίος έχει τάξει, αφιλοκερ-
δώς φαντάζομαι,  το είναι του στην καταπο-
λέμηση κάθε μορφής μίσους,  επιτέθηκε σε
δημοσιογράφο της εφημερίδας «Αλήθεια»
αποκαλώντας τον φασίστα, επειδή τόλμησε
να ασχοληθεί με το μεταναστατευτικό. Δεν
θα ασχοληθώ με τις απόψεις του κ. Πολυ-
κάρπου περί εισβολής,  θα ασχοληθώ με την
Ένωση Συντακτών της οποίας είμαι μέλος.
Το εκφραστικό όργανο των δημοσιογράφων
ασχολείται μόνο με γιορτές και καλλιτεχνι-
κές εκδηλώσεις. Μια ανακοίνωση καταδίκης
για την απαράδεκτη επίθεση που δέχθηκε
ένας δημοσιογράφος χάθηκε;

••••

Από κατεχόμενα
Το θέμα με τις ροές φαίνεται ξεκάθαρα πως
απασχολεί έντονα την κυβέρνηση και για
ένα επιπρόσθετο λόγο. Η προσοχή που δί-
δεται προς την πλευρά των κατεχομένων,
σχετίζεται και με ανήσυχα μηνύματα που δί-
δονται από τις αρχές ασφαλείας για ύπαρξη
ύποπτων ατόμων, με τρομοκρατική δράση,
ανάμεσα στα πρόσωπα που περνούν από
την πράσινη γραμμή. Πληροφορίες έχουν
δοθεί και από υπηρεσίες του εξωτερικού. Οι
πληροφορίες μου, λένε πως εντοπίστηκαν
κάποια πρόσωπα από τα οποία η αστυνομία
προσπαθεί να βγάλει άκρη.

••••
Αποχώρηση
Έντονο πολιτικό ενδιαφέρον έχουν οι πλη-
ροφορίες, το τελευταίο διάστημα πως
Υπουργός της κυβέρνησης ετοιμάζεται να
κάνει το μεγάλο μπαμ. Και όταν λέω μπαμ να
εξέλθει του κυβερνητικού σχήματος. Ονό-

ματα δεν θα πω όμως ο συγκεκριμένος
Υπουργός ήταν για αναδόμηση μέχρι και την
τελευταία στιγμή που ανακοινώθηκε ο τε-
λευταίος ανασχηματισμός. Ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίες, λένε στο πολιτικό παρασκή-
νιο, έκανε δεύτερες σκέψεις όχι γιατί άλλα-
ξαν οι διαθέσεις του απέναντι στο συγκεκρι-
μένο Υπουργό του. Έως εδώ. Μόνο τούτο θα
πω. Η αποχώρηση, οικειοθελής, παρακαλώ
τοποθετείται πριν το ερχόμενο καλοκαίρι.
Πάντως, όπως πληροφορούμαι, το υπό απο-
χώρηση κυβερνητικό στέλεχος δεν θα χαθεί
από τα του δημόσιου βίου.

••••
Πολιτικός πολιτισμός
Δεν πέρασε απαρατήρητο από την Ολομέ-
λεια της Βουλής  για την παρακολούθηση
τηλεφωνικών συνδιαλέξεων . Ο Κώστας Ευ-
σταθίου της ΕΔΕΚ απέδωσε τα εύσημα για
την προσπάθεια εξεύρεσης λύσης στους
ΔΗΚΟικούς,  Νικόλα Παπαδόπουλο και Πανί-

κο Λεωνίδου  για να καταστεί τελικά εφικτή
η ψήφιση της Νομοθεσίας με την μεγαλύτε-
ρη δυνατή συναίνεση. Αξίζει αναφοράς, διό-
τι σπανίως βουλευτές συγχαίρουν ονομαστι-
κά συναδέλφους τους, ιδιαίτερα μάλιστα
όταν αυτοί προέρχονται από διαφορετικά
κόμματα. Γι’ αυτή του την ενέργεια πιστώνε-
ται ασφαλώς ο Κωστής Ευσταθίου, ενώ συγ-
χαρητήρια αξίζουν ασφαλώς και στους δυο
αξιωματούχους του ΔΗΚΟ. 

••••
Τρέχει ο Υγείας
Ικανοποιημένος αποχώρησε από το έκτα-
κτο Συμβούλιο Υπουργών Υγείας για την επι-
δημία με τον κορωνοϊό, ο δικός μας Κων-
σταντίνος Ιωάννου. Αν κρίνουμε και από τα
όσα είπε εκτός αιθούσης,  φαίνεται ότι τα
πάμε καλά με τα μέτρα αντιμετώπισης. Βε-
βαίως περισσότερα θα μάθουμε την Δευτέ-
ρα. Πάντως κάποιοι μέσα στο Υπουργείο
Υγείας φαίνεται να ενοχλήθηκαν με το δη-

μοσίευμα την «Κ» και τις απόψεις του προ-
έδρου του ΠΙΣ, για ενίσχυση των μέτρων σε
άτομα που έρχονται σε επαφή με ύποπτα
κρούσματα. Περισσότερο ενοχλημένη ήταν
λειτουργός γένους θηλυκού, η οποία λύνει
και δένει στους ελέγχους ύποπτων κρου-
σμάτων στο αεροδρόμιο Λάρνακας.

••••
Το Ινστιτούτο 
Πάντως το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γε-
νετικής Κύπρου  πέρασε με άριστα το πρώτο
ύποπτο περιστατικό κορωνοϊού για το οποίο
κλήθηκε να πραγματοποιήσει αναλύσεις.
Μέσα σε τρεις ώρες από τότε που το παρέ-
λαβε, έβγαλε αποτέλεσμα ενημερώνοντας
εγκαίρως τις αρμόδιες υγειονομικές υπηρε-
σίες για λήξη του συναγερμού που είχαν ση-
μάνει. Πρόσθετη αξία για την Κύπρο αλλά
και την περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου,
το Ινστιτούτο το οποίο φέτος συμπληρώνει
30 χρόνια δράσης και προσφοράς στους συ-
νανθρώπους μας, με κληρονομικές παθή-
σεις και  κινητικά προβλήματα. Δεν πρέπει
να παραλειφθεί και η προσφορά στην πολι-
τεία και το σημαντικό έργο προς τη Δικαιο-
σύνη με τη Δικανική Γενετική, το έργο στο
πρόγραμμα των αγνοουμένων και πεσόν-
των, την ταυτοποίηση θυμάτων σε μεγάλες
τραγωδίες, όπως της Helios.

«Δεν ξέρω αν το προσέξατε είμαστε μια όμορφη ατμόσφαιρα»

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Από τούδε και στο εξής: απαγορεύεται ρητά η χρήση του χαρακτηρισμού πολιτικό ξεκατίνισμα,  απ’ όλα τα κόμματα άνευ γραπτής αδείας του
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ του Μαρίνου Σιζόπουλου, που έχει τα πνευματικά δικαιώματα.

Το είχε ανακοινώσει ο ίδιος προ δε-
καπενθημέρου ότι αποσύρεται τον
ερχόμενο Νοέμβριο. Η ανακοίνωση
είχε αντίκτυπο στην κοινή γνώμη,
διότι ο Θύμιος Λυμπερόπουλος, ο
πρόεδρος των ταξιτζήδων, εκτός
από αιώνιος και αμετακίνητος ήταν
επίσης χαρακτηριστικός εκπρόσω-
πος της «Ελλαδάρας» που χρεοκό-
πησε. Ηταν εκφραστής του αδυσώ-
πητου συντεχνιακού πνεύματος,
που ανταγωνίζεται την υπόλοιπη
κοινωνία, χωρίς να διστάζει καθό-
λου να χρησιμοποιήσει τα όπλα του
εκβιασμού (οι περίφημες απεργίες)
ή ακόμη και της βίας (οι ξυλοδαρμοί
όσων δεν απεργούσαν).

Ηταν όμως και ξεχωριστή προσωπι-
κότητα. Διέφερε, γιατί βαριόταν να
κρύψει τον κυνισμό του και εκφρα-
ζόταν με τον αυθορμητισμό της αυ-
θάδειας και της φυσικής επιθετικό-
τητας του χαρακτήρα του. Ολο αυτό,
όμως, το αντιστάθμιζε τόσο χαριτω-
μένα με τα εφαρμοστά ροζ πουκά-
μισα και το (συχνά) πορτοκαλί μαλ-
λί, ώστε το σύνολο, παρότι άκρως
δυσάρεστο και ακαλαίσθητο, να γί-
νεται αποδεκτό (passable) ως γρα-
φικό. Δεν ντρεπόταν ούτε για το γε-
λοιωδώς νεανικό πουκάμισό του
ούτε για τον κυνισμό του και ίσως
αυτό να του προσέδιδε και κάποια
γοητεία στα μάτια των οπαδών του.

Ηταν φυσικό, λοιπόν, οι θαυμαστές
του να ανησυχήσουν και να κινητο-
ποιηθούν. Ειδικότερα το ΙΕΜΕΒ (Ιν-
στιτούτο Εντοπισμού και Μελέτης
Βαψομαλλιάδων), του οποίου,
όπως φημολογείται,  ο Θ. Λυμπερό-
πουλος είναι senior fellow, πραγμα-
τοποίησε διαβήματα στον ίδιο τον
πρωθυπουργό, μήπως εκείνος με
το κύρος του τον μεταπείσει. Τα νέα
είναι όμως χειρότερα από όσο φαν-

ταζόμασταν. Οχι μόνον δεν απέδω-
σαν οι εκκλήσεις υπέρ της παραμο-
νής του Θύμιου, αλλά, όπως με πλη-
ροφόρησε κυβερνητικό στέλεχος, η
αποχώρησή του επισπεύδεται και
θα γίνει μέσα στην εβδομάδα που
ξεκίνησε σήμερα.

Με την επέκταση της Ν.Δ. στο κέν-
τρο και την αξιωματική αντιπολίτευ-
ση σε αφασία (το έδειξε η προ ημε-
ρησίας στη Βουλή την Παρασκευή),
το πολιτικό τοπίο και οι συσχετισμοί
δυνάμεων αλλάζουν. Δεν υπάρχει

χώρος πια για τα υβρίδια της συνεύ-
ρεσης του δεξιού με τον αριστερό
λαϊκισμό, που κυριάρχησαν κατά την
περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ. Παυλόπουλοι,
Παπαγγελόπουλοι, Λυμπερόπουλοι
κ.ά. φεύγουν, καθώς μένουν χωρίς
ρόλο στον νέο δικομματισμό που εί-
ναι φανερό ότι διαμορφώνεται. Το
παρατηρούμε στην τροχιά των μι-
κρών κομμάτων στη Βουλή, όπου τα
μεν αριστερά (ΠΑΣΟΚ και Βαρουφά-
κης) κινούνται γύρω από τον ΣΥΡΙΖΑ
ως δορυφόροι, ο δε Βελόπουλος αν-
τιστοίχως γύρω από τη Ν.Δ. (Το ΚΚΕ

δεν το υπολογίζουμε: είναι μόνο
του, στον κόσμο του, σαν μια κολόνα
ή ένας τοίχος της Βουλής...) Ολα αυ-
τά πρέπει να μέτρησαν, αν και
ακούω –και το μεταδίδω με πολλή
επιφύλαξη– ότι του έχει προταθεί
θέση ειδικού συμβούλου στην πο-
λυεθνική L’ Oreal και γι’ αυτό επι-
σπεύδει την αποχώρηση. Μακάρι.

Αποχαιρετώντας τον, πάντως, δεν
μπορούμε να επαναλάβουμε τους
στίχους από την παλιά μπαλάντα,
που χρησιμοποίησε ο στρατηγός

Μακάρθουρ στην αποχαιρετιστήρια
ομιλία του προς το Κογκρέσο: «Οld
soldiers never die, they simply fade
away». Δεν ξέρω τι κάνουν οι στρα-
τιώτες όταν γερνούν, πάντως, ο Θύ-
μιος ποτέ δεν ξεθώριασε! Χρώμα,
ναι, το άλλαζε και μάλιστα συχνά,
εμπνεόμενος πότε από το τεχνητό
περιβάλλον (το χρώμα του κομοδί-
νου, της κομόντας κ.ά.), όπως και
από το φυσικό (το χρώμα της αλε-
πούς – και της ουράς και της ράχης).
Τη λάμψη του όμως δεν την έχασε
ποτέ, με γκρίζους κροτάφους και

άσπρες ρίζες δεν τον είδαμε ποτέ!
Σε τελευταία ανάλυση, αποχωρεί εν
μέρει δικαιωμένος. Μπορεί το πολι-
τικό είδος του να εκλείπει, το παρά-
δειγμα όμως που έδωσε με τη
φροντίδα του μαλλιού του σε δύ-
σκολες εποχές σήμερα τείνει να γί-
νει κανονικότητα...

Ο υποκλοπέας
Η οξεία αντίληψη του προέδρου της
Βουλής απέτρεψε εν τη γενέσει της
την απόπειρα του Βαρουφάκη να
πλασάρει στη Βουλή το προϊόν της
υποκλοπής των συνεδριάσεων του
Eurogroup, με άλλα λόγια, την από-
πειρα να μεταθέσει την ευθύνη της
απαράδεκτης πράξης του στη Βου-
λή. Το χιούμορ του Κ. Τασούλα,
όμως, ήταν εκείνο που εξέθεσε τη
γελοιότητα της απόπειρας, καθώς
στην ομιλία, με την οποία απέρριψε
την προσφορά του Βαρουφάκη (το
στικάκι με την ηχογράφηση), επανέ-
λαβε τουλάχιστον τέσσερις φορές
τον λόγο που είχε επικαλεστεί ο Βα-
ρουφάκης για την αποχώρησή του
από την αίθουσα: είχε να πάει στην
κηδεία του καλύτερού του φίλου.

Το πρώτο που σκέπτεσαι, όταν το
ακούς, είναι πώς γίνεται αυτό. Αφού
ο καλύτερος φίλος του δεν είναι ο
εαυτός του; Πώς γίνεται να πρέπει
να πάει στην κηδεία του; Στην πραγ-
ματικότητα, ήθελε η δραματική χει-
ρονομία του με το στικάκι να συμπέ-
σει με τα μεσημβρινά δελτία, αλλά ο
Δ. Κουτσούμπας, που αρνήθηκε να
του παραχωρήσει τη σειρά του στις
ομιλίες, του χάλασε τα σχέδια.
Ανευθυνότητα και γελοιότητα πολύ
συχνά πηγαίνουν μαζί. Μας το θυμί-
ζει πάντα ο υποκλοπέας...

Old taxi drivers dont fade away
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ

Το πολυεργαλείο, Γενικός Ελεγκτής
της Δημοκρατίας ο οποίος μπορεί ταυ-
τόχρονα  να ελέγχει επισταμένα την
επικαιρότητα, να δίνει παρουσία στα
δίκτυα κοινωνικής δικτύωσης facebo-
ok,twitter, το instagram δεν το συμπα-
θεί  και ταυτόχρονα να συντάσσει εκ-
θέσεις για το καλό της διαφάνειας και
της χρηστής διοίκησης.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ



Κ αθημερινά γίνονται αναλύσεις και σενάρια
για το πώς να «θωρακίσουμε» την ΑΟΖ
της Κ.Δ. Στον αντίποδα, είναι οι αναλύσεις

ειδικών, οι οποίοι προειδοποιούν ότι η όποια
αξιοποίηση των κοιτασμάτων Φ.Α. της Ανατο-
λικής Μεσογείου πολύ πιθανόν να αργοπορήσει
(ή και να μην γίνει ποτέ), λόγω ραγδαίων αλλαγών
στις διεθνείς αγορές αλλά και συνεπεία της
κλιματικής αλλαγής. Ποιον, λοιπόν, εξυπηρετεί
αυτή η ένταση στην ΑΟΖ; Το 2014, όταν η Τουρ-
κία εξέδωσε NAVTEX δεσμεύοντας περιοχές
στην κυπριακή ΑΟΖ, έγραψα τα εξής: «Αν εμείς
επιδείξουμε μεγαλύτερη ευαισθησία για τη ΝΑ-
VΤΕΧ παρά για την κατοχή, η Τουρκία θα συ-
νεχίζει να μας ‘παίζει’ με επιμέρους κινήσεις
αποπροσανατολισμού από τη λύση, η κατοχή
θα εδραιώνεται και η αξιοποίηση του Φ.Α θα
αργοπορήσει. Και το κέρδος για την Τουρκία
θα πολλαπλασιάζεται».

Πέντε χρόνια αργότερα και το κέρδος για
την Τουρκία ήδη πολλαπλασιάστηκε, ενώ το
κόστος για την Κύπρο αυξήθηκε. Παρ’ όλες τις
έκνομες ενέργειές της, η Τουρκία αποχώρησε
από το Κ.Μ. χωρίς να της προσάπτεται καμιά
ευθύνη. Εισέβαλε στην ΑΟΖ χωρίς καμιά επί-
πτωση και συνεχίζει να κατέχει τη μισή Κύπρο,
επίσης χωρίς να έχει συνέπειες. Από την άλλη,
η Κ.Δ. όχι μόνο αδυνατεί να ασκήσει την κυ-
ριαρχία της στον βορρά, αλλά ακόμα και εντός
της οριοθετημένης ΑΟΖ, η Τουρκία, ουσιαστικά,
ασκεί επικυριαρχία. Ορθό το επιχείρημα ότι
την ευθύνη για την κρίση την φέρει, πρωτίστως,
η Τουρκία. Πώς, όμως, απαλλασσόμαστε από
αυτή την κρίση και την επικυριαρχία της Τουρ-
κίας; Η Κ.Δ. κτύπησε την πόρτα της Ε.Ε. για να
γίνει πλήρες μέλος επιδιώκοντας από τη μια,
λύση χωρίς εγγυήσεις και συμβατή με το Ευ-
ρωπαϊκό κεκτημένο και από την άλλη, απαλλαγή
από την κατοχή της Τουρκίας, η οποία επιδιώκει
στενότερες σχέσεις με την Ε.Ε. Υπενθυμίζω ότι
όταν η Κ.Δ. προσχωρούσε στην Ε.Ε., η Τουρκία
επιδίωξε κρίση. Απειλούσε με αντίδραση «χωρίς
όρια». Δεν υλοποίησε, όμως, της απειλή της
γιατί θα της κόστιζε την ενταξιακή της πορεία. 

Επομένως, όταν μιλάμε για κέρδος και κόστος
στη διπλωματία εξαρτάται πώς το υπολογίζουμε.

Αν κέρδος λογίζεται μόνο η αποχώρηση της
Τουρκίας από την ΑΟΖ, τότε είναι δώρον άδωρον.
Γιατί χωρίς λύση η μία κρίση θα διαδέχεται
την άλλη και το κόστος θα το πληρώνει η Κ.Δ.
Αν, από την άλλη, επιδείξουμε αποφασιστικό-
τητα και καταλήξουμε σε λύση, τότε θωρακί-
ζουμε πραγματικά την κυριαρχία της Κ.Δ. την
οποία, η τώρα αδιάλλακτη Τουρκία, θα αναγ-
καστεί να αναγνωρίσει. Έχουμε, επομένως,
δύο επιλογές: Η πρώτη είναι να συνεχίσουμε
το επικίνδυνο παιχνίδι γεωπολιτικού (η και
στρατιωτικού) ανταγωνισμού που επέβαλε η
Τουρκία στη νότια ΑΟΖ, και η δεύτερη είναι η
επικέντρωση στην προσπάθεια για απαλλαγή
από την κύρια αιτία της κρίσης, την κατοχή. 

Η πρώτη επιλογή κρίνεται καθημερινά, με
κόστος για την Κύπρο και κέρδος για την Τουρ-
κία, καταδεικνύοντας ότι τόσο η Ε.Ε. όσο και
ο ΟΗΕ επιλέγουν, ουσιαστικά την ουδετερότητα.
Ίσως και σκόπιμα. Η δεύτερη επιλογή, επίσης
κρίθηκε. Στο Κραν Μοντάνα, με στήριξη της
Ε.Ε. και του ΟΗΕ, καταλήξαμε στο «παρά πέντε
της λύσης-με κέρδη» (δηλώσεις Ν. Χριστοδου-
λίδη-Ν. Κοτζιά). Αυτό το «παρά πέντε» της
λύσης έχει περιεχόμενο και το έχει καθορίσει
με σαφήνεια ο γ.γ. του ΟΗΕ στο πλαίσιό του.
Σε αυτή τη χρονική συγκυρία, στα κατεχόμενα
επιχειρείται κάτι ιστορικό από τον κ. Ακιντζί.
Επαναδιεκδικεί εκλογή και επιλέγει να αναμε-
τρηθεί με την Τουρκία, καταρρίπτοντας πα-
ράλληλα το αφήγημα ότι όλοι οι Τ/κ είναι φε-
ρέφωνα της Τουρκίας. 

Ο ΠτΔ έχει δύο επιλογές. Είτε θα αναμετρηθεί
και αυτός με την ιστορία και να προχωρήσει
σε διάλογο μέχρι τελικής συμφωνίας, είτε θα
αναμετρηθεί με τον εαυτό του, διδάσκοντας
στον ΥΠΕΞ το πώς χορεύεται ο «προγαμιαίος
χορός της δροσόφυλλας» με έπαθλο τον προ-
εδρικό θώκο, τον οποίο δύο φορές χόρεψε ο
ίδιος, εξαπατώντας τον λαό. Η υποψήφια νύφη
για τον ΥΠΕΞ μπορεί να είναι η εξουσία και τα
λάφυρά της, αλλά βιολάρης είναι σίγουρα η
Τουρκία και προίκα η μόνιμη διχοτόμηση. 

Ο κ. Σταύρος Μαλάς είναι ακαδημαϊκός.
Πρώην υπουργός Υγείας.

ΑΡΘΡΟ / Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΜΑΛΑ

Από το παρά πέντε της λύσης
στο και πέντε της κρίσης
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Το ολοένα και πιο βαθύ χάσμα μεταξύ Τουρ-
κίας και Δύσης επιβαρύνει δραστικά την
προοπτική επίλυσης του Κυπριακού. Αυτό
είναι το συμπέρασμα που αναδεικνύεται
μέσα από τη σφοδρή επίθεση των Ερντογάν
και Τσαβούσογλου εναντίον του Τουρκοκύ-

πριου ηγέτη. Τα όσα έχουν καταλογίσει τόσο ο Τούρκος
πρόεδρος όσο και ο ΥΠΕΞ στον Μουσταφά Ακιντζί, με
αφορμή τα όσα ο τελευταίος ανέφερε σε συνέντευξή του,
είναι πραγματικά άνευ προηγουμένου. Ακόμη πιο σημαντική
όμως είναι η διαπίστωση της ριζικά διαφοροποιημένης
πορείας της Τουρκίας, σε σχέση με αυτή που είχε αρχικά
επιλέξει το ΑΚΡ, όταν είχε ανέλθει στην εξουσία πριν από
είκοσι σχεδόν χρόνια. 

Ο αρχικός πολιτικός προσανατολισμός του ΑΚΡ, όπως
είχε χαραχθεί από το δίδυμο Ερντογάν-Γκιουλ, ήταν ευ-
ρωπαϊκός και φιλοδυτικός. Η προώθηση των σχέσεων της
Τουρκίας με την Ε.Ε. ήταν ψηλά στην ατζέντα της τουρκικής
ηγεσίας. Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι το ΑΚΡ, παρά το
ότι ήταν και παραμένει κόμμα ισλαμικό, δεν είχε κανένα
ενδοιασμό να επιδιώξει την συμμετοχή του ως συνδεδεμένο
μέλος στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα, την ομάδα δηλαδή
των χριστιανοδημοκρατών και της ευρωπαϊκής φιλελεύ-
θερης κεντροδεξιάς. Στο εσωτερικό της Τουρκίας, το ΑΚΡ
είχε αρχικά επιλέξει την οδό του εκσυγχρονισμού και της
εκδημοκρατικοποίησης, προωθώντας με τρόπο σταδιακό
και προσεκτικό τον περιορισμό του ρόλου των ενόπλων
δυνάμεων και την πραγματοποίηση ανοιγμάτων στους
Κούρδους. 

Σε αυτό το πλαίσιο, καταγράφηκε βελτίωση στις ελλη-
νοτουρκικές σχέσεις, η οποία τονίστηκε συμβολικά από
ορισμό του τότε πρωθυπουργού της Ελλάδας Κώστα Κα-
ραμανλή ως κουμπάρου στον γάμο της κόρης του Ερντογάν.
Και σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο, προέκυψε πράγματι ένα
παράθυρο ευκαιρίας για την επίλυση του κυπριακού, πα-
ράλληλα με την επιτυχή κατάληξη της προσπάθειας για
την ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε. Η διακριτική περιθω-
ριοποίηση του Ραούφ Ντενκτάς ήταν ίσως η πιο σημαντική
ένδειξη της ετοιμότητας της Τουρκίας να συζητήσει
σοβαρά για την λύση του κυπριακού, χωρίς βεβαίως αυτό
να σημαίνει ότι η όποια διαπραγμάτευση θα ήταν απλή
και εύκολη. Αυτή η ευκαιρία παρήλθε. 

Η σημερινή αποτύπωση των δεδομένων σε σχέση με
το πού οδηγεί την Τουρκία ο Ερντογάν δεν θα μπορούσε
να ήταν πιο διαφορετική. Ο αντιδυτικισμός και η εθνική
περιχαράκωση είναι το βασικό χαρακτηριστικό της ρη-
τορικής της τουρκικής ηγεσίας, η οποία αντανακλά τις
αντιλήψεις μιας διερευνώμενης μερίδας της τουρκικής
κοινωνίας. Μπορεί να μην τίθεται θέμα αμφισβήτησης
της συμμετοχής της Τουρκίας στο ΝΑΤΟ, αλλά η ευρωπαϊκή
προοπτική έχει εγκαταλειφθεί και η σχέση με τις ΗΠΑ
και το Ισραήλ έχει κλονιστεί. Η Τουρκία δεν θεωρείται
πλέον ο πιστός σύμμαχος και ο σταθερός στυλοβάτης του
δυτικού συστήματος ασφάλειας. Στο δε εσωτερικό, ο εκ-
δημοκρατισμός έχει δώσει τη θέση του στον αυταρχισμό,
στις πολιτικές διώξεις και στην καταπάτηση των ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων. 

Οι αναφορές του Μουσταφά Ακιντζί υπέρ της ομοσπον-
διακής επανένωσης της Κύπρου, υπέρ της Ε.Ε. και κατά
της προσάρτησης των κατεχομένων από την Τουρκία, θα
μπορούσαν να θεωρηθούν και ως έκφραση αντίδρασης
μπροστά στην διαφαινόμενη διολίσθηση της Τουρκίας
σε άλλα μονοπάτια, που έχει οδηγήσει πολλούς μετριοπαθείς
Τούρκους στην απελπισία και που απειλεί να συμπαρασύρει
και τους Τουρκοκύπριους. Η ένταση της αντίδρασης τους
καθεστώτος Ερντογάν μάλλον καταδεικνύει ότι τα πράγματα
είναι ακόμη πιο δύσκολα. Και ίσως αυτό που θα πρέπει
να αναμένουμε, τόσο στην Κύπρο όσο και στην Ελλάδα,
είναι ακόμη πιο έντονες πιέσεις εκ μέρους της Τουρκίας
σε όλα τα μέτωπα –ενεργειακά, μεταναστευτικό, Αμμό-
χωστος– περιλαμβανομένης της προβολής στρατιωτικής
ισχύος. Τυχόν νέος γύρος συνομιλιών αναπόφευκτα θα
διεξαχθεί μέσα σε αυτό το περιβάλλον πιέσεων από μια
Τουρκία που θεωρεί πως είναι μεγάλη περιφερειακή
δύναμη. Για όλα αυτά πρέπει να είμαστε έτοιμοι. Ούτε η
ωραιοποίηση μιας αντικειμενικά δύσκολης κατάστασης,
ούτε η δογματική και στείρα άρνηση, ούτε και η ψευδαί-
σθηση της ακινησίας μπορούν να αποτελέσουν ασφαλείς
επιλογές για τον Ελληνισμό. 

Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του Δημοκρατι-
κού Συναγερμού.

Ερντογάν
Vs Ακιντζί

ΑΡΘΡΟ / Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Έλειψα τρεις μέρες και ήταν αρκετές
για να αποτοξινωθεί το μυαλό μου από
τη θλιβερή πολιτική μας επικαιρότητα.
Με τα ανούσια της ντιμπέιτ που έχουν
σαν σλόγκαν το «όλα στο φως» ενώ επι-
τηδευμένα συντηρούν τα μαύρα μας

σκοτάδια. Και με τους καβγάδες στις επιτροπές της
Βουλής να επιβεβαιώνουν πως η πολιτική μας σκηνή
στερείται κάθε ποιότητας. Τρεις μέρες στις Βρυξέλλες
λοιπόν. Να περπατώ στους διαδρόμους της Κομισιόν
και να βολτάρω έξω από το Ευρωκοινοβούλιο. Ακού-
γοντας ιστορίες δικών μας ανθρώπων που εργάζονται
εκεί. Ένα ταξίδι αστραπή με ανάσες οξυγόνου. Και
ύστερα πάλι πίσω. Σε μια ανώμαλη προσγείωση. Με
την επικαιρότητα να στριμώχνει και πάλι την σκέψη
μου μέσα στα ασφυκτικά τετραγωνικά της πολιτικής
μας μιζέριας. Να πρέπει να ακούω από τηλεοράσεως
πώς «έφαγε» ο Σιζόπουλος τον Παπαδάκη, πώς προ-
σέβαλε ο Κωνσταντίνου τη Χαραλαμπίδου στην κοι-
νοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου και το πώς λογο-
μάχησε ο Αβέρωφ με τον Κυπριανού. Ένα σκηνικό
για κλάματα. Και κυρίως για τραγικές συνειδητοποι-
ήσεις. Οι οποίες όλες αφορούν σε ένα και μόνο ου-
σιώδες συμπέρασμα, πως έχουν πολλά μίλια ακόμα
να διανύσουν οι πολιτικοί μας για να πλησιάσουν σε
αυτό που ονομάζεται πολιτική ηθική. Και κυρίως
στην επίγνωση πως μόνο μέσα από την επαναφορά
του πολιτικού ήθους ως κριτήριο του πολιτικού ανα-
στήματος μπορούν να εμπνεύσουν εμπιστοσύνη.
Και να πείσουν πως είναι σε θέση να αναγνωρίζουν
τις αξίες αυτού του τόπου, ώστε να τις υπερασπιστούν. 

Επέστρεψα πίσω κουβαλώντας όλες αυτές τις δια-
πιστώσεις. Και η ζοφερή πραγματικότητά μας μου τις
επιβεβαίωσε ακόμη μια φορά. Έβλεπα τα πρακτικά
της κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ελέγχου να κάνουν
τον γύρο της ειδησεογραφίας μας και να ξεσηκώνουν
διαδικτυακούς καβγάδες. Εκθέτοντας όχι μόνο το επί-
πεδο του Κωνσταντίνου που πρόσβαλε τη Χαραλαμπίδου
αλλά και του προέδρου της Βουλής και όλων των υπό-
λοιπων παρόντων βουλευτών (και απόντων) μέσα από
διαλόγους που κάθε άλλο παρά πολιτικό ανάστημα
μαρτυρούσαν. Το αντίθετο. Το μόνο που μαρτυρούσαν
ήταν ένα φρικτό πολιτικό επίπεδο. Σε μια συζήτηση
που κανονικά θα έπρεπε να είναι υπέρ της διαφάνειας
ώστε να δρομολογηθεί η ανάγκη να ξεβρομίσει ο τόπος
από την σάπιες νοοτροπίες. Και αντ’ αυτού έμοιαζε
περισσότερο με ένα ξεκατίνιασμα χωρίς ίχνος σοβα-
ρότητας. Και με την «πολιτική ηθική» να περιφέρεται
παντού σαν μια αφορμή για να πει ο καθένας το μακρύ
και το κοντό του. Αφαιρώντας από την έννοια όλη της
την σημασία. Και τότε ήταν που έκανα την σύγκριση.
Και αντιλήφθηκα πως αν πραγματικά θέλουμε να μι-
λήσουμε για πολιτική ηθική τότε οφείλουμε να στρέ-
ψουμε την προσοχή μας εκεί όπου το πολιτικό ήθος
αποδεικνύεται εμπράκτως και δεν περιφέρεται σαν
μια κενού περιεχομένου λέξη. Κι αυτό δυστυχώς είναι
μακριά από δω και από τα κοινοβουλευτικά μας ξεκα-
τινιάσματα που στην ουσία το μόνο που πετυχαίνουν
είναι να συντηρούν την διαφθορά και τα μικροκομματικά
συμφέροντα… Είναι μακριά από δω. Κάπου στις Βρυ-
ξέλλες. Εκεί όπου μια δική μας πολιτικός καταφέρνει
να συγκινήσει. Και να εμπνεύσει. Θέτοντας τον πήχη
ψηλά. Και όλα αυτά μέσα μόνο από μια ομιλία της στο
Ευρωκοινοβούλιο, σε μια εκδήλωση που διοργάνωσε
η δική μας Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Με θέμα το ευρωπαϊκό
σχέδιο για την καταπολέμηση του καρκίνου. Αρκεί
να παρακολουθήσετε αυτή την ομιλία στο διαδίκτυο
(παρά να επιδίδεστε σε ανούσιες διαδικτυακές κου-
βέντες). Και τότε θα θυμηθείτε ξανά τι σημαίνει πολιτική
ηθική. Και πόσο, μα πόσο, απέχει από την εδώ πολιτική
μας πραγματικότητα. 

Προσωπικά βρισκόμενη εκεί, λίγες μέρες μετά
από την συγκεκριμένη ομιλία, και συνομιλώντας με
την Επίτροπο μας Στέλλα Κυριακίδου για αυτή την
εκδήλωση, αισθάνθηκα συγκίνηση. Κάτι που ήμουν
σίγουρη πως κανείς πολιτικός πια δεν είναι σε θέση
να μου προκαλέσει. Κι όμως ένα απόγευμα, σε ένα
από τα μικρά καφέ των Βρυξελλών, με μια ζεστή σο-
κολάτα και το ζεστό χαμόγελο της Στέλλας Κυριακίδου,
θυμήθηκα ξανά τί πάει να πει… πολιτικό ήθος. 

Aς μιλήσουμε για
πολιτική ηθική

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Πριν από μερικές δε-
καετίες, τα παιδιά, μά-
ζευαν γυάλινα μπου-
καλάκια μαύρης μπο-
γιάς, μπύρας και ανα-
ψυκτικών και τα αν-

τάλλαζαν με γλειφιτζούρια, μπισκο-
τάκια και καραμέλες, στα διάφορα
μπακάλικα. Παλαιότερα τα παιδιά
μάζευαν αβγά και τα αντάλλαζαν με
παγωτά. Τα χρόνια πέρασαν, ήλθε
πλούτος στον τόπο και χάθηκε αυτή
η πρακτική, η οποία στο τέλος της
ημέρας ήταν και πολύ καλή μορφή
ανακύκλωσης. Στην πλούσια Γερ-
μανία, οι «κουτόφραγκοι» εκσυγχρό-
νισαν και αυτοματοποίησαν την
καλή αυτή πρακτική. Σε όλες τις υπε-
ραγορές υπάρχουν μηχανές, στις
οποίες τοποθετείς πλαστικά μπου-
κάλια, μπουκάλια μπύρας, αναψυ-
κτικών και άλλων ποτών και πιστώ-

νεται με ανάλογο ποσό, η πιστωτική
σου κάρτα. Η ίδια πρακτική ακολου-
θείται για τις μπαταρίες, τα ηλεκτρικά
και τα άλλα ανακυκλώσιμα είδη. 

Στην Κύπρο, όλοι θέλουν τα
«άχρηστα» μπουκάλια, μπαταρίες,
πλαστικά και χαρτιά, αλλά χωρίς να
πληρώνουν ούτε ένα σεντ, σε αυτό
τον οποίο μαζεύει αυτά τα «άχρηστα»
προϊόντα. Μάλιστα, κάποιοι ανακά-
λυψαν και τη συλλογή των πωμάτων
των πλαστικών μπουκαλιών, ώστε
τάχα να αγοράζονται αναπηρικά
αμαξίδια. Πολύ σωστά βρήκε ο πρό-
εδρος των Παραπληγικών ο Δημή-
τρης Λαμπριανίδης και επέκρινε την
πρακτική, αφού το κράτος παρέχει
δωρεάν αμαξίδια σε όλους τους ανά-
πηρους. Η ίδια ιστορία με τα ρούχα
ανακύκλωσης, τα οποία δεν κατα-
λήγουν σε άτομα τα οποία έχουν
ανάγκη, αλλά εξάγονται και πωλούν-

ται στο εξωτερικό. Δηλαδή είναι κα-
θαρά εμπορικές πράξεις. Ο κοσμάκης
νομίζει ότι τα ρούχα καταλήγουν σε
φτωχούς, όπως συνέβαινε το 1974,
με τα ρούχα των προσφύγων.

Το τελευταίο διάστημα δημιουρ-
γήθηκαν, με δαπάνες πολλών εκα-
τομμυρίων, τα λεγόμενα πράσινα
σημεία, δηλαδή χώροι στους οποίους
οι πολίτες μπορούν να απορρίπτουν
κλαδέματα, έπιπλα, ηλεκτρικές συ-
σκευές και άλλα μεγάλα αντικείμενα.
Ωστόσο, κανείς από τους αρμόδιους
δεν απάντησε μέχρι σήμερα στο
απλό ερώτημα, πώς ο πολίτης θα με-
ταφέρει τα κλαδέματα, πώς θα με-
ταφέρει τον παλιό καναπέ του, πώς
θα μεταφέρει άλλα άχρηστα αντι-
κείμενα, τα οποία στο παρελθόν μά-
ζευαν τα δημαρχεία και οι τοπικές
αρχές. Μία επιλογή είναι η ενοικίαση
ειδικού κάδου, μια άλλη είναι η αγορά

υπηρεσιών φορτηγού αυτοκινήτου,
λύσεις με κόστος εκατοντάδων ευρώ.
Μια άλλη λύση είναι να βρεις έναν
γνωστό σου με διπλοκάμπινο, μόνο
που και αυτά είναι είδος προς εξα-
φάνιση σήμερα. Η νέα καλή μας Επί-
τροπος Περιβάλλοντος Κλέλια Βα-
σιλείου μιλούσε πρόσφατα στο Τρίτο
του ΡΙΚ, για την ενοχοποίηση των
συμπεριφορών για την καθαριότητα,
για την ανάγκη ανάπτυξης συνεί-
δησης στους πολίτες και άλλες πολύ
σοφές κουβέντες. Ωστόσο, το μόνο
που δεν απάντησε ήταν στο απλό
ερώτημα της δημοσιογράφου Πόλας
Σπόντα, πώς θα μεταφέρει τον παλιό
καναπέ του ένας πολίτης στα πράσινα
σημεία. Την ίδια ώρα στην «Πρωινή
Ενημέρωση» της τηλεόρασης του
ΡΙΚ η δημοσιογράφος Σωτηρούλα
Χριστοφίδου παρουσίαζε το άθλιο
θέαμα με την απόρριψη σκουπιδιών

έξω από ένα πράσινο σημείο στη Λε-
μεσό. Μας έδειξε και τα ωράρια λει-
τουργίας του σημείου, τα οποία είναι
για μερικές μόνο πρωινές ώρες. Κάπου
υπάρχει λάθος στην όλη προσέγγιση
και σίγουρα οι πολίτες δεν έχουν
τόσο πολλά χρήματα για να μετα-
φέρουν τα μεγάλα αντικείμενα στα
πράσινα σημεία. 

Πριν από αρκετούς μήνες, η ευ-
κολότερη λύση για να απαλλαγεί κά-
ποιος από ένα παλιό καναπέ, από
ένα παλιό ψυγείο, από μια παλιά κου-
ζίνα, ή οτιδήποτε άλλο μεγάλο αν-
τικείμενο, ήταν να αφήσει τα αντι-
κείμενα έξω από το σπίτι του. Περ-
νούσαν διάφοροι, συνήθως αλλοδα-
ποί, με φορτηγά και τα έπαιρναν.
Τότε ήταν και οι πολλές καταγγελίες,
ότι έκλεβαν καλώδια, πώματα υπο-
νόμων και άλλα μεγάλα αντικείμενα
από υπό κατασκευές οικοδομές. Σή-

μερα με ένα μαγικό μάλλον τρόπο,
τερματίστηκε και αυτή η πρακτική.
Αποτέλεσμα είναι να γεμίζουν οι γω-
νιές των δρόμων με άχρηστα αντι-
κείμενα, ή οι «δράστες» να τοποθε-
τούν τα άχρηστα τους σε διπλανές
οικοδομές. Αποτέλεσμα είναι να αρ-
χίζουν καβγάδες και καταγγελίες
στους τοπικούς άρχοντες. Η πιο απλή
λύση είναι να αναλάβουν την ευθύνη
οι τοπικές αρχές και μια φορά τον
μήνα, σε ημερομηνίες οι οποίες θα
ανακοινώνονται, να μαζεύουν τα με-
γάλα αντικείμενα. Ακόμη καλύτερο
θα ήταν να αναλάβει μια ιδιωτική
εταιρία και η πληρωμή της, να ήταν
η χρήση των αντικειμένων. Λύσεις
υπάρχουν, φτάνει να υπάρχει καλή
θέληση και κοινή λογική, η οποία
τελικά δεν είναι ποτέ κοινή. 

Πράσινες αμαρτίες
ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

Ηλικιωμένοι Σριλανκέζοι στο Κολόμπο της Σρι Λάνκα με φωτογραφίες συγγενών τους, οι οποίοι αγνο-
ούνται, μετά από διαδηλώσεις που έγιναν την ημέρα του Αγίου Βαλεντίνου. 
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Στη διάσκεψη ασφα-
λείας του Μονάχου
αυτές τις ημέρες θέμα
συζητήσεων ήταν η
μειωμένη επιρροή της
«Δύσης» και πώς αλ-

λάζουν οι κοινωνίες των «δυτικών»
χωρών. Το δεύτερο ζήτημα είναι
«κλειδί» για το πρώτο: οι εσωτερικές
ζυμώσεις κρίνουν τον τρόπο με τον
οποίο οι χώρες συμπεριφέρονται
στις μεταξύ τους σχέσεις. Εκεί βλέ-
πουμε ότι η κρίση της Δύσης πη-
γάζει από προβλήματα που έπληξαν
πολλές χώρες τα τελευταία χρόνια.
Η παγκοσμιοποίηση, προϊόν της
«δυτικής» κηδεμονίας του διεθνούς
συστήματος οικονομικής και πο-
λιτικής διακυβέρνησης, επέτρεψε
την ανάπτυξη πολλών φτωχών χω-
ρών· σε άλλες, όμως, προκάλεσε
την έντονη αμφισβήτηση του οι-
κονομικού μοντέλου και της πολι-
τικής εκπροσώπησης. 

Σήμερα, πολλά διεθνή προβλή-
ματα πηγάζουν όχι μόνον από απο-
τυχίες των φιλελεύθερων δημο-
κρατιών στο πρόσφατο παρελθόν
(όπως οι παρεμβάσεις στο Ιράκ και
στη Λιβύη, καθώς και η μη παρέμ-
βαση στη Συρία), αλλά και από τη
δυσαρέσκεια των πολιτών τους για

τις δικές τους κοινωνίες και οικο-
νομίες.

Η συγκολλητική ουσία της «Δύ-
σης» ήταν η αφοσίωση στη φιλε-
λεύθερη δημοκρατία και στα αν-
θρώπινα δικαιώματα, στην οικο-
νομία της αγοράς και στη συνερ-
γασία μέσω διεθνών οργανισμών.
Σήμερα οι εχθροί αυτής της κο-
σμοθεωρίας αυξάνονται, ενθαρρύ-
νουν ο ένας τον άλλον. Ο Ντόναλντ
Τραμπ, απευθυνόμενος στη Γενική
Συνέλευση του ΟΗΕ πέρυσι, συ-
νόψισε τη νέα νοοτροπία: «Το μέλ-
λον δεν ανήκει στους οπαδούς της
παγκοσμιοποίησης αλλά στους πα-
τριώτες». Οπως ο Τραμπ, πολλοί
επενδύουν στον εθνικισμό για να
συσπειρώνουν τους οπαδούς τους,
και ας οδηγεί αυτό σε εντάσεις και
διενέξεις. 

Ο Τούρκος πρόεδρος Ερντογάν
είναι το πιο κοντινό παράδειγμα.
Η ειρωνεία είναι ότι οι ΗΠΑ, αντί
να επιδιώκουν τη διόρθωση ενός
διεθνούς συστήματος που είχαν
θεσπίσει προς όφελός τους, το υπο-
νομεύουν οι ίδιες. Αυτή είναι επι-
λογή του προέδρου τους, η εκλογή
του οποίου έδειξε ότι πολλοί Αμε-
ρικανοί πίστευαν ότι είναι θύματα
του φιλελευθερισμού και της παγ-

κοσμιοποίησης που εκπροσωπούσε
η αντίπαλός του, Χίλαρι Κλίντον.
Το γεγονός ότι η οικονομία πήγαινε
καλά πριν από την εκλογή του
Τραμπ αλλά και τώρα, δείχνει ότι
κριτήριο των ψηφοφόρων δεν είναι
τόσο εάν έχουν θέσεις εργασίας,
αλλά το τι είδους εργασία είναι,
ποιες οι αμοιβές τους και πώς αι-
σθάνονται οι ίδιοι. Η δυσαρέσκειά
τους είναι γόνιμο έδαφος για να
καρποφορήσουν τα συνθήματα
του Τραμπ περί αμερικανικής ιδι-
αιτερότητας, συνθήματα που δι-
χάζουν τη χώρα, υπονομεύουν τις
συμμαχίες της και ενθαρρύνουν
αυταρχικούς ηγέτες παντού – εις
βάρος πάλι του «δυτικού» συστή-
ματος διακυβέρνησης. Το μήνυμα
«Πρώτα η Αμερική» είναι πολύ πιο
ελκυστικό από επιχειρήματα υπέρ
του διεθνούς συστήματος.

Σε άλλες χώρες της «Δύσης», η
σαγήνη του λαϊκισμού και των «μο-
νοθεματικών» κομμάτων ενισχύει
τα πολιτικά άκρα, ενώ το κέντρο
αδυνατεί να προσφέρει λύσεις σε
σύνθετα προβλήματα. Η πολυδιά-
σπαση του πολιτικού χώρου μπορεί
να οφείλεται στη μετανάστευση ή
στην οικονομική ανασφάλεια, ευ-
νοώντας την άνοδο ακραίων κομ-

μάτων, τα οποία υπονομεύουν συ-
νεχώς το κέντρο. Η σημερινή κρίση
στο κόμμα της καγκελαρίου Μέρκελ
αποδεικνύει το μέγεθος της ζημίας.
Η AfD, κόμμα που αναδείχθηκε λό-
γω αντίδρασης εναντίον της διά-
σωσης της Ελλάδας και της απο-
δοχής μεταναστών και προσφύγων
στη Γερμανία, οδηγεί σε παράλυση
την ηγεσία της μεγαλύτερης χώρας
της Ε.Ε. Αυτό, με τη σειρά του, δυ-
σχεραίνει τη συνεργασία με άλλες
χώρες, υπονομεύει την Ε.Ε., το ΝΑ-
ΤΟ και άλλους οργανισμούς στην
αναζήτηση λύσεων των προβλη-
μάτων της εποχής – με αποτέλεσμα
να επιδεινώνονται τα προβλήματα
που ενθαρρύνουν περαιτέρω διά-
σπαση. Παρόμοιες δυναμικές πα-
ρατηρούνται σε πολλές χώρες.

Η φιλελεύθερη δημοκρατία, ο
καπιταλισμός και το διεθνές σύ-
στημα έχουν ανάγκη από ριζική
ανανέωση. Δεν επαρκούν για τις
σημερινές προκλήσεις. Χρειάζονται
ιδέες και πολιτικές που θα ενθαρ-
ρύνουν τη συνεργασία, τη συμμε-
τοχή στην κοινωνία πολιτών, οι
οποίοι σήμερα είναι αποξενωμένοι
και ευάλωτοι. Αυτό έπρεπε να είναι
κύριο θέμα συζήτησης και στις δια-
σκέψεις ασφαλείας.

Η κρίση της «Δύσης» και ο πολίτης
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Χρήσιμο εργαλείο
αλλά και φάκα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Το άκρως ενδιαφέ-
ρον στη σημερινή
συγκυρία είναι ότι
για πρώτη φορά η
χώρα κυβερνάται
από έναν αδιαμφι-

σβητήτως φιλελεύθερο πολιτικό
ηγέτη. Διότι ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης είναι από
άποψη νοητικής διαμορφώσεως
κατ’ εξοχήν φιλελεύθερος πολι-
τικός. 

Οχι απλώς διότι η ιδεολογική
αναφορά του είναι ο Ελευθέριος
Βενιζέλος, αλλά διότι εμφορείται
από πηγαία διάθεση ανατροπής
παλαιοτέρων συμβάσεων, πρα-
κτικών και αντιλήψεων. 

Φιλελεύθερος πρωθυπουργός

ήταν και ο Κωνσταντίνος Μητσο-
τάκης, αλλά η προσπάθεια που
ανέλαβε για μια μετάλλαξη εκ βά-
θρων της Ελλάδος απέβη άκαρπος.
Οπως επίσης πρωθυπουργός φι-
λελευθέρας διαμορφώσεως ήταν
και ο κ. Αντώνης Σαμαράς, αλλά
μιας πιο παραδοσιακής μορφής,
με έντονα διακριτή την εθνική –
κατ’ άλλους εθνικιστική– αντίλη-
ψη. Από την άλλη πλευρά, ο ιδε-
ολογικός πυρήνας της Ν.Δ. είχε
προσδιορισθεί από ιδρύσεώς της
ως «κοινωνικός φιλελευθερισμός»
– μια προσπάθεια δηλαδή συν-
θέσεως δύο διαφορετικών αντι-
λήψεων. 

Εξ ου και η θεωρία περί μεσαίου
χώρου, όπως και η καθιέρωση του
όρου «Κεντροδεξιά». Ο κ. Μητσο-
τάκης –παρά τα διάφορα αντιπο-
λιτευτικά στα οποία επιδίδεται ο
ΣΥΡΙΖΑ– επιχειρεί να ενσωματώ-
σει στην πολιτική του κοινωνική
διάσταση, με σύμπραξη και του
επιχειρηματικού παράγοντος. Κά-
ποιοι θα πουν πως πρόκειται για

απόπειρα τετραγωνισμού του κύ-
κλου, αλλά αυτό μέλλει να απο-
δειχθεί αργότερα.

Εάν υπάρχει κάποιο κοινό στοι-
χείο φιλελευθερισμού και Αριστε-
ράς, είναι ότι αμφότερες οι τάσεις
εμφορούνται από επαναστατικό,
ανατρεπτικό πνεύμα. Στην  πρώτη
περίπτωση η ανατροπή επιβάλ-
λεται από τις ανώτατες οικονο-
μικώς τάξεις, ενώ στη δεύτερη
μετέχουν οι «μη προνομιούχες»,
όπως τις προσδιόρισε ο Ανδρέας
Παπανδρέου. Το θεωρητικό υπό-
βαθρο διαμορφώνουν πάντα δια-
νοούμενοι από τη μεσαία τάξη. 

Επί της ουσίας, τόσο ο φιλε-
λευθερισμός όσο και η Αριστερά
–μεταμαρξιστική ή ορθόδοξη– εί-
ναι δύο όψεις του ιδίου νομίσμα-
τος, που ετέθη σε κυκλοφορία
από το Νομισματοκοπείο του Δια-
φωτισμού, τον 18ο αιώνα. «Από-
κρυφες συγγένειες» των δύο τά-
σεων είναι ανιχνεύσιμες. Διόλου
τυχαίο ότι δύο Ελληνες ακαδη-
μαϊκοί, διανοούμενοι πολιτικοί,
ο Κωνσταντίνος Τσάτσος και ο
Παναγιώτης Κανελλόπουλος, μετά
τον ανταρτοπόλεμο απέρριπταν
την «υλιστική αντίληψη» από την
οποία εμφορούνται τόσο οι κομ-
μουνιστές όσο και οι φιλελεύθεροι.
Στις κοινοβουλευτικές δημοκρα-
τίες οι αλλαγές επιχειρούνται διά
της διαμορφώσεως του καταλλή-
λου νομικού πλαισίου. Λόγω του
μνημονίου που υιοθέτησε ο πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσίπρας,
και προκειμένου να παραμείνει
η Ελλάδα στο ευρώ, η όλη του
προσπάθεια είχε εξόχως περιο-
ρισμένα αποτελέσματα. 

Σήμερα η κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη επιδίδεται
στη δημιουργία φιλελεύθερου νο-
μικού πλαισίου. Η επιτυχία του
εγχειρήματος εξαρτάται από τη
δεξιότητα των ασκούντων την
εξουσία, από το ποσοστό κοινω-
νικής αποδοχής, από την πολιτική
και οικονομική συγκυρία στην
Ευρώπη και, κυρίως, από τις απο-
σταθεροποιητικές τάσεις που κυ-
ριαρχούν στην περιοχή. Ως πεί-
ραμα, αναμφιβόλως παρουσιάζει
μείζον ενδιαφέρον. Μια περιπέτεια
είναι άλλωστε τόσο η ζωή όσο και
η πολιτική. 

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Μοιάζει νόμος φυσικός, ιδίωμα της
φύσης του ανθρώπου: όσο λιγότερα
ξέρει ο άνθρωπος τόσο περισσό-
τερες βεβαιότητες να έχει. Ισως εί-
ναι από τα συμπτώματα που ο
Φρόιντ χαρακτήρισε «μεταστροφή
της ενόρμησης στο αντίθετό της»
(Verkehrung ins Gegenteil) – κά-
ποιος ειδήμων θα μπορούσε να μας
το φωτίσει.

Πάντως, η ενορμητική δοκησι-
σοφία στην ελλαδική κοινωνία μοι-
άζει να έχει διαστάσεις λοιμικής.
Η αμάθεια που ακκίζεται σαν γνώ-
ση, η ασχετοσύνη που αυτοβεβαι-
ώνεται σαν προσωπική εμπειρία,
η υπόνοια που εκφέρεται σαν πε-
ποίθηση, η φήμη που λογαριάζεται
σαν πληροφόρηση, είναι συμπτώ-
ματα πληθωρικά, τα συναντάει κα-
νείς σε κάθε του βήμα. Ολοι, στη
σημερινή Ελλάδα, τα ξέρουμε όλα
– αυτή την εντύπωση δίνουμε.

Συντηρούμε και κάποια έγνοια
τεκμηρίωσης των λεγομένων μας,
αλλά συνήθως προσχηματική, έως
και γελοιώδη. Ξέρουμε τα «μυστικά»
της οικονομίας και, κυρίως, το τι
πρέπει να γίνει. 

Αναλύουμε τους χαρακτήρες
των επαγγελματιών της πολιτικής
και τους αξιολογούμε, ωσάν να τους
έχουμε συναναστραφεί, σαν φιλα-
ράκια. 

Αποφαινόμαστε για την οργά-
νωση και λειτουργία των θεσμών,
αιτιολογούμε την παγιωμένη (βα-
σανιστική για όλους) διάλυση και
αναποτελεσματικότητα της Δικαιο-
σύνης, του Σωφρονιστικού Συστή-
ματος, της Δημόσιας Διοίκησης,
την ξέφρενη σπατάλη του κοινω-
νικού προϊόντος για χάρη του κομ-
ματικού κράτους. Υποφέρουμε, μας

δηλητηριάζει την ύπαρξη η χαμο-
ζωή. Ομως η βεβαιότητα ότι «ξέ-
ρουμε» τις αιτίες, και με αναπό-
φευκτες τις διαφοροποιήσεις των
βεβαιοτήτων του καθενός, εξαφα-
νίζεται κάθε περιθώριο συν-εννόη-
σης, συν-εργασίας. Το αδιέξοδο γί-
νεται νομοτέλεια, αναπότρεπτη
«μοίρα».

Το πρόβλημα «παντογνωσίας»
του κάθε αυτοβεβαιωμένου ελλη-
νώνυμου αντανακλά το πολιτικό
μας πρόβλημα: Εδώ, στο «προοδευ-
τικά» εκσυγχρονιζόμενο Ελλαδι-
στάν, η πολιτική είναι, αποκλειστικά
και μόνο, διαχειριστική, εύκολη
για όλους επιδεξιότητα. Στον πο-
λιτικό λόγο, κοινοβουλευτικό και
δημοσιογραφικό, δεν υπάρχει απαί-
τηση (ούτε καν υποψία) για συστη-
ματική ανάλυση και στρατηγικό
σχεδιασμό – η πολιτική εξαντλείται
στην αναζήτηση ευφυέστερης (δη-
λαδή εντυπωσιακότερης) διαχεί-
ρισης υφιστάμενων θεσμών και
λειτουργιών. Τουλάχιστον τα τε-
λευταία σαράντα έξι χρόνια, με-
ταρρυθμιστικές τομές, ρηξικέλευθες
καινοτομίες, τόλμη αλλαγής στο-
χεύσεων δεν υπάρχουν, είναι αδια-
νόητο να υπάρξουν.

Ο φόβος για το καινούργιο, ο
μεθοδικός αποκλεισμός του (ίσως
για να πειθαρχεί η χώρα σε σχε-
διασμούς διεθνών κέντρων εξου-
σίας) συντηρεί, σαν αυτονόητο μο-
νόδρομο, τη διαχειριστική εκδοχή

και πρακτική της πολιτικής. Εχει
παγιωθεί και μια καινούργια γλώσ-
σα: «Προοδευτική» πολιτική λέμε
αυτήν που βελτιώνει τους οικονο-
μικούς δείχτες, όχι τους όρους επι-
βίωσης και συμβίωσης. Γι’ αυτό και
η μονομανία που τιτλοφορείται
«προσέλκυση επενδύσεων»: Να ει-
σέρχεται (υποτίθεται) χρήμα στη
χώρα από το ξεπούλημα της χώ-
ρας.

Η έκκληση «ελάτε να επενδύ-
σετε» σημαίνει: ελάτε να μας αγο-
ράσετε, πουλιόμαστε φτηνά. Αγο-
ράστε τα εκπληκτικά, φυσικά μας
λιμάνια, τα αεροδρόμια, το οδικό
μας δίκτυο, το ηλεκτρικό που πα-
ράγουμε, το νερό που πίνουμε, τις
παραλίες μας και τα έκπαγλα νησιά
μας, τις ομορφιές των βουνών μας.
Αγοράστε μας, να εισρεύσει λίγο
χρήμα στα ταμεία της όποιας κυ-
βέρνησης, μήπως προλάβει να αγο-
ράσει κι αυτή ψήφους για την επα-
νεκλογή της διορίζοντας αργόμισθη
δημοσιοϋπαλληλία. Αγοράστε μας
και θα είμαστε πειθήνιοι σκλάβοι
σας, οφειλέτες για μια τρίτη εκα-
τονταετηρίδα.

Τέτοια ρεαλιστικά δεδομένα δεν
τα συζητούν οι «προοδευτικές» πο-
λιτικές (δήθεν) παρατάξεις στη
χώρα μας. Διότι «όλοι ξέρουν» ότι
πρόκειται για «ψευδοπροβλήματα»,
φληναφήματα «συντηρητικών κύ-
κλων». Ολοι «είναι βέβαιοι» ότι ο
πατριωτισμός ταυτίζεται απόλυτα
με την Ακροδεξιά και τον Νεονα-
ζισμό. Συνεχίζει, λοιπόν, η διακομ-
ματική «προοδευτική» ολιγαρχία,
δίχως αιδώ ή λύπην, τον ανέμελο
αυτισμό της, το ιδιοτελέστατο ξε-
πούλημα της χώρας.

Δεν υπάρχει κόμμα, πολιτικός

σχηματισμός που να διακηρύξει
ότι το πέρασμα (η μετάβαση) από
τη φενάκη των μεθοδευμένων εν-
τυπώσεων στον ρεαλισμό των πο-
λιτικών μεταρρυθμίσεων μπορεί
να ξεκινήσει μόνο από τη ριζική
αλλαγή του Δημοτικού Σχολείου.
Οχι για να περιμένουμε να διαμορ-
φωθεί μια «άλλης νοοτροπίας γε-
νιά», αλλά επειδή μια πραγματική
σχολική μεταρρύθμιση (όχι λου-
στραρίσματα εντυπωσιασμού) αλ-
λάζει τη σύνολη κοινωνική νοο-
τροπία.

Μία και μόνη κυβέρνηση τετρα-
ετίας, που θα τολμήσει μεταρρυθ-
μιστική και όχι διαχειριστική πο-
λιτική, μπορεί να αναχαιτίσει το
αναπότρεπτο πια ιστορικό τέλος
του Ελληνισμού. Το πεδίο της μάχης
είναι τετραπλό. Ενα εντελώς δια-
φορετικό Δημοτικό Σχολείο, αμεί-
λικτη επιβολή συνταξιοδοτικής δι-
καιοσύνης, άτεγκτη εκκαθάριση
του ραδιοτηλεοπτικού κοπρώνα,
επιστροφή στην αυτοδιαχειριζό-
μενη κοινότητα.

Τέτοια κυβέρνηση δεν πρόκειται
ποτέ να προκύψει, όσο η εξουσία
είναι αυτονομημένη από τη λαϊκή
βούληση, μονοπώλιο μιας οικονο-
μικής ολιγαρχίας και οικογενειών
που υπουργοποιούν μειονεκτικούς
βλαστούς τους μέχρι και τέταρτη
γενιά. 

Η αφροσύνη πραξικοπημάτων
έχει πια εξαλειφθεί από τον ορί-
ζοντα των κοινωνικών πιθανοτή-
των. Υπάρχουν όμως θεσμικές δυ-
νατότητες να εκφραστεί και να τε-
λεσφορήσει η απαίτηση υψηλό-
βαθμων κρατικών στελεχών για
χαλιναγώγηση των μανιακών της
εξουσίας κομματανθρώπων.

Η δημοκρατία απαιτεί ανταρσίες

Προσπαθώ να μπω
στα παπούτσια των
πολιτικών και να κα-
ταλάβω την εξάρτη-
σή τους από την έκ-
θεσή τους στα μέσα

ενημέρωσης. Μοιάζει πολύ με άλ-
λες εξαρτήσεις. Ξέρουν ότι μπορεί
να τους κάνει ζημιά αλλά αδυνα-
τούν να πουν «όχι» σε ακόμη ένα
αίτημα για μια δήλωση ή συνέν-
τευξη. Και έτσι πέφτουν στη με-
γάλη παγίδα ή, μάλλον, στη μαύρη
τρύπα της υπερέκθεσης στα μέσα.
Συνεντεύξεις, παράθυρα, lifestyle
προφίλ είναι απαραίτητα, αλλά
με μέτρο, και μόνο εφόσον ακο-
λουθούνται βασικές αρχές. Είναι
εξαιρετικά σημαντικό να ξέρεις
για τι μιλάς, να έχεις κάποιο απο-
λύτως σαφές και καθαρό μήνυμα
να δώσεις. Αν απλώς γράφεις ώρες
πτήσης λέγοντας σαχλαμάρες, εί-
ναι μαθηματικώς βέβαιο ότι θα
γίνει ζημιά. Ειδικά αν χειρίζεσαι
ευαίσθητα ζητήματα, είναι κρίσιμο
να έχεις πειθαρχία στο τι λες,
αλλά και πώς το λες. Αντίπαλοι
και σύμμαχοι μετράνε κάθε κου-
βέντα, ακόμη και τη γλώσσα του
σώματος, για να αντλήσουν συμ-
περάσματα. 

Οι σοβαρές χώρες επενδύουν
στη στρατηγική επικοινωνία και
στον ψυχολογικό πόλεμο μέσω
δηλώσεων. Είναι καιρός να σο-
βαρευτούμε και εμείς. Οταν, για
παράδειγμα, ξεσπάει μια κρίση
ανάμεσα στην Ελλάδα και την
Τουρκία, είναι αυτονόητο ότι κά-
ποιο συντονιστικό κέντρο επιλέγει
ποιος υπουργός ή εκπρόσωπος
θα τοποθετηθεί. Η πίεση από τα
μέσα μπορεί να είναι αφόρητη,
μπορώ να σας διαβεβαιώσω. Αλ-

λοτε παίρνει τη μορφή της σαγη-
νευτικής πρότασης του τύπου «ο
κόσμος θέλει να σας ακούσει σή-
μερα» και άλλοτε του ψυχολογικού
εκβιασμού. Σε μια μικρή χώρα
όπου όλοι (παρα)γνωρίζονται με
όλους, το «όχι» είναι δύσκολο. Γι’
αυτό είναι καλό να υπάρχουν οι
επαγγελματίες και απρόσωποι εκ-
πρόσωποι, οι οποίοι προβάλλουν
και μια εικόνα σοβαρού κράτους
όταν μιλούν τεχνοκρατικά σε στιγ-
μές κρίσης.

Η δεύτερη βασική αρχή είναι
ότι η υπερβολική έκθεση προκαλεί
στο τέλος απέχθεια σε ένα μεγάλο
κομμάτι του κοινού. Βεβαίως και
υπάρχουν παραδείγματα τηλε-
μαϊντανών που εκλέγονται ξανά
και ξανά επειδή έπιασαν στασίδι.
Ανήκουν όμως σε μια ειδική κα-
τηγορία. Είναι στενάχωρο να βλέ-
πεις «σοβαρούς» ανθρώπους να
ρέπουν προς τη γραφικότητα ή
την περιθωριοποίηση επειδή δεν
μπορούν να το... ράψουν, όπως
θα έλεγε ο σοφός λαός. Οταν κά-
νουν κάποια γκάφα, επιλέγουν
να τη διορθώσουν με ακόμη μία
συνέντευξη ή δήλωση. Ξεχνούν
ότι το σινάφι μας μπορεί εύκολα
να πιαστεί από μία φράση και να
ανακυκλώσει μια συζήτηση που
έτεινε να ξεχαστεί.

Ζούμε στην εποχή της συνε-
χούς επικοινωνίας, που είναι ένα
πολύ χρήσιμο εργαλείο. Αλλά όποι-
ος δεν βλέπει την παγίδα θα πέσει
στη φάκα. Οπως μου απάντησε
ο Σόιμπλε όταν του «παραπονέ-
θηκα» ότι του ζητούσα χρόνια να
δώσει μια συνέντευξη και αρνείτο:
«Αγαπητέ μου, κανείς δεν έχασε
τη δουλειά του από μια συνέν-
τευξη που δεν έδωσε».

Απόκρυφες συγγένειες

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Εάν υπάρχει κάποιο
κοινό στοιχείο φιλελευ-
θερισμού και Αριστε-
ράς, είναι ότι αμφότερες
οι τάσεις εμφορούνται
από επαναστατικό, ανα-
τρεπτικό  πνεύμα.

ΣΚ
IΤ

ΣΟ
 Τ

ΟΥ
 H

ΛI
Α 

M
ΑΚ

ΡΗ
. i

m
ak

ri
s@

ka
th

im
er

in
i. 

gr

������

Το Σύνταγμα θεσμοθετεί
αντίσταση στην εκποί-
ηση της χώρας.
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Κ αθώς η ελληνική κυβέρνηση τα-
λαντεύεται ανάμεσα στη Χάγη
και στις φοβίες της, είναι χρή-

σιμη μια αδρή επισκόπηση του «Αι-
γαϊακού». Όλες οι ελληνικές κυβερ-
νήσεις (1974-2004) ζητούσαν «Χάγη»
για επίλυση του ζητήματος της υφα-
λοκρηπίδας και η Τουρκία απέρριπτε
την ιδέα. Το 1999 η αλλαγή ήταν ση-
μαντική. Στα Συμπεράσματα του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου στο Ελσίνκι
(Δεκ. 1999), συμπεριελήυθη η πρόταση
για την ανάγκη επίλυση των διαφορών
Ελλάδας-Τουρκίας σε διμερές πλαίσιο,
και εάν αυτή η προσπάθεια, σε πέντε
χρόνια, δεν είχε θετική κατάληξη, τα
μέρη συμφωνούσαν σε προσφυγή στο
ΔΔ της Χάγης. Το 2003 οι διαπραγμα-
τευτικές ομάδες των δύο χωρών επε-
ξεργάστηκαν στοιχεία γύρω από τις
πρόνοιες μιας από κοινού προσφυγής.
Οι συζητήσεις γύρω από το εύρος των
χωρικών υδάτων στην αιγαϊακή ζώνη,
οδήγησαν σε πραγματικές συγκλίσεις,
όπως η κατ’ αρχήν σύγκλιση για κλι-
μακωτή επέκταση των χωρικών υδά-
των – από τα σημερινά 6νμ σε 6, 8, 9,
12, ανάλογα με τα δεδομένα επί της
γεωγραφίας. Με τις προσεγγίσεις αυτές
η Ελλάδα, αύξανε το εύρος των ΧΥ
της από το 40% στο 60% και η Τουρκία
από το σημερινό 6νμ να προσεγγίζει
το 10%. Αυτή η κατ’ αρχήν σύγκλιση,
επέτρεπε ουσιώδεις προσεγγίσεις για
να ανοίξει ο δρόμος για υπογραφή συ-
νυποσχετικού για την από κοινού προ-
σφυγή στη Χάγη. 

Κλειδί για όλες τις μετέπειτα εξε-
λίξεις υπήρξε η 17η Δεκεμβρίου 2004.

Ολοκληρωνόταν το χρονοδιάγραμμα
που έθεσε το Ελσίνκι και ασφαλώς η
οριστικοποίηση της φόρμουλας της
προσφυγής στη Χάγη. Ο Κ. Καραμαν-
λής και ο Π. Μολυβιάτης εγκατέλειψαν
τη διαδικασία και συναίνεσαν στην
έναρξη ενταξιακής διαδικασίας για
την Τουρκία-ορίστηκε η 3η Οκτωβρίου
2005. Έτσι έκλεισε ο κύκλος μιας
στρατηγικής (η διεύρυνση της Ε.Ε.
να συνδυάζεται με επίλυση ζητημάτων
εξωτερικής πολιτικής) και άρχισε ο
κύκλος μιας άλλης (όλα στο ράφι και
στο τυχαίο).

Η Τουρκία άρχισε διαπραγματεύσεις
με άλυτα τα δύο μεγάλα ζητήματα -
Κυπριακό, «Αιγαϊακό». Η βαρύτητα
της 17ης Δεκεμβρίου δεν έχει ανα-
δειχθεί στον βαθμό που της αναλογεί
στη δημόσια συζήτηση καθώς οι Κ.
Καραμανλής και Τ. Παπαδόπουλος επι-
μελώς απέκρυψαν τη στάση τους και,
βέβαια, «ελαφρολαϊκοί» τενόροι στον
χώρο των ΜΜΕ, τους σιγόνταραν. Η
Κύπρος συναίνεσε χωρίς κανένα αν-
τάλλαγμα επί της ουσίας του Κυπριακού
(όπως η ασφάλεια, ή οι θεμελιώδεις
ελευθερίες). Η ατζέντα του Τ. Παπα-
δόπουλου περιελάμβανε πολλά στοιχεία
ανορθολογισμού, γι’ αυτό πέταξε στον
κάλαθο των αχρήστων την πιο ισχυρή
στιγμή της Κύπρου από την εισβολή.
Είναι ο ίδιος που είπε δημόσια πως «η
παρούσα κατάσταση πραγμάτων είναι
η δεύτερη καλύτερη λύση», μια θέση
την οποία υπηρέτησε με απόλυτη συ-
νέπεια μέχρι τέλος. Δεν μου διαφεύγει
το γεγονός πως πολιτευτές που συχνά
εμπορεύονται την αταλάντευτη ρη-

τορεία, κατά κανόνα, επιτυγχάνουν
το ακριβώς αντίθετο αποτέλεσμα. 

Ο «ορισμός της 17ης Δεκεμβρίου:
η αποθέωση του αμοραλισμού και της
ευθυνοφοβίας για τον Κ. Καραμανλή,
η εγκατάλειψη της μοίρας της Κύπρου
στο άγνωστό με βάρκα την ελπίδα για
τον Τ. Παπαδόπουλο. Ο δεύτερος μί-
λησε δημόσια για τα περίφημα «62
βέτο», δήλωση που ισοδυναμούσε με
κανονική παραπλάνηση της κοινής
γνώμης, καθ’ ότι στην πραγματικότητα
μόνο δύο υπάρχουν, στην αρχή και
το τέλος της ενταξιακής διαδικασίας
κάθε υποψήφιας χώρας. Η κοινή γνώμη
πίστεψε στις παραπλανητικές δηλώ-
σεις ότι δήθεν η Κύπρος γίνεται «η
υπερδύναμη των βέτο» για να κρύψει
τις πραγματικές του επιδιώξεις και να
αποφύγει να πει στην κοινή γνώμη
τον απολογισμό των χειρισμών του
στις 17 Δεκεμβρίου 2004. 

Η βαρύτητα της 17ης Δεκεμβρίου
2004 χρειάζεται να αναδειχθεί στη
δημόσια συζήτηση, όχι γιατί θα γυ-
ρίσουν οι συγκυρίες πίσω, όσο κυρίως
για να δούμε τις επιπτώσεις από τις
επιλογές αυτές και να βγάλουμε χρή-
σιμα συμπεράσματα για το σήμερα:

Η Ελλάδα, χωρίς μια επεξεργασμέ-
νη στρατηγική, παραπαίει, ενώ το
τουρκολιβυκό σύμφωνο επιχειρεί να
αναδιαμορφώσει το σκηνικό. Εάν η
17η Δεκεμβρίου 2004 είχε αξιοποιηθεί
κανένα τουρκολιβυκό σύμφωνο δεν
θα είχε εμφανιστεί, ούτε τα στρατιω-
τικά επιτελεία της θα έλεγαν ανοησίες
ότι το τουρκικό ερευνητικό «Ορούτς
Ρέις» μπήκε στην «ελληνική ΑΟΖ»

επειδή έβρεχε...
Μια λύση με τις προδιαγραφές του

2003, και με τους κατάλληλους χει-
ρισμούς τον Δεκέμβρη του 2004, θα
συνέβαλλε αποφασιστικά στη δια-
μόρφωση άλλης οικονομικής πολιτικής
και η Ελλάδα δεν θα κατέφευγε στα
μνημόνια και τις τρόικες. 

Μια βήμα- βήμα σταδιακή επίλυση
του «Αιγαϊακού» θα λειτουργούσε ως
καταλύτης στις διεργασίες για επίλυση
του Κυπριακού, αν όχι το 2004, αλλά
με αφετηρία αυτό, το αμέσως επόμενο
διάστημα και με την κατάλληλη αξιο-
ποίηση του δικαιώματος της αρνησι-
κυρίας. Κανένας Ε/κ ηγέτης δεν θα
μπορούσε να αγνοήσει μια διαδικασία
που θα είχε τη σφραγίδα της Χάγης.
Τα γεγονότα θα τον υποχρέωναν να
εργαστεί διαφορετικά. 

Το θέατρο του παραλόγου που ζούμε
σήμερα έχει την εξήγησή του. Είτε με
αναφορές στο 2004, είτε στο 2017, η
ουσία παραμένει ίδια: πολιτευτές τρο-
μοκρατημένοι από το φόβο του δήθεν
πολιτικού κόστους, πολιτευτές με άλλες
ατζέντες, άφησαν ευκαιρίες αναξιο-
ποίητες και την Κύπρο στην τροχιά
της οριστικής διχοτόμησης. Η 17η Δε-
κεμβρίου 2004 θα μείνει στην ιστορία
ως η αποθέωση των μικρών. Αυτών
που κρύβονταν μπροστά στις ευκαιρίες
και εμφανίζονταν μπροστά στα μικρό-
φωνα για να αγοράσουν χρόνο. Τα τε-
τελεσμένα επί του εδάφους μεγάλωναν,
αλλά η «μυστική» απάντηση ήταν έτοι-
μη: «ας αναλάβει ο επόμενος».

www.larkoslarkou.org.cy

Αμοραλισμός και φόβος στις «17»
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Πολλοί ρωτάνε επίμονα τι να κάνουμε για
να βγούμε από τη δύσκολη θέση που βρι-
σκόμαστε ως Κ.Δ. Η απάντηση δεν είναι
απλή. Κάποια στοιχεία της είναι οφθαλμοφανή
και κάποια πολύ πιο σύνθετα. Ας ξεκινήσουμε
με τα πρώτα. Η ενίσχυση της άμυνας και η

επανενεργοποίηση του ενιαίου αμυντικού δόγματος (ΕΑΔ)
κρίνονται απαραίτητα για λόγους προληπτικούς, αλλά και
αποτρεπτικούς. Ήδη έχουν ανακοινωθεί κάποιες αγορές
οπλικών συστημάτων που κινούνται προς τη σωστή κα-
τεύθυνση (αναβαθμισμένοι πύραυλοι Exocet και Mistral).
Κάποιες άλλες κρίνονται ανεπαρκείς και υπό προϋποθέσεις
λανθασμένες π.χ. απόκτηση περιπολικού ανοικτής θαλάσσης
(μη εξοπλισμένου όπως το «Ιωαννίδης»;) αντί π.χ. δύο κορ-
βέτων. Η επανενεργοποίηση του ΕΑΔ κινείται στην ίδια
πεπατημένη οδό της ασάφειας και της τουρκοκεντρικής
λογικής. Αντί αυτού θα έπρεπε να εκσυγχρονιστεί και εξευ-
ρωπαϊστεί με την υπογραφή πρωτοκόλλου μεταξύ Ελλάδας
και Κ.Δ. που να περιλαμβάνει το πώς τα δύο αυτά κράτη –
μέλη της Ε.Ε. προτίθενται να υλοποιήσουν τη ρήτρα αμοι-
βαίας συνδρομής (άρθρο 42.7) που προβλέπεται στη συνθήκη
της Λισαβόνας. Ως δεύτερο μέτρο κρίνεται η συνέχιση και
η εμβάθυνση των τριμερών συνεργασιών με τις χώρες της
περιοχής. Λείπει, όμως, μία ρωμαλέα πρόταση για συγ-
κρότηση τριμερούς αμυντικής συμμαχίας περιορισμένου
σκοπού με την Αίγυπτο.

Μια χώρα που λόγω θέσης, μεγέθους και στρατιωτικής
ισχύος μπορεί να εξισορροπήσει την τουρκική ισχύ. Σκοπός
της θα πρέπει να είναι η υπεράσπιση των κυριαρχικών δι-
καιωμάτων Ελλάδας, Κ.Δ. και Αιγύπτου στην ΑΟΖ τους
στην Ανατολική Μεσόγειο. Έναντι αυτού η Κ.Δ. θα έπρεπε,
αντί του ουτοπικού EastMed, να δεσμευτεί να αποστείλει
το φυσικό της αέριο σε ένα από τα τερματικά υγροποίησης
της Αιγύπτου καθιστώντας την έτσι ενεργειακό κέντρο
της περιοχής. Με τον τρόπο αυτό θα απόφευγε και τα τουρ-
κικά εμπόδια στην όδευση του αγωγού από θαλάσσιες πε-
ριοχές νότια του Καστελλόριζου που δύσκολα θα αποδίδονταν
ακόμα και από ένα διεθνές δικαστήριο στην Ελλάδα. Ως
τρίτο βήμα προτείνεται η επιδίωξη νέων κυρώσεων από
την Ε.Ε. Καμία διαφωνία φτάνει να μην έχουμε ψευδαι-
σθήσεις για το μέχρι που μπορούν να φτάσουν αυτές οι
κυρώσεις. Υπάρχουν δυστυχώς σημαντικοί εταίροι που
για δικούς τους λόγους είτε αυτοί έχουν να κάνουν με το
προσφυγικό είτε με τα οικονομικά συμφέροντα τους ενί-
στανται στην κλιμάκωση αυτή. Αντί αυτού εκτιμώ πως θα
επιλέξουν την άσκηση πιέσεων σε μας για αποδοχή μεγάλου
μέρους των τουρκικών θέσεων για τα θέματα της ΑΟΖ
όπως π.χ. ένα μορατόριουμ γεωτρήσεων μέχρι τη λύση Η
δική μας απάντηση-αντιπρόταση θα πρέπει να είναι ότι
είμαστε έτοιμοι ως κυρίαρχο κράτος για μορατόριουμ με
την Τουρκία στις επικαλυπτόμενες ζώνες όπως αυτές προ-
κύπτουν από τις συντεταγμένες που οι δύο χώρες έχουν
καταθέσει στον ΟΗΕ. Κάποια πολιτικά κόμματα θεωρούν
τη λύση του Κυπριακού ως πανάκεια για την επίλυση των
διαφορών μας με την Τουρκία στα θέματα της ΑΟΖ. Πα-
ραβλέπουν όμως το γεγονός ότι οι τουρκικές διεκδικήσεις
δυτικά του Ακάμα θα παραμείνουν και την επομένη μίας
λύσης τύπου Κραν Μοντανά. Υπάρχει άμεση ανάγκη να
επιμείνουμε όπως στα πλαίσια της λύσης του Κυπριακού
περιληφθεί πρωτόκολλο που να περιλαμβάνει τη διαδικασία
και το χρονοδιάγραμμα οριοθέτησης της ΑΟΖ μεταξύ της
Ενωμένης Κύπρου και της Τουρκίας (διμερείς διαπραγμα-
τεύσεις για ένα χρόνο και αν δεν υπάρξει αποτέλεσμα προ-
σφυγή στη Χάγη βάση προσυμφωνημένου συνυποσχετικού).
Επιβάλλεται να αξιοποιήσουμε το παράθυρο ευκαιρίας
που έχει δημιουργηθεί μετά τις συγκρούσεις μεταξύ
συριακών και τουρκικών δυνάμεων στο Ιντλίμπ. Άμεση
ανάγκη να πετύχουμε την οριοθέτηση της ΑΟΖ με τη Συρία
στη βάση της μέσης γραμμής. Όλα τα πιο πάνω θα πρέπει
να συναποτελέσουν μαζί και με άλλες δράσεις τμήματα
μίας συνολικής εθνικής στρατηγικής της Κ.Δ. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.

Τι να κάνουμε
ως Κ.Δ.; 
Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

« Έχω εμπιστοσύνη
στην κρίση σας. Είμαι
βέβαιος ότι δεν σας
αγγίζουν ψεύτικα δι-
λήμματα. Ότι δεν σας
τρομάζουν απειλές

για δήθεν διεθνή απομόνωση. Ότι
δεν σας πείθουν τα περί δήθεν τε-
λευταίας ευκαιρίας. Ελληνικέ κυ-
πριακέ λαέ... Στη ζυγαριά του «Ναι»
και του «Όχι», πολύ βαρύτερες και
πολύ πιο επαχθείς θα είναι οι συ-
νέπειες του «Ναι». Σε καλώ να απορ-
ρίψεις το «Σχέδιο Ανάν». Σε καλώ
να πεις στις 24 του Απρίλη ένα δυ-
νατό «Όχι»! Σε καλώ να υπερασπι-
στείς το δίκαιο, την αξιοπρέπεια
και την ιστορία σου», είχε πει, με-
ταξύ άλλων, ο Τάσσος Παπαδόπου-
λος στο διάγγελμά του με το οποίο
καλούσε τον λαό να πει ένα μεγάλο
Όχι στο σχέδιο Ανάν.

Ο Ελληνισμός της Κύπρου στις
24 Απριλίου του 2004 άκουσε τον
ηγέτη του. Υπερασπίστηκε το δί-
καιο, την αξιοπρέπεια και την ιστο-
ρία του. Το μεγάλο αυτό Όχι έμεινε
στην ιστορία ως ένα από τα μεγάλα
και «περήφανα» Όχι του ευρύτερου
Ελληνισμού. Σίγουρα όταν το 76%
ενός λαού ψηφίζει Όχι δεν είναι

κάτι που μπορεί να παραγνωριστεί.
Άλλωστε όλοι γνωρίζουν το ρητό,
«Φωνή λαού οργή Θεού». Ανεξάρ-
τητα βέβαια του ότι αυτή η «φωνή
λαού» χαρακτηρίστηκε τότε προϊόν
παραπλάνησης και παραπληροφό-
ρησης, σήμερα το διευρυμένο «πα-
τριωτικό μέτωπο» τη θεωρεί «οργή
θεού» και την σέβεται απόλυτα.

Όσο και αν κάποιοι διαφωνούν
με τα επιχειρήματα και τις θέσεις
του Τάσσου Παπαδοπούλου, θα
πρέπει να παραδεχτούν και τις αλή-
θειες, τις προφητείες θα έλεγα, που
περιλάμβανε το διάγγελμα του
«Όχι». Στο θέμα των απειλών για
διεθνή απομόνωση ο αείμνηστος
πρόεδρος αποδείχθηκε σωστός.
Σήμερα όχι μόνο καταφέραμε να
μην είμαστε διεθνώς απομονωμένοι
αλλά αντίθετα, όπως ισχυρίζεται
ο ΥΠΕΞ, καταφέραμε το ακατόρ-
θωτο, απομονώσαμε την Τουρκία.

Ακόμα, προφητική αποδεικνύε-
ται η θέση ότι δεν επρόκειτο για
την τελευταία ευκαιρία. Αν και δεν
είχε κάτι υπ’ όψιν του, γιατί λίγες
μέρες μετά σε ερώτηση των Times
του Λονδίνου για τις προοπτικές
του Κυπριακού είπε, «Μακάρι να
ήξερα», έκανε μια πρόβλεψη και

επιβεβαιώθηκε. Το 2017, 13 χρόνια
μετά, ήρθε μια νέα ευκαιρία. Φτά-
σαμε στο παραπέντε της λύσης,
όπως δήλωσε πολλές φορές ο Νίκος
Χριστοδουλίδης. Και μάλιστα με
ένα πλαίσιο των Η.Ε. καλύτερο από
το «κατάπτυστο» σχέδιο Ανάν. Στα
θέματα της διεθνούς πτυχής κερ-
δίσαμε πολλά, έλεγε ο Νίκος Κο-
τζιάς.

Τώρα, το πώς η Τουρκία έμεινε
αμετακίνητη στις θέσεις της, εμείς
δεν κάναμε απαράδεκτες υποχω-
ρήσεις, ο γ.γ. γραμματέας λίγες
ώρες μετά την εκθείαζε για την
εποικοδομητική της στάση που
επέδειξε και δεν είπαμε όχι είναι
σταυρόλεξο για πολύ γερούς λύτες.
Δυστυχώς, αν και καταντήσαμε
λωτοφάγοι όλα τα πιο πάνω δεν
δένουν μεταξύ τους και αποτελούν
ένα αντιφατικό αφήγημα. Στο Κραν
Μοντάνα, ανεξάρτητα αν είπαμε
και πάλι Όχι, σίγουρα όχι βροντερό
και δακρύβρεκτο, ο γ.γ. των Η.Ε.
επιρρίπτει και σε μας ευθύνες για
το ότι χάθηκε μια μεγάλη ευκαι-
ρία.

Και ενώ όλοι νόμιζαν ότι το ναυά-
γιο θα ήταν οριστικό και τα κρο-
κοδείλια δάκρυα έρεαν σαν ποτάμι,

ήρθε, εντελώς αναπάντεχα, μια
νέα ευκαιρία. Στις 30 Απριλίου του
2018 ο Μουσταφά Ακιντζί μας καλεί
να υπογράψουμε στρατηγική συμ-
φωνία στη βάση του πλαισίου Γκου-
τιέρες. «Εάν η ελληνοκυπριακή
πλευρά είναι έτοιμη να αποδεχθεί
το πλαίσιο Γκουτιέρες χωρίς αλ-
λοιώσεις, όπως έχει υποβληθεί στις
30 Ιουνίου, ας το δηλώσει άμεσα
και να το ανακοινώσουμε ως «στρα-
τηγική συμφωνία πακέτο», δήλωσε
ο Τουρκοκύπριος ηγέτης.

Σίγουρα τέτοια εξέλιξη δεν ήταν
αναμενόμενη. Άκουσον άκουσον,
ο κατοχικός ηγέτης να μας καλεί
να υπογράψουμε στρατηγική συμ-
φωνία για απαλλαγή από την κα-
τοχή στη βάση του πλαισίου το
οποίο πρώτοι εμείς διαλαλούσαμε
ότι πρόκειται για μια μεγάλη μας
επιτυχία. 

Αν και προς στιγμή θορυβηθή-
καμε, στο τέλος βρήκαμε την λύση.
Ξέρεις, του είπαμε, υπάρχουν δύο
πλαίσια, αυτό της 30ής Ιουνίου
αλλά και αυτό της 4ης Ιουλίου. Έτσι
με την όντως ευρηματική θεωρία
των δύο πλαισίων και την αμφι-
σβήτηση για το αν προτού μας πρό-
τεινε τη στρατηγική συμφωνία ρώ-

τησε τα «αφεντικά» του, περάσαμε
και αυτήν την κρίση. Είπαμε και
πάλι Όχι και ο «κυρίαρχος λαός»
δεν κατάλαβε τίποτε. Αντίθετα χει-
ροκρότησε τους χειρισμούς μας.

Μετά και το «πυροτέχνημα»
Ακιντζί, ομοψυχία. Όλοι συμφώ-
νησαν ότι δεν μπορούμε να πάμε
σε συνομιλίες υπό την απειλή των
κανονιοφόρων και των γεωτρύπα-
νων. Πού πάει ο όρκος που το 76%
έδωσε στον Τάσσο Παπαδόπουλο
για υπεράσπιση του δικαίου, της
αξιοπρέπειας και της ιστορίας μας;

Δυστυχώς, όμως, «γκαντέμηδες»
όπως πάντα, με μια νέα πρόταση
μας αιφνιδίασαν και πάλι. Μας πρό-
τειναν μορατόριουμ των ενεργει-
ακών σχεδιασμών μέχρι να λυθεί
το Κυπριακό. Όλα κι όλα, αυτό δεν
το περιμέναμε. Ναι μεν μας είχαν
προειδοποιήσει ότι πάντα θα βρί-
σκονται ένα βήμα μπροστά αλλά
τόσο μπροστά δεν το είχαμε υπο-
λογίσει. Για βήμα έλεγαν, άλμα έκα-
ναν. Αφού τα χάσαμε για λίγες ώρες
τους δώσαμε και πάλι την απάν-
τηση. Είπαμε και πάλι Όχι παρα-
πέμποντάς τους στις συγκλήσεις
Χριστόφια – Ταλάτ και στην πρό-
τασή μας για escrow account. Όπως

το 2004 τους είπαμε να μη φύγουν
από τη στεριά τώρα τους είπαμε
να μη φύγουν από τη θάλασσα.

Τα τελευταία τρία χρόνια ο κυ-
πριακός ελληνισμός συνεχίζει και
ενδυναμώνει τα Όχι του Τάσου
Παπαδόπουλου. Τρία απανωτά Όχι.
Όχι στο Κραν Μοντάνα τον Ιούλιο
του 2017, Όχι στην πρόταση Ακιν-
τζί τον Απρίλιο του 2018, Όχι στην
πρόταση της Τουρκίας για μορα-
τόριουμ στα ενεργειακά τον Ια-
νουάριο του 2020. Συνεπείς στα
Όχι, υπερασπιζόμενοι την αξιο-
πρέπεια και την ιστορία μας. 

Σίγουρα η αξιοπρέπεια είναι θέ-
μα υποκειμενικό και ο καθένας την
υπερασπίζεται όπως νομίζει καλύ-
τερα. Όσο για την ιστορία μας και
πάλι κανένα πρόβλημα. Άλλωστε
διαχρονικά Όχι λέγαμε. Το θέμα
είναι με το μέλλον των επόμενων
γενεών. Στην ουσία είπαμε και πάλι
Όχι στην επιβίωση του Ελληνισμού
σε αυτήν τη μαρτυρική γη. Κάτι
που δυστυχώς όταν το αντιληφθού-
με θα είναι πολύ αργά.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι
ειδικός προγραμμάτων
ηλεκτρονικών υπολογιστών.

Συνεπείς στα όχι, υπερασπιζόμενοι την αξιοπρέπεια και την ιστορία μας
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Εργαζόμενοι στην Κίνα γευματίζουν στην ταράτσα του εργοστασίου όπου εργάζονται. Τα υπαίθρια γεύματα εντάσσονται στα μέτρα για την αντιμετώπιση της εξάπλωσης
του κορωνοϊού. 
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Ο ταν ακούει κανείς τους εκπροσώπους
του Προεδρικού και του Συναγερμού
να ζητούν από το ΑΚΕΛ να απολο-

γηθεί για την κριτική που ασκεί στο πεδίο
του Κυπριακού, δεν μπορεί παρά να την
αποδώσει σε δύο εναλλακτικά σενάρια: είτε
οφείλεται σε αδυναμία να κατανοήσουν
την ουσία της ειλικρινούς ανησυχίας που
εκφράζεται είτε αυτή δεν τους απασχολεί.
Ανεξαρτήτως βέβαια της διαβάθμισης των
δύο σεναρίων, η μεγάλη εικόνα παραμένει
ίδια. Υιοθετώντας κατά κάποιο τρόπο τη
μακιαβελική προσέγγιση ότι «τουςαντιπά-
λους σου ή πρέπει να τους παίρνεις με το
μέρος σου ή να τους εκμηδενίζεις» επιχειρούν
με οξύτατο σθένος να κεφαλαιοποιήσουν
επικοινωνιακά από τις πρόσφατες δηλώσεις
του εκπροσώπου του τουρκικού ΥΠΕΞ. Όχι
για να δαχτυλοδείξουν την κατοχική Τουρκία
αλλά για να πλήξουν το ΑΚΕΛ, ξεχνώντας
ότι πρόκειται για την ίδια πολιτική δύναμη
που, ακόμα και στο πρόσφατο παρελθόν,
είχε έμπρακτα αποδείξει πως τις επιλογές
της καθοδηγεί το συμφέρον του τόπου μη
διστάζοντας μάλιστα να παραμερίσει τα
όρια της αντιπολίτευσης. Ενώ αποφεύγουν
για άλλη μια φορά επιμελώς να αγγίξουν
την ουσία. 

Ήταν τελικά λανθασμένα τα συμπερά-
σματα στα οποία κατέληγε ο γενικός γραμ-
ματέαςτου ΟΗΕ στην Έκθεση που υπέβαλε
προς το Συμβούλιο Ασφαλείας το 2017, τρεις
μήνες μετά το ναυάγιο στο Κραν Μοντάνα;
Ο οποίος, έχοντας αποσαφηνίσει τη θέση
του για τερματισμό της Συνθήκης Εγγύησης
και των όποιων επεμβατικών δικαιωμάτων,
κατέληξε στην εκτίμηση ότι «παρά τις δια-
φορές στις αρχικές τους θέσεις και στη δη-
μόσια ρητορική τους, μπορούσα να δω από
τη δική μου σε βάθος εμπλοκή με τουςτρεις
εγγυητές στο Κραν Μοντάναότι είχαν έρθει
όλοι στην Ελβετία δεσμευμένοι στην ανα-
ζήτηση αμοιβαία αποδεκτών λύσεων» (παρ.
18); Γιατί δεν αντιδράσαμε στο συμπέρασμά
του ότι εκεί βρεθήκαμε «κοντά στην κατά-
ληξη μιας στρατηγικής συναντίληψης όσον
αφορά την ασφάλεια και τις εγγυήσεις»
(παρ. 45); Γιατί επιτρέψαμε αμαχητί την
αποενοχοποίηση της Άγκυρας από το διεθνή
παράγοντα αναφορικά με τη στάση που
τήρησε στη Διάσκεψη για την Κύπρο στα
θέματα της ασφάλειας; Τιαπαντούμε στον
κ. Φέλντμαν σήμερα, ο οποίος δεν μίλησε
μόνο για σοβαρότητα των ηγετών αλλά και
για σοβαρότητα των εγγυητριών δυνάμεων;
Γιατί δεν τον ρωτούμε τι εννοούσε δηλώ-
νοντας ότι «η εντύπωση των αξιωματούχων
του ΟΗΕ (…) είναι πως το Κραν Μοντάνα
έφερε τις δύο πλευρές και τις εγγυήτριες
δυνάμεις στα όρια μιας λύσης»; Ή ποια
είναι αυτά που ειπώθηκαν «απευθείας εντός
της αίθουσας» στα Ηνωμένα Έθνη τα οποία
δημιουργούσαν αυτή την εντύπωση κατά
τα λεγόμενά του; Και γιατί δεν του εξηγούμε
ποιες είναι οι πληροφορίες στις οποίες
είχαμε πρόσβαση και οι οποίες υπέσκαπταν
την εγκυρότητα όσων όπως λέει ειπώθηκαν
εντός της αίθουσας;

Ούτε η Τουρκία αντέδρασε στα συμπε-
ράσματα του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ
κατά τον ουσιώδη χρόνο. Ίσως γιατί ενώ
ουδέποτεαποδέχθηκεδημόσια τη συζήτηση
του ενδεχομένου άρσης του συστήματος
εγγυήσεων –πόσο σοβαρό άραγε είναι να
αναμένει κανείς ότι η Άγκυρα θα δεσμευτεί
για τερματισμό τους και άρση της κατοχής
χωρίς να φτάσει η διαπραγμάτευση στο

πλέον τελικό της στάδιο– είναι κοινός τόπος
ότι ο κ. Γκουτιέρες είχε θέσει ενώπιον όλων
των πλευρών το Πλαίσιο και τον άτυπο μη-
χανισμό εφαρμογής της λύσης που καταρ-
γούσαν τη Συνθήκη Εγγύησης και οποι-
αδήποτε επεμβατικά δικαιώματα. Ένανμη-
χανισμό που, ενώ δεν έδινε ρόλο εκτελεστικό
ή συντακτικό στις εγγυήτριες δυνάμεις,
κατά τον τότε Έλληνα ΥΠΕΞ έσπευσε να
απορρίψει η ελληνοκυπριακή πλευρά. Σή-
μερα, στο αρνητικό τοπίο του Κυπριακού,
όπως διαμορφώθηκε μετά την απώλεια ενός
σημαντικού διαπραγματευτικού μομέντουμ,
που ποτέ δεν εξαντλήθηκε και συνεπεία
των ίσων αποστάσεων που τηρεί ο ΟΗΕ
για τις ευθύνες των πλευρών σχετικά με το
ναυάγιο του Κραν Μοντάνα, ποιος θα ανέ-
μενε αλήθεια μία Τουρκία διαλλακτική, συ-
νετή και έτοιμη για «υποχωρήσεις»μακριά
από το τραπέζι των συνομιλιών; Αντ’ αυτού,
σε μια περίοδο πόλωσης του περιφερειακού
τοπίου που η Τουρκία επιδιώκει να επανα-
προσδιορίσει ακόμη και με έκνομες μεθο-
δεύσεις τον ηγεμονικό ρόλο που διεκδικεί
στην περιοχή, η διαπραγματευτική στασι-
μότητα, η αβεβαιότητα του αποτελέσματος
της ψηφοφορίαςστα κατεχόμενα και η ψι-
θυρολογία για λύση δύο κρατών θρέφουν
περαιτέρω την προκλητικότητα της Άγκυρας
η οποία εντείνει τις διχοτομικές της μεθο-
δεύσεις.  Πόσο πειστικοί είναι, λοιπόν, ανα-
ρωτιέται κανείς, σε αυτές ακριβώς τις συν-
θήκες Προεδρικό και Συναγερμός ως προς
την προσπάθεια ανατροπήςτων δυσχερών
συνθηκών που έχουν διαμορφωθεί στο Κυ-
πριακό; Γιατί είναι αντιφατικό αλήθεια να
υποστηρίζειςότι διεκδικείς την επανέναρξη
διαπραγματεύσεων που να διασφαλίζουν
τον τερματισμό της Συνθήκης Εγγύησης
και τωνόποιωνεπεμβατικώνδικαιωμάτων,
αλλά να αφαιρείς από την άλλη πλευρά το
βασικότερο εχέγγυο ικανοποίησης της δικής
της αίσθησης ασφάλειαςπου είναι η πολιτική
ισότητα. Και τραγικό λάθος να αμφισβητείς
τη συμφωνημένη αποτελεσματική συμμε-
τοχή των Τουρκοκυπρίων στη λήψη απο-
φάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου η
οποία αντικαθιστά θετικά το καθολικό βέτο
του 1960 και συνάδει με τον ορισμό που
μάλλον όχι τυχαία επαναφέρουν εδώ και
μήνες τα Ηνωμένα Έθνη, όταν γνωρίζεις
μάλιστα ότι αυτό είναι που επικαλείται ως
άλλοθι η Τουρκία για συνέχιση των εγγυή-
σεων. Κάτι που βεβαίως δεν έχασε ευκαιρία
να επικαλεστεί ούτε στην πρόσφατη δήλωσή
του ο εκπρόσωπος του τουρκικού ΥΠΕΞ.
Για όσους πραγματικά εργάζονται για επα-
νέναρξη του απευθείας διαλόγου για λύση
του Κυπριακού, τα όσα περιγράφονται πιο
πάνωίσως να έχουν κάποια αξία. Για όσους
είναι πραγματικά έτοιμοι να επιδοθούν σε
ουσιαστικές πρωτοβουλίες για να ανατρα-
πούν τα διχοτομικά τετελεσμένα που όλο
και πιο έντονα οριστικοποιούνται αντί σε
επικοινωνιακά παιχνίδια. Η επιτυχία της
υπόθεσης του Κυπριακού δεν κρίνεται στις
εξέδρες μιας μισής πατρίδας ή μιας μισής
ΑΟΖ για να είμαι και επίκαιρη. Θα κριθεί
στις διαπραγματεύσεις. Ναι, με το κλειδί
να βρίσκεται στην Άγκυρα, αλλά και το
Προεδρικό να δημιουργεί γέφυρες προοπτι-
κής. Να χτίζει σε στέρεες βάσεις την διεκ-
δίκηση λύσηςκι όχι πύργους θεμελιωμένους
σε ψευδαισθήσεις.

Η κ. Σταύρη Καλοψιδιώτου είναι νομικός- διε-
θνολόγος, μέλος Κ.Ε. ΑΚΕΛ.

Μ ερικά πράγματα πολύ λίγο αλλά-
ζουν στην ΕΔΕΚ. Παρά την τερά-
στια αλλαγή που έφερε η μετα-

μόρφωση του κόμματος από αγωνιστικό
προπύργιο για τη δημοκρατία σε ευκαι-
ριακό κόμμα προσωπικής ανέλιξης και
εξυπηρέτησης, οι εσωτερικές διαδικασίες
και τα παιγνίδια εξουσίας ελάχιστα δια-
φέρουν.

Στις 30 του Ιούλη 1980 η Συντακτική
Επιτροπή της Σοσιαλιστικής Έκφρασης,
τότε έκδοση της Σοσιαλιστικής Νεολαίας
ΕΔΕΝ, αντιμετώπιζε στην Κεντρική Επι-
τροπή της ΕΔΕΚ την κατηγορία για «αν-
τικομματική συμπεριφορά». Ήταν γνωστό
ότι η ηγεσία του κόμματος ήθελε την Συν-
τακτική Επιτροπή να παραχωρήσει τη
διαχείριση της εφημερίδας στον Ρένο
Πρέντζα, τότε υπεύθυνο τύπου της ΕΔΕΚ.
Δεν υπήρχε τίποτε στο καταστατικό του
κόμματος ή της νεολαίας που να δικαιο-
λογούσε τέτοια απόφαση και η ηγεσία της
ΕΔΕΚ κατέφυγε στην «κομματική πειθαρ-
χία»: ζήτησε από τα μέλη της Συντακτικής
Επιτροπής να δηλώσουν υπακοή σε οποι-
αδήποτε απόφαση πάρει η Κεντρική Επι-
τροπή. Η άρνηση των μελών της να δη-
λώσουν υπακοή πριν ξέρουν την απόφαση
οδήγησε σε διαγραφή των Μάριου Τεμ-
πριώτη, Ζήνωνα Ποφαΐδη και Θέμου Δη-
μητρίουγια «άρνηση υπακοήςσε απόφαση
της Κεντρικής Επιτροπής».

Φυσικά το πρόβλημα δεν ήταν θέμα
πειθαρχίας. Ήταν βαθιά πολιτικό ζήτημα
που είχε τις ρίζες του στην αποτυχία της
ΕΔΕΚ να αξιοποιήσει τη μετεωρική αύξηση
της επιρροής της λόγω του ρόλου της ενάν-
τια στο πραξικόπημα του Ιούλη του 74
και του αγώνα της για επιστροφή του Μα-
κάριου.Η ενότητα των διαφόρων πολιτικών
ρευμάτων του κόμματος που χτίστηκε
μέσα από τους αγώνες εκείνης της εποχής
άρχισε να αδυνατίζει και να δίνει τη θέση
της σε μια εσωκομματική πάλη εξουσίας
που γινόταν ολοένα και πιο βίαιη. Η Νεο-
λαία και η εφημερίδα-της, η Σοσιαλιστική
Έκφραση, αποτελούσαν την έκφραση
των Μαρξιστών μέσα στο κόμμα, κάτι που
συσπείρωσε τα μη-μαρξιστικά ρεύματα
σε μια ετερόκλητη συμμαχία για τη φί-
μωσή-τους.

Τότε δεν υπήρχε «Πειθαρχικό Συμβού-
λιο» και ούτε συντάχτηκε «κατηγορητήριο»
εναντίον των κατηγορουμένων, κάτι που
οδήγησε τον Ευστάθιο Ευσταθίου να κα-
ταδικάσει τη διαδικασία σαν αναξιόπιστη.
Ωστόσο, η εξέλιξη της «δίκης» λίγο διέφερε
από το τι συμβαίνει σήμερα στη «δίκη»
του Δημήτρη Παπαδάκη. Χωρίς αναφορά
στους πραγματικούς λόγους της δίωξης,
με πολύ λίγη σημασία στις τυπικές κατη-
γορίες, η συζήτηση μετατρέπεται σε ατεκ-
μηρίωτη λασπολογία για μια πλειάδα θε-
μάτων και δημιουργία κλίματος λυντσα-
ρίσματος των κατηγορουμένων.

Από τότε η ΕΔΕΚ πέρασε από τις δια-
γραφές ή την αδρανοποίηση δεκάδων ση-
μαντικών στελεχών. Ο Τάκης Χατζηδη-
μητρίου και ο Γιαννάκης Ομήρου είναι τα
πιο ψηλόβαθμα στελέχη που έρχονται στο
νου αλλά υπάρχουν πολλοί άλλοι. Σημαν-
τικόρόλο στην περιθωριοποίηση στελεχών
είχε πάντα ο Βάσος Λυσσαρίδης, τον οποίο
προσεταιρίζονταν κατά κανόνα οι «νέες»
ηγετικές ομάδες που ήθελαν να απαλλα-
γούν από τις «παλιές». Έτσι, συμμάχησε
με τον Τάκη Χατζηδημητρίου για να διώ-
ξουν την συντακτική επιτροπή της Σο-
σιαλιστικής Έκφρασης, με τον Γιαννάκη
Ομήρου για να απαλλαγούν από τον Τάκη
Χατζηδημητρίου, με τον Μαρίνο Σιζόπουλο
για να εκτοπίσουν τον Γιαννάκη Ομήρου.

Αυτή η συνεχής αιμορραγία στελεχών
είναι μέρος της αδυναμίας του κόμματος
να αυξήσει την επιρροή του και να ανα-
πτυχτεί σε μια περίοδο που η Σοσιαλδη-
μοκρατία κυριαρχούσε στην Ευρώπη. Πα-
ράλληλα, οι εσωτερικές διαμάχες, που την
εποχή της Σοσιαλιστικής Έκφρασης είχαν
πολιτικό και ιδεολογικό χαρακτήρα, άρ-
χισαν να γίνονται ολοένα και περισσότερο
ζήτημα προσωπικής επικράτησης. Κάθε
καινούρια γενιά στελεχών γινόταν και πιο
κυνικήστην πολιτικήτης αντίληψη, ώσπου
το κυνήγι της εξουσίας και του προσωπικού
κέρδους έγινε η κύρια καθοδηγητική γραμ-
μή για τη δράση τους.

Η σημερινή κρίση με τη διαγραφή του
Δημήτρη Παπαδάκη έρχεται σε μια στιγμή
που ο πολιτικόςχώρος που θέλει να καλύψει
η ΕΔΕΚ καταρρέει σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. Ο παγκόσμιος Καπιταλισμός δεν

είναι πια σε θέση να προσφέρει μεταρ-
ρυθμίσεις, με αποτέλεσμα τα σοσιαλδη-
μοκρατικά κόμματα να μετατρέπονται σε
φορείς επιβολής αντεργατικών μέτρων.
Τα σοσιαλιστικά κόμματα της Γαλλίας,
της Γερμανίας και της Ελλάδας βρίσκονται
σε πορεία εξαφάνισης. Το Εργατικό Κόμμα
της Βρετανίας επιβίωσε για λίγο, μόνο
γιατί ο Τζέρεμι Κόρπυν του έδωσε νέα
πνοή με ένα ριζοσπαστικό πρόγραμμα
αλλά είναι ακόμα άγνωστο ποιο θα είναι
το μέλλον του μετά τις εκλογές του περα-
σμένου Δεκέμβρη.

Η εθνικιστική πολιτική που ακολουθεί
η ΕΔΕΚ τις τελευταίες δεκαετίες βρίσκεται
επίσης σε αδιέξοδο. Με την σχεδόν βέβαιη
κατάρρευση της προσπάθειας λύσης του
Κυπριακού και τη συνειδητοποίηση ότι
η διατήρηση του στάτους κβο δεν είναι
πια εφικτή, η συνθηματολόγηση της ΕΔΕΚ
θα γίνεται ολοένα και πιο φανερά ουτοπική
και θα υπερφαλαγγίζεται από τη συνθη-
ματολόγηση του ΕΛΑΜ που θα προσφέρει
πολύ περισσότερα σε εθνικιστική πλει-
οδοσία.Είναι φανερόότι η ΕΔΕΚ χρειάζεται
σήμερα δραστική αλλαγή πορείας σε όλους
τους τομείς της πολιτικής της. Αυτό αν-
τιλαμβάνονται και πολλά στελέχη μέσα
στο κόμμα που κάτω από την πίεση της
πραγματικότητας αρχίζουν να αμφισβη-
τούν την ηγεσία και να αναζητούν μια
νέα πορεία. Δεν είναι καθόλου τυχαίο που
η κρίση Παπαδάκη ξεσπά αυτή τη στιγμή.
Όμως δεν είναι ελπιδοφόρο το γεγονός
ότι η πραγματική διαμάχη συγκαλύπτεται
με τυπικούς όρους διαδικασιών και δικα-
στικού τύπου αποφάσεις. Δεν είναι ελπι-
δοφόρο το γεγονόςότι η εικόνα που δίνεται
προς τα έξω είναι εικόνα σύγκρουσης προ-
σωπικοτήτων. Η ΕΔΕΚ μπορεί να ελπίζει
σε επιβίωσή της στη σημερινή εποχή μόνο
αν μπορέσει να διεξαγάγει μια σε βάθος
πολιτική και ιδεολογική συζήτηση που
να επανακαθορίσει τη θέση της στην κυ-
πριακή κοινωνία, να την ξαναφέρει σε
αρμονία με τις προσδοκίες των μελών της
και να προσφέρει κάτι πραγματικά και-
νούριο στην πολιτική σκηνή της Κύπρου.

Ο κ. Θέμος Δημητρίου είναι πολιτικός
συγγραφέας.

Μήπως να ασχοληθούμε
με την ουσία; 

Της ΣΤΑΥΡΗΣ ΚΑΛΟΨΙΔΙΩΤΟΥ

Η ΕΔΕΚ χρειάζεται πολιτική και ιδεολογική
επανατοποθέτηση, όχι προσωπικές συγκρούσεις

Του ΘΕΜΟΥ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini.gr

Τ ις τελευταίες μέρες μια σειρά
από δηλώσεις που έγιναν από
τον Τούρκο υπουργό Εξωτερι-

κών, κ. Μεβλούτ Τσαβούσογλου, τον
εκπρόσωπο Τύπου του τουρκικού
Υπουργείου Εξωτερικών, κ. Χαμίτ
Ακσόι, και τον τέως βοηθό γενικό
γραμματέα του ΟΗΕ για πολιτικές
υποθέσεις, κ. Τζέφρι Φέλτμαν, ξε-
καθάρισαν όσα διαμείφθηκαν στο
Κραν Μοντάνα το καλοκαίρι του
2017. Ως πρώτο συμπέρασμα από
τις δηλώσεις τους, εξάγεται η επι-
βεβαίωση, χωρίς πλέον περιθώριο
αμφισβήτησης, των όσων είχε ανα-
φέρει ο ΠτΔ για τα τεκταινόμενα.
Συγκεκριμένα, ο κ. Χαμίτ Ακσόι δια-
μήνυσε ότι η Άγκυρα δεν είχε δεχθεί
άρση των εγγυήσεων κατά τις συ-
νομιλίες στο Κραν Μοντάνα. Προ-
χώρησε, μάλιστα, ένα βήμα περαι-
τέρω χαρακτηρίζοντας ως «εκτός
πραγματικότητας» σχετικές αναφο-
ρές στον ελληνοκυπριακό Τύπο. 

Επιπρόσθετα, ο κ. Φέλτμαν, σε
πρόσφατη συνέντευξή του στην
εφημερίδα «Πολίτης», αναφέρθηκε

αφενός σε πολλαπλούς έντονους γύ-
ρους συζητήσεων και αφετέρου στο
ότι τα μέρη αντιμετώπισαν τα πιο
σοβαρά ζητήματα με «πρωτοφανή
ευθύτητα». Εμμέσως, πλην σαφώς,
ο κ. Φέλτμαν επιβεβαιώνει ότι το
θέμα των εγγυήσεων συζητήθηκε
διεξοδικά και ότι υπήρξε θέμα σο-
βαρών εντάσεων μεταξύ των μερών.
Μια δήλωση που σαφώς παραπέμπει
σε έλλειψη συμφωνίας των δύο μερών
για το μείζον θέμα των εγγυήσεων. 

Στις δύο αυτές δηλώσεις θα πρέπει
να προστεθούν οι δηλώσεις Τσα-
βούσογλου τόσο στις 14 Οκτωβρίου
2018 ενώπιον της Τουρκικής Εθνο-
συνέλευσης όσο και κατά τη διάρκεια
των ίδιων των συνομιλιών στο Κραν
Μοντάνα, ο οποίος δήλωνε «Εκείνοι
που λένε μηδέν εγγυήσεις και μηδέν
στρατός να ξυπνήσουν από το όνει-
ρο…«Τέτοια πολιτική δεν είχαμε
ποτέ. Και δεν θα έχουμε ούτε και
από δω και πέρα».

Οι εν λόγω αναφορές των τριών
αξιωματούχων, οι δύο μάλιστα υπήρ-
ξαν εκ των πρωταγωνιστών στο Κραν

Μοντάνα, αποδομούν το φαιδρό επι-
χείρημα ελληνοκυπριακών κύκλων
ότι η Τουρκία αποδέχτηκεπροφορικά
άρση των εγγυήσεων στο Κραν Μον-
τάνα. Πέραν επίσης της επιβεβαίωσης
του ΠτΔ, δημιουργούν εύλογες απο-
ρίες για τις πηγές της δικής τους
πληροφόρησης, στη βάση της οποίας
εξακολουθούν να επιρρίπτουν ευ-
θύνες στον ΠτΔ για το αδιέξοδο στο
Κραν Μοντάνα.

Η επιχειρηματολογία τους όμως
στερείται κυρίως ορθολογισμού. Τί
εμπόδιζε την Τουρκία να μετατρέψει
τη θετική της προφορική απάντηση
για άρση των εγγυήσεων σε αντί-
στοιχη γραπτή; Γιατί ο Νίκος Ανα-
στασιάδης να μην οδηγήσει τα πράγ-
ματα σε λύση μετά από τέτοια δέ-
σμευση της Τουρκίας, εφόσον μά-
λιστα ο ίδιος είχε ήδη αποδείξει την
πολιτική του βούληση με εποικοδο-
μητικές προτάσεις σε μια σειρά άλλων
θεμάτων π.χ. διακυβέρνηση, περι-
ουσιακό κ.ά.; Αν ο Νίκος Αναστα-
σιάδης σκεφτόταν τις προεδρικές
εκλογές στην Κυπριακή Δημοκρατία,

όπως λανθασμένα επίσης του κατα-
λογίζουν οι ίδιοι κύκλοι, γιατί να μην
σκεφτόταν και τις εκλογές στην επα-
νενωμένη Κύπρο, όπου οι πιθανό-
τητες εκλογής του θα ήταν λογικά
μεγαλύτερες αφού θα επέστρεφε
θριαμβευτής από το Κραν Μοντάνα;
Έχοντας ήδη στο ενεργητικό του
την επανένωση της Κύπρου, όντας
μάλιστα ο κύριος υπεύθυνος για την
άρση των τουρκικών εγγυήσεων,
και τον άθλο της ανόρθωσης της κυ-
πριακής οικονομίας. Γιατί ο Νίκος
Κοτζιάς να μην αποδεχτεί την άρση
των εγγυήσεων, η οποία αποτελούσε
διαχρονική θέση και της ελλαδικής
πλευράς;Οι δηλώσεις των δύο Τούρ-
κων αξιωματούχων και η δριμύτητα
με την οποία η Άγκυρα επιτίθεται
στον Μουσταφά Ακιντζί μας οδηγούν
σε ακόμη δύο συμπεράσματα. Το
μεν πρώτο επιβεβαιώνει την ορθή
αξιολόγηση της κυβέρνησης για τις
προθέσεις της Τουρκίας για το μέλλον
της Κύπρου και τον ρόλο της. Η δή-
λωση Ακιντζί, η οποία έλεγε ότι η
κατεχόμενη Κύπρος δεν πρέπει να

προσαρτηθεί ως μια ακόμη επαρχία
της Τουρκίας στα πρότυπα της Αλε-
ξανδρέττας οδήγησε τον Μεβλούτ
Τσαβούσογλου να χαρακτηρίσει τον
Ακιντζί ως «τον πλέον αναξιόπιστο
πολιτικό». Ακόμη χειρότερα, οδήγησε
σε απροκάλυπτες παρεμβάσεις της
Τουρκίας στις επικείμενες «εκλογές»
στα κατεχόμενα με ωμό και πιεστικό
τρόπο με στόχο την πολιτική εξου-
δετέρωση του Μουσταφά Ακιντζί.
Αποκαλύπτει δηλαδή το πόσο επι-
θυμεί η Άγκυρα να έχει υπό τον έλεγ-
χό της την τουρκοκυπριακή κοινό-
τητα τόσο πριν όσο και μετά τη λύση.
Το δε δεύτερο συμπέρασμα και τρίτο
συνολικά, δικαιώνει τη στόχευση
Αναστασιάδη για ένα επανενωμένο
«κανονικό κράτος» με μηδέν στρατό
και μηδέν εγγυήσεις εντός της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, όπως εξάλλου
υποδηλώνει το αποδεχθέν από την
πλευρά μας Πλαίσιο Γκουτιέρες. Απο-
τελεί κομβικής σημασίας ζήτημα για
το μέλλον του τόπου μας γιατί μόνο
ένα τέτοιο κράτος θα αποτρέψει,
στο πλαίσιο της λύσης, την Τουρκία

από το να παρεμβαίνει με τις εγγυή-
σεις και τα στρατεύματα στη βιώσιμη
λειτουργία του ομοσπονδιακού κρά-
τους. Σε κάθε περίπτωση, χάθηκε
πολύτιμος χρόνος για τα αυτονόητα.
Είναι πλέον καιρός να αντιληφθούμε
ότι θα πρέπει να σταματήσουμε τις
έριδες μεταξύ μας και όλοι μαζί ενω-
μένοι να αντιμετωπίσουμε την τουρ-
κική αδιαλλαξία και προκλητικότητα.
Επιθυμία μας είναι βέβαια να επι-
κρατήσουν και στην άλλη πλευρά
δυνάμεις που επιδιώκουν τη λύση
και επιθυμούν τη συμβίωση σ’ ένα
ευρωπαϊκό πλαίσιο. Χωρίς να πα-
ρεμβαίνουμε στη διαδικασία για ανά-
δειξη του ηγέτη στην τουρκοκυπρια-
κή κοινότητα, η κυβέρνηση ευελπι-
στεί να διαβουλεύεται με δυνάμεις
που οραματίζονται το κοινό μέλλον
των δύο κοινοτήτων, σ’ ένα επανε-
νωμένο κράτος, χωρίς ξένες εξαρ-
τήσεις και στρατεύματα.

Ο κ. Πέτρος Δημητρίου είναι
διευθυντής του Γραφείου
του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

Κραν Μοντάνα: Χάθηκε πολύτιμος χρόνος για τα αυτονόητα
Του ΠΕΤΡΟΥ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 
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Η ηρωική δράση των μονάδων καταδρομών στην Κύπρο

Η απαρχή της ιστορίας των Ει-
δικών Δυνάμεων στην Κύ-
προ έχει ως αφετηρία την

ίδρυση της 31 Μοίρας Καταδρομών,
9 Ιουλίου 1964, η οποία και συγ-
κροτήθηκε στην Ευρύχου. Πρώτος
διοικητής καταγράφεται ο ταγμα-
τάρχης (ΠΖ) Γεώργιος Καρούσος.
Ενεργά συμμετείχε στις επιχειρή-
σεις Τηλλυρίας μεταξύ 6 και 9 Αυ-
γούστου, επιτυγχάνοντας τους τε-
θέντες αντικειμενικούς σκοπούς
της με την κατάληψη του υψώματος
Λωρόβουνος. Στις 21 Σεπτεμβρίου
μεταφέρθηκε στο Μιτσερό. Στη
Λακατάμια εγκαταστάθηκε στις 9
Νοεμβρίου 1964, την άνοιξη 1973
στην Τύμπου και τέλος Απριλίου
1974 στην Αθαλάσσα. Η 32 Μοίρα
Καταδρομών συγκροτήθηκε στις
21 Αυγούστου 1964, στην περιοχή
Σαϊττά.

Πρώτος διοικητής της Μοίρας
διετέλεσε ο Τχης (ΠΖ) Βασίλειος
Κούρκαφας. Το Δεκέμβριο του ίδιου
χρόνου μεταφέρθηκε στα Πολεμί-
δια. Έλαβε πρωταγωνιστικό μέρος
στη μάχη της Κοφίνου τη 15η Νο-
εμβρίου 1967, ενισχυμένη από τον
11 Λόχο Κρούσεως της 31 Μοίρας
Καταδρομών. Το Μάρτιο 1968 με-
ταστάθμευσε στο Σταυροβούνι.
Τον Απρίλιο 1970 μετακινήθηκε
στη Μονή Αγίου Χρυσοστόμου,
στις παρυφές του Πενταδακτύλου.
Στο Πευκόδασος νοτίως του Πε-
δουλά, συγκροτήθηκε στις 30 Απρι-
λίου 1965 η 33 Μοίρα Καταδρομών.
Το καλοκαίρι του 1967 μεταστάθ-
μευσε αρχικά στο Πέντε Μίλι Κε-
ρύνειας και στη συνέχεια στο Πέλλα
Πάις, όπου και παρέμεινε μέχρι
την τούρκικη εισβολή του 1974.

Ως πρώτος διοικητής καταγρά-
φεται ο Τχης (ΠΖ) Γεώργιος Κων-
σταντόπουλος. Τον Δεκέμβριο του
1973, σ’ επιτελικό και μόνο επίπεδο
με έδρα την Αθαλάσσα ολοκληρώ-
νεται το οργανόγραμμα, στο οποίο
τοποθετούνται αποκλειστικά και
μόνο έφεδροι καταδρομείς. Τον

Ιούλιο 1974 ανέλαβε ως διοικητής
της μονάδας ο ταγματάρχης (ΠΖ)
Παναγιώτης Δεκούλος. Με την
έναρξη της τούρκικης εισβολής,
το ίδιο βράδυ του Σαββάτου 20 Ιου-
λίου 1974 εφαρμόζεται το σχέδιο
επιχειρήσεων «Λαβίδα». Οι λόχοι
κρούσεως της 31ης Μοίρας Κατα-
δρομών προωθήθηκαν αργά το
απόγευμα από το ύψωμα του Προ-
φήτη Ηλία στην Αετοφωλιά. Διοι-
κητής της Μοίρας ανέλαβε μετά
και τον τραυματισμό του Κωνσταν-
τίνου Ραφτόπουλου, ο Τχης (ΠΖ)
Αλέξανδρος Μανιάτης. Ως αντικει-
μενικός σκοπός τέθηκε η κατάληψη
του στρατοπέδου Καταδρομών των
Τούρκων στο ύψωμα Κοτζά Καγιά,
ο οποίος κι επετεύχθη.

Η 32 Μοίρα Καταδρομών διείσ-
δυσε επιτυχώς πλησίον του ΑΝΣΚ,
στην Άσπρη Μούττη εκδηλώνοντας
βίαιη κρούση. Πρωτοστατούντος
του διοικητή της Μοίρας Τχη (ΠΖ)
Ναπολέοντος Δαμασκηνού, οι αν-
τικειμενικοί σκοποί είχαν επιτευχ-
θεί και οι καταδρομείς προέβησαν
σε εκκαθαρίσεις πολυβολείων και
εχθρικών φυλακίων. Με επικεφαλής
τον διοικητή της ταγματάρχη (ΠΖ)
Γεώργιο Κατσάνη, λόχοι κρούσεως
της 33ης Μοίρας Καταδρομών επι-
τυχώς διείσδυσαν και κατέλαβαν

τους αντικειμενικούς σκοπούς, εκ-
καθαρίζοντας τα εχθρικά πολυβο-
λεία και ορύγματα επί των υψωμά-
των Πετρομουθίων και Γκαμήλας.
Το πρωινό της επόμενης μέρας έπε-
φτε ηρωικά ο διοικητής της Μοίρας,
μετά των ανδρών της σωματοφυ-
λακής του. Η 34 Μοίρα Καταδρομών
κινήθηκε αργά το απόγευμα της
20ής Ιουλίου, προωθούμενη σε
δρομολόγιο ανατολικά του χωριού
Πάνω Δίκωμο, όπου και έλαβε θέ-
σεις μάχης. Την καθορισμένη ώρα
ανέτρεψε τις τουρκικές προφυλα-
κές, εισερχόμενη στον τουρκοκυ-
πριακό θύλακα της Αγύρτας, στο
ύψος της Μονής Προφήτη Ηλία.
Την 21η Ιουλίου του 1974, η ηγεσία
των ελληνικών ενόπλων δυνάμεων
αποφάσισε τη μεταφορά στην Κύ-
προ της Α΄ Μοίρας Καταδρομών
με δεκατρία τελικά αεροσκάφη Νο-
ράτλας, υπό την ηγεσία του ταγ-
ματάρχη (ΠΖ) Γεώργιου Παπαμε-
λετίου. Ένα εξ αυτών κατέπεσε

από φίλια πυρά, καθότι δεν υπήρξε
έγκαιρος ενημέρωση των αμυνο-
μένων.

Ένας λόχος της 33 Μοίρας Κα-
ταδρομών με επικεφαλής τον αν-
θυπολοχαγό Χρίστο Κότσαλη, αμυ-
νόμενος σθεναρώς και με τους άν-
δρες της Α΄ Μοίρας Καταδρομών,
αναχαίτισαν τις κατά κύματα επι-
τιθέμενες τουρκικές δυνάμεις, απο-
κλείοντας την κατάληψη του αε-
ροδρομίου Λευκωσίας. Μεταξύ
πρώτης και δεύτερης φάσης της
εισβολής, επακολούθησαν από την
31η Μοίρα Καταδρομών κι ενώ οι
Τούρκοι παραβίαζαν τη συμφωνία
κατάπαυσης του πυρός, νικηφόρες
επιχειρήσεις επί του υψώματος
1023, στις ακτές Καραβά και Λα-
πήθου, στο Αγριδάκι, στη διάβαση
Αγίου Παύλου, στο ύψωμα 126 και
στην Αετοφωλιά. Η 32 Μοίρα Κα-
ταδρομών κινήθηκε προς την Αλω-
νάγρα, στο Βουφαβέντο και τον
Παχύαμμο, αναχαιτίζοντας τις εχ-

θρικές επιτιθέμενες δυνάμεις. Στις
οξυκόρυφες σειρές του Πενταδα-
κτύλου τραυματίστηκε και ο διοι-
κητής της Μοίρας. Η ηρωική πα-
ρουσία κι ο αγώνας της 32 Μοίρας
Καταδρομών ενάντια στις προελαύ-
νουσες δυνάμεις του εισβολέα πα-
ρείχε τη δυνατότητα και τον χρόνο
στις δυνάμεις της Εθνικής Φρουράς
που είχαν εγκλωβιστεί, να κινηθούν
με ασφάλεια στις ελεύθερες περιο-
χές. Η 33 Μοίρα Καταδρομών, μετά
και την απαγκίστρωσή της από
την περιοχή Αγίου Ιλαρίωνα, με-
ταφέρθηκε στους χώρους διασπο-
ράς πλησίον του στρατοπέδου της.
Το πρωινό της 22ας Ιουλίου, δύο
λόχοι της μονάδας υπό τον υπο-
λοχαγό Νικόλαο Κατούντα και Βα-
σίλειο Ροκκά αναχώρησαν με απο-
στολή την επαφή κι αντιμετώπιση
των αποβατικών εχθρικών δυνά-
μεων στην περιοχή Αγίου Γεωργίου
Κερύνειας.

Επιδεικνύοντας απαράμιλλο

ηρωισμό, οι αξιωματικοί, υπαξιω-
ματικοί και οπλίτες της μονάδας
αντιμετώπισαν καταβάλλοντας βα-
ρύτατο τίμημα τις κατά παρασάγγας
υπέρτερες τουρκικές δυνάμεις τόσο
στον χώρο της απόβασης, όσο και
στην είσοδο της Κερύνειας. Τη 16η
Αυγούστου, τμήματα της 33 Μοίρας
Καταδρομών διέσπασαν τον κλοιό
τον προελαυνόντων εχθρικών τμη-
μάτων στην πεδιάδα της Μόρφου,
διασώζοντας τα εγκλωβισμένα στο
δυτικό μέτωπο επιχειρήσεων τμή-
ματα της Εθνικής Φρουράς. Την
ίδια μέρα, μετά και την κατάληψη
του στρατοπέδου της ΕΛΔΥΚ, εκ-
δηλώθηκε εχθρική επίθεση με άρ-
ματα μάχης και πεζικό, στην πε-
ριοχή της Σχολής Γρηγορίου. Στοι-
χεία της Α΄ Μοίρας Καταδρομών
υπό την ηγεσία του ανθυπολοχαγού
Νίκου Κοϊμτζόγλου τάχθηκαν αμυν-
τικά επί τριών παρακείμενων υψω-
μάτων. Η τουρκική επίθεση αντι-
μετωπίστηκε από τα τμήματα της
Α΄ Μοίρας Καταδρομών και του
212 Τάγματος Πεζικού. Η μάχη
διήρκησε δύο ώρες. Έληξε με την
οπισθοχώρηση των εισβολέων στις
προγενέστερες θέσεις τους. Το
πρωινό της 17ης Αυγούστου, μια
διμοιρία του 13 λόχου κρούσεως
της 31 Μοίρας Καταδρομών υπε-
ρασπίστηκε το Πυρόι απέναντι
στις αλλεπάλληλες εχθρικές επι-
θέσεις τουρκικού συντάγματος. Η
απαγόρευση της προέλασης αρμά-
των μάχης και πεζικού προς την
κατεύθυνση νότια και ανατολικά,
διέσωσε τη Λευκωσία από βέβαιο
εγκλωβισμό. Στον Βωμό του καθή-
κοντος και συνεπεία της τιτανο-
μαχίας των αήττητων και θρυλικών
μονάδων καταδρομών, εκατόν
ογδόντα εν τω συνόλω αξιωματικοί,
υπαξιωματικοί και οπλίτες έπεσαν
ή αγνοούνται.

Ο Ματθαίος Οικονομίδης Επ. Τχης (ΠΖ) εί-
ναι πρόεδρος του Παγκύπριου Συνδέ-
σμου Εφέδρων Καταδρομέων.
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Η ηρωική παρουσία κι ο
αγώνας της 32 Μοίρας
Καταδρομών ενάντια στις
προελαύνουσες δυνάμεις
του εισβολέα παρείχε τη
δυνατότητα και τον χρόνο
στις δυνάμεις της Εθνι-
κής Φρουράς που είχαν
εγκλωβιστεί, να κινη-
θούν με ασφάλεια στις
ελεύθερες περιοχές.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Με έντονο το στοιχείο της συντρο-
φικότητας που χαρακτηρίζει όσους
υπηρέτησαν στις Δυνάμεις Κατα-
δρομών, δύο απλοί λοκατζήδες με
τον δικό τους ξεχωριστό τρόπο
αποχαιρέτισαν, μετά από 46 χρόνια,
τον διοικητή της Μοίρας τους, τον
ταγματάρχη, τότε και σήμερα αν-
τιστράτηγο, Γιώργο Κατσάνη. Εν
είδει φόρου τιμής και αιώνιας ευ-
γνωμοσύνης οι δύο καταδρομείς
που πολέμησαν μαζί του, κατά την
τουρκική εισβολή, εξομολογούνται
στην «Κ» τις ώρες εκείνες που ο
«Αττίλας» πάτησε τα χώματα της
Κύπρου και πώς ο ηγέτης διοικητής
τους πήγε πρώτος στη μάχη.

-Σαράντα έξι χρόνια πίσω, έχετε
θύμησες από τον διοικητή της
33 Μοίρας Καταδρομών, Γιώργο
Κατσάνη;

ΣΑΒΒΑΣ ΜΕΝΤΖΗΣ: Η Μοίρα στις
19 Ιουλίου 1974 ήταν στο αερο-
δρόμιο Λευκωσίας, λόγω του πρα-
ξικοπήματος που είχε γίνει προ-
ηγουμένως.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΣΤΑΥΡΟΥ: Η Μοίρα δια-
σκορπίστηκε.

ΣΜ: Στο αεροδρόμιο Λευκωσίας
ήταν δύο λόχοι, ο 31ος Λόχος Κρού-
σεως και ο 32ος Λόχο Κρούσεως.

ΑΣ: Ο δικός μου Λόχος ήταν στο
ΡΙΚ, στο Εφεδρικό.

ΣΜ: Αργά το βράδυ, στις 11 η ώρα,
επέστρεψε ο διοικητής από μια σύ-
σκεψη στο ΓΕΕΦ και μόλις μπήκε
στο κτίριο του αεροδρομίου μου είπε:
«Μέντζη, συγκέντρωση αξιωματι-
κών». Ειδοποίησα τους αξιωματικούς
και όταν μαζευτήκαμε μας είπε: «Επι-
στρέφω από μια σύσκεψη και σας
ενημερώνω πως υπάρχουν κάποιες
πληροφορίες ότι αύριο μπορεί να
πολεμάμε Τούρκους. Για αυτό αύριο
θα σηκωθούμε και θα κινηθούμε
προς το στρατόπεδο στο ΠέλλαΠαϊς».
Επειδή είχα το θάρρος του, λόγω ότι

ήμουν στο υπασπιστήριο του είπα:
«Κύριε διοικητά, δεν είναι καλύτερα
να πάμε από απόψε; Και η απάντησή
του, πάντα αυστηρή «Μέντζη, η δια-
ταγή είναι διαταγή».

ΑΣ: Αυτό που είπε ο Σάββας έγινε
και στη δική μου δύναμη. Μας κά-
λεσε το απόγευμα Παρασκευής ο
υποδιοικητής της Μοίρας, τους
αξιωματικούς, και μας είπε για όσα
μετέδιδαν τα ξένα ειδησεογραφικά
δίκτυα για τουρκική εισβολή και
μας έδωσε οδηγίες να ετοιμάσουμε
τους στρατιώτες για να κινηθούμε,
την επομένη το πρωί, προς τη μο-
νάδα στο Πέλλα Παϊς. Το πρωί κι-
νηθήκαμε, μέσω Πενταδακτύλου,
προς Πέλλα Παϊς. Έξω από τον
Άγιο Επίκτητο, η φάλαγγά μας δέχ-
θηκε επίθεση από τουρκικά αερο-
πλάνα με αποτέλεσμα την κατα-
στροφή της. Είχαμε 13 τραυματίες,
σκορπίσθηκε ο Λόχος, αλλά σε χρό-
νο ρεκόρ ανασυγκροτηθήκαμε και
πεζοί συνεχίσαμε προς το Πέλλα
Παϊς. Στο στρατόπεδο φθάσαμε τις
απογευματινές ώρες και συναντη-
θήκαμε στη Βίλλα της Λέιντις, χώ-
ρος διασποράς της Μοίρας, πριν
ξεκινήσουμε για τις επιχειρήσεις. 

-Ο ταγματάρχης Κατσάνης;
ΑΣ: Ήταν ήδη εκεί και μας πε-

ρίμενε.
ΣΜ: Εμείς το πρωινό της 20ής

Ιουλίου, ξυπνήσαμε με τους βομ-
βαρδισμούς του διαύλου του αε-
ροδρομίου και καταλάβαμε πως ξε-
κίνησε η εισβολή, όπως μας είχε
πει ο διοικητής μας το προηγούμενο
βράδυ. Ο 31ος Λόχος Κρούσεως
επιβιβάσθηκε στα οχήματα, μαζί
με τον Κατσάνη, ο οποίος προπο-
ρευόταν, και μέσω της διαδρομής
Λευκωσίας – Κλεπίνης φθάσαμε
βόρεια του στρατοπέδου της Μοί-
ρας μας, στο Πέλλα Παϊς . Μείναμε
100 μέτρα από το στρατόπεδο. Εκεί
ο Διοικητής, μάς συγκέντρωσε και
με το γνωστό χαμόγελό του μας

εμψύχωσε λέγοντας: «Να είστε σί-
γουροι ότι η νίκη θα είναι δική
μας». Κινηθήκαμε στη συνέχεια
στο χώρο διασποράς και εκεί έγινε
η ανασυγκρότηση την μονάδας.

ΑΣ: Το ηθικό ήταν πάντα υψηλό.
Όταν μας έλεγε πως η νίκη είναι
δική μας, το εννοούσε και πως θα
φθάναμε και θα καταλαμβάναμε
τον Άγιο Ιλαρίωνα.

ΣΜ: Ο διοικητής διέμενε στην
Κερύνεια. Τις Κυριακές φορούσε
την αθλητική του φόρμα, χρώματος
μπλε, και ξεκινούσε τροχάδην και
πήγαινε ο οδηγός του και τον έπαιρ-
νε κοντά στην τοποθεσία Τζίγκλος
που ήταν το νότιο μέρος της Κε-

ρύνειας. Περνούσε μπροστά από
τα τουρκικά φυλάκια και έκανε
αναγνωρίσεις. Για αυτό το βράδυ
που ανεβήκαμε στον Άγιο Ιλαρίωνα,
ο Διοικητής ήταν στην πρώτη γραμ-
μή, που κανονικά, ένας Διοικητής
μονάδας δεν είναι ο πρώτος..

ΑΣ: Να μου επιτρέψεις Σάββα να
πω πως το ήθος και το φρόνημά
του δεν του επέτρεψαν να μείνει
στα μετόπισθεν, ως όφειλε για να
κρατεί την μονάδα αμυντικά. Αλλά
το ήθος και το φρόνημά του, τον
έκαναν να ριχθεί στη μάχη ως ένας
απλός στρατιώτης, εξ ου και ήταν
από τους πρώτους που έπεσαν. Ο
πρώτος των πρώτων. Τίποτα άλλο.

-Πότε είδατε για τελευταία φορά
τον διοικητή σας;

ΣΜ: Στις 20 Ιουλίου το βράδυ
έγινε κάτι που δεν το έχω πει ούτε
στην οικογένειά μου και το έχω 46
χρόνια μέσα μου. Ήταν η πρώτη
και τελευταία φορά που με φώναξε
με το μικρό μου όνομα. «Ανδρέα,
ξέρω πόσο ταλαιπωρημένοι και
κουρασμένοι είστε. Θέλω να ετοι-
μάσεις τους στρατιώτες σου, εξάλ-
λου για αυτό εκπαιδευόμαστε μια
ζωή (συγκινημένος) ήλθε η στιγμή
αυτή, ήλθε τώρα, είναι απόψε». Το
ένιωθε και το πίστευε πως αυτός
ήταν ο στόχος, η αποστολή, μιας
ολόκληρης ζωής και αυτό θα έπρεπε
να επιδιώξουμε εκείνη τη βραδιά.

ΑΣ: Την πρώτη φορά που τον εί-
δα πριν πέσει ήταν 200 μέτρα πριν
περάσουμε το δρόμο Αγύρτας.
Ένιωσα κάποιος να με χτυπά και
να μου λέει χαμηλόφωνα στο αυτί:
«Πρόσεξε τον αορτήρα σου διότι
κάνει θόρυβο». (Κομπιάζει) Αυτός
ήταν ο διοικητής. Η δεύτερη ήταν
τα ξημερώματα της επόμενης μέ-
ρας. Εκεί που είμαστε δεχθήκαμε
σφοδρή επίθεση από τα γύρω υψώ-
ματα. Έκανα μια κίνηση να εντο-
πίσω το Λοχαγό για να ρωτήσω τι
θα κάνουμε. Κατά την κίνηση άκου-
σα μια φωνή, είδα μια σκιά πίσω
από ένα βράχο να μου λέει :«Κα-
λύψου, μιστερ Μέντζη». Ήταν ο
διοικητής μου. (Με τρεμάμενη φω-
νή) Ήταν η τελευταία φορά που
τον είδα και τον άκουσα.

-Συνολικά, 46 χρόνια μετά το τα-
ξίδι της επιστροφής

ΣΜ: Ήταν, είναι και θα είναι στις
καρδιές μας. Όταν θα φύγουμε
εμείς θα είναι στις καρδιές των παι-
διών μας και όταν φύγουν αυτά,
θα είναι στις καρδιές των παιδιών
τους. Αιώνια θα είναι η μνήμη του.

ΑΣ: Ήταν ο πατέρας μας. Εκτός
από αξιωματικός ήταν και άνθρω-
πος. Για αυτό θα είναι για πάντα
αθάνατος στις καρδιές μας.

Εζησε και έπεσε ως ένας απλός στρατιώτης
Ο διοικητής της 33ης Μοίρας Καταδρομών ταγματάρχης Γεώργιος Κατσάνης μέσα από τα μάτια και τη μνήμη δύο συμπολεμιστών του

Ο Σάββας Μέντζης και ο Ανδρέας Σταύρου, έφεδροι ανθυπολοχαγοί σήμερα, άνοιξαν την καρδιά τους στην «Κ» και
μοιράστηκαν εικόνες και συναισθήματα για τον διοικητή τους στην 33η Μοίρα Καταδρομών Γιώργιο Κατσάνη, τα λείψα-
να του οποίου επαναπατρίσθηκαν στην Ελλάδα.
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Έκανα μια κίνηση να εν-
τοπίσω τον λοχαγό για να
ρωτήσω τι θα κάνουμε.
Κατά την κίνηση άκουσα
μια φωνή, είδα μια σκιά
πίσω από ένα βράχο να
μου λέει: «Καλύψου,
μίστερ Μέντζη». Ήταν
ο διοικητής μου. Ήταν
η τελευταία φορά που
τον είδα και τον άκουσα.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕ∆ΟΥ

Ζήτηµα ηµερών είναι, με βάση τους 
υπολογισμούς της Αθήνας, η ανάρ-
τηση από τη Διεύθυνση Ωκεάνιων 
Υποθέσεων και Δικαίου της Θάλασ-
σας του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών (ΟΗΕ) των συντεταγμένων 
θαλάσσιας δικαιοδοσίας που ορί-
ζει το τουρκολιβυκό μνημόνιο, το 
οποίο υπεγράφη στις 27 Νοεμβρί-
ου 2019 από την Αγκυρα και την 
κυβέρνηση του Φαγέζ αλ Σαράζ 
στην Τρίπολη. Η ανάρτηση απο-
τελεί την τελευταία πράξη με βά-
ση την οποία ο χάρτης οριοθέτη-
σης θαλασσίων ζωνών Τουρκίας 
- Λιβύης, που περιλαμβάνεται ως 
παράρτημα στο μνημόνιο κατα-
νόησης που υπέγραψαν Αγκυρα 
και Τρίπολη, αποκτά χαρακτήρα 
επίσημου εγγράφου στις βάσεις 
δεδομένων του ΟΗΕ. Η σχετική, 
απολύτως αναμενόμενη εξέλιξη 
προκαλεί ευλόγως ανησυχία στην 
Αθήνα, η οποία και προετοιμάζεται 
για τις επιπτώσεις που κάτι τέτοιο 
θα μπορούσε να έχει. 

Από την Τουρκία έχει διαμηνυ-
θεί σε αρκετά επίπεδα από ανώ-
τερους και ανώτατους αξιωματού-
χους ότι η ανάρτηση των χαρτών 
από τον ΟΗΕ ουσιαστικά θα απο-
τελέσει και την επισημοποίηση 
του μνημονίου για τις θαλάσσιες 
ζώνες, κάτι που εν συνεχεία απο-
δεσμεύει την Αγκυρα για πραγ-
ματοποίηση ερευνών σε αυτές. 
Είτε πρόκειται για έρευνες που 
θα πραγματοποιηθούν στη θεω-
ρούμενη (με βάση το μνημόνιο) 
ως τουρκική αποκλειστική οικο-
νομική ζώνη (ΑΟΖ) είτε σε εκείνη 
που θεωρείται ως λιβυκή και θα 
μπορούσε να αδειοδοτηθεί στην 
Τουρκική Εταιρεία Πετρελαίου 
(ΤΡΑΟ) γι’ αυτόν τον σκοπό. 

Με βάση τις γεωγραφικές ακρο-
βασίες στις οποίες έχει προχω-
ρήσει η Αγκυρα προκειμένου να 
κατορθώσει να επιτύχει τη συ-
νάντηση της τουρκικής με τη λι-
βυκή ΑΟΖ σε ένα σύνορο μόλις 
29,7 χιλιομέτρων, το νησί της Κρή-
της έχει περιορισμένη επήρεια, η 
Κάσος, η Κάρπαθος και η Ρόδος 
την ελάχιστη δυνατή και μικρό-
τερα νησιά, όπως το Καστελλόρι-
ζο, εντελώς ανύπαρκτη επήρεια. 
Αντιθέτως, προκειμένου να επι-
τευχθεί η οριοθέτηση αυτή, έχουν 
χρησιμοποιηθεί τουρκικές ακατοί-
κητες βραχονησίδες, στις οποίες 
και έχει αποδοθεί πλήρης επήρεια 
για τον καθορισμό ΑΟΖ. 

Η Αθήνα ήδη έχει προσπαθή-
σει στο ανώτατο δυνατό διπλω-
ματικό επίπεδο να καταδείξει τις 

τεχνικές αυτές ακροβασίες στις 
οποίες έχει προχωρήσει η Αγκυρα, 
δεδομένου ωστόσο ότι το τουρκο-
λιβυκό μνημόνιο αποτελεί μια δι-
μερή συμφωνία ανάμεσα σε δύο 
διεθνώς αναγνωρισμένες κυβερ-
νήσεις, τα πραγματικά πολιτικά 
αποτελέσματα που μπορεί να επι-
τύχει είναι περιορισμένα. Με βά-
ση, λοιπόν, αυτή τη διόλου ευοί-
ωνη επικείμενη εξέλιξη, η Αθήνα 
σχεδιάζει τις επόμενες κινήσεις 
της. Αύριο ξεκινά στην Αθήνα ο 
τεχνικός διάλογος σε στρατιωτικό 
και διπλωματικό επίπεδο για τα 
μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύ-
νης (ΜΟΕ) ανάμεσα σε Ελλάδα και 
Τουρκία. Σε αυτό το πλαίσιο, όπως 
αποκάλυψε την Πέμπτη η «Κ», η 
Αθήνα ζητάει να ληφθούν μέτρα 
για καλύτερη επικοινωνία σε όλα 
τα επίπεδα (αεροπορία, σύνορα 
στον Εβρο και έλεγχος υποβρυχί-
ων) προκειμένου να απομακρυν-
θεί ο κίνδυνος ατυχήματος από 
τη διαρκή στρατιωτική πίεση που 

ασκεί η Τουρκία. Δεν είναι τυχαίο 
το ότι, μόλις σε λίγες ημέρες, ενώ 
μάλιστα εκκρεμούσε η συνάντη-
ση των υπουργών Εθνικής Αμυ-
νας Νίκου Παναγιωτόπουλου και 
Χουλουσί Ακάρ στο περιθώριο της 
Συνόδου του ΝΑΤΟ στις Βρυξέλ-
λες, σημειώνονταν διαρκείς υπερ-
πτήσεις σε νησιά του Ανατολικού 
Αιγαίου από την τουρκική αερο-
πορία. Επίσης, ενώ μεταδιδόταν 
εικόνα μείωσης της έντασης, από 
την Αγκυρα επανερχόταν μονότο-
να ένα αίτημα το οποίο, ακόμα και 
αν το ήθελε, ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης δεν θα μπο-

ρούσε να ικανοποιήσει: να πείσει 
τον πρόεδρο της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας Νίκο Αναστασιάδη να 
διακόψει το πρόγραμμα ερευνών 
και γεωτρήσεων της Λευκωσίας 
εντός της υφαλοκρηπίδας και της 
ΑΟΖ της Κύπρου. 

Το συγκεκριμένο αίτημα υπο-
δηλώνει, μεταξύ άλλων, την αντί-
ληψη που έχει αυτή την περίοδο 
η Αγκυρα σχετικά με τη δυνατό-
τητα παρέμβασης της Αθήνας 
σε μια ξένη κυβέρνηση. Συχνά, 
για τους ιθύνοντες στην Αγκυ-
ρα, δεν γίνεται αντιληπτό ότι η 
σχέση Αθήνας - Λευκωσίας δεν 

είναι ανάλογη με εκείνη ανάμεσα 
στην Τουρκία και στα Κατεχόμε-
να. Αυτή η κατάσταση οδήγησε 
σε αναγκαστικό «πάγο» τις συζη-
τήσεις για συνάντηση σε πολιτι-
κό επίπεδο και δη ανάμεσα στους 
υπουργούς Εξωτερικών Νίκο Δέν-
δια και Μεβλούτ Τσαβούσογλου. 
Για την Αθήνα, τα βήματα πρέπει 
να είναι αναλογικά. Εφόσον παρα-
χθούν κάποια αποτελέσματα από 
τις συζητήσεις για τα ΜΟΕ αυτή 
την εβδομάδα, θα ανοίξει ξανά ο 
δρόμος για νέα συνάντηση ανά-
μεσα στους αρμόδιους γενικούς 
γραμματείς των δύο υπουργείων 
Εξωτερικών. Η προηγούμενη συ-
νάντηση πραγματοποιήθηκε στις 
10 Ιανουαρίου στην Αγκυρα, ανά-
μεσα στον γ.γ. του υπουργείου 
Εξωτερικών Θεμιστοκλή Δεμί-
ρη και στον Τούρκο μόνιμο υφυ-
πουργό Εξωτερικών Σεντάτ Ονάλ. 
Σύμφωνα με καλά πληροφορημέ-
νες πηγές, οι Τούρκοι έχουν μια 
εντελώς διαφορετική προσέγγι-

ση, καθώς θεωρούν ότι η άμε-
ση αναβάθμιση του διαλόγου σε 
υπουργικό επίπεδο θα μπορούσε 
να οδηγήσει σε ταχύτερες λύσεις. 

Ωστόσο, πυρήνας του προβλή-
ματος, όπως τον αντιλαμβάνεται 
η Αγκυρα, παραμένει η κατάστα-
ση στην Κύπρο. Τις τελευταίες 
εβδομάδες, πάντως, η Λευκωσία 
δέχθηκε μηνύματα ουσιαστι-
κής στήριξης όχι μόνο από την 
Αθήνα, αλλά και από το Παρίσι. 
Οπως αποκάλυψε η «Κ» την Παρα-
σκευή, το αεροπλανοφόρο «Σαρλ 
ντε Γκωλ» παρέτεινε σιωπηλά την 
παραμονή του στην Ανατολική 
Μεσόγειο, αλλά και στην κυπρι-
ακή ΑΟΖ, παρά το γεγονός ότι 
όλες οι επίσημες ανακοινώσεις 
του γαλλικού Ναυτικού για την 
επιχείρηση «FOCH 2020» περι-
λάμβαναν τη διέλευση των Στε-
νών του Σουέζ και περίπλου της 
Αραβικής Χερσονήσου. Επρόκει-
το για ένα εμφατικό μήνυμα προς 
την Αγκυρα, καθώς το «Σαρλ ντε 
Γκωλ», συνοδευόμενο μονίμως 
από τέσσερις φρεγάτες άλλων ευ-
ρωπαϊκών κρατών, πέρασε από το 
οικόπεδο 8, όπου πραγματοποιεί 
γεωτρήσεις το πλωτό γεωτρύπα-
νο «Γιαβούζ», ουκ ολίγες φορές, 
όπως άλλωστε και από τα οικό-
πεδα 2, 3, 7, 10 και 12. 

Στην Αθήνα γίνεται, επίσης, 
μια προσπάθεια ανάγνωσης της 
πραγματικής πολιτικής κατάστα-
σης μέσα στην Τουρκία προκει-
μένου να διαπιστώσει αν μπορεί 
να εξελιχθεί ένα σενάριο προκή-
ρυξης πρόωρων εκλογών από τον 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, το αργό-
τερο το 2021. Σε δύο δημοσκοπή-
σεις που έχουν καταγραφεί, μια 
για λογαριασμό του Τ24 και μια 
της αξιωματικής αντιπολίτευσης 
του CHP, το κυβερνητικό κόμμα 
ΑΚΡ φαίνεται να αντέχει στις πι-
έσεις των κεμαλιστών, ωστόσο ο 
κ. Ερντογάν εμφανίζεται να υπο-
λείπεται ως πρόσωπο που προτι-
μάται για τη θέση του προέδρου 
της Τουρκικής Δημοκρατίας ένα-
ντι του ανερχόμενου αστέρα και 
δημάρχου Κωνσταντινούπολης 
Εκρέμ Ιμάμογλου. Βεβαίως, οι 
εκτιμήσεις αυτές γίνονται υπό 
την αίρεση της αξιοπιστίας αυτών 
των δημοσκοπήσεων, μάλιστα σε 
κλίμα πολύ αρνητικό για την κυ-
βέρνηση Ερντογάν. Ενδειξη, πά-
ντως, της κατάστασης είναι ότι, 
στη δημοσκόπηση του περασμέ-
νου Δεκεμβρίου στο T24 από την 
εταιρεία PIAR, οι μισοί υποψήφιοι 
ψηφοφόροι (48,2%) ιεραρχούσαν 
ως σημαντικότερο ζήτημα την οι-
κονομία και την ανεργία. 

Τις εξαιρετικά στενές αμυντικές σχέ-
σεις που έχουν αναπτυχθεί τα τε-
λευταία χρόνια ανάμεσα σε Αθήνα 
και Ουάσιγκτον αναδεικνύει ένα 
έργο το οποίο βρίσκεται σε φάση 
ολοκλήρωσης και έχει δώσει ουσι-
αστικές λύσεις στις επιχειρησιακές 
ανάγκες των ενόπλων δυνάμεων. 

Με χρηματοδότηση περίπου 
20 εκατ. δολαρίων, που εγκρίθη-
κε σταδιακά από το Κογκρέσο, οι 
ΗΠΑ εγκατέστησαν ένα υπερσύγ-
χρονο σύστημα επιτήρησης, το 
οποίο έχει τοποθετηθεί σε σταθ-
μούς που χρησιμοποιούνταν ήδη 
από το πολεμικό ναυτικό γι’ αυ-
τόν τον σκοπό, σε νησιά αλλά και 
στην ηπειρωτική χώρα. 

Το σύγχρονο σύστημα 
(Maritime Domain Awareness) 
χρησιμοποιείται για την ωφέλεια 
τόσο του Π.Ν. όσο και των αμερι-
κανικών ενόπλων δυνάμεων και 
έχει σκοπό την ακριβή παρακο-
λούθηση οποιασδήποτε κίνησης 
συμβαίνει στο Αιγαίο, αλλά και 
πέρα από αυτό.

Το σύστημα δίνει εικόνα σε 
πραγματικό χρόνο στο Εθνικό Κέ-
ντρο Επιχειρήσεων (ΕΘΚΕΠΙΧ). 
Μέχρι πρότινος, το Π.Ν. είχε αρ-
κετά «τυφλά» σημεία στο Κεντρι-
κό και Βόρειο Αιγαίο, ωστόσο με 
το νέο, τελευταίας τεχνολογίας, 
σύστημα υπάρχει καθαρή εικόνα 
από τη Λήμνο μέχρι και τα νότια 
της Κρήτης, όπου πλέον η Αθή-

να έχει να αντιμετωπίσει πιθανές 
απειλές, λόγω του τουρκολιβυκού 
μνημονίου και των περιοχών που 
έχουν οριοθετηθεί με βάση αυτό. 

Πρόκειται για μια συνέργεια 
που προέκυψε σχεδόν φυσικά, 
καθώς εξυπηρετεί πάγιους σχεδι-
ασμούς των Αμερικανών να έχουν 

καθαρή εικόνα από τη Μαύρη Θά-
λασσα μέχρι την Ανατολική Με-
σόγειο, σε μια περίοδο αύξησης 
της ναυτικής παρουσίας αρκετών 
δυνάμεων στην περιοχή και, βε-
βαίως, την ελληνική ανάγκη να 
εκσυγχρονίσει το τακτικό σύστη-
μα επιτήρησης των πλόων στην 
επιφάνεια του Αιγαίου και να απο-
κτήσει νότια της Κρήτης μια αξι-
όπιστη λύση. 

Για την Αθήνα, θα ήταν ιδα-
νική η επέκταση αυτού του συ-
στήματος και κάτω από την επι-
φάνεια της θάλασσας, αλλά προς 

το παρόν κάτι τέτοιο δεν είναι 
προγραμματισμένο. Καλά πλη-
ροφορημένες πηγές αναφέρουν 
ότι το συγκεκριμένο παράδειγμα 
αμερικανικής επένδυσης σε ελ-
ληνική στρατιωτική υποδομή δεν 
θα είναι και το τελευταίο, ιδιαίτε-
ρα μετά την κύρωση της τροπο-
ποίησης του παραρτήματος της 
συμφωνίας αμοιβαίας αμυντικής 
συνεργασίας (MDCA) από τη Βου-
λή των Ελλήνων. Υπενθυμίζεται 
πως με τη νέα MDCA, οι ΗΠΑ θα 
επενδύσουν στην αεροπορική και 
ναυτική βάση της Σούδας, στην 

αεροπορική βάση Λάρισας, στη 
βάση της Αεροπορίας Στρατού 
στο Στεφανοβίκειο, αλλά και «σε 
άλλες εγκαταστάσεις των ελλη-
νικών ενόπλων δυνάμεων», κάτι 
που βεβαίως δεν έχει προσδιορι-
στεί. Στην ίδια συμφωνία γίνεται 
ρητή αναφορά για «ανεμπόδιστη 
πρόσβαση και χρήση» στο λιμάνι 
Αλεξανδρούπολης, αλλά και «σε 
άλλες τοποθεσίες» που, βεβαίως, 
δεν προσδιορίζονται, καθώς θα 
προκύπτουν κατά περίπτωση. 

Οι εγκαταστάσεις στη Σούδα, 
στη Λάρισα και στο Στεφανοβί-

κειο έχουν αυτή τη στιγμή προ-
τεραιότητα για τις αμερικανικές 
δυνάμεις, αν και, όπως αποκάλυ-
ψε η «Κ», πριν από λίγες ημέρες 
βρέθηκαν στην ευρύτερη περιοχή 
της Αλεξανδρούπολης αξιωματού-
χοι που κατόπτευσαν σημεία έξω 
από την πόλη, προκειμένου να 
διαπιστώσουν αν αυτά μπορούν 
να φιλοξενήσουν κάποιο σταθμό 
εφοδιασμού, ώστε κατά τη μετα-
κίνηση δυνάμεων από τον Βορρά 
προς τον Νότο, και αντιστρόφως, 
να υπάρχει η δυνατότητα κάποιας 
μονιμότερης υποστήριξης. Πρό-
κειται, πάντως, για σχέδια που 
αυτή τη στιγμή απέχουν από την 
υλοποίηση, καθώς το τείχος του 
προέδρου Ντόναλντ Τραμπ ανάμε-
σα στις ΗΠΑ και στο Μεξικό απορ-
ροφά τους πόρους που υπάρχουν 
για διάφορα έργα μικρής ή και με-
σαίας εμβέλειας που σχεδίαζε το 
αμερικανικό Πεντάγωνο για τοπο-
θεσίες στο εξωτερικό, προφανώς 
και στην Ελλάδα.

Σε Καβάλα, Αλεξανδρούπολη
Αντιθέτως, φαίνεται ότι υπάρ-

χει κάποια δυναμική για προσέλ-
κυση αμερικανικών επενδύσεων 
σε διάφορους τομείς μέσω της νε-
οσύστατης υπηρεσίας χρηματοδό-
τησης έργων στο εξωτερικό που 
θα μπορούσαν να έχουν στρατηγι-
κό χαρακτήρα για τις ΗΠΑ, η επο-
νομαζόμενη DFC (Development 

Finance Corporation). Την προη-
γούμενη εβδομάδα, στελέχη της 
DFC βρέθηκαν στην Καβάλα και 
στην Αλεξανδρούπολη, όπου και 
διαβουλεύθηκαν με τις τοπικές 
αρχές για τις δυνατότητες επεν-
δύσεων που υπάρχουν στις πε-
ριοχές τους. Το αμερικανικό εν-
διαφέρον σε αυτή την περιοχή 
είναι εστιασμένο σε συνέργειες 
οι οποίες έχουν στο επίκεντρό 
τους την ενέργεια, ευρύτερα του 
διακηρυγμένου στόχου δημιουρ-
γίας ενός πλωτού κέντρου επα-
ναεριοποίησης υγροποιημένου 
φυσικού αερίου (FSRU) στην Αλε-
ξανδρούπολη. 

Τα στελέχη της DFC έχουν ήδη 
αναχωρήσει για τις ΗΠΑ και υπο-
λογίζεται ότι, ανάλογα με το κλίμα 
και τη διάθεση που υπάρχει στην 
Ουάσιγκτον, ότι μέχρι τον Απρίλιο 
ή τον Μάιο θα υπάρχει μια σαφής 
εικόνα για το αν μπορεί να κατατε-
θεί κάποια συγκεκριμένη πρόταση 
για επενδυτικό σχέδιο σε αυτές 
τις περιοχές. Η DFC αποτελεί ένα 
σχήμα το οποίο θα μπορούσε να 
χρησιμοποιηθεί για στρατηγικά 
αμερικανικά πρότζεκτ, τα οποία 
δεν μπορούσαν μέχρι πρότινος 
να χρηματοδοτηθούν σε χώρες 
όπως η Ελλάδα, που, ως κράτος-
μέλος της Ε.Ε. δεν μπορεί να λά-
βει κάτι που θεωρείται αναπτυξι-
ακή βοήθεια.

Β. Ν. 

Επίσηµος ο χάρτης Αγκυρας - Τρίπολης
Οι συντεταγµένες θαλάσσιας δικαιοδοσίας που ορίζει το τουρκολιβυκό µνηµόνιο θα αναρτηθούν από τον ΟΗΕ

Αµερικανικά ραντάρ στο Αιγαίο µε σφραγίδα Κογκρέσου

Η εξέλιξη προκαλεί 
ευλόγως ανησυχία στην 
Αθήνα, η οποία και 
προετοιµάζεται για τις 
επιπτώσεις που θα έχει.

Αύριο ξεκινά ο τεχνικός 
διάλογος σε στρατιωτικό 
και διπλωµατικό επίπε-
δο για τα µέτρα οικοδό-
µησης εµπιστοσύνης.

Για την Αθήνα θα ήταν 
ιδανική η επέκταση  
αυτού του συστήµατος 
και κάτω από την επιφά-
νεια της θάλασσας,  
αλλά προς το παρόν  
κάτι τέτοιο δεν είναι 
προγραµµατισµένο.

Μέχρι πρότινος το Πολεμικό Ναυτικό είχε αρκετά «τυφλά» σημεία στο κε-
ντρικό και βόρειο Αιγαίο. Με το νέο σύστημα αποκτά πλήρη εικόνα.

Ενας επιπλέον παράγοντας, που καθιστά την ανάγνωση των προθέσε-
ων της Τουρκίας το ερχόμενο χρονικό διάστημα λίγο πιο περίπλοκη, εί-
ναι η πρόσφατη επιδείνωση των σχέσεων Αγκυρας και Μόσχας, μετά 
και το ξέσπασμα της, ανοιχτής πια, συροτουρκικής σύγκρουσης στην 
περιοχή γύρω από το Ιντλίμπ. Η Ουάσιγκτον ήδη έχει εκμεταλλευθεί τις 
τριβές προκειμένου να προσεγγίσει εκ νέου την Αγκυρα, ωστόσο στην 
παρούσα φάση δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι οι ΗΠΑ μπορεί να εμπλα-
κούν περισσότερο στην υφιστάμενη κρίση, λόγω, σε σημαντικό βαθμό, 
και της εσωστρέφειας που επικρατεί στο αμερικανικό πολιτικό σύστη-
μα ενόψει των προεδρικών εκλογών τον ερχόμενο Νοέμβριο. Ωστόσο, 
όλες οι επιλογές είναι στην πραγματικότητα στα χέρια του Ερντογάν. Ο 
αριθμός των νεκρών Τούρκων στρατιωτών στο Ιντλίμπ είναι σημαντικός, 
ιδιαίτερα για μια κοινωνία η οποία αισθάνεται ολοένα και περισσότερο 
ότι η Αγκυρα δεν έχει να επιτύχει κάποιο στρατηγικό κέρδος από την 
παρουσία της εκεί. 

Ο παράγων συροτουρκική σύγκρουση
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O Tζέισον Κόνελ -
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– Μέσα από την ερευνητική σας 
δραστηριότητα εξετάζετε τον 
τρόπο με τον οποίο ο μέσος άν-
θρωπος συγκρατεί πληροφορί-
ες. Ποια είναι τα ευρήματα έως 
τώρα;
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– Πώς οδηγείστε σε αυτό το συ-
μπέρασμα και ποιες μεθόδους 
χρησιμοποιείτε πρακτικά στην 
έρευνα; Μπορείτε να μοιραστεί-
τε κάποια παραδείγματα από 
τις συνομιλίες σας με τους αν-
θρώπους που χρησιμοποιήσατε 
ως δείγμα;
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– Ποιο είναι λοιπόν το δικό σας 
ευρύτερο συμπέρασμα μέσα από 
την έρευνα, με φόντο το φαι-
νόμενο των ημερών, που αφο-
ρά ευρύτερα τα fake news και 
την παραπληροφόρηση στα 
δυτικά πολιτικά και κοινωνικά  
συστήματα;
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«Θα μπορούσα 
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Αρνητικό ρεκόρ 25ετίας
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Υπεύθυνοι για την παραπληροφόρηση είναι και οι πολίτες

Η Ελλάδα φαίνεται  
να κινείται πλέον  
κόντρα στο ρεύμα  
που επικρατεί  
στην Ευρώπη  
και στις ΗΠΑ.

Η ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ ΣΕ ΚΡΙΣΗ

Μια πολυπαραγοντική εξίσωση...
Η ύφεση, τα προβλήματα, οι αποτυχίες των κυβερνήσεων, τα κλειστά αυτιά των ψηφοφόρων και ένας κόσμος που αλλάζει

«Το πρόβλημα 

Ολοι μας επικεντρω-
νόμαστε στις εξωτερικές 
πηγές των fake 
news, π.χ. πολιτικούς 
που σκοπίμως 
τα διαδίδουν στα 
social media κ.λπ. 

Ερευνες έδειξαν  
ότι οι άνθρωποι τείνουν  
να διαστρεβλώνουν  
αριθμούς και γεγονότα 
που δεν συμφωνούν  
με τα στερεότυπα και  
τις προκαταλήψεις τους.
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Ο Aγγελος Χρυσόγελος -
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– Πώς θα περιγράφατε τη σημε-
ρινή κρίση της δημοκρατίας; Ως 
μια υπαρξιακή απειλή ή ως ένα 
χρήσιμο εργαλείο υγιούς επανεκ-
κίνησης, τουλάχιστον δυνητικά; 
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– Λαϊκισμός. Πώς έχει επιδράσει 
τα τελευταία χρόνια στα συστή-
ματα των δυτικών χωρών; Εχει 
«ταβάνι»;
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– Για την Ελλάδα έχει διατυπωθεί 
η άποψη ότι είναι η ευρωπαϊκή 
χώρα η οποία πρώτη ήρθε αντι-
μέτωπη με την έξαρση του λαϊ-
κισμού και τις επιπτώσεις του. 
Ποιο κενό ήρθε να καλύψει η δι-
ακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ και ποια 
είναι η «παρακαταθήκη» της για 
την ελληνική δημοκρατία;

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

– Γίνεται λόγος σήμερα για την 
ελληνική «επιστροφή στην κα-
νονικότητα». Ποια είναι η γνώ-
μη σας; Σε κάθε περίπτωση, θα 
λέγατε ότι η Ελλάδα κινείται σή-
μερα κόντρα στο ρεύμα που επι-
κρατεί στην Ευρώπη; 
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«Κάποιος 
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Τζον Λε Καρέ, Βρετανός συγγραφέας 

«Είμαστε 
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Στάθης Καλύβας, University of Oxford

«Η δημοκρατία 

-

 
Ντέιβιντ Ράνσιμαν, University  
of Cambridge 

– Ματέο Ρέντσι:

– Σι Τζινπίνγκ: -

 
O πρώην πρωθυπουργός της Ιταλίας 
Ματέο Ρέντσι, μιλώντας πρόσφατα σε 
συνέδριο του Economist στη Γερμανία, 
αποκάλυψε διάλογο που είχε κάποτε 
με τον πρόεδρο της Κίνας Σι Τζινπίνγκ, 
«μετά από τρία μπουκάλια κρασί»,  
στη Σαρδηνία.

«Η σημερινή -

-

-

-
-

 
Χάρολντ Τζέιμς, Princeton University

Εχουν πει για την «κόπωση» της δημοκρατίας και τις επιπτώσεις της 

Αλλος ο λαϊκισμός
στην Ελλάδα,
άλλος στην Ευρώπη

2008
Τον Σεπτέμβριο 

 

2015
Τον Απρίλιο  

 

2016
Τον Νοέμβριο 

 
Τον Ιούνιο 

4 γεγονότα-
σταθμοί για  
τη σύγχρονη  
δημοκρατία
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Η οικονομική κρίση,  
η άνοδος της Κίνας,  
η μετανάστευση και  
οι νέες ψηφιακές τεχνο-
λογίες είναι εξελίξεις 
που συντείνουν σε μια 
επαναφορά της πρωτο-
καθεδρίας της πολιτικής 
έναντι της αγοράς.

 Σε σχέση με τη Βρετα-
νία που έφυγε από την 
Ε.Ε. ή την Ουγγαρία που 
έχει διολισθήσει σε ένα 
ημι-αυταρχικό πολίτευ-
μα, η Ελλάδα διατήρησε 
τις σταθερές της.
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«Υπάρχει γνώση»
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Αποφυγή επιδημίας «εντός των πυλών»
Στην Ελλάδα, στόχος είναι να εντοπιστεί εγκαίρως εισαγόμενο κρούσμα κορωνοϊού και να μην υπάρξει δευτερογενής μετάδοση
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Η νέα μέθοδος διάγνωσης δυσκολεύει το έργο των επιστημόνων

Οι Αρχές στη Γουχάν 
προσθέτουν στον 
κατάλογο των ασθενών 
όσους διαγιγνώσκονται 
με ακτινογραφία, 
καθιστώντας αδύνατες 
τις συγκρίσεις. Νιόπαντρο 
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«Η εμπειρία 
από παλαιότερες 
απειλές έδειξε ότι  
η αντίδρασή μας είναι 
ικανοποιητική», λέει 
στην «Κ» ο καθηγητής 
Δ. Παρασκευής.

Η καθημερινότητα 

Της RONI CARYN RABIN 
THE NEW YORK TIMES
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Ρώσικη ρουλέτα στη Συρία
για την Τουρκία του Ερντογάν
Η σύγκρουση με τον Ασαντ θέτει σε δεινή δοκιμασία τις σχέσεις της με τη Μόσχα

Η Αγκυρα φοβάται ότι 
ενδεχόμενη συνεννόηση 
Κούρδων -  Δαμασκού 
θα θέσει υπό αμφισβή-
τηση τα κέρδη της 
στη βόρεια Συρία.

Φάλαγγα 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
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Ολα τα ενδεχόμενα
ανοιχτά για το χρίσμα
στους Δημοκρατικούς
Προηγείται ο Μπέρνι Σάντερς

Πολλοί στο κόμμα 
θεωρούν πως  
η υποψηφιότητά του 
αποτελεί εγγύηση 
επανεκλογής  
του Ντόναλντ Τραμπ.

Του FRANK BRUNI 
THE NEW YORK TIMES
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«Εσμό» 
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Χριστιανοδημοκράτες στη Γερμανία υπό κρίση
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Φωτίζοντας τα μυστικά του Ηλίου
Οι επιστήμονες ελπίζουν ότι τα δύο διαστημόπλοια που θα τον προσεγγίσουν θα δώσουν πολύτιμες πληροφορίες  

Του KENNETH CHANG 
THE NEW YORK TIMES
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REUTERS

Χάρτες των βυθών όλου του κόσμου από πλοία-ρομπότ 
Τιτάνιο έργο με τη συνεργασία ιδιωτικών εταιρειών και ωκεανογραφικών ινστιτούτων, με ορίζοντα ολοκλήρωσης το 2030

Η αποστολή των σκαφών 
είναι δύσκολη, καθώς  
το 80% του πυθμένα  
των θαλασσών παραμέ-
νει παντελώς άγνωστο.

Ψηφιακή 

Γιατί κάθε κύκλος 
της δραστηριότητάς του 
διαρκεί έντεκα χρόνια; 
Γιατί κάποιοι κύκλοι εί-
ναι ήρεμοι και άλλοι τα-
ραγμένοι;



Mία νέα ανοσοθεραπεία θα μπορεί
να θεραπεύει μελλοντικά κάθε μορ-
φή καρκίνου. Ερευνητές του Πα-
νεπιστημίου Κάρντιφ εντόπισαν
ένα κύτταρο του ανοσοποιητικού
συστήματος, το οποίο είναι δυνατό
να  χαλιναγωγηθεί κατά τρόπο
ώστε να αποτελέσει μια «καθολική
αντικαρκινική θεραπεία». Η έρευνα,
που δημοσιεύθηκε στην επιθεώ-
ρηση Nature Immunology, επιση-
μαίνει ότι η νέα μέθοδος, μέσω της
οποίας εξουδετερώθηκαν, σε ερ-
γαστηριακά πειράματα, καρκινικά
κύτταρα σε προστάτη, μαστό, πνεύ-
μονα κ.α., δεν έχει εφαρμοστεί ακό-
μη σε καρκινοπαθείς, ωστόσο οι
ερευνητές πιστεύουν ότι έχει «τε-
ράστια δυναμική». 

Τι ακριβώς ανακάλυψαν οι επι-
στήμονες του Κάρντιφ; Το ανοσο-
ποιητικό μας σύστημα, η φυσική
ανθρώπινη άμυνα έναντι των λοι-
μώξεων, ενεργοποιείται και εναν-
τίον των καρκινικών κυττάρων. Οι

Βρετανοί ερευνητές αναζητούσαν
τους «αντισυμβατικούς» τρόπους
με τους οποίους το ανοσοποιητικό
σύστημα επιτίθεται στους όγκους.
Ανίχνευσαν, λοιπόν, στο αίμα ένα
Τ-λεμφοκύτταρο που έχει την ικα-
νότητα «σάρωσης» του σώματος,
προκειμένου να διαπιστώσει την
ύπαρξη κάποιας απειλής, η οποία
και θα πρέπει να εξουδετερωθεί.
Η διαφορά του συγκεκριμένου κυτ-
τάρου από όλα τα υπόλοιπα έγκειται
στο ότι επιτίθεται εναντίον κάθε
μορφής καρκίνου. Οπως επισημαί-
νει ο καθηγητής Αντριου Σίουελ,
του τμήματος Λοιμώξεων και Ανο-
σίας του Πανεπιστημίου του Κάρν-

τιφ, «κανείς μέχρι σήμερα δεν πί-
στευε ότι αυτό θα ήταν δυνατό. Η
ανακάλυψή μας αυξάνει την πιθα-
νότητα μιας καθολικής αντικαρκι-
νικής θεραπείας».

Τα Τ-λεμφοκύτταρα διαθέτουν
στην επιφάνειά τους υποδοχείς
που τους επιτρέπουν να «βλέπουν»
σε χημικό επίπεδο. Οι ερευνητές
εντόπισαν ένα τέτοιο κύτταρο και
τον υποδοχέα του, ο οποίος μπορεί
να εντοπίσει και να σκοτώσει ερ-
γαστηριακώς καρκινικά κύτταρα
στους πνεύμονες, στο αίμα, στο
δέρμα, στο παχύ έντερο, στον μα-
στό, στα οστά, στον προστάτη,
στις ωοθήκες, στα νεφρά και στον
τράχηλο της μήτρας, χωρίς να επη-
ρεάζει καθόλου τους υγιείς ιστούς.
Το πώς ακριβώς συμβαίνει αυτό
εξακολουθεί να είναι προς διερεύ-
νηση.

Να σημειωθεί ότι ήδη εφαρμό-
ζονται πολλές ανοσοθεραπείες
κατά του καρκίνου και ο τομέας

θεωρείται από τους πλέον συναρ-
παστικούς. Επί του παρόντος, όμως,
αυτές οι ανοσοθεραπείες είναι απο-
τελεσματικές μόνον έναντι ορι-
σμένων μορφών της νόσου, ενώ η
εφαρμογή τους είναι ιδιαίτερα δύ-
σκολη έναντι των συμπαγών καρ-
κινικών όγκων. Αντιθέτως, η ανο-
σοθεραπεία με το νέο Τ-λεμφοκύτ-
ταρο και τον υποδοχέα του πιθανώς
να οδηγήσει σε μια καθολική αν-
τικαρκινική θεραπεία.

Ωστόσο, όπως επισημαίνει ο κα-
θηγητής Λοιμωξιολογίας του Πα-
νεπιστημίου του Μάντσεστερ, Ντά-
νιελ Ντέιβις, «αυτή τη στιγμή μιλάμε
για μια πρώιμη έρευνα, η οποία
απέχει πολύ από το να εξελιχθεί
σε φάρμακο. Σίγουρα πρόκειται
για μια συναρπαστική ανακάλυψη,
που πλουτίζει τις βασικές μας γνώ-
σεις για το ανοσοποιητικό μας σύ-
στημα, αλλά και τις πιθανότητες
εξεύρεσης νέων φαρμακευτικών
σκευασμάτων». 
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Ελπίδες για θεραπεία κάθε μορφής καρκίνου στο μέλλον

Τομογράφος
για δύο μετράει
την κοινωνικότητα
Οποιος έχει υποβληθεί σε μαγνητική
τομογραφία γνωρίζει καλά ότι πρό-
κειται για μια μάλλον δυσάρεστη
εμπειρία, εξαιτίας της στενότητας
του χώρου, που σίγουρα μπορεί να
φέρει τους κλειστοφοβικούς σε κα-
τάσταση υστερίας, αποστερώντας
τους ένα εξαιρετικά σημαντικό δια-
γνωστικό εργαλείο.  Ομως, πιθανώς
όλα αυτά τα προβλήματα να ανήκουν
στο παρελθόν, καθώς δύο ομάδες
νευροεπιστημόνων, μία στις ΗΠΑ
και μία στη Φινλανδία, αναπτύσσουν
μια μάλλον αμφιλεγόμενη νέα μέ-
θοδο μαγνητικής απεικόνισης του
εγκεφάλου, στην οποία οι ασθενείς
θα υποβάλλονται ανά ζεύγη. Αυτό
μπορεί να επιλύσει το πρόβλημα
της μοναξιάς στον τομογράφο, επι-
δεινώνοντας ταυτόχρονα τη στε-
νότητα του χώρου, καθώς δύο άν-
θρωποι σχεδόν αγκαλιασμένοι θα
αναγκαστούν να παραμείνουν επί
τουλάχιστον μία ώρα μέσα στο μη-
χάνημα. Στόχος των επιστημόνων
δεν είναι μόνο να μειώσουν τη μο-
ναξιά του εξεταζόμενου, αλλά να
μελετήσουν ενδελεχώς τη λειτουργία
του εγκεφάλου κατά την επικοινωνία
και την επαφή μεταξύ των ανθρώ-
πων, κάτι που προφανώς δεν είναι
δυνατό να γίνει με την εξέταση με-
μονωμένων ανθρώπων. Η κοινωνική
νευροεπιστήμη είναι ένα ανερχό-
μενο επιστημονικό πεδίο, που φι-
λοδοξεί να αποκαλύψει τα νευρωνικά
μυστήρια του κοινωνικού εγκεφάλου
σε διάφορες φάσεις (ανταλλαγή συ-
ναισθημάτων, ανταπόκριση σε εκ-
φράσεις του άλλου ή στο άγγιγμα
κ.ά.). Βασική μέθοδος είναι η χρήση
της λειτουργικής μαγνητικής τομο-
γραφίας (fMRI) που μετράει την οξυ-
γόνωση του αίματος στον εγκέφαλο,
ώστε να εκτιμήσει τη νευρωνική
δραστηριότητα. Η μία ερευνητική
ομάδα είναι από το Πανεπιστήμιο
Κολούμπια της Νέας Υόρκης με χρη-
ματοδότηση από το Εθνικό Ιδρυμα
Επιστημών των ΗΠΑ, ενώ η άλλη
από τα φινλανδικά πανεπιστήμια
Ααλτο και Τούρκου. Οι Φινλανδοί
επιστήμονες έχουν ήδη βάλει δο-
κιμαστικά μαζί στον ειδικά σχεδια-
σμένο μαγνητικό τομογράφο τα
πρώτα ζευγάρια των εθελοντών (συ-
νήθως φίλων ή εραστών, όχι αγνώ-
στων), τα οποία αγγίζονται ακόμη
και στα χείλη, προκειμένου να με-
λετηθούν σε πραγματικές συνθήκες
ενσυναίσθησης οι κοινωνικοί εγ-
κέφαλοί τους. Οι Αμερικανοί ερευ-
νητές θα αρχίσουν τα δικά τους πει-
ράματα εντός του 2020, σύμφωνα
με το «Science».

Φάρμακα με
αντικαρκινική
δράση
Δεκάδες φάρμακα που χορηγούνται
για ευρεία ομάδα παθήσεων, από
τη χοληστερίνη, τον διαβήτη, τις
φλεγμονές και τον αλκοολισμό έως
ακόμη και την οστεοαρθρίτιδα των
σκύλων, πιθανώς να έχουν αντικαρ-
κινική δράση, αφού έχουν την ικα-
νότητα καταστροφής καρκινικών
κυττάρων. Στην ύπαρξη αυτής της
«αντισυμβατικής» δράσης τους κα-
τέληξαν Αμερικανοί ερευνητές που
μελέτησαν εργαστηριακώς την αν-
τίδραση καρκινικών κυττάρων σε
χιλιάδες διαφορετικά φάρμακα. Οι
ερευνητές, με επικεφαλής τον κα-
θηγητή Τοντ Γκόλουμπ της Ιατρικής
Σχολής του Πανεπιστημίου του Χάρ-
βαρντ, δημοσίευσαν τα αποτελέ-
σματά στο ιατρικό περιοδικό Nature
Cancer. Η απρόσμενη ανακάλυψη
ότι τόσο πολλά ήδη γνωστά φάρμακα
διέθεταν άγνωστες μέχρι σήμερα
αντικαρκινικές δυνατότητες δίνει
ελπίδες ότι μελλοντικά θα εμπλου-
τιστεί το «οπλοστάσιο» κατά της νό-
σου. «Πιστεύαμε ότι θα ήμασταν τυ-
χεροί αν βρίσκαμε έστω και μία δρα-
στική ουσία με αντικαρκινικές ιδιό-
τητες. Νιώσαμε μεγάλη έκπληξη
που βρήκαμε τόσες πολλές», δήλωσε
ο δρ Γκόλουμπ. Οι ερευνητές, προ-
κειμένου να καταλήξουν σε σαφές
συμπέρασμα, εξέτασαν περίπου
4.500 φάρμακα τα οποία ήδη βρί-
σκονται στα ράφια των φαρμακείων,
καθώς έχουν εγκριθεί από τον Ορ-
γανισμό Τροφίμων και Φαρμάκων
(FDA) των ΗΠΑ, ή έχουν αποδειχθεί
ασφαλή σε κλινικές δοκιμές, αλλά
ακόμη δεν έχουν πάρει άδεια κυ-
κλοφορίας. Δεν είναι, βέβαια, η πρώτη
φορά που διαπιστώνεται επιπλέον
θεραπευτική δράση σε φαρμακευτικό
σκεύασμα. Κατά καιρούς, οι επιστή-
μονες «σκοντάφτουν» πάνω σε νέες
χρήσεις παλαιών φαρμάκων – όπως
συνέβη με τα διάσημα, πια, καρ-
διαγγειακά οφέλη της ασπιρίνης. Η
νέα έρευνα συνιστά μια συστημα-
τική, πλέον, προσπάθεια –η μεγα-
λύτερη μέχρι σήμερα– να μελετη-
θούν πρόσθετες ιδιότητες φαρμα-
κευτικών ουσιών που προορίζονται
για άλλες παθήσεις.

Αυτό που πυροδότησε το ενδια-
φέρον των επιστημόνων είναι ότι
μερικά από τα νέα δυνητικώς αντι-
καρκινικά φάρμακα σκοτώνουν τα
καρκινικά κύτταρα με απρόσμενους
τρόπους και όχι μπλοκάροντας συγ-
κεκριμένες πρωτεΐνες, όπως συμ-
βαίνει με αρκετά γνωστά αντικαρ-
κινικά. Κάποια μη ογκολογικά φάρ-
μακα, για παράδειγμα, ενεργοποιούν
μια πρωτεΐνη, ενώ  άλλα σταθερο-
ποιούν την αλληλεπίδραση μεταξύ
πρωτεϊνών.

H νέα ανοσοθεραπεία έχει τη δυνατότητα να καταστρέφει καρκινικά κύτταρα
στους πνεύμονες (φωτ.), καθώς και σε πολλά ακόμα όργανα του ανθρώπινου
σώματος. Οι ερευνητές διατυπώνουν αισιοδοξία για τη γέννηση μιας «καθολι-
κής αντικαρκινικής θεραπείας». 

ΛΟΝΔΙΝΟ. Η δωρεά σπέρματος μετά τον θά-
νατο του δότη θα πρέπει να επιτραπεί για
τους Βρετανούς, σύμφωνα με ειδικούς της
βιοηθικής, οι οποίοι υποστηρίζουν ότι οι με-
ταθανάτιες δωρεές θα βοηθήσουν τα άτεκνα
ζευγάρια και θα περιορίσουν την πίεση στους
ζώντες δότες. Η έλλειψη δωρητών σπέρματος
στη Βρετανία έχει οδηγήσει στην εισαγωγή
7.000 δειγμάτων τον χρόνο από το εξωτερικό,
κυρίως από τη Δανία και τις ΗΠΑ, σε μια
προσπάθεια αντιμετώπισης της ζήτησης
από τις κλινικές γονιμότητας.

Σύμφωνα με την πρόταση που δημοσι-
εύθηκε στην ιατρική επιθεώρηση Journal
of Medical Ethics, οι άνδρες θα μπορούν να
δίνουν την άδειά τους για μετά θάνατον
προσφορά σπέρματος, το οποίο θα επιτρέπει
σε άτεκνες οικογένειες να αποκτήσουν
παιδιά. «Συνειδητοποιούμε ότι στη Βρετανία
υπάρχει έλλειψη δωρητών σπέρματος και
αυτός είναι ένας τρόπος αντιμετώπισης του
προβλήματος. Πιστεύουμε ότι είναι ηθικά
θεμιτό οι άνδρες να έχουν τη δυνατότητα
να προσφέρουν οικειοθελώς το σπέρμα τους
μετά τον θάνατό τους, για τη γονιμοποίηση
αγνώστων ληπτών», σημειώνουν ο δρ Τζό-
σουα Πάρκερ, από το πανεπιστημιακό νο-
σοκομείο του Μάντσεστερ, και ο δρ Νέιθαν
Χόντσον του Πανεπιστημίου του Λέστερ,
σε άρθρο της εφημερίδας The Guardian.

Στη δημοσίευσή τους, οι ιατροί εξηγούν
γιατί οι μετά θάνατον δωρεές είναι όχι μόνο

«τεχνικά εφικτές» αλλά και «ηθικά αποδε-
κτές». Από τεχνικής άποψης, το σπέρμα δω-
ρητών εν ζωή εξασφαλίζεται με δύο τρόπους:
με την εισαγωγή ορθικού ηλεκτροδίου το
οποίο διεγείρει στιγμιαία τον προστάτη προ-
καλώντας εκσπερμάτιση ή με τη δημιουργία
μικρής τομής στο όσχεο, που επιτρέπει στους
ιατρούς να αποκτήσουν πρόσβαση στα σπερ-
ματικά κύτταρα. Ο ιατρικός κόσμος έχει δια-
πιστώσει ότι σε μικρό αριθμό περιπτώσεων,
το σπέρμα που συλλέχθηκε λίγες ημέρες
μετά τον θάνατο του δωρητή, μπορεί να
αξιοποιηθεί για τη σύλληψη και να οδηγήσει
στη γέννηση υγιών παιδιών. 

Το 2018, εύπορο ζευγάρι Βρετανών συ-

νέλεξε σπέρμα του γιου τους, τρεις ημέρες
μετά τον θάνατό του σε αυτοκινητικό δυ-
στύχημα, ώστε να αποκτήσουν άρρενα κλη-
ρονόμο. Η οικογένεια πάγωσε το σπέρμα
και το εξήγαγε στις ΗΠΑ, όπου χρησιμοποι-
ήθηκε για τη δημιουργία αρσενικού εμβρύου
και εμφυτεύθηκε στη μήτρα παρένθετης
μητέρας.

Οι Πάρκερ και Χόντσον υποστηρίζουν
ότι, παρόλο που η στειρότητα δεν απειλεί
τη ζωή όσων πάσχουν από αυτή, οι άνδρες
που το επιθυμούν θα πρέπει να έχουν τη
δυνατότητα να προσφέρουν το σπέρμα τους
μετά θάνατον. Στη Βρετανία, οι δωρητές
σπέρματος είναι συνήθως 18 με 41 ετών και
αναγκάζονται να προσέρχονται πολλές φορές
σε κλινική γονιμότητας για διάστημα ορι-
σμένων μηνών.

Ο ιατρικός κόσμος υποστηρίζει, όμως,
ότι σε ηθικό επίπεδο, η μετά θάνατον δωρεά
σπέρματος δεν είναι τόσο απλή υπόθεση.
Η δωρεά σπέρματος δεν είναι ανώνυμη στη
χώρα, επιτρέποντας έτσι στα παιδιά των δω-
ρητών να επικοινωνούν με τους βιολογικούς
τους γεννήτορες αφού κλείσουν το 18ο έτος
της ηλικίας τους. Την ένστασή του εξηγεί ο
καθηγητής Ανδρολογίας στο Πανεπιστήμιο
του Σέφιλντ, Αλαν Πέισι: «Θα προτιμούσα
να επενδύαμε στη στρατολόγηση νέων,
υγιών και πρόθυμων δωρητών, τα βιολογικά
παιδιά των οποίων θα μπορούν να τους γνω-
ρίσουν, εφόσον το επιθυμούν».

Να επιτραπεί η μεταθανάτια δωρεά σπέρματος ζητούν ιατροί

Ενα γνωστό αναλγητικό όπως η
ασπιρίνη αποδείχθηκε πως διέθετε
και καρδιαγγειακή δράση.

Δύο ομάδες νευροεπιστημόνων ανα-
πτύσσουν μια νέα μέθοδο μαγνητι-
κής απεικόνισης του εγκεφάλου,
στην οποία οι ασθενείς θα υποβάλ-
λονται ανά ζεύγη.

������

Μέσω μιας νέας μεθόδου
εξουδετερώθηκαν καρκι-
νικά κύτταρα σε προστά-
τη, μαστό, πνεύμονα κ.α.

Σε υγρό άζωτο διατηρούνται δείγματα κατε-
ψυγμένου σπέρματος σε κλινική γονιμότητας
της Νέας Υόρκης.



Μετά από ενάμιση δεκαετία και εκα-
τοντάδες άρθρα ή ρεπορτάζ που είχαν
ως στόχο την ευαισθητοποίηση της
αστυνομίας και του εκάστοτε πολιτικού
προϊσταμένου της βρισκόμαστε ενώπιον
μιας πραγματικότητας, η οποία ομο-
λογουμένως μόλις πριν από λίγες μέρες
έμοιαζε ουτοπική. Η κινητοποίηση των
διωκτικών- δικαστικών αρχών ως προς
την πάταξη της διαφθοράς και της πα-

ρανομίας που έφερε ως αποτέλεσμα τη σύλληψη δύο
υπόπτων με άμεση δραστηριοποίηση στο χώρο του
ποδοσφαίρου, όντως πριν από λίγο καιρό θα έμοιαζε
με ανέκδοτο ανάμεσα σε φίλους και παρέες που επι-
θυμούν να διακωμωδήσουν την ανυπαρξία- ανικανότητα
της Πολιτείας. 

Και όμως, οι εξελίξεις είναι όντως πρωτόγνωρες για
όλους σε σημείο που κάποιοι από μας δυσκολεύονται
να αποφασίσουν τη στάση που θα πρέπει να διατηρή-
σουμε ενόσω η αστυνομία επιτελεί το έργο της. 

Έχω την εντύπωση ότι πλέον η όποια δημοσιογρα-
φική παρέμβαση μοιάζει περιττή, νοουμένου ότι η
αστυνομία και η πολιτική της ηγεσία είναι διατεθειμένοι
να προβούν στην όποια κίνηση, ούτως ώστε να παταχθεί
όσο γίνεται  η παρανομία όσο και η διαφθορά στο χώρο
του ποδοσφαίρου. Με λίγα λόγια, τραβάμε χειρόφρενο
και παρακολουθούμε εκ του μακρόθεν τις εξελίξεις. Ο
δημοσιογράφος, όταν η Πολιτεία (επιτέλους) ευαισθη-
τοποιείται, το μόνο που έχει να κάνει είναι να καλύψει
τα γεγονότα και αν είναι δυνατό να ενισχύσει την προ-
σπάθεια με πολύ περισσότερα στοιχεία εάν φυσικά
διαθέτει και του ζητηθούν. 

Από κει και πέρα, η όποια κριτική ή σχολιασμός επί
των ερευνών αποτελεί λανθάνουσα κατά την άποψή
μου επιλογή, καθότι η διαδικασία υπεράσπισης της
νομιμότητας από τα όργανα του Κράτους αποτελεί θε-
μελιώδη αρχή της Δημοκρατίας. Αξίζει κιόλας να επι-
σημανθεί, ακριβώς είμαστε κάπως άπειροι απέναντι
σε τέτοιες καταστάσεις ότι ο όποιος ύποπτος έχει κα-
τοχυρωμένο το τεκμήριο της αθωότητας συνεπώς ο
δημόσιος κανιβαλισμός που συνήθως γίνεται πρέπει
αναμφισβήτητα να αποφευχθεί. 

Από την άλλη, είναι δεδομένο ότι η κινητοποίηση
των αστυνομικών αρχών βοηθά στην επανάκτηση της
εμπιστοσύνης των πολιτών προς αυτές και ενισχύει
το αίσθημα περί Δικαίου που πρέπει να διαθέτει ο κάθε
πολίτης σε μια Δημοκρατία.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Τραβάμε 
χειρόφρενο

Αν και η… κοινή γνώμη μάλλον έχει ήδη
αποφασίσει, για τους Δημήτρη Μασιά
και Ανδρέα Κωνσταντίνου θα κρίνει και
καθορίσει το μέλλον τους, στο ποδό-
σφαιρο και όχι μόνο, η Δικαιοσύνη. Και
έχουμε δρόμο ακόμη μπροστά μας, μέχρι
την τελική κατάληξη της υπόθεσης.
Ανεξάρτητα από την όποια κατάληξη
της υπόθεσης, κανείς δεν αμφιβάλλει
ότι το κυπριακό ποδόσφαιρο έχει δεχθεί

ένα ακόμη καίριο πλήγμα, στα πολλά προηγούμενα των
τελευταίων χρόνων, ένα ακόμη καίριο πλήγμα στο θέμα
αξιοπιστίας και σε μια εποχή που η πλειοψηφία των φι-
λάθλων έχει ήδη γυρίσει την πλάτη…

Ανεξάρτητα από την όποια κατάληξη της υπόθεσης
και επιπρόσθετα, ακόμη και στο ενδεχόμενο απαλλαγής
ή αθώωσης των δύο συλληφθέντων, για το κυπριακό
ποδόσφαιρο προκύπτει άλλη μια ευκαιρία, άλλη μια
αφορμή, άλλη μια αναγκαιότητα, επιτέλους να γίνει
κάτι. Γιατί το κυπριακό ποδόσφαιρο και άνθρωποί του,
θα έπρεπε προ πολλού να είχαν δράσει, να είχαν
παρέμβει και όχι απλά να κρύβονταν (στην ουσία πίσω
από το δάκτυλό τους), με άλλοθι πάντα την απουσία
στοιχείων ή τεκμηρίων. Έστω και χωρίς αυτά, από τα
οποία θα μπορούσαν να στοιχειοθετηθούν  υποθέσεις
και να οδηγηθούν κάποιοι ενώπιον της Δικαιοσύνης,
στο δικό του επίπεδο, στις δικές του δυνατότητες, ο
χώρος του κυπριακού ποδόσφαιρου μπορούσε και θα
έπρεπε εδώ και πάρα πολύ καιρό να αντιδράσει, να
παραμερίσει και να αποβάλει αυτούς που δημιουργούν
πρόβλημα.

Γνωρίζουν, όσοι βρίσκονται εκτός του προβλήματος,
ποια πρόσωπα και ποιες καταστάσεις το δημιουργούν.
Πολλές φορές και εντός της δικής τους ομάδας! Γνω-
ρίζουν, όσοι κατά καιρούς καταλογίζουν ευθύνη στην
ηγεσία του κυπριακού ποδοσφαίρου και γενικότερα
στα κέντρα αποφάσεων, το δρόμο και τον τρόπο που
πρέπει να ακολουθήσουν για να προκύψουν αλλαγές.
Δεν το έχουν πράξει εδώ και χρόνια!

Ουδέν κακόν αμιγές καλού. Και η τραγική σημερινή
κατάσταση του κυπριακού ποδοσφαίρου, προσφέρει
άλλη μία ευκαιρία. Ίσως την τελευταία, ίσως μία από
τις τελευταίες. Η διαδικασία που εξελίσσεται ενώπιον
της κυπριακής Δικαιοσύνης μπορεί να αποδειχθεί βοη-
θητική, ακόμη όμως και στο ενδεχόμενο αντίθετης κα-
τάληξης, καμία δικαιολογία δεν μπορεί να σταθεί, ως
άλλοθι, για την αδράνεια ή την ανοχή των αρμοδίων.
Ό,τι δηλαδή συμβαίνει τα τελευταία πολλά χρόνια…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Ελπίδα 
στα... ερείπια

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Ξένοι διαιτητές
Το πιο πιθανό είναι οι φωνές διαμαρτυ-
ρίας και γενικότερα οι αντιδράσεις για
τις διαιτητικές αποφάσεις, να μειωθούν
αισθητά με την παρουσία ξένων διαιτη-
τών. Πολύ πιθανό όμως, αντιδράσεις και
διαμαρτυρίες να προκύψουν περισσό-
τερο σε άλλο επίπεδο. Πιο συγκεκριμέ-
να, ως προς τον αριθμό των αγώνων με
συμμετοχή ξένων διαιτητών. Γιατί, όπως
όλα δείχνουν, δικαιολογημένη θα είναι
η αντίδραση και η απαίτηση κάποιων,
για παρουσία ξένων διαιτητών και πέ-
ραν των αγώνων ντέρμπι. Γιατί σημαντι-
κά είναι τα αποτελέσματα όλων των
αγώνων, όπως για παράδειγμα το τε-
λευταίο παιγνίδι στην Πάφο, το οποίο
ντέρμπι δεν ήταν και το διηύθυνε κύ-
πριος διαιτητής…

* * * * *  

Ο Γ. Νικολάου
Ο ίδιος με την απόδοσή του διέγραψε
την όποια καλή εντύπωση διέθετε ο κα-
θένας σχετικά με το διαιτητικό του επί-
πεδο. Η χρονιά που διανύει μοιάζει κα-
ταστροφική για την υστεροφημία του

ως διαιτητής αφού τα μεγάλα λάθη του
επαναλαμβάνονται. Στο σημείο που
έχουμε φτάσει η μοναδική επιλογή για
να σώσει ό,τι σώζεται είναι απλά να
αποχωρήσει οικειοθελώς από το χώρο.  

* * * * *  

Σώστε ό,τι σώζεται
Ας το παραδεχθούμε: αργήσαμε πάρα
πολύ να ασχοληθούμε με τα όσα συμ-
βαίνουν στο παρασκήνιο του κυπριακού
ποδοσφαίρου και τώρα ήρθαν και μας
βρήκαν μαζεμένα. Το πλέον ανησυχητι-
κό είναι πως με βάση τα όσα μάθαμε για
τα γεγονότα, προκύπτει πως πήγαμε για
άλλη μια φορά να τα κρύψουμε κάτω
από το χαλί και αν δεν υπήρχαν οι δημο-
σιογραφικές αποκαλύψεις μάλλον δε
θα ερχόταν τίποτα στο φως. Το θέμα
όμως είναι να γίνει η αρχή και αφού έγι-
νε άρχισε ένα καταιγισμός πληροφο-
ριών προς τις αρχές. Βοήθησε κι ο ΠΑΣΠ
με το red button, αλλά και κάποια στό-
ματα που άνοιξαν και βρήκαν το θάρρος
να μιλήσουν ενώπιον ανακριτών. Η ΚΟΠ
καλό θα ήταν να προσπαθήσει να διαφυ-
λάξει το προϊόν της, που είναι και κερδο-

φόρο βέβαια, κόβοντας τα σάπια μήλα
από το δέντρο. Επιλογή που μοιάζει μο-
νόδρομος αν είναι κάποια στιγμή να επι-
στρέψει ο πολύς κόσμος στα γήπεδα.

* * * * *  

Η πρώτη φορά 
Επειδή πολλοί λένε ότι  παρά τη σύλλη-
ψη  των δύο υπόπτων  ούτε αυτή τη φο-
ρά  θα  γίνει τίποτα, θυμίζουμε σε όλους
ότι  στην περίπτωση αυτή που τρέχει
υπάρχει κάτι διαφορετικό. Είναι η πρώ-
τη φορά που υπάρχει στα χέρια της
Αστυνομίας συγκεκριμένη επώνυμη κα-
ταγγελία κατά συγκεκριμένου ατόμου.
Αυτό μετράει, όσο δύσκολη και αν είναι
η ποινική απόδειξη.

* * * * *  

Ξένοι μέχρι την κάθαρση
Οι διαιτητές πρέπει να καταλάβουν πως
δεν είναι δυνατό να καθορίζουν αποτε-
λέσματα με τα σφυρίγματά τους και όλα
να τα θεωρούμε ανθρώπινα λάθη. Είναι
ωραίο να πετάς ένα «μα κι αλλού γίνον-
ται» και να νομίζεις πως καθάρισες αλλά

ούτε τυφλοί είμαστε, ούτε χαζοί. Τους
τα είπε ο πρόεδρος της ΚΟΠ, τους τα εί-
πε ακόμα  και ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας αλλά κάποιοι δεν θέλουν να κατα-
λάβουν πως δεν τους παίρνει άλλο να
συνεχίσουν το βιολί τους. Δυστυχώς, η
ατιμωρησία που υπήρξε, με ευθύνη της
ΚΟΠ, οδήγησε κάποιους να αποθρασυν-
θούν εντελώς. Μέχρι να κοπούν όλα αυ-
τά, να έρχονται οι ξένοι για να έχουμε το
κεφάλι μας ήσυχο.

* * * * *  

Κάνει τον καραγκιόζη
« Όταν βλέπεις κάποιον να κάνει τον
καραγκιόζη στο γήπεδο και ενώ έχει μι-
σθό των 100 ευρώ έρχεται με πολυτε-
λές αυτοκίνητο, ε δεν είμαστε άσχετοι
και εμείς παίξαμε μπάλα…». Έτσι απάν-
τησε στον ΣΠΟΡ FM 95.0 o εκτελεστικός
πρόεδρος του ΠΑΣΠ Σπύρος Νεοφυτί-
δης, καλεσμένος των Μάριου Αβρααμί-
δη και Γιώργου Σαββίδη στην εκπομπή
«Ομάδα μοντέλο». Σε ερώτηση για το
πώς θα καταλάβει κανείς τι γίνεται. Και
οι παράγοντες που  έχουν μισθό  ενός
μέσου πολίτη και  κάνουν το ίδιο;

Η φιλοσοφία του Ουζουνίδη
Για τον Ελλαδίτη προπονητή, σημαντικότερο είναι το κομμάτι της τακτικής και όχι το σύστημα

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Ο πρωταθλητής Κύπρου στα τελευταία
7 χρόνια ΑΠΟΕΛ, επιχειρεί ανασύν-
ταξη δυνάμεων, επανεκκίνηση και
αντεπίθεση για την κορυφή, με ένα
νέο προπονητή (τον 5ο στην σεζόν
που διανύουμε), γνωστό από τα παλιά
και άριστο γνώστη του ποδοσφαίρου
μας. Ο Μαρίνος Ουζουνίδης, είχε αγω-
νιστεί στον ΑΠΟΕΛ (από το 2001-
2003), ενώ ξεκίνησε την προπονητική
του καριέρα στους γαλαζοκίτρινους
της πρωτεύουσας το 2006-2007 κα-
τακτώντας μάλιστα και το πρωτάθλη-
μα, παίζοντας εντυπωσιακό, ελκυστικό
ποδόσφαιρο. 

Στην παρουσίαση του σε συνέν-
τευξη τύπου την περασμένη Πέμπτη
(13/2), στον «Αρχάγγελο», αναφέρθηκε
και στη φιλοσοφία του επιθετικού πο-
δοσφαίρου και κυριαρχίας που θέλει
να περάσει στους ποδοσφαιριστές

του. Ο Ελλαδίτης τεχνικός, απαντών-
τας σε ερώτηση μας, ανέλυσε τις σκέ-
ψεις του αναφορικά με το σχηματισμό
που θα επιλέξει για τον ΑΠΟΕΛ. Υπο-
γράμμισε πως δεν έχει τόση σημασία
το σύστημα που θα παίζει η ομάδα,
αλλά η φιλοσοφία που θα διέπει το
παιχνίδι της. 

Προτιμά το 4-2-3-1
Ο Εβρίτης προπονητής ξεκαθάρισε

πως το αγαπημένο του σχήμα είναι
το 4-2-3-1 αλλά επισήμανε πως δεν
παίζει τόσο ρόλο η διάταξη παρά η
φιλοσοφία του κάθε προπονητή. Μά-
λιστα, τόνισε ότι στις ομάδες που
υπήρξε προπονητής, επέλεξε άλλα
δύο σχήματα όπως το 3-5-2 αλλά και
το 4-3-3.

«Μου αρέσει το 4-2-3-1 αλλά έπαιξα
και 3-5-2 και 4-3-3. Το κάθε σύστημα
έχει τις δικές του παραλλαγές. Δεν
είναι τόσο σημαντική η διάταξη αλλά
περισσότερο η φιλοσοφία. Ο κάθε
προπονητής βλέπει διαφορετικά το
ποδόσφαιρο και έχει διαφορετική φι-
λοσοφία. Αν δεν ήταν έτσι θα ήμασταν
όλοι το ίδιο», ήταν η απάντηση του
Ουζουνίδη όταν του ζητήσαμε να μας
εξηγήσει την ποδοσφαιρική φιλοσοφία
του και τον σχηματισμό που θα επι-

λέξει στη δεύτερη θητεία του ως προ-
πονητής στον ΑΠΟΕΛ. 

Σημασία στην ψυχολογία
Επίσης ο Μαρίνος Ουζουνίδης τό-

νισε πως θα προσπαθήσει να περάσει
τη δική του φιλοσοφία χωρίς να αλλάξει
πολλά πράγματα, καθώς δεν υπάρχει
ο χρόνος για μεγάλες αλλαγές. Προ-
τεραιότητα του είναι να βελτιώσει την
(κακή), ψυχολογία των ποδοσφαιρι-
στών του στον ΑΠΟΕΛ. Όπως είχε δη-
λώσει σε συνέντευξη του, στις προ-
πονήσεις προτιμά να δουλεύει σε «συν-
θήκες πραγματικού αγώνα», δηλαδή
να εκτελούνται οι ασκήσεις σε υψηλούς
ρυθμούς. Απαιτεί από τους ποδοσφαι-
ριστές του να λειτουργούν υπό πίεση
και να ανταποκρίνονται στον τομέα
της τακτικής έχοντας «υψηλούς σφυγ-
μούς». Προσπαθεί πολύ στις προπο-
νήσεις του, να βελτιώσει την δημι-
ουργικότητα της ομάδας και να την
κάνει πιο αποτελεσματική.

«Πλάτος» και πίεση ψηλά
Προτιμά να δίνει «πλάτος» στους

ακραίους μέσους διότι θεωρεί σημαν-
τικό να υπάρχει η δυνατότητα «αλ-
λαγής παιχνιδιού» στην «αδύναμη
πλευρά» δημιουργώντας με αυτό τον
τρόπο συνθήκες ένας εναντίον ενός
στις πτέρυγες. Η επιλογή του γίνεται
και με βάση τα χαρακτηριστικά και
τις πιθανές αδυναμίες των αντιπάλων
του. Σε κάθε περίπτωση, προσπαθεί
να δίνει «πλάτος» στην επίθεση. Για
το Μαρίνο Ουζουνίδη, σημαντικότερο
είναι το κομμάτι της τακτικής και όχι
τόσο το σύστημα. Το σύστημα που
ακολουθεί εξαρτάται ενίοτε, από τις
ικανότητες των ποδοσφαιριστών του. 

Ζητά από τους αμυντικούς του και
τον αμυντικό χαφ να προνοούν και
να βρίσκονται κοντά στους επιθετι-
κούς του αντιπάλου ώστε να ανακό-
ψουν τη πιθανή μεταβίβαση της μπά-
λας σε αυτούς. Θέλει η ομάδα του να
πιέζει ψηλά για να σταματάει την ανά-
πτυξη των αντιπάλων εν τη γεννέσι
της και να κάνει φάουλ τακτικής για
να κόβει τη γρήγορη μετάβαση.

Η καριέρα του
Ο Μαρίνος Ουζουνίδης είναι γεν-

νημένος στις 10/10/1968 στην Αλε-
ξανδρούπολη. Έκανε μεγάλη ποδο-
σφαιρική καριέρα ως κεντρικός αμυν-
τικός, με πρώτους του επαγγελματικούς
σταθμούς τον Απόλλωνα Καλαμαριάς
και την Ξάνθη. Συνέχισε την πενταετία
1992-97 στον Παναθηναϊκό. Ακολού-
θησε η μεταγραφή στη γαλλική Χάβρη
και στη συνέχεια αγωνίστηκε σε Πα-
νηλειακό και ΑΠΟΕΛ (2001-2003), στον
οποίο κρέμασε τα παπούτσια του το
2003 με συνολικά 418 συμμετοχές και
28 γκολ σε πρωταθλήματα Α’ Κατη-
γορίας. Στην Εθνική είχε συνολικά 50
συμμετοχές το διάστημα 1992-2001.

Ως πρώτος προπονητής σε επαγγελ-
ματικές ομάδες ξεκίνησε τον Μάιο
του 2006 στον ΑΠΟΕΛ, με τον οποίο
κατέκτησε το πρωτάθλημα Κύπρου
2007, ενώ το 2008 εργάστηκε στη
Λάρισα. Επόμενοι σταθμοί ήταν ο
Ηρακλής (2010-11) η Ξάνθη (2011-
13) ο Πλατανιάς (2013) και ο Εργοτέλη
(2014) και τον Δεκέμβριο του 2014
ανέλαβε τον Πανιώνιο. Μετά από
δύο απόλυτα επιτυχημένες σεζόν
στην ομάδα της Νέας Σμύρνης, ανέ-
λαβε τον Παναθηναϊκό τον Δεκέμβριο
του 2016 και αποχώρησε από τη
θέση του τον Μάιο του 2018. 

Με την ΑΕΚ 
Στις 24 του ίδιου μήνα συμφώνησε

με την ΑΕΚ και αντικατέστησε τον
Μανόλο Χιμένεθ, μετά την κατάκτηση
του πρωταθλήματος από την Ένωση.
Το ξεκίνημα του ήταν εξαιρετικό με
δύο προκρίσεις επί των Σέλτικ και
Βίντι που σφράγισαν τη μεγάλη επι-
στροφή της ΑΕΚ στο Champions Le-
ague, κάτι πολύ σημαντικό τόσο από
οικονομικής άποψης, όσο και σε ό,τι
έχει να κάνει με το πρεστίζ του συλ-
λόγου. Στον όμιλο του Champions
League η ΑΕΚ, κόντρα στους Άγιαξ,
Μπενφίκα και Μπάγερν, το ρόστερ
έδειξε αδυναμίες να σταθεί ευρωπαϊ-

κά, ωστόσο στη Super League, η
Ένωση μέχρι τα τέλη Οκτώβρη παίζει
καλό ποδόσφαιρο και βρίσκεται μέσα
στο παιχνίδι του τίτλου. Από τον Νο-
έμβριο ξεκίνησαν κάποια προβλήματα
με τους κιτρινόμαυρους να έχουν εμ-
φανές αγωνιστικό θέμα. Η συνεργασία
τους διακόπηκε στις 5 Φεβρουαρίου
2019. Συνολικά σε όλες τις διοργα-
νώσεις ο Μαρίνος Ουζουνίδης κάθισε
σε 34 παιχνίδια στον πάγκο της ΑΕΚ,
μετρώντας 18 νίκες, επτά ισοπαλίες
και εννιά ήττες με 56 γκολ ενεργητικό
και 28 τέρματα παθητικό.

�������

Στις προπονήσεις προτιμά
να δουλεύει σε συνθήκες
πραγματικού αγώνα. Απαι-
τεί από τους ποδοσφαιρι-
στές του να λειτουργούν
υπό πίεση και να ανταπο-
κρίνονται στον τομέα 
της τακτικής έχοντας
«υψηλούς σφυγμούς».

Ξεκίνησε στον ΑΠΟΕΛ 
την καριέρα προπονητή

Με τον ΑΠΟΕΛ κατέκτησε το πρωτά-
θλημα Κύπρου το 2007.

O Μαρίνος Ουζουνίδης τόνισε πως θα προσπαθήσει να περάσει τη δική του φι-
λοσοφία στον ΑΠΟΕΛ, χωρίς να αλλάξει πολλά πράγματα. Προτεραιότητα του εί-
ναι να βελτιώσει την ψυχολογία των ποδοσφαιριστών.



ΚΥΡΙΑΚΗ 16 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2020

www.pwc.com.cy/cr2020-review

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

1,10%

Dow JonesΜεταβολές εβδομάδας

X.A.
1,25% 2,29%

Nasdaq

-0,78%

Nikkei

1,26%

Dax

-0,70%

FTSE 100

2,34%

Πετρέλαιο

-0,99%

 €  /$

X.A.K.
2,04%

Κύπρος 0,54% -0,06%

Γερμανία -0,39% -0,02%

Γαλλία -0,15% -0,03%

Ιταλία 0,90% -0,06%

Ισπανία 0,29% 0,00%

Ιρλανδία -0,10% 0,00%

Ελλάδα 0,92% -0,19%

Ην. Βασίλειο 0,65% 0,07%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των HOLGER SCHMIEDING, KALLUM PICKERING και FLORIAN HENSE / BERENBERG

Η γερμανική στατιστική υπηρεσία
πολλές φορές δυσκολεύεται να
αξιολογήσει τις αγορές κατά τη
διάρκεια της χριστουγεννιάτικης
περιόδου. Ως αποτέλεσμα, συνή-
θως οι πρώτες εκτιμήσεις ανα-
θεωρούνται στη συνέχεια προς
το καλύτερο, κατά μέσον όρο κα-
τά 2 ποσοστιαίες μονάδες τα τε-
λευταία τέσσερα χρόνια. Εάν προ-
σαρμόσουμε ανάλογα τα πρώτα
στοιχεία του Δεκεμβρίου του
2019, η ετήσια αύξηση ανέρχεται
στο 3,3%, το οποίο βρίσκεται στα
ίδια επίπεδα με τον μέσο όρο του
έτους στο 3%.

Τα στοιχεία του Δεκεμβρίου
σχετικά με τις παραγγελίες των
εργοστασίων δημιουργούν επίσης
μια εσφαλμένη εικόνα της κατά-
στασης που επικρατούσε στο τέ-

λος του περασμένου έτους. Η
υποχώρηση της τάξης του 13,9%
στις παραγγελίες από άλλες χώρες
της Ευρωζώνης οφείλεται σε με-
γάλο βαθμό στην ασταθή ζήτηση
αεροσκαφών και διαστημοπλοίων
(χαρακτηριστικό το παράδειγμα
της Airbus). Αφαιρώντας από τη
μηνιαία κινητικότητα, οι συνο-
λικές παραγγελίες εργοστασίων
υποχώρησαν μόλις κατά 0,6% σε
τριμηνιαία βάση το τελευταίο
τρίμηνο του 2019, σημειώνοντας
τη μικρότερη τριμηνιαία μείωση
του έτους. Σύμφωνα με τη Markit,
παρότι θα συνεχίσουν να μει-
ώνονται οι παραγγελίες, η υπο-
χώρηση του δεύτερου εξαμήνου
του 2019 και του Ιανουαρίου του
2020 ήταν πολύ πιο ήπια. Η βιο-
μηχανική παραγωγή του Δεκεμ-

βρίου είναι πιθανό πως επηρεά-
στηκε από τις ημέρες των αργιών
τα Χριστούγεννα, καθώς πολλοί
εργαζόμενοι πήραν περισσότερες
ημέρες άδειας απ’ ό,τι συνήθως.

Οσον αφορά τον κορωνοϊό,
εκτός από τη ζημία που έχει προ-
καλέσει στις μετακινήσεις και
στον τουρισμό, φαίνεται πως θα
επιβαρύνει ορισμένες διασυνο-
ριακές εφοδιαστικές αλυσίδες.

Είναι πολύ πιθανόν πως ο γερ-
μανικός βιομηχανικός κλάδος θα
επιβαρυνθεί τον Φεβρουάριο και
τον Μάρτιο, αφαιρώντας έως και
0,1% από το ΑΕΠ του πρώτου
τριμήνου. Ωστόσο, η ήπια βελ-
τίωση της εμπιστοσύνης στη βιο-
μηχανία, η οποία ξεκίνησε το
φθινόπωρο του 2019, φαίνεται
πως εξακολούθησε να έχει ανο-
δική τάση τουλάχιστον μέχρι και
τα μέσα του Ιανουαρίου.

Οι προσωρινές ζημίες, που
έχουν προκληθεί στον βιομηχα-
νικό κλάδο εκτός της Κίνας από
τον κορωνοϊό, αναμένεται πως
θα ισοσκελιστούν σχεδόν εξ ολο-
κλήρου μέσα στους επόμενους
μήνες. Εκτός εάν η επιδημία πα-
ραλύσει βασικούς πυλώνες της
παγκόσμιας βιομηχανίας για πε-

ρισσότερους από περίπου δύο
μήνες. Εφόσον οι εμπορικές εν-
τάσεις δεν κλιμακωθούν ξανά μέ-
σα στο 2020, αναμένεται ότι η
γερμανική βιομηχανική παρα-
γωγή θα ενισχυθεί σε ήπιους ρυθ-
μούς από το δεύτερο τρίμηνο του
έτους. 

Εφόσον υπάρξει μια γερή υπο-
στήριξη από μέτρα επεκτατικής
πολιτικής ύψους έως και 0,5%
του ΑΕΠ, εφόσον εξακολουθήσει
η ήπια αύξηση της δημιουργίας
νέων θέσεων εργασίας και δεδο-
μένης της αποκλιμάκωσης των
εμπορικών εντάσεων, ο γερμα-
νικός ρυθμός ανάπτυξης θα μπο-
ρούσε να ανακάμψει από τη συρ-
ρίκνωση των Χριστουγέννων,
αγγίζοντας περίπου το 1,5% μέσα
στο 2020.

Οι αριθμοί δεν λένε όλη την αλήθεια για τη Γερμανία

Παραμονή του Σίτι στην Ε.Ε. διαπραγματεύεται το Λονδίνο Η AEGEAN θα
πετάξει πιο ψηλά 
και θα προσφέρει
περισσότερα
Συνέντευξη Ευτύχη Βασιλάκη

Με αφορμή την παραλαβή των
τριών πρώτων αεροσκαφών Air-
bus A320neo, η AEGEAN κάνει
πράξη τη μεγαλύτερη ιδιωτική
επένδυση στον κλάδο των αερο-
μεταφορών στην Ελλάδα ύψους
$2,5-3 δισ. Ο Πρόεδρος της AE-
GEAN, Ευτύχης Βασιλάκης, μιλάει
στην «Κ» για τα επόμενα βήματα
της εταιρείας, τις εγχώριες και
διεθνείς προκλήσεις του κλάδου,
αλλά και για το τι περιμένει από
την Κυβέρνηση. Σελ. 6

Η Κύπρος
πέρασε το τεστ
της Moneyval
Περισσότερα τα θετικά

Βαθμό πάνω από τη βάση πήρε η
Κύπρος στην έκθεση της Money-
val. Σε γενικές γραμμές η χώρα
βρέθηκε «καθαρή» όσον αφορά
το ξέπλυμα του μαύρου χρήματος.
Τα μέτρα που έλαβε έχουν εκτι-
μηθεί ως αποτελεσματικά σε τρεις
από τους 11 πυλώνες και με μέτρια
αποτελεσματικότητα στους υπό-
λοιπους οκτώ. Σελ. 5

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Ξενοδοχεία στην Αθήνα
αγοράζουν οι ισραηλινοί
Κυρίαρχο ρόλο στην ξενοδοχειακή αγορά
της Αθήνας έχουν αρχίσει να διαδραματί-
ζουν ισραηλινοί όμιλοι, προερχόμενοι τόσο
από τον κλάδο της φιλοξενίας όσο και από
εκείνον των ακινήτων. Brown Hotels, Fattal
Group και Zoia Fund εμφανίζουν έντονη
δραστηριότητα στην Αθήνα. Σελ. 12

ΣΤΟΝ ΜΟΝΙΑΤΗ

Γαστρονομική σχολή 
με κόστος 600.000 ευρώ
Τη δημιουργία γαστρονομικής σχολής
στον Μονιάτη δρομολογεί η πολιτεία, με
σκοπό να αξιοποιηθούν τα τοπικά προϊόντα
και να δημιουργηθούν νέες θέσεις εργα-
σίας για την περιοχή. Σύμφωνα με το ΕΒΕ
Λεμεσού, το κόστος του έργου έχει προ-
ϋπολογιστεί στις 600 χιλιάδες ευρώ. Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

Μειώνεται 
η ζήτηση για
φυσικό αέριο 
και πετρέλαιο

Σελ. 10

Βλέπουν πιέσεις στην αγορά ακινήτων
Η υπερπροσφορά ενδεχομένως να οδηγήσει σε μείωση των τιμών στους επόμενους 6-12 μήνες
Ορατό είναι το ενδεχόμενο πιέσεων
στις τιμές των ακινήτων από την
υπερπροσφορά που θα υπάρξει
στο επόμενο διάστημα και συγ-
κεκριμένα σε διάστημα έξι έως 12
μηνών. Ειδικοί του κλάδου εκτι-
μούν ότι με τη διάθεση των ακι-

νήτων που έχουν περιέλθει στην
κατοχή των τραπεζών και των δια-
χειριστών προβληματικών δανείων
θα επηρεασθεί η αγορά. Η υπερ-
προσφορά αναμένεται να ενταθεί
ακόμα περισσότερο μετά τις επι-
κείμενες πωλήσεις δανείων των

δύο μεγάλων τραπεζών. Σύμφωνα
με τους ειδικούς η διοχέτευση
στην αγορά πρέπει να γίνεται στα-
διακά, με φειδώ και μεγάλη προ-
σοχή. Όσον αφορά τα ποσοστά
πτώσης των τιμών, οι ειδικοί εκτι-
μούν ότι δεν θα είναι πέραν του

«λογικού» 10% – 15% και θα γίνεται
σταδιακά. Οι εκτιμήσεις δείχνουν
πως τα πρώτα ακίνητα που θα
επηρεαστούν θα είναι τα χωράφια
και τα οικόπεδα, σε δεύτερη φάση
τα γραφεία και τρίτον και τελευταίο
τα σπίτια και τα διαμερίσματα

διότι λειτουργεί αρκετά ο «συναι-
σθηματικός» παράγοντας. Η εκτί-
μηση αυτή αφορά μόνο τις πωλή-
σεις ακινήτων και όχι τα ενοίκια.
Για τα ενοίκια εκτιμάται πως σε
24 μήνες θα υπάρξει μείωση μόνο
κατά 1%. Σελ. 4
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Ο ρυθμός μείωσης της
βιομηχανικής παρα-
γωγής επιβραδύνθηκε
αισθητά το τελευταίο
τρίμηνο του 2019.

Λίγες ημέρες μετά την επίσημη απόσχισή της από την Ε.Ε., η Βρετανία καταβάλλει προσπάθειες προκειμένου να διασφαλίσει ότι οι επιχειρήσεις
του City του Λονδίνου θα διατηρήσουν την πρόσβαση στην ενιαία ευρωπαϊκή αγορά στη μετά το Brexit εποχή. Σύμφωνα με ρεπορτάζ των
Financial Times, το Λονδίνο θα ζητήσει από την Ε.Ε. να αναγνωρίσει σε μόνιμη βάση ότι η βρετανική νομοθεσία που διέπει τον τομέα των
χρηματοπιστωτικών είναι τουλάχιστον εξίσου αυστηρή με την ευρωπαϊκή και να κλείσει σχετική συμφωνία διάρκειας δεκαετιών. Σελ.9
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Παρατρίχα
Συντονισμένα αποφεύχθηκε ή στο χωριό μου
θα λέγανε «παρατρίχα» το τράβηγμα αυτιού σε
συγκεκριμένες επαγγελματικές ομάδες από τη
Moneyval. Το μόνο πρόβλημα ήταν γενικά και
αόριστα το πρόβλημα των Πολιτογραφήσεων
βάσει των συγγραφών της Moneyval, που στα
μάτια της στήλης ενδεχομένως να είναι «τρά-
βηγμα αυτιού» στο Υπουργείο Εσωτερικών για
την επίβλεψη του Προγράμματος. Δεν μπορείς
εξάλλου να τραβήξεις αυτί σε κάτι άυλο όπως
μια υπηρεσία. Παρόλα αυτά, συντονισμένα οι
αρχές έδρασαν εγκαίρως και προστάτευσαν
όσους έπρεπε να προστατεύσουν και να μην
βγει το όνομα της Κύπρου ξανά. Ωστόσο, μην
περιμένουμε πως ξένα ΜΜΕ δεν θα επιστρέ-
ψουν με οποιεσδήποτε κατηγορίες επί του
Προγράμματος της Κύπρου, με περίεργες δια-
δρομές χρημάτων και όλα τα συναφή. Ας μην
τρέφουμε φρούδες ελπίδες επειδή η έκθεση
ήταν πολύ καλή σε γενικές γραμμές.

••••
Ανάπτυξη και ασφάλειες
Στο 3,2%, από 3,5% το τρίτο τρίμηνο, κυμάνθη-
κε ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας κατά το
τέταρτο τρίμηνο του 2019, σε σύγκριση με το
αντίστοιχο τρίμηνο του 2018, σύμφωνα με την
Προκαταρκτική Εκτίμηση (Flash Estimate) της
Στατιστικής Υπηρεσίας, με την ανάπτυξη να δέ-
χεται πιέσεις από τον τομέα των Χρηματοπι-
στωτικών και Ασφαλιστικών Δραστηριοτήτων.
Παρά την απαισιοδοξία για μείωση της ανάπτυ-
ξης, η Κύπρος συνεχίζει να τρέχει με πολύ κα-
λό ρυθμό. Οι ασφαλιστικές δραστηριότητες
έπληξαν την ανάπτυξη λέει η Στατιστική, ήταν
όμως λογικό με την έλευση του ΓεΣΥ πως κάτι
τέτοιο θα γινόταν. Όπως πληροφορείται η στή-
λη, πολλές εταιρείες δεν έχουν προχωρήσει σε
ανανέωση των ομαδικών σχεδίων υγείας και
σκέφτονται εναλλακτικές περιπτώσεις διοχέ-
τευσης αυτού του κονδυλίου. Οι ασφάλειες

υγείας ενδεχομένως να συνεχίσουν να υφί-
στανται, με περισσότερα χρήματα και να απευ-
θύνονται μόνο σε πολίτες της Κύπρου με βα-
θιές τσέπες.

••••
Διαγράφηκαν 1,3 δισ.
Συνολικό ποσό, ύψους €1.353.515,79, το οποίο
χαρακτηρίζεται ως μη εισπράξιμο δημόσιο χρή-
μα, έχει διαγραφεί το 2018, σύμφωνα με τα
στοιχεία που δημοσιοποίησε την Παρασκευή το
Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας. 
Σύμφωνα με στοιχεία που επεξεργάστηκε το
ΚΥΠΕ, από το σύνολο των διαγραφών, ποσό
ύψους €1.336.332,43 αφορά διαγραφές άνω
των €1.000, σύμφωνα με τα στοιχεία τα οποία
αφορούν τις διαγραφές στις οποίες προέβη η

αρμόδια Τεχνική Επιτροπή Διαγραφών μη ει-
σπράξιμων δημοσίων χρημάτων, αξιών και υλι-
κών, για το 2018.  Όσον αφορά την ανάλυση
των διαγραφών για ποσά άνω των €1.000, αυ-
τές αφορούν απώλεια εισόδων ύψους
€1.142.555,42, διαγραφές υλικών ύψους
€54.534,23 και κλοπές €139.242,78. Ειδικότε-
ρα, ορισμένα από τα μεγάλα ποσά διαγραφών
αφορούν μεταξύ άλλων την διαγραφή
€353.327.68 οφειλών της Δημοκρατίας του
Ιράκ προς τη Κυπριακή Δημοκρατία, με βάση
τις πρόνοιες της Συμφωνίας που υπογράφηκε
μεταξύ των Υπουργών Οικονομικών των δυο
χωρών στις 20/09/2006 (Απόφαση Υπουργι-
κού Συμβουλίου αρ. 62.851 ημερ. 9/11/2005).
Σύμφωνα με τα στοιχεία, «οι εκατέρωθεν οφει-
λές μεταξύ των δυο χωρών έχουν συμψηφι-
στεί και οποιοδήποτε υπολειπόμενο ποσό ακυ-
ρώνεται».

••••
Προϊόντα; Νέα;
Η κερδοφορία και η ανάγκη εξεύρεσης εναλ-
λακτικών προϊόντων πέραν του δανεισμού, εί-
ναι η μεγαλύτερη πρόκληση για τράπεζες μι-
κρών χωρών όπως η Κύπρος, όπως ανέφερε ο
Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας Κωνσταντί-
νος Ηροδότου, μιλώντας στο Φόρουμ Οικονομι-
κής Πολιτικής που διοργάνωσε το ΑΚΕΛ. Ανα-
φερόμενος στις βασικές προκλήσεις για το
τραπεζικό σύστημα, είπε ότι το θέμα της κερ-
δοφορίας είναι η μεγαλύτερη πρόκληση για τις
μικρές χώρες με τις μικρότερες τράπεζες επει-
δή η γεωγραφία δίνει λιγότερες ευκαιρίες στις
τράπεζες να βρουν νέα κερδοφόρα προϊόντα.
Είπε ότι στην κυπριακή αγορά το κύριο προϊόν
εξακολουθεί να είναι ο δανεισμός και οι τράπε-
ζες πρέπει να βρουν άλλα προϊόντα πέραν του
δανεισμού για να ενισχύσουν την κερδοφορία
τους, πάντα στα πλαίσια της σωστής διαχείρι-
σης του ρίσκου. Για να δούμε αν θα τα καταφέ-
ρουν να φέρουν νέα ανταγωνιστικά προς τις
άλλες χώρες προϊόντα.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Της MONIQUE GOYENS* / SOCIAL EUROPE

Προσπάθεια καταπολέμησης
της ενεργειακής φτώχειας

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Λογιστική
αφερεγγυότητα

Λογιστική αφερεγγυότη-
τα καλείται η χρηματοοι-
κονομική κατάσταση κατά
την οποία ο οφειλέτης
(φυσικό ή νομικό πρόσω-
πο) παρουσιάζει αδυνα-
μία αποπληρωμής των

υποχρεώσεών του στην προσυμφωνημέ-
νη χρονική περίοδο, λόγω του ότι το σύ-
νολο των υποχρεώσεών του υπερβαίνει
το σύνολο των περιουσιακών του στοιχεί-
ων. Ονομάζεται επίσης και αφερεγγυότη-
τα ισολογισμού.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Καλό το αποτέλεσμα της Moneyval. Ωστόσο, ας δούμε άμα ο πέλεκυς της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις πολιτογραφήσεις πέσει βαρύς.

To έργο μετάβασης σε μία κοινωνία
με μηδενικό ανθρακικό αποτύπωμα
μοιάζει τιτάνιο, αλλά τα όσα οφέλη
προκύψουν δεν θα αφορούν μόνον
τη διάσωση του πλανήτη. Θα έχουν
και μακροπρόθεσμο θετικό αντί-
κτυπο και για όσους επιβιώνουν
με δυσκολία στην Ευρώπη. Σήμερα,
σχεδόν 50 εκατομμύρια άνθρωποι
στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ενωσης
αγωνίζονται να κρατήσουν ζεστά
τα σπίτια τους και να πληρώσουν
τους λογαριασμούς τού ρεύματος.
Πολλοί αντιμετωπίζουν κοινά προ-
βλήματα. Κατοικίες με ελάχιστη
θερμομόνωση, χρεώσεις που δεν
αντιστοιχούν στην κατανάλωση
και ανεπαρκής ενημέρωση για την
εξοικονόμηση ενέργειας ή ένας
συνδυασμός των παραπάνω. Οσοι

ανήκουν στα χαμηλά εισοδηματικά
κλιμάκια καλούνται να πληρώσουν
ολοένα και μεγαλύτερο μερίδιο του
προϋπολογισμού τους για τη θέρ-
μανση και το ηλεκτρικό και συγ-
κεκριμένα ποσοστό  9% το 2014
από το 6% το 2000. Σε βραχυπρό-
θεσμο ορίζοντα είναι πολύ πιο λο-
γικό να εξοικονομούν ενέργεια πα-
ρά να επενδύουν σε φωτοβολταϊκά
συστήματα, τζάκια πέλετ ή σε αντ-
λίες θερμότητας. Οπότε η επιλογή
δεν θα πρέπει να είναι μεταξύ του
ή έχω ένα ζεστό σπίτι ή μπορώ να
έχω φαγητό στο τραπέζι. Κι αυτό
γιατί εάν οι άνθρωποι ζεστάνουν
το σπίτι τους λιγότερο ενεργοβόρα,
θα πληρώνουν ευκολότερα τους
λογαριασμούς τους. Βέβαια, το να
πεισθούν να κινητοποιηθούν προς
αυτήν την κατεύθυνση είναι πε-
ρίπλοκο.

Μπορεί όσοι βρίσκονται στα
πρόθυρα ενεργειακής φτώχειας να
αισθάνονται πως τους έχουν πνίξει
τα προβλήματα και να θεωρούν
πως πρέπει να δώσουν βάρος σε
άλλα θέματα, όπως την ένδυση ή
το φαγητό. Συχνά μπορεί απλά να
μη γνωρίζουν τι λύσεις υπάρχουν,
ενώ οι κυβερνήσεις και όσοι σύμ-
βουλοι και ειδικοί για την ενέργεια
καλό θα ήταν να μην περιορίζονται
σε συστάσεις, που αναρτούν σε
μία συναφή ιστοσελίδα. Στην Ευ-
ρωπαϊκή Οργάνωση Καταναλωτών
πιστεύουμε πως βρήκαμε έναν απλό
αλλά και ταυτόχρονα και καινοτόμο
τρόπο να βοηθήσουμε όσους αν-
τιμετωπίζουν την ενεργειακή φτώ-

χεια ή κινδυνεύουν από αυτήν. Αυ-
τή τη στιγμή τελεί υπό δοκιμή το
πρόγραμμα STEP (Λύσεις για την
αντιμετώπιση της ενεργειακής
φτώχειας), στο οποίο συμμετέχουμε
ως εταίροι και χρηματοδοτούμεθα
από την πρωτοβουλία της Ε.Ε. «Ορί-
ζοντας 2020/Horizon 2020». Εάν
τα αποτελέσματα αποδειχθούν ικα-
νοποιητικά, θα υπάρχει σοβαρός
λόγος να επεκταθεί γενικότερα στις
χώρες της Ε.Ε. 

Οι οργανώσεις καταναλωτών εί-
ναι εν γένει αξιόπιστες χάρις στην
ανεξαρτησία τους, ενώ συνήθως
έχουν εμπειρία στο να παρέχουν
συμβουλές σχετικά με την κατα-
νάλωση ενέργειας. Υπάρχει ένας
τρόπος να αντιμετωπιστεί το θέμα
της αξιοπιστίας όσον αφορά την
ενεργειακή φτώχεια: όσοι βρίσκον-
ται μπροστά σε αυτόν τον κίνδυνο
γενικά δεν εμπιστεύονται όσους
τους δίνουν συμβουλές και ειδικά
εάν προέρχονται από τον ιδιωτικό
τομέα. Ισως οι οργανώσεις κατα-
ναλωτών να στερούνται την άμεση
επαφή με όσους πραγματικά χρει-
άζονται βοήθεια και αυτό μπορεί
να αντιμετωπιστεί μέσω της συ-
νεργασίας με οργανώσεις και ορ-
γανισμούς που την έχουν ήδη. Πρό-
κειται για φορείς όπου ήδη οι ερ-
γαζόμενοι που βρίσκονται στην
πρώτη γραμμή συνδράμουν τις
ευάλωτες ομάδες σε θέματα υγείας,
διατροφής ή  στα οικονομικά τους.

Μέσω του προγράμματος STEP,
κάθε οργάνωση καταναλωτών συ-
νεργάζεται με φορείς, όπως οι πα-
ραπάνω σε διαφορετικές χώρες της
Ε.Ε., και εκπαιδεύει τους εργαζο-
μένους τους στο πώς θα διαχειρι-
στούν την ενεργειακή φτώχεια.
Συνεπώς είτε οι εργαζόμενοι θα
συμβουλεύσουν απευθείας τους
ανθρώπους είτε θα τους παραπέμ-
ψουν σε καταναλωτικές ενώσεις,
που θα μπορέσουν να τους βοηθή-
σουν. 

Η συνδρομή τους αυτή έγκειται
στο να τοποθετηθούν θερμοστάτες,
να μονωθούν παράθυρα και να δο-
θούν πληροφορίες για ανάλογες
χρεώσεις στην ενέργεια και, εάν
παραστεί ανάγκη, να ενημερωθούν
οι καταναλωτές για το πού μπορούν
να ζητήσουν οικονομική βοήθεια
για πιο ακριβές εγκαταστάσεις μό-
νωσης. Τέλος, δεν έχουν ακόμα
ενημερωθεί οι καταναλωτές για
τον κίνδυνο ενεργειακής φτώχειας
και πώς να τον απομακρύνουν,
αλλά σε αυτό οι καταναλωτικές ορ-
γανώσεις δεν μπορεί να είναι μόνες
– πρέπει να ενεργοποιηθούν και
οι κυβερνήσεις.

* Η κ. Monique Goyens είναι γενική διευ-
θύντρια της Ευρωπαϊκής Οργάνωσης Κα-
ταναλωτών/BEUC.

Μειώθηκαν οι εκπομπές ρύπων το 2019 σε ΗΠΑ και ΕΕ
Αυξήθηκαν ωστόσο στις αναπτυσσόμενες οικονομίες της Ασίας λόγω της συνεχιζόμενης χρήσης του άνθρακα

«Σε επίπεδα αντίστοιχα με αυτά της
δεκαετίας του 1980» μειώθηκαν οι
εκπομπές αερίων ρύπων στις ανε-
πτυγμένες χώρες, όπως ανακοίνωσε
η Διεθνής Υπηρεσία Ενέργειας (ΙΕΑ),
κάνοντας μια ευχάριστη έκπληξη
στους υπέρμαχους της προστασίας
του κλίματος.

Παρότι στις ταχύτατα αναπτυσ-
σόμενες οικονομίες της Ασίας η χρή-
ση του άνθρακα συνέχισε να αυξά-
νεται, οι παγκόσμιες εκπομπές πα-
ρέμειναν σταθερές το 2019 στους
33 γιγατόνους, διότι οι ανεπτυγμένες
οικονομίες, μεταξύ αυτών οι ΗΠΑ
και οι χώρες της Ε.Ε., εκμεταλλεύ-
θηκαν άλλες πηγές ενέργειας. Συγ-
κεκριμένα, σύμφωνα με την ΙΕΑ,
σημειώθηκε σημαντική αύξηση στη
χρήση αιολικής και ηλιακής ενέρ-
γειας, καθώς και μεγαλύτερη αξιο-
ποίηση του φυσικού αερίου και της
πυρηνικής ενέργειας. «Η μετάβαση
στις καθαρές μορφές ενέργειας άρ-
χισε να επιταχύνεται με έντονο ρυθ-
μό», όπως ανακοίνωσε ο Φατίχ Μπι-
ρόλ, επικεφαλής της ΙΕΑ. «Με κάνει
να ελπίζω ότι βλέπουμε το ανώτατο
όριο των εκπομπών αερίων ρύπων
και ότι τώρα θα αρχίσουν να μει-
ώνονται», συμπλήρωσε ο ίδιος.

Στις ΗΠΑ, οι εκπομπές μειώθηκαν
κατά 3% ή κατά 140 εκατ. τόνους
το 2019, καθώς πολλοί στράφηκαν
στο φυσικό αέριο, το οποίο πωλείται
σε χαμηλότερες τιμές. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι η μείωση των εκπομπών
καταγράφηκε παρά την αποδέσμευ-
ση της αμερικανικής κυβέρνησης
από τις επιταγές της Συμφωνίας των

Παρισίων. Στην Ευρωπαϊκή Ενωση,
οι εκπομπές μειώθηκαν κατά 5% ή
κατά 160 εκατ. τόνους το 2019. Σύμ-
φωνα με στοιχεία της ΙΕΑ, το φυσικό
αέριο παρήγαγε περισσότερη ηλε-
κτρική ενέργεια σε σχέση με τον
άνθρακα «για πρώτη φορά στην
ιστορία της Ε.Ε.». Επιπλέον, η αιολική
ενέργεια τείνει να φτάσει τα ίδια
επίπεδα με τον άνθρακα όσον αφορά
την παραγωγή ηλεκτρισμού. Ο Μπι-

ρόλ ανέφερε ότι η παραγωγή ηλε-
κτρισμού με χρήση άνθρακα μει-
ώθηκε κατά 25% πέρυσι, εν μέρει
εξαιτίας του ευρωπαϊκού συστήματος
εμπορίας δικαιωμάτων ρύπων. 

Στην Ιαπωνία, οι εκπομπές ρύπων
μειώθηκαν κατά 4% από το 2018 ή
κατά 48 εκατ. τόνους, διότι πλέον
επαναλειτουργούν οι πυρηνικοί αν-
τιδραστήρες μετά τη διακοπή της
λειτουργίας τους το 2011. Αντίθετα
στο ρεύμα κινήθηκαν το 2019 οι τα-
χύτατα αναπτυσσόμενες οικονομίες
της Ασίας, όπου οι εκπομπές αυξή-
θηκαν κατά 320 εκατ. τόνους, καθώς
ο άνθρακας συνεχίζει να τροφοδοτεί
τον κλάδο της ενέργειας. Ο επικε-
φαλής της ΙΕΑ τόνισε ότι οι εκπομπές
θα πρέπει να μειωθούν με ακόμη
ταχύτερο ρυθμό, προκειμένου να
πραγματοποιηθούν οι στόχοι της
Συμφωνίας των Παρισίων. Σύμφωνα
όμως με τον ίδιο, το πρώτο βήμα
είναι να σταματήσουν να αυξάνον-
ται. «Εχουμε τις τεχνολογίες ενέρ-
γειας προκειμένου να το πετύχουμε
και πρέπει να τις αξιοποιήσουμε
όλες. Το 2019 είναι μια χρονιά η
οποία μου δίνει ελπίδα ότι η δεκαετία
του 2020 θα είναι μία δεκαετία ανα-
κούφισης», υπογράμμισε ο Μπιρόλ.

������

Στις ανεπτυγμένες 
χώρες μειώθηκαν 
σε επίπεδα αντίστοιχα
με αυτά της δεκαετίας
του 1980.

Στον αντίποδα, στις ταχύτατα αναπτυσσόμενες οικονομίες της Ασίας οι εκπομπές αυξήθηκαν κατά 320 εκατ. τόνους.

������

Σήμερα, σχεδόν 50
εκατ. άνθρωποι στην
Ε.Ε. αγωνίζονται να
κρατήσουν ζεστά τα
σπίτια τους.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ενδεχόμενες πιέσεις στις τιμές των
ακινήτων από την υπερπροσφορά
που θα υπάρξει στο επόμενο διά-
στημα διαβλέπουν οι ειδικοί του
κλάδου για τους επόμενους 6 – 12
μήνες. Ήδη οι διαφημίσεις στο
δρόμο για ακίνητα από τράπεζες
και «servicers», που είτε έχουν αγο-
ράσει πακέτα προβληματικών δα-
νείων είτε απλώς τα διαχειρίζονται,
έχουν πολλαπλασιαστεί. Η αλήθεια
είναι πως η αγορά των ακινήτων
είναι λίγο «αργή» και δεν είναι σαν
το χρηματιστήριο που η τιμή μίας
μετοχής μπορεί να πέσει απότομα.
Όσον αφορά τα ποσοστά πτώσης,
δεν αναμένονται να πιεστούν οι
τιμές προς τα κάτω πέραν του «λο-
γικού» 10% – 15%, όμως η εκτίμηση
αυτή γίνεται μόνο για τις πωλήσεις,
και όχι για τα ενοίκια. Στα ενοίκια
θα γίνει ακόμα πιο αργά η προσαρ-
μογή των τιμών και όχι στο ίδιο
ποσοστό με τις πωλήσεις. Εκτιμάται
πως σε 24 μήνες θα υπάρξει αμε-
λητέα αλλαγή  τιμής προς τα κάτω,
που θα κυμαίνεται στο 1%. Ταυτό-
χρονα, οι εκτιμήσεις δείχνουν πως
τα πρώτα ακίνητα που θα επηρε-
αστούν θα είναι τα χωράφια και
τα οικόπεδα, σε δεύτερη φάση  τα
γραφεία και τρίτον και τελευταίο
τα σπίτια και τα διαμερίσματα. Και
τούτο γιατί λειτουργεί αρκετά ο
«συναισθηματικός» παράγοντας.

Σε αυτά τα ακίνητα δεν λειτουργεί
με τον ίδιο τρόπο η οικονομία.
Εκτός των ιδιωτών επενδυτών του
τομέα των ακινήτων, πηγές από
το Υπουργείο Εσωτερικών έχουν
αντίστοιχες, αν όχι τις ίδιες, ανη-
συχίες για τις τιμές των ακινήτων.
Όπως σημείωσαν, η υπερπροσφορά
ακινήτων που περιήλθαν στις τρά-

πεζες ως ανταλλαγή χρέους και εν
συνεχεία είτε υπάρχουν στους ισο-
λογισμούς τους, είτε πέρασαν στους
ισολογισμούς διαχειριστών δανείων
σε συνδυασμό με τη μη μεθοδευ-
μένη προσφορά τους, θα έχει κά-
ποιες επιπτώσεις. Την ίδια ώρα,
αυτή η υπερπροσφορά ακινήτων
και η διάθεσή τους στην αγορά
αναμένεται να ενταθεί ακόμα πε-
ρισσότερο μετά τις επικείμενες
πωλήσεις δανείων των δύο μεγάλων

τραπεζών. Ως γνωστόν, Τράπεζα
Κύπρου και Ελληνική Τράπεζα βρί-
σκονται αρκετά κοντά στην πώ-
ληση μεγάλου μέρους των προβλη-
ματικών τους χαρτοφυλακίων, συ-
νολικά, πάνω από 4,2 δισ. ευρώ.
Τα δάνεια αυτά έχουν εγγυήσεις
ακίνητη περιουσία, που ενδεχο-
μένως μερικά από αυτά τα ακίνητα
να καταλήξουν στην αγορά. Εξάλ-
λου υπάρχουν πολλές τράπεζες και
διαχειριστές δανείων που έχουν
ήδη βάλει στην αγορά για πώληση
ακίνητα, πόσω μάλλον μετά από
τέτοιες κινήσεις οπότε θα ενταθεί
ο ανταγωνισμός μεταξύ των «πω-
λητών».

Σιωπηρό μήνυμα
Η «Κ» έγραψε ξανά για το σιω-

πηρό μήνυμα που έχει δοθεί από
«παίχτες» της αγοράς των ακινή-
των, συμβούλους και Σύνδεσμο
Τραπεζών ώστε τα ακίνητα να δο-
θούν στην αγορά με κάποιο συγ-
κεκριμένο ρυθμό. Το ζήτημα από
τούδε και στο εξής είναι κατά πόσο
θα τηρηθεί αυτή η γραμμή, για να
μειωθούν οι τιμές μόνο σε επιθυ-
μητά επίπεδα του 10% - 15% και
όχι περισσότερο, πράγμα που πι-
θανόν να έχει διαφορετικά αποτε-
λέσματα για όλο το φάσμα της οι-
κονομίας. Το μήνυμα αυτό δόθηκε
την περίοδο που εισήχθη ο θεσμός
των ηλεκτρονικών πλειστηριασμών
και σε μία προσπάθεια ώστε να

μην πλημμυρίσουν την κυπριακή
αγορά με ακίνητα.

Τι λέει η Κεντρική
Η Κεντρική Τράπεζα που μελετά

τις τιμές των ακινήτων, τομέας που
έχει προεκτάσεις σε όλη την οικο-
νομία, αναφέρει στο τελευταίο της
δελτίο πως σε ετήσια βάση, οι τιμές
κατοικιών κατέγραψαν αύξηση της
τάξης του 2,8% κατά το δεύτερο
τρίμηνο του 2019. Τόσο οι τιμές οι-
κιών όσο και διαμερισμάτων κατέ-
γραψαν ετήσια αύξηση κατά το υπό
εξέταση τρίμηνο της τάξης του 2,3%
και 4,3%, αντίστοιχα, ενώ τονίζει
πως γενικά οι τιμές διαμερισμάτων
αυξάνονται ταχύτερα σε σχέση με
τις τιμές οικιών, γεγονός που φαί-
νεται να οφείλεται σε δύο κυρίως
παράγοντες: Κατά πρώτο λόγο, στη

μέχρι πρόσφατα αυξημένη ζήτηση
για ακίνητα από ξένους που προ-
έρχεται από το Κυπριακό Επενδυτικό
Πρόγραμμα (ΚΕΠ) και τις άδειες μό-
νιμης διαμονής, όπως φαίνεται και
από την σημαντική αύξηση που κα-
ταγράφουν τα πωλητήρια έγγραφα
το 2ο τρίμηνο του 2019. Κατά δεύ-
τερο λόγο, φαίνεται να οφείλεται
στην μη επαρκή προσφορά που φαί-
νεται να υπάρχει προς ικανοποίηση
της ζήτησης από το μερίδιο της αγο-
ράς που τείνει να επιλέγει διαμερί-
σματα παρά οικίες, όπως φοιτητές
και ξένοι εργάτες. 

Σημειώνεται ότι η ζήτηση, λόγω
του Προγράμματος των Πολιτο-
γραφήσεων, ξεκίνησε ήδη να πα-
ρουσιάζει κάμψη μετά την αλλαγή
στα κριτήρια του προγράμματος
τον Μάιο του 2019, δημιουργώντας

νέα δεδομένα ως προς την μελλον-
τική επίδραση του προγράμματος
στις τιμές ακινήτων. Υπενθυμίζεται
ότι, όπως έχει επισημανθεί στο
Δελτίο και του Δείκτη Τιμών Ακι-
νήτων για το 2ο τρίμηνο του 2018,
ο Δείκτης επηρεάζεται από το Πρό-
γραμμα κατά κύριο λόγο έμμεσα,
λόγω του ότι από τη μια οι πωλήσεις
υπερπολυτελών κατοικιών, οι οποί-
ες γίνονται για σκοπούς απόκτησης
διαβατηρίου, σε μεγάλο βαθμό δεν
χρηματοδοτούνται από το εγχώριο
τραπεζικό σύστημα, και από την
άλλη η πλειοψηφία αυτών των ακι-
νήτων θεωρούνται ως μη-αντιπρο-
σωπευτικά της αγοράς (outliers)
και ως εκ τούτου εξαιρούνται από
το δείγμα για την διαμόρφωση των
γενικών δεικτών τιμών κατοικιών
της Κεντρικής.

Βλέπουν πιέσεις 
στις τιμές της αγοράς
των ακινήτων
Προσοχή στο ρυθμό της διάθεσής τους λόγω ενδεχόμενης
υπερπροσφοράς τους προτείνουν οι ειδικοί

Οι επόμενοι 6 – 12 μήνες θα δείξουν κατά πόσο θα πέσουν οι τιμές.
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Η υπερπροσφορά ακι-
νήτων και η διάθεσή
τους στην αγορά αναμέ-
νεται να ενταθεί ακόμα
περισσότερο μετά τις
επικείμενες πωλήσεις
δανείων των δύο μεγά-
λων τραπεζών.

Επιβραδύνεται η αύξηση 
της απασχόλησης στην Ελλάδα
Η πολιτεία να επιδείξει σύνεση στο θέμα του κατώτατου μισθού τονίζει ο ΣΕΒ

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Φόβους αντιστροφής της θετικής
πορείας της απασχόλησης εκφρά-
ζουν οι παράγοντες της αγοράς,
καθώς διαπιστώνεται πως η αύ-
ξηση της απασχόλησης των μι-
σθωτών του ιδιωτικού τομέα έχει
αρχίσει να επιβραδύνεται. Ηδη,
τα στοιχεία του πληροφοριακού
συστήματος «Εργάνη», που δη-
μοσιεύθηκαν δείχνουν πως τον
Ιανουάριο του 2020 χάθηκαν
17.318 θέσεις εργασίας, καθώς οι
απολύσεις επικράτησαν των προσ-
λήψεων. Μάλιστα, ο ΣΕΒ στο μη-
νιαίο δελτίο του κρούει τον κώ-

δωνα του κινδύνου, επισημαίνον-
τας ότι, αργά η γρήγορα, εάν η
τάση αυτή δεν αντιστραφεί με αύ-
ξηση της επενδυτικής δραστη-
ριότητας, θα αρχίσει να επηρεάζει
αρνητικά την αύξηση του διαθέ-
σιμου εισοδήματος το 2020.

Αναλυτικά, σύμφωνα με τα
στοιχεία του υπουργείου Εργασίας,
τον προηγούμενο μήνα το ισοζύγιο
προσλήψεων - απολύσεων ήταν
αρνητικό με συνέπεια να χαθούν
17.318 θέσεις εργασίας. Μάλιστα,
από τις 177.632 προσλήψεις, μόλις
82.382 αφορούν πλήρη απασχό-
ληση, ενώ 74.392 προσλήψεις αφο-
ρούν μερική και 20.858 εκ περι-

τροπής απασχόληση. Σύμφωνα
πάντως με τον αρμόδιο υπουργό
Γιάννη Βρούτση, η συγκριτικά
βελτιωμένη επίδοση στην «Εργά-
νη» Ιανουαρίου δημιουργεί προσ-
δοκίες στην αγορά εργασίας για
το 2020, καθώς τον αντίστοιχο
μήνα του 2019 είχαν χαθεί 5.015
θέσεις εργασίας περισσότερες. 

Την ίδια στιγμή, στις προσλή-
ψεις επικρατούν οι ελαστικές σχέ-
σεις εργασίας, με 53,62% (μερική
απασχόληση 41,88%, εκ περιτρο-
πής εργασία 11,74%). Η κυριαρχία
των ελαστικών σχέσεων εργασίας
διατηρείται καθ’ όλο το διάστημα
Ιανουαρίου 2019 - Ιανουαρίου

2020, με 54,80% (μερική απασχό-
ληση 42,48%, εκ περιτροπής ερ-
γασία 12,32%). 

Οι μισθοί
Τις αυξήσεις των μισθών που

έγιναν πέρυσι, και κυρίως την αύ-
ξηση του κατώτατου μισθού κατά
11%, βλέπει πίσω από την επιβρά-
δυνση που παρατηρείται στην αύ-
ξηση της απασχόλησης ο ΣΕΒ στο
μηνιαίο οικονομικό του δελτίο. Ο
Σύνδεσμος επικαλείται τα στοιχεία
του ΕΦΚΑ και επισημαίνει ότι η
μεγάλη αύξηση που δόθηκε την
περασμένη χρονιά είχε αρνητικό
αντίκτυπο, ιδίως σε ό,τι αφορά τη

μερική απασχόληση. Ζητεί δε από
την πολιτεία να επιδείξει σύνεση
στην αύξηση του κατώτατου μι-
σθού το 2020, καθώς «μια επανά-
ληψη της μαξιμαλιστικής πολιτικής
του 2019 θα έχει αρνητικές συνέ-
πειες για την οικονομία». 

Συγκεκριμένα, όπως χαρακτη-
ριστικά αναφέρει, η ετήσια μετα-
βολή του μέσου μισθού των εργα-
ζομένων με μερική απασχόληση,
που κατά τεκμήριο επηρεάζονται
περισσότερο από τις αυξήσεις του
κατώτατου μισθού, ανήλθε τον
Ιούλιο 2019 σε +9% από +4,7%
τον Φεβρουάριο του 2019 (όταν
αυξήθηκε ο κατώτατος μισθός
κατά 11%). Στην περίπτωση του
μέσου μισθωτού (είτε εργάζεται
με πλήρη είτε με μερική απασχό-
ληση), η αντίστοιχη ετήσια μετα-
βολή διαμορφώθηκε τον Ιούλιο
του 2019 σε +4,6% από +2,2%
τον Φεβρουάριο. 

Οι μισθολογικές αυτές αυξήσεις
φαίνεται, σύμφωνα με τον ΣΕΒ,
πως έχουν οδηγήσει σε επιβρά-
δυνση της απασχόλησης. Ο μέσος
μηνιαίος μισθός των ασφαλισμέ-
νων στον ΕΦΚΑ διαμορφώθηκε
σε 951,7 ευρώ το 7μηνο του 2019,
έναντι 919,7 ευρώ ένα χρόνο πριν
και 937,6 το 7μηνο του 2017. Αν-
τίθετα, ο ρυθμός δημιουργίας νέων
θέσεων εργασίας στο 7μηνο του
2019 (+281.800) επιβραδύνθηκε
σε σύγκριση με το 2018 (+289.600). 

Σημειώνεται ότι για όλο το 2019
οι καθαρές προσλήψεις αυξήθηκαν
κατά 127.600, επιβραδυνόμενες
σημαντικά συγκριτικά με το 2018,
όταν είχαν αυξηθεί κατά 141.000.
Μάλιστα, ακόμη και ο τουρισμός
εμφανίζει επιβράδυνση στις κα-
θαρές προσλήψεις (κατά -3% ή -
0,9 χιλ.), ενώ στην υπόλοιπη οι-
κονομία η τάση είναι εντονότερη
(κατά -11,1% ή -12,4 χιλ.).

Χάθηκαν 17.318 θέσεις τον Ιανουάριο.
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Το 2019 οι καθαρές
προσλήψεις αυξήθηκαν
κατά 127.600, επιβρα-
δυνόμενες σημαντικά
συγκριτικά με το 2018,
όταν είχαν αυξηθεί 
κατά 141.000.

Πάνω από 30 εκατ.
τουρίστες το 11μηνο,
στα 17,8 δισ. τα έσοδα 
Στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος

Αύξηση 13% σημείωσαν κατά το
11μηνο του 2019 οι ταξιδιωτικές ει-
σπράξεις, σύμφωνα με τα προσωρινά
στοιχεία του ισοζυγίου τρεχουσών
συναλλαγών που ανακοίνωσε η Τρά-
πεζα της Ελλάδος, φθάνοντας στα
17,86 δισ. ευρώ, από 15,81 δισ. στο
αντίστοιχο ενδεκάμηνο του προ-
ηγούμενου έτους. Το ίδιο διάστημα
η εισερχόμενη ταξιδιωτική κίνηση
αυξήθηκε κατά 4,0% και διαμορφώ-
θηκε σε 30,656 εκατ. ταξιδιώτες,
έναντι 29,466 εκατ. την αντίστοιχη
περίοδο του 2018. Ετσι το ταξιδιωτικό
ισοζύγιο στο ενδεκάμηνο εμφάνισε
πλεόνασμα 15,373 δισ. ευρώ έναντι
πλεονάσματος 13,872 δισ. την αν-
τίστοιχη περίοδο του 2018. Η εξέλιξη
προέρχεται από αύξηση των ταξι-
διωτικών εισπράξεων κατά 2,049
δισ. ευρώ ή 13,0%, οι οποίες μόνο
εν μέρει αντισταθμίστηκαν από την
αύξηση των ταξιδιωτικών πληρωμών
κατά 548 εκατ. ευρώ ή 28,2%. Η αύ-
ξηση των ταξιδιωτικών εισπράξεων
οφείλεται στην άνοδο της μέσης
δαπάνης ανά ταξίδι κατά 8,7%, κα-
θώς και στην αύξηση της εισερχό-
μενης ταξιδιωτικής κίνησης κατά
4,0%. Την περίοδο Ιανουαρίου - Νο-
εμβρίου 2019, οι ταξιδιωτικές ει-
σπράξεις εμφάνισαν αύξηση κατά
13,0% που οφείλεται στην άνοδο
κατά 11,6% των εισπράξεων από
κατοίκους των χωρών της Ε.Ε.-28,
οι οποίες διαμορφώθηκαν στα 12,147
δισ. ευρώ, καθώς και στην αύξηση
κατά 16,5% των εισπράξεων από
κατοίκους των χωρών εκτός της
Ε.Ε.-28, οι οποίες διαμορφώθηκαν
στα 5,244 δισ. Ειδικότερα, οι εισπρά-
ξεις από τη Γερμανία μειώθηκαν
οριακά κατά 0,1% και διαμορφώθη-
καν στα 2,937 δισ., ενώ οι εισπράξεις
από τη Γαλλία αυξήθηκαν κατά
14,7% και διαμορφώθηκαν στο 1,087
δισ. Οι εισπράξεις από το Ηνωμένο
Βασίλειο αυξήθηκαν κατά 32,9%
και ανήλθαν στα 2,541 δισ. Από τις

χώρες εκτός της Ε.Ε.-28, άνοδο κατά
13,6% παρουσίασαν οι εισπράξεις
από τις ΗΠΑ, οι οποίες διαμορφώ-
θηκαν στο 1,157 δισ. ενώ οι εισπρά-
ξεις από τη Ρωσία αυξήθηκαν κατά
28,0% και διαμορφώθηκαν στα 426
εκατ. 

Το ίδιο διάστημα η εισερχόμενη
ταξιδιωτική κίνηση αυξήθηκε κατά
4,0% και διαμορφώθηκε στα 30,656
εκατ. ταξιδιώτες, έναντι 29,466 εκατ.
την αντίστοιχη περίοδο του 2018.
Η ταξιδιωτική κίνηση από τις χώρες
της Ζώνης του Ευρώ μειώθηκε κατά
3,7%, ενώ η ταξιδιωτική κίνηση

από τις χώρες της Ε.Ε.-28 εκτός της
Ζώνης του Ευρώ αυξήθηκε κατά
10,9%. Ειδικότερα, η ταξιδιωτική
κίνηση από τη Γερμανία παρουσίασε
μείωση κατά 8,4% και διαμορφώ-
θηκε στα 3,979 εκατ. ταξιδιώτες,
ενώ αυτή από τη Γαλλία αυξήθηκε
κατά 1,2% και διαμορφώθηκε στο
1,529 εκατ. Η ταξιδιωτική κίνηση
από το Ηνωμένο Βασίλειο αυξήθηκε
κατά 19,4% και στα 3,474 εκατ. τα-
ξιδιώτες. Οι ταξιδιώτες από τις ΗΠΑ
αυξήθηκαν κατά 8% στο 1,150 εκατ.
ενώ από τη Ρωσία κατά 13,4%, στις
571.000.

Σύμφωνα με την ΤτΕ, οι καθαρές
εισπράξεις από την παροχή ταξι-
διωτικών υπηρεσιών στο ενδεκά-
μηνο αντιστάθμισαν κατά 72,5% το
έλλειμμα του ισοζυγίου αγαθών και
συνέβαλαν κατά 74,7% στο σύνολο
των καθαρών εισπράξεων από υπη-
ρεσίες.
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Η μέση δαπάνη ανά 
ταξίδι αυξήθηκε κατά
8,7% το διάστημα Ια-
νουαρίου - Νοεμβρίου
2019.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η έκθεση της Moneyval δημοσιοποι-
ήθηκε την Τετάρτη. Τα συν της έκθεσης
ήταν πιο πολλά από τα πλην, ενώ οι
εισηγήσεις σύμφωνα με τις κυβερνη-
τικές πηγές, θα γίνουν μεγάλες προ-
σπάθειες για να υιοθετηθούν. Η Κύπρος
σε γενικές γραμμές βρέθηκε «καθαρή»
όσον αφορά το ξέπλυμα του μαύρου
χρήματος, έχοντας κάνει από την τε-
λευταία αξιολόγηση του Συμβουλίου
της Ευρώπης, πολλά βήματα προόδου.
Το κομβικό σημείο όμως είναι αλλού.
Η Κύπρος ήταν από τις λίγες φορές
που ενώ είχε κάνει κατάλληλη προερ-
γασία για να βγει αυτό το θετικό απο-
τέλεσμα, έδειξε και γρήγορα αντανα-
κλαστικά. Το αποτέλεσμα που δημο-
σιοποιήθηκε την Τετάρτη σε σχέση
με τα προσχέδια «drafts» που είχαν
ενώπιόν τους κράτος και Αρχές μέχρι
την επικύρωση της έκθεσης το Δεκέμ-
βριο του 2019, ήταν εντελώς διαφορε-
τικό. Η Κύπρος (κράτος, φορείς και
ιδιωτικός τομέας) από νωρίς το καλο-
καίρι έδειξαν τη πρόθεση να συνερ-
γαστούν με τους επόπτες της Moneyval
και να εργαστούν συντονισμένα για
ένα καλό αποτέλεσμα.

Η συνεργασία κράτους, φορέων και
ιδιωτικού τομέα θύμισε εποχές μνημο-
νίου, όπου συντεταγμένα προχωρούσαν
σε επικοινωνίες ουσίας και έδωσαν στη
Moneyval τη βαρύτητα που χρειαζόταν.
Οι συστάσεις που περιλαμβάνονται
στην ́ Εκθεση Αξιολόγησης ευθυγραμ-
μίζονται σε γενικές γραμμές με την
πρώτη Εθνική Αξιολόγηση Κινδύνων
AML/CFT και το σχετικό Σχέδιο Δράσης
και Στρατηγικής που έχουν εγκριθεί
από το Υπουργικό Συμβούλιο τον Νο-
έμβριο του 2018 και τον Μάρτιο του
2019 αντίστοιχα, καθώς και από όλα
τα εμπλεκόμενα μέρη. Η Κύπρος είναι
μία από τις 25 χώρες από τις 98 που
έχουν αξιολογηθεί, οι οποίες δεν έχουν
χαμηλό βαθμό αξιολόγησης (Low) σε
κανένα από τους έντεκα πυλώνες που
συνθέτουν την αξιολόγηση αποτελε-
σματικότητας. Τα μέτρα της Κύπρου
έχουν εκτιμηθεί ως αποτελεσματικά
σε τρεις από τους έντεκα πυλώνες απο-
τελεσματικότητας και με μέτρια απο-
τελεσματικότητα στους υπόλοιπους
οκτώ. Όσον αφορά την τεχνική συμ-
μόρφωση, η Κύπρος έχει επιτύχει από-

λυτες βαθμολογίες Συμμόρφωσης ή Με-
γάλης Συμμόρφωσης στις περισσότερες
από τις 40 παραμέτρους, με μόνο δύο
εν μέρει συμμορφούμενες αξιολογήσεις
και καμία αξιολόγηση ως μη συμμορ-
φούμενη. Από εδώ και πέρα όμως, η
χώρα θα πρέπει να επικεντρωθεί στις
εισηγήσεις της έκθεσης της Moneyval.

Η προσοχή
Στην έκθεση επισημαίνονται ορι-

σμένοι από τους τομείς που χρήζουν
βελτιώσεων και περαιτέρω προσοχής.
Πρώτον, πως η Αστυνομία της Κύπρου
θα πρέπει να συνεχίσει να αναπτύσσει
εμπειρογνωμοσύνη για την αποτελε-
σματική διερεύνηση περιπτώσεων με
περίπλοκες αναλύσεις που ετοιμάζονται
από την ΜΟΚΑΣ και να προβαίνει σε
διερευνήσεις και διώξεις για ενδεχό-
μενες περιπτώσεις νομιμοποίησης πα-
ράνομων εσόδων, ιδιαίτερα για εκείνες
που αφορούν παράνομα έσοδα από το
εξωτερικό. Δεύτερον, ότι η Κύπρος θα
πρέπει να αυξήσει τις χρηματοοικο-
νομικές έρευνες και, συνεπακόλουθα,
τις δεσμεύσεις και δημεύσεις εσόδων

από παράνομες δραστηριότητες. Τρίτον,
η χώρα θα πρέπει να διενεργήσει επί-
σημη και ολοκληρωμένη αξιολόγηση
των κινδύνων που πηγάζουν από τα
νομικά πρόσωπα και νομικές οντότητες.
Τέταρτον, ο τομέας μη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα (NPO) πρέπει να αξιολογηθεί
περαιτέρω, προκειμένου να εντοπι-
στούν τυχόν ευάλωτα σημεία για χρη-

ματοδότηση της τρομοκρατίας ή για
κινδύνους νομιμοποίησης εσόδων από
παράνομες δραστηριότητες. Πέμπτον,
ότι η εποπτεία του τομέα των ακινήτων
θα πρέπει να ενισχυθεί σημαντικά, με
μεγαλύτερη παρακολούθηση των συ-
ναλλαγών σε ακίνητα. Έκτο, πως η Κύ-
προς θα πρέπει να διασφαλίσει ότι οι
Πάροχοι Διοικητικών Υπηρεσιών θα
αναλάβουν δράση για την ενίσχυση
της κατανόησης των κινδύνων και θα
εφαρμόσουν προληπτικά μέτρα ανά-
λογα με τους κινδύνους. Επίσης, θα
πρέπει να επιβάλλονται αποτελεσμα-
τικές και αποτρεπτικές κυρώσεις για
παραβάσεις απαιτήσεων για τη νομι-
μοποίηση παράνομων εσόδων και τη
χρηματοδότηση της τρομοκρατίας.
Έβδομο, ότι οι κίνδυνοι που προκύ-
πτουν από τη λειτουργία του ολοκλη-
ρωμένου καζίνου θερέτρου στο εγγύς
μέλλον πρέπει να αξιολογηθούν και να
μετριαστούν κατάλληλα. Όγδοο και
τελευταίο πως οι κίνδυνοι που σχετί-
ζονται με το Κυπριακό Πρόγραμμα
Επενδύσεων δεν έχουν αξιολογηθεί
διεξοδικά.

Τη δημιουργία γαστρονομικής σχολής στον Μονιάτη
δρομολογεί η πολιτεία μέσα τα επόμενα χρόνια, με
σκοπό να αξιοποιηθούν τα τοπικά προϊόντα και κατ΄
επέκταση να δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας
για την περιοχή. Σύμφωνα με τον ιστότοπο του Εμ-
πορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λεμεσού,
το κόστος του έργου έχει προϋπολογιστεί στις 600 χι-
λιάδες ευρώ και θα κατασκευαστεί σε γη που εκμι-
σθώθηκε από το κράτος. Στην εξαγγελία αυτή, όπως
επισημαίνει το ΕΒΕΛ, προχώρησε ο Επίτροπος Ανά-
πτυξης Ορεινών Περιοχών Κώστας Χαμπιαούρης μετά
από συνάντηση που είχε στα γραφεία του στην Τρι-
μίκλινη με τον υφυπουργό Τουρισμού Σάββα Περδίο.
Στην διάρκεια της συνάντησης, συνεχίζει, συζητήθηκαν
όλες οι αναπτύξεις που προγραμματίζονται στα πλαίσια
της Εθνικής Στρατηγικής για την Ανάπτυξη των Ορει-
νών Κοινοτήτων Τροόδους και εξετάστηκαν τα χρο-
νοδιαγράμματα υλοποί-
ησής τους. Μεταξύ των
250 δράσεων της δεκαε-
τούς στρατηγικής όπως
τονίζεται σχετικά, συνο-
λικού προϋπολογισμού
250 εκατ. ευρώ, περιλαμ-
βάνεται η αναβάθμιση
του νοσοκομείου Τροό-
δους στην Κυπερούντα,
η ενίσχυση των δομών
φροντίδας και εκπαίδευ-
σης παιδιών προσχολι-
κής ηλικίας, με την δη-
μιουργία τριών βρεφο-
παιδοκομικών σταθμών
σε Μαραθάσα, Κρασοχώρια και Κούρη-Ξυλούρικο, η
λειτουργία αγροτικής σχολής Τροόδους, καθώς και η
δημιουργία δομής τηλεκπαίδευσης για τους μαθητές
των ορεινών κοινοτήτων, η διάσωση και ανάδειξη
της πολιτιστικής κληρονομιάς με τη σύσταση ιδρύματος
πολιτισμού ορεινών κοινοτήτων, η ενεργειακή και
μορφολογική αναβάθμιση κατοικιών, η σύνδεση των
κοινοτήτων με λεωφορεία, η ενδυνάμωση των υπο-
δομών της Αστυνομικής και Πυροσβεστικής Υπηρεσίας
και η διαχείριση των στερεών και υγρών αποβλήτων. 

Παράλληλα, προγραμματίζονται και τα εξής επτά
έργα. Πρώτον, συντήρηση και αναπαλαίωση των 53
κυβερνητικών κατοικιών Τρόοδους, του συγκροτήματος
της Προεδρικής Κατοικίας, του  ξενώνα νεότητας, του
Αστυνομικού Σταθμού, του Ταχυδρομείου και της τα-
χυδρομικής κατοικίας, του γραφείου και των αποθηκών
του Τμήματος Δημοσίων Έργων. Δεύτερον, κατασκευή
παρακαμπτήριου Πελενδρίου προς Ποταμίτισσα, κό-
στους 2,65 εκατ. ευρώ. Τρίτον, η ανάπλαση παραδο-
σιακού πυρήνα Απεσιάς - Φάση Β’ κόστους 1,5 εκατ.
ευρώ. Τέταρτον, η διαμόρφωση Κεντρικής Πλατείας
Πελενδρίου - Φάση Α’ κόστους 1,2 εκατ. ευρώ. Πέμπτον,
η διαμόρφωση Πλατείας Τιμίου Σταυρού Πελενδρίου
- Φάση Β’ κόστους 1,3 εκατ. ευρώ. Έκτο, η ανάπλαση
παραδοσιακού πυρήνα Άρσους- Φάση Β’ κόστους 475
χιλ. ευρώ. Έβδομο η ανάπλαση παλιάς γειτονιάς Κυ-
περούντας και η δημιουργία πολιτιστικού Κέντρου
κόστους 1,55 εκατ. ευρώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ
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Το κόστος του 
έργου έχει προ-
ϋπολογιστεί στις
600 χιλ. ευρώ και
θα κατασκευαστεί
σε γη που εκμι-
σθώθηκε από 
το κράτος.

Δημιουργείται
γαστρονομική
σχολή στον Μονιάτη

Eδειξαν αντανακλαστικά 
οι αρχές με τη Moneyval
Περισσότερα τα συν από τα πλην στην τελική μορφή της έκθεσης, παρά τις εισηγήσεις
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Η Κύπρος πέτυχε απόλυ-
τες βαθμολογίες Συμμόρ-
φωσης ή Μεγάλης Συμ-
μόρφωσης στις περισσό-
τερες από τις 40 παραμέ-
τρους, με μόνο δύο 
εν μέρει συμμορφούμε-
νες αξιολογήσεις και
καμία αξιολόγηση ως 
μη συμμορφούμενη.

Η Κύπρος είναι μία από τις 25 χώρες από τις 98 που έχουν αξιολογηθεί, οι οποίες δεν έχουν χαμηλό βαθμό αξιολόγησης (Low)
σε κανένα από τους έντεκα πυλώνες.

e-mail σε 40.000
Ελληνες δανειολήπτες
με κόκκινα δάνεια 
Στους 40.000 δανειολήπτες με κόκκινα δάνεια και
ενέχυρο πρώτη κατοικία, που μπήκαν στην πλατφόρμα
για τη ρύθμιση της οφειλής τους, δέχθηκαν την άρση
του απορρήτου, αλλά δεν προχώρησαν σε συμφωνία
με τις τράπεζες, απευθύνεται τώρα με e-mail η Γενική
Γραμματεία Ιδιωτικού Χρέους, σε μια προσπάθεια να
διαπιστώσει τους λόγους της μικρής συμμετοχής στη
ρύθμιση. Σύμφωνα με τα στοιχεία, μόνο 3.000 έφτασαν
ώς το τέλος της διαδικασίας. 

Την αποστολή e-mail αποκάλυψε σε συνέντευξή
του στον ραδιοφωνικό σταθμό Parapolitika, o υπουργός
Οικονομικών Χρήστος Σταϊκούρας, αναφερόμενος
στις προσπάθειες που καταβάλλει η κυβέρνηση να
ενθαρρύνει την αύξηση της συμμετοχής στην πλατ-
φόρμα, προτού λήξει το καθεστώς προστασίας της
πρώτης κατοικίας, την 31η Απριλίου. Οι τράπεζες,
είπε, υποστηρίζουν ότι οι λόγοι που δεν φτάνουν οι
δανειολήπτες αυτοί ώς το τέλος είναι γιατί δεν ταυ-
τοποιούνται οι πρώτες κατοικίες που δηλώνουν με
τα στοιχεία της εφορίας, δεν πληρούν τα εισοδηματικά
κριτήρια και γιατί δεν έχει «κοκκινίσει» το δάνειό
τους. Το υπουργείο θέλει να διαπιστώσει αν όντως
έτσι έχουν τα πράγματα.

Εν τω μεταξύ, οι τράπεζες κάνουν τις δικές τους
διαπραγματεύσεις με τους δανειολήπτες εκτός πλατ-
φόρμας και ο κ. Σταϊκούρας είπε χθες ότι περίπου
44.000 δάνεια ρυθμίστηκαν με αυτόν τον τρόπο το
δεύτερο εξάμηνο του 2019, ενώ συνολικά για το έτος
υπολογίζεται ότι ο αριθμός έφτασε τις 100.000.

Μιλώντας για το νέο πτωχευτικό πλαίσιο είπε ότι
θα έρθει προς ψήφιση μετά δύο μήνες περίπου. «Το
ιδιωτικό χρέος των πολιτών είναι ένα μεγάλο πρόβλημα
και δεν μπορούμε να το κρύβουμε κάτω από το χαλί»,
ανέφερε. Σημείωσε ότι το νέο πλαίσιο θα δίνει «δεύτερη
ευκαιρία» με βάση τους κανονισμούς του 2019 της
Ευρωπαϊκής Ενωσης, ενώ θα προβλέπει και ένα «πλαίσιο
προστασίας των ευάλωτων νοικοκυριών σε όλη τη
διαδικασία».

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Δραστική ήταν η μείωση της χρήσης
λεπτής πλαστικής σακούλας, ειδικά σε
ό,τι αφορά τις αγορές από τα σούπερ
μάρκετ, μετά την επιβολή του ειδικού
τέλους από την 1η Ιανουαρίου 2018.
Οι καταναλωτές στράφηκαν είτε στις
βιοαποικοδομήσιμες πλαστικές σακού-
λες, είτε στις χοντρές πλαστικές σα-
κούλες, είτε στις επαναχρησιμοποιού-
μενες τσάντες. Κερδισμένες, εκτός από
το περιβάλλον, είναι οι αλυσίδες σούπερ
μάρκετ, καθώς μείωσαν σημαντικά το
κόστος προμήθειας λεπτών πλαστικών
σακουλών που πρώτα διέθεταν δωρεάν,
ενώ ταυτόχρονα αποκόμισαν κέρδος
από την πώληση των λοιπών ειδών
τσαντών και σακουλών, στις οποίες
δεν επιβάλλεται περιβαλλοντικό τέλος.
Υπολογίζεται ότι μια μεγάλη αλυσίδα
σούπερ μάρκετ εξοικονομεί σε ετήσια
βάση περί τα 10-15 εκατ. ευρώ από τη
μείωση της προμήθειας λεπτών πλα-
στικών σακουλών. Από την άλλη, η χρέ-
ωση για τις επαναχρησιμοποιούμενες
τσάντες φτάνει ακόμη και το ένα ευρώ
ανά τεμάχιο. 

Στους ευνοημένους από το μέτρο
είναι και οι παραγωγοί σακουλών για
απορρίμματα, καθώς τον ρόλο αυτό
προ 2018 έπαιζαν οι δωρεάν σακούλες
από το σούπερ μάρκετ. Η δραστική αλ-
λαγή στην αγοραστική συμπεριφορά
των καταναλωτών επηρεάζει και άλλες
πτυχές της καθημερινότητας. 

Το 2019 υπολογίζεται ότι πωλήθηκαν
40% περισσότερες σακούλες απορριμ-

μάτων σε σύγκριση με το 2017. Σύμφωνα
με τα στοιχεία του Ινστιτούτου Ερευνας
Λιανεμπορίου Καταναλωτικών Αγαθών
(ΙΕΛΚΑ), από το 1,8 δισ. λεπτές πλαστικές
σακούλες 15 - 50 μικρών (σ.σ.: τα μικρά
είναι μονάδα μέτρησης) που χρησιμο-
ποιούσαμε μόνο μέσω των αγορών μας
από τα σούπερ μάρκετ το 2017, πλέον
χρησιμοποιούνται (στοιχεία 2019) μόλις
24 εκατ. τεμάχια ετησίως, δηλαδή μόλις
το 1,33%. Η μείωση στη χρήση τους
φθάνει το 98,6%. Το παραπάνω μετα-
φράζεται σε χρήση πλέον μόλις 2 λεπτών
πλαστικών σακουλών κατά κεφαλήν
σε ετήσια βάση, από 167 σακούλες κατά
κεφαλή. 

Αντιθέτως, έχει αυξηθεί η χρήση
των βιοαποικοδομήσιμων πλαστικών
σακουλών και των επαναχρησιμοποι-
ούμενων τσαντών, τις οποίες πληρώνει
ο καταναλωτής, χωρίς η χρέωση αυτή
να αποτελεί περιβαλλοντικό τέλος,
αλλά έσοδο των λιανεμπορικών επι-
χειρήσεων. Ενώ το 2017 η διάθεση από
τα σούπερ μάρκετ βιοαποικοδομήσιμων
σακουλών ήταν λιγότερο από 10.000
τεμάχια, το 2019 διατέθηκαν από το
οργανωμένο λιανεμπόριο τροφίμων
36 εκατ. σακούλες αυτής της κατηγο-
ρίας. Επίσης, εκτιμάται ότι την τελευταία
τριετία τα ελληνικά νοικοκυριά έχουν
προμηθευτεί πάνω από 17,3 εκατ. επα-
ναχρησιμοποιούμενες τσάντες μετα-
φοράς και σε κάθε νοικοκυριό αναλο-
γούν 4,3 επαναχρησιμοποιούμενες
τσάντες. 

Πέραν των σούπερ μάρκετ –όπου
εφαρμόζεται καθολικά το μέτρο της
επιβολής τέλους στις λεπτές πλαστικές
σακούλες, με αρκετές αλυσίδες να τις
έχουν αποσύρει πλήρως–, το ΙΕΛΚΑ
παρατηρεί διαφοροποίηση στα υπόλοιπα
κανάλια του εμπορίου. Εκτεταμένη
είναι η εφαρμογή του μέτρου στο λια-
νεμπόριο τροφίμων (κυρίως σε αρτο-

ποιεία και κρεοπωλεία) και ειδικά στις
οργανωμένες αλυσίδες. Οι περισσότερες
επιχειρήσεις ειδών ένδυσης - υπόδησης
έχουν αντικαταστήσει τις πλαστικές
σακούλες με χάρτινες, ενώ στον κλάδο
της εστίασης το μέτρο της επιβολής
τέλους εφαρμόζεται σχεδόν αποκλει-
στικά από τις οργανωμένες αλυσίδες. 

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Μειώθηκε 98,6% 
η χρήση πλαστικής 
σακούλας στην Ελλάδα
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Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟ 

Με αφορμή την παραλαβή των
τριών πρώτων αεροσκαφών Airbus
A320neo, και την αποκάλυψη της
νέας εταιρικής της ταυτότητας, η
AEGEAN κάνει πράξη τη μεγαλύ-
τερη ιδιωτική επένδυση στον κλάδο
των αερομεταφορών στη χώρα
ύψους $2,5-3 δισ. σε τιμές αγοράς
($6-6,5 δισ. σε τιμές καταλόγου)
και πρωτοστατεί σε ένα νέο κύκλο
ανάπτυξης τόσο για τον τουριστικό
κλάδο όσο και για τη χώρα. Έχον-
τας θέσει ως στόχο να ξεπεράσει
το ρεκόρ των 15 εκατομμυρίων επι-
βατών, με αυξανόμενη εξωστρέφεια
κάθε χρόνο και με ετήσιες επεν-
δύσεις ύψους $500 εκ. για την επό-
μενη εξατία για την ανάπτυξη και
τον εκσυγχρονισμό του στόλου
της, η AEGEAN θεμελιώνει το μέλ-
λον, με επίκεντρο πάντα τον επι-
βάτη και τη δημιουργία προστιθέ-
μενης αξίας για τη χώρα. Ο Πρό-
εδρος της AEGEAN, Ευτύχης Βα-
σιλάκης, μιλάει στην «Κ» εφ΄ όλης
της ύλης για το τι σημαίνει η νέα
εποχή και εικόνα της AEGEAN,
ποιες είναι οι εγχώριες και διεθνείς
προκλήσεις του κλάδου, ποια τα
επόμενα βήματα της εταιρείας,
αλλά και για το τι περιμένει από
την Κυβέρνηση.
-Νέα αεροσκάφη, νέα εποχή,

νέο λογότυπο. Ποια είναι λοιπόν
η επόμενη μέρα για την AEGE-
AN, τα επόμενα βήματα;

-Οι επόμενοι 24 μήνες θα είναι
εξαιρετικά δημιουργικοί, σε ανά-
πτυξη υπηρεσιών και προγραμμά-
των. Θα δημιουργήσουμε σταδιακά
νέες υπηρεσίες, πριν-κατά τη διάρ-
κεια- και μετά την πτήση, νέα lo-
unges και περισσότερη καινοτομία.
Παράλληλα, η αυξημένη ανταγω-
νιστικότητα σε κόστος με τα νέα
αεροσκάφη θα μας επιτρέψει ενί-
σχυση της εξωστρέφειας και της
χωρητικότητας του δικτύου. Ήδη
πετάμε σε 155 προορισμούς, σε 44
χώρες, με 250 δρομολόγια, από 8
πλέον βάσεις σε Ελλάδα και Κύπρο,
το μεγαλύτερο δίκτυο που ανέπτυξε
ποτέ ελληνική αεροπορική εταιρεία.
Έχουμε διπλασιάσει τους επιβάτες
μας από το εξωτερικό τα τελευταία
6 χρόνια, φτάνοντας τα 8,7 εκ. ετη-
σίως και έχουμε προσθέσει πάνω
από 100 δρομολόγια εξωτερικού
αντίστοιχα. Σίγουρα, με τη δύναμη
του νέου στόλου θα μεγαλώσουμε
ακόμη περισσότερο, αλλά και θα
προσφέρουμε ακόμη περισσότερο
στα δημόσια έσοδα και στην ανά-
πτυξη. Ίδιο όραμα και αξίες, αλλά
σίγουρα μία νέα δυναμική. Πάντα
με την ίδια ζεστή φιλοξενία, την
ειλικρινή και ανθρώπινη εξυπηρέ-
τηση που σας έχουμε συνηθίσει.
Πάντα πρεσβευτές της Ελλάδας,
των περιοχών και των προϊόντων
της, αλλά τώρα με μια νέα πιο δυ-
ναμική εταιρική εικόνα, που για
μας συμβολίζει και μία νέα αφετηρία
για τη χώρα. Δεν είναι αλλαγή ταυ-
τότητας, αλλά μία νέα ευκαιρία δη-
μιουργικότητας για τους ανθρώπους
μας και για την εξυπηρέτηση των
επιβατών μας. Οι εργαζόμενοι και
τα στελέχη της εταιρείας ήταν και
θα είναι αυτοί που κάνουν τη δια-
φορά. Η δική τους προσπάθεια, η
δική τους αξία οι δικές τους πρω-
τοβουλίες. Νέα πλατφόρμα αλλά
ίδια ομάδα με τις ίδιες αρχές και
δεξιότητες που εξελίσσονται συ-
νεχώς. 

Οι προκλήσεις
-Ποιες είναι οι προκλήσεις για
τον τουρισμό και τις αερομετα-

φορές στην Ελλάδα και πώς
απαντά η AEGEAN σε αυτές;

-Πρέπει να λέμε και τα καλά. Η
ελληνική επιχειρηματικότητα στον
τουρισμό έχει κάνει συνολικά πολύ
σημαντικά βήματα. Η ποιότητα
των καταλυμάτων και των υπηρε-
σιών έχει αυξηθεί αξιοσημείωτα
με σημαντικές επενδύσεις και βελ-
τιωμένη φιλοσοφία, ενώ οι περιοχές
που έχουν πια δραστηριοποιηθεί
είναι περισσότερες και η διάχυση
του τουρισμού και της ανάπτυξης
μεγαλύτερη. Οι προσπάθειες και
οι συμπράξεις για τη διαμόρφωση
προϊόντων και η προβολή περιοχών
μεταξύ ιδιωτικών, αλλά και δημό-
σιων φορέων έχουν ξεκινήσει και
σταδιακά γίνονται πιο αποτελε-
σματικές. Η AEGEAN έχει συμβάλει
με όλες της τις δυνάμεις συστημα-
τικά, στις συμπράξεις αυτές και θα
συνεχίσει. Ακόμη και στις υποδομές
με τις παραχωρήσεις των αεροδρο-
μίων και τις νέες επενδύσεις, έχουμε
σταδιακή βελτίωση η οποία τα επό-
μενα χρόνια θα γίνει πιο ορατή.
Και βέβαια, η πορεία και οι προ-
οπτικές από την ανάπτυξη του κέν-
τρου της Αθήνας αλλά και του πα-

ραλιακού μετώπου είναι εντυπω-
σιακές. Με αυτά το δεδομένα δεν
πρέπει να φοβόμαστε, ούτε όμως
να εφησυχάζουμε. Φυσικά υπάρ-
χουν προκλήσεις, ανταγωνιστές
που βελτιώνονται και αυτοί και η
επιβράδυνση της ευρωπαϊκής οι-
κονομίας. 

Όμως παράλληλα είναι προφα-
νές ότι η ανάγκη των ανθρώπων
για όμορφες εμπειρίες σε προορι-
σμούς είναι ισχυρή και εξελίσσεται
θετικά. Εμείς πρέπει να συνεχί-
σουμε να φτιάχνουμε νέες θετικές
εμπειρίες στη χώρα, να καταλά-
βουμε ότι όλοι είμαστε μία αλυσίδα
στο ίδιο προϊόν και να επιταχύνου-
με τις προσπάθειες. Φυσικά οι υπο-
δομές πέρα από τα αεροδρόμια
(δρόμοι, καθαριότητα, ενέργεια
κ.α.) είναι κρίσιμες και έχουν συχνά
προβλήματα που πρέπει να αντι-
μετωπιστούν. Ταυτόχρονα, η αν-
ταγωνιστικότητα στον ΦΠΑ, στα
τέλη είναι πρόκληση. Και βέβαια
η μείωση της εποχικότητας είναι
ο μεγάλος στόχος. Αν όμως επιτα-
χύνουμε τις προσπάθειες και έχου-
με περισσότερη συνεργασία είμαι
αισιόδοξος. Η ΑΕGEAN όπως βλέ-

πετε επενδύει πολλά και σε κεφά-
λαια-$ 500 εκ. το χρόνο για τα επό-
μενα 6 χρόνια- και σε στόλο αλλά
και σε προσπάθεια για ποιότητα
και μεγαλύτερη διαφοροποίηση.
Ήδη το 2020 κάνουμε ένα μεγάλο
βήμα με τα καινούργια αεροσκάφη
.Προσθέτουμε 1,5 εκ. θέσεις, 1,15
εκ. εξωτερικού, ξεκινάμε μια νέα
βάση από την Κέρκυρα και ενι-
σχύουμε την Θεσσαλονίκη σημαν-
τικά, υποστηρίζοντας την πόλη αλ-
λά και την επένδυση της FRAPORT
στην ανάπτυξη του αεροδρομίου.
Στη Θεσσαλονίκη θα λειτουργήσει
σε περίπου 3-4 μήνες και το πρώτο
νέο, μεγαλύτερο lounge, με την
ανανεωμένη εταιρική εικόνα. Kαι
όλα αυτά σε ένα διάστημα από τα
μέσα του 2018 έως σήμερα που
έχουν καταρρεύσει πολλές αερο-
πορικές εταιρείες με ιστορία. Είναι
σημαντικό, ότι με την ποιότητα,
τη δουλειά και την δύναμη των αν-
θρώπων της, αλλά και τη στήριξη
των μέτοχων της, μια ελληνική
εταιρεία προχωρά μπροστά με στα-
θερό βηματισμό, σε αυτό το δύ-
σκολο περιβάλλον. Φυσικά, η επέν-
δυση που κάνουμε βελτιώνει ση-

μαντικά και το αποτύπωμα σε ρύ-
πους που μειώνεται κατά 19-23%
ανά θέση επιβάτη, σε σχέση με
τον παρόντα στόλο των Airbus
αλλά και κατά 50% σε σχέση με τα
αρχικά μας και τότε καινούργια
αεροπλάνα AvroRJ100 20 χρόνια
πίσω. Η επένδυση λοιπόν αφορά
την ανταγωνιστικότητα, την υπη-
ρεσία αλλά και το περιβάλλον.
Πραγματικά τα A320neo είναι ένα
σπουδαίο νέο εργαλείο.

Περισσότεροι προορισμοί
-Στην Αθήνα τα τελευταία χρόνια
παρατηρείται μια αύξηση ξένων
επισκεπτών, χωρίς ωστόσο να
έχει καλύψει τη δυναμική ή την
προοπτική της πόλης. Ποια είναι
τα περιθώρια περαιτέρω εξέλιξης
και τι απαιτείται να γίνει για να
αναδειχθεί σε έναν από τους
κορυφαίους CityBreak προορι-
σμούς; 

Η Αθήνα έχει αναδειχτεί σε έναν
από τους πλέον ανερχόμενους Ci-
tyBreak προορισμούς στην Ευρώπη.
Σταδιακά αλλά αποτελεσματικά
ανεβαίνει και η ποιότητα και η δια-
φοροποίηση των προσφερόμενων

επιλογών για καταλύματα, εστια-
τόρια, νέες εμπειρίες. Αμβλύνεται
η εποχικότητα, με σημαντική επέν-
δυση και της AEGEAN που κάθε
χειμώνα πετά σε 4 έως 5 παραπάνω
προορισμούς που παλιότερα είχαν
μόνο εποχική σύνδεση. Στα 6 τε-
λευταία χρόνια έχουμε προσθέσει
50 προορισμούς εξωτερικού, διευ-
ρύνοντας ακόμη περισσότερο την
προσβασιμότητα. Δεν είναι μικρό
πράγμα να πετάς σε 29 προορι-
σμούς μόνο σε Ιταλία, Γαλλία, Γερ-
μάνια ή σε 7 προορισμούς σε Ισπα-
νία και Πορτογαλία. Αυτό φάνηκε
και από τους ρυθμούς ανάπτυξης
της αεροπορικής κίνησης στην
Αθήνα, που συνεχίζουν να αυξά-
νουν, παρόλο που τα αντίστοιχα
ποσοστά στην υπόλοιπη Ελλάδα
αυξάνονται με μικρότερους ρυθ-
μούς. Και φυσικά η εκμετάλλευση
του παραλιακού μετώπου είναι ακό-
μη μπροστά μας. Ωστόσο, απαι-
τούνται ακόμη περισσότερο συν-
τονισμένες δράσεις και μεγαλύτερη
συνεργασία μεταξύ των φορέων
του τουρισμού, της τοπικής αυτο-
διοίκησης, του πολιτισμού και συ-
νολικά της Πολιτείας. Στην κατεύ-
θυνση αυτή εργαζόμαστε ήδη τα
τελευταία χρόνια, στηρίζοντας αρ-
χικά μαζί με τον Διεθνή Αερολιμένα
Αθηνών και στη συνέχεια με τον
ΣΕΤΕ και τη Marketing Greece την
προσπάθεια του Δήμου για την
προϊοντική εξέλιξη και προβολή
της Αθήνας ως προορισμού για την
προσέλκυση εισερχόμενου τουρι-
σμού από σημαντικές αγορές. Πα-
ρόμοιες πρωτοβουλίες, μικρότερης
κλίμακας αλλά πάντα στην ίδια λο-
γική των συνεργασιών, αναλαμ-
βάνουμε ή συμμετέχουμε και για
άλλους, εξίσου δυναμικούς προ-
ορισμούς όπως η Θεσσαλονίκη, τα
Χανιά, η Ρόδος κ.λπ. Πιστεύω ει-
λικρινά ότι οι συμπράξεις για τη
διάχυση της ανάπτυξης αποτελούν
τη μόνη μακροπρόθεσμα βιώσιμη
επιχειρηματική πρακτική, ιδιαίτερα
στον Τουρισμό. Γι’ αυτό και θα συ-
νεχίσουμε να συμπράττουμε σε
συλλογικές προσπάθειες, με ιδιω-
τικούς και δημοσίους φορείς και
να δουλεύουμε μαζί για κοινούς
στόχους. 

Ευτύχης Βασιλάκης, Πρόεδρος της AEGEAN 

«Θα μεγαλώσουμε περισσότερο 
και θα προσφέρουμε περισσότερα»

Οι συμπράξεις για τη διάχυση της ανάπτυξης αποτελούν τη μόνη μακροπρόθεσμα βιώσιμη επιχειρηματική πρακτική

H Aegean πετάει σε 155 προορισμούς, σε 44 χώρες, με 250 δρομολόγια, από 8 πλέον βάσεις σε Ελλάδα και Κύπρο, το μεγαλύτερο δίκτυο που ανέπτυξε ποτέ ελληνική αεροπορική εταιρεία, τονίζει ο
πρόεδρος της εταιρείας Ευτύχης Βασιλάκης.

������

«Δομήσαμε το μεγαλύ-
τερο δίκτυο που ανέ-
πτυξε ποτέ ελληνική αε-
ροπορική εταιρεία».

-Τι θα θέλατε να δείτε από την
κυβέρνηση ως επιχειρηματίας
των αερομεταφορών αλλά και
επενδυτής; 

-Αξίζει να σημειώσουμε ότι μέ-
χρι σήμερα οι αερομεταφορές εί-
ναι το μοναδικό ίσως σύστημα
υποδομών, μεταφορών που οι
άμεσες χρεώσεις και έσοδα του
δημοσίου από τη δραστηριοποί-
ησή τους, υπερκαλύπτουν με ση-
μαντικό πλεόνασμα για το δημό-
σιο, το κόστος τόσο των υποδο-
μών, όσο και της λειτουργίας τους.
Άλλωστε αυτό φαίνεται από το
ενδιαφέρον και τις επιτυχείς οι-
κονομικά για το δημόσιο και για
τους παραχωρησιούχους, πρό-
σφατες ιδιωτικοποιήσεις των αε-
ροδρομίων. Η Πολιτεία λοιπόν
μπορεί -καθώς διαθέτει τα σχετικά
κονδύλια- και πρέπει να αντιμε-

τωπίσει άμεσα το ζήτημα της ανα-
βάθμισης του επιπέδου υπηρε-
σιών του δημοσίου, όπως είναι
η ρύθμιση της λειτουργίας, η αε-
ροναυτιλία, η παροχή εκπαίδευ-
σης και σχολών για ειδικευμένο
προσωπικό κ.α.. Υπηρεσιών που
είναι καίριας σημασίας για την
Ελληνική αερομεταφορά αλλά
κυρίως για τους επισκέπτες και
τους ίδιους τους Έλληνες που τα-
ξιδεύουν στο εσωτερικό.  Επίσης,
κάποια στιγμή πρέπει να διορ-
θωθεί και το λάθος του 2015-2016
που μας οδήγησε να έχουμε 2
έως 3 φορές υψηλότερο ΦΠΑ
(24%) στην επιβατική μεταφορά
εσωτερικού, δηλαδή στα αερο-
πλάνα, την ακτοπλοΐα και τα λε-
ωφορεία, από όλα τα κράτη της
νότιας Ευρώπης. Ελπίζω σχετικά
σύντομα να γίνει γιατί είναι άδικο

οι επιβάτες εσωτερικού να επι-
βαρύνονται τόσο πολύ. Ακόμα,
η φορολογία, οι επιβαρύνσεις
στην εργασία, στους ανθρώπους
που παράγουν για όλους μας, είτε
με τη μορφή της μείωσης των
ασφαλιστικών εισφορών των ερ-
γαζομένων είτε με την κατάργηση
της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης
πρώτα για την εργασία, πρέπει
να βελτιωθεί σημαντικά. Δεν μπο-
ρεί να επιβαρύνουμε τόσο πολύ
το πιο σημαντικό μας «υλικό»,
τους ανθρώπους που παράγουν
την ποιότητα και την εξειδίκευση,
τη φιλοξενία που χρειαζόμαστε
και παράλληλα να μειώνουμε με
αυτό τον τρόπο την ανταγωνι-
στικότητα των ελληνικών επιχει-
ρήσεων. 
-Κατά τη διάρκεια της εκδή-
λωσης παραλαβής των νέων

αεροσκαφών, αναφέρθηκε έν-
τονα ότι η AEGEAN αποτελεί
ένα καλό παράδειγμα της ελ-
ληνικής επιχειρηματικότητας.
Τι σημαίνει αυτό για εσάς;

-Σημαίνει ότι είμαστε περή-
φανοι για τους ανθρώπους μας,
τα στελέχη μας και ότι αυτοί απο-
τελούν την πηγή της δύναμής
μας. Σημαίνει επίσης το ότι συ-
νεργάστηκαν αρμονικά μεταξύ
τους πέντε διαφορετικοί επιχει-
ρηματικοί όμιλοι τόσα χρόνια,
στη χώρα μας, είναι σπάνιο αν
όχι μοναδικό. Και τα δυο έχουν
τη βάση τους στην ηθική και την
ειλικρίνεια του Θόδωρου Βασι-
λάκη αλλά και στην καθημερινή
σπουδή και προσπάθεια της ομά-
δας του management της εται-
ρείας, με πρώτο τον CEO μας, Δη-
μήτρη Γερογιάννη.

Να αναβαθμιστεί το επίπεδο υπηρεσιών του δημοσίου
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Ταχύτερη αναβάθμιση
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Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Κάποιοι αναλυτές 
πλέον μιλούν ακόμη 
και για… μηδενικές 
αποδόσεις των ελλη-
νικών ομολόγων.

Μεγαλύτερα -
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Ποιες δαπάνες εξαιρούνται
-
-

-

-

-
-

-
-
-

Λιγότεροι τυχεροί,
μεγαλύτερα κέρδη
στις φορολοταρίες

Στο 2,4% ανεβάζει την ανάπτυξη
της Ελλάδας το 2020 η Κομισιόν

Ενταξη στο QE το 2020 «βλέπει» η Citigroup 

Εναντι 2,3% που προέβλεπε το φθινόπωρο – Προϋπόθεση οι μεταρρυθμίσεις 

Η -
-

Μέσω -
-

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Ο επίτροπος Π. Τζεντι-
λόνι προϊδέασε 
ότι το Eurogroup 
του Ιουνίου θα εγκρί-
νει τη χρησιμοποίηση 
των SMPs  και ANFAs 
για επενδύσεις. 

Στην απλούστευση -
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Αύξηση επιχορήγησης
για απασχόληση ανέργων
από ευπαθείς ομάδες
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Τα συνολικά έσοδα 
από τις μισθώσεις το 
12μηνο Ιουνίου 2018 - 
Μαΐου 2019 έφθασαν 
το 1,15 δισ. ευρώ. 

Περιοριστικά -
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Λαμβάνουν μέτρα

Υψηλές τιμές

Ενοικιάζει κάστρα
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Στρεβλώσεις προκαλούνται στην αγορά, με εκτίναξη των ενοικίων κατοικιών 

Οι περιορισμοί σε Γαλλία, Ισπανία, Γερμανία και Ολλανδία 

Αντίθετα, οι εισπράξεις 
ανά κατάλυμα μειώθη-
καν στα 43,5 ευρώ  
την ημέρα το 2019. 

Στο Αμστερνταμ, προ-
βλέπεται ανώτατο όριο 
μίσθωσης 30 ημερών, 
σε ετήσια βάση.

Χωρίς κανόνες οι βραχυχρόνιες μισθώσεις
Η Ελλάδα είναι από τις λιγοστές χώρες της Ευρώπης που δεν διαθέτουν ρυθμιστικό πλαίσιο

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ
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Η Ε.Ε. πρέπει  
να αναγνωρίσει  
ότι η βρετανική  
νομοθεσία είναι  
εξίσου αυστηρή  
με την ευρωπαϊκή.

Την «παραμονή»
του City στην Ε.Ε.
διαπραγματεύεται 
η Βρετανία 
Στόχος, η πρόσβαση στην ενιαία
αγορά του χρηματοπιστωτικού κλάδου
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Δύο τα πιθανά σενάρια 

Μέτωπο με την Ε.Ε. ανοίγει ο Τραμπ, εκτοξεύοντας απειλές για επιβολή δασμών

Ευρωπαίοι αξιωματού-
χοι δηλώνουν έτοιμοι 
να ανταπαντήσουν  
με δασμούς σε αμερι-
κανικά προϊόντα.

Το 2019 
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-

-
-

-
-

-

-

-

Στο 1,1% εκτιμάται 
η αναπτυξιακή επίδοση 
της Γερμανίας εντός 
του τρέχοντος έτους.

Εγκλωβισμένη
σε χαμηλό
ρυθμό ανάπτυξης
η Ευρωζώνη 
Η Κομισιόν προβλέπει ότι το ΑΕΠ
θα αυξηθεί κατά 1,2% φέτος και το 2021

Ο επίτροπος  
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Το Ριάντ προσπαθεί να προσελκύσει νεοφυείς επιχειρήσεις

Μειώνεται η ζήτηση για πετρέλαιο και φυσικό αέριο 

Ο Σαουδάραβας 
πρίγκιπας Μοχάμεντ 
μπιν Σαλμάν επιχειρεί 
να μετασχηματίσει 
την οικονομία.

Κομβικό ρόλο παίζει 
η κάμψη της οικονο-
μικής δραστηριότητας 
στην Κίνα εξαιτίας 
του κορωνοϊού. 

Μολονότι 

Υπολογίζεται -
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Ο Ρόμπερτ Ντάουνι Τζούνιορ -

Η Dave, με συνδρομή 
1 δολ., συμβουλεύει 
τους χρήστες πώς 
να έχουν υπό έλεγχο 
πιστωτική κάρτα 
ή δάνεια.

Επενδύσεις 53 δισ. δολ. 
το 2019 σε εταιρείες 
ψηφιακής τραπεζικής
Με καινοτόμους ιδέες, ανταγωνίζονται υπεραιωνόβιες 
και παραδοσιακές τράπεζες και ασφαλιστικές εταιρείες
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Από το κοκαλάκι της νυχτερίδας, στο κοκαλούι του πουπούξιου
Η παροιμιώδης φράση «έχει το κο-
καλάκι της νυχτερίδας…» χρησι-
μοποιείται για κάποιον που μπορεί
να βγει αλώβητος από μια άσχημη
ή δύσκολη κατάσταση.  Οι Κινέζοι
φυσικά το πήραν σε άλλο level και
με την υπερκατανάλωση σούπας
από νυχτερίδες μας έφεραν τον
κορωνοϊό και πάει όλος ο πλανήτης
σούζα.  

Ενώ ρε Κινεζάκια, ακούστε μας
κι εμάς όταν  σας λέμε πως το «κο-
καλούι του πουπούξιου (τσαλαπε-
τεινού)» είναι αρκετά πιο safe.  Άλ-
λωστε αυτό το κοκαλούι μας έσωσε
σαν χώρα τόσες φορές που δεν
υπερβάλλουμε όταν λέμε πως δεν
μας σκιάζει φοβέρα καμιά.  Δεν θα
ήταν άσχημο αν ο τσαλαπετεινός
γίνει το λογότυπο της νέας στρα-
τηγικής ανάπτυξης του τουρισμού
από το έχον το γενικό πρόσταγμα
Υφυπουργείο στη διαφήμιση της
χώρας μας στο εξωτερικό.  Δεν
χρειάζεται νέος διαγωνισμός για
εμπνεύσεις που δεν υπάρχουν.  Ο
τσαλαπετεινός πετάει αγέρωχος
και υπερήφανος ανάμεσά μας.

Το 2020 μπήκε με ανάμεικτα
συναισθήματα για αρκετούς.  Κά-
ποιοι φοβούνται τον αντίκτυπο
των εκποιήσεων, τον αντίκτυπο
της πώλησης δανείων, της πτώσης
των πολιτογραφήσεων, των αρνη-
τικών επιτοκίων, με τη λίστα να
μην συμμαζεύεται.  Κάποιοι άλλοι,
χαίρονται περίπου για τους ίδιους
ακριβώς λόγους επειδή έχουν άλλη
ατζέντα με… κορώνα της, το γιατί
να πετυχαίνουν όσοι ασχολούνται
με την ανάπτυξη γης.

Είναι λοιπόν αναπόφευκτο όλοι
να έχουν στο στόμα τους την κτη-
ματαγορά.  Όλοι μέτρησαν την
προσφορά και την βρήκαν υπερ-
βολική και όλοι μέτρησαν τη ζή-
τηση και την βρήκαν λειψή. Και
άρα εξίσου αναπόφευκτο είναι να
βγαίνει το συμπέρασμα πως «θα
έρθουν ούλλα πούκουππα».

Η προσωπική μου άποψη είναι
πως η κτηματαγορά το 2020 έχει
αρκετά εφόδια και εχέγγυα να κυ-
λήσει αρκετά ομαλά και να συνει-
σφέρει στο ΑΕΠ και στην οικονομία
γενικότερα όσα έχει συνεισφέρει
ιδιαίτερα την τελευταία διετία.

Ο τομέας των πολιτογραφήσεων
έχει εισέλθει σε ένα πιο ώριμο στά-
διο, ένα στάδιο το οποίο δεν θα
επιτρέπει τόσο εύκολα την όποια
παρερμηνεία με αποτέλεσμα όσοι
ξένοι θα επιλέξουν και θα επιλεγούν
μέσω του προγράμματος επενδύ-
σεων δεν θα μας έχουν σαν χώρα
στο στόχαστρο.  Ο τομέας των ψη-
λών κτηρίων, ο οποίος ήταν το κύ-
ριο επενδυτικό προϊόν αυτών των
επενδύσεων, θα συνεχίσει πιο συ-
νεσταλμένα να αναπτύσσεται και
όπως δεν ήταν, θα συνεχίσει να
μην είναι ο κύριος δείκτης υγειούς
ανάπτυξης της κτηματαγοράς.  Τώ-
ρα αν κάποιοι τον ανέδειξαν ως
τον κύριο δείκτη, κακώς το έπρα-
ξαν.

Η κατασκευή νέων αναπτύξεων
θα συνεχίσει επειδή υπάρχει ξένο
ενδιαφέρον για επενδύσεις στην
χώρα μας, αλλά και επειδή ο Κύ-
πριος αγοραστής ενδιαφέρεται να
διευρύνει τις επενδυτικές του ανα-

ζητήσεις ειδικότερα ενόψει και
των αρνητικών αποδόσεων των
τραπεζικών του καταθέσεων.  Μά-
λιστα είναι θετικό πως το προϊόν
άρχισε να γίνεται πιο σύνθετο και
πιο εξεζητημένο επειδή αφενός
υπάρχει η ανάγκη έλκυσης ενδια-
φέροντος από τους υποψήφιους
αγοραστές και αφετέρου επειδή οι
υποψήφιοι αγοραστές έγιναν πιο
απαιτητικοί.

Οι πλειστηριασμοί και οι πωλή-
σεις δανείων δεν είναι κάτι που
πρέπει να πτοεί τον οποιονδήποτε.
Καλώς ή κακώς ήρθαν στη ζωή μας
και θα μείνουν.  Τον επηρεασμό

στις αξίες των ακινήτων – το έχω
πει πολλές φορές – δεν θα τον ανα-
λύσετε στο στάδιο της πρώτης πώ-
λησης, αλλά στο δεύτερο στάδιο
αφού κάποιος το αγοράσει – ας
πούμε σε «χαμηλή» τιμή.  Η μέχρι
τώρα εμπειρία έδειξε πως η αγορά
απορρόφησε τους όποιους κραδα-
σμούς, και οι τιμές αγοράς σε πλει-
στηριασμούς είναι πάρα πολύ κοντά
σε αυτό που θεωρείται αγοραία
αξία.  Αλλά αν ακόμη δεχθούμε
πως οι τιμές αγοράς είναι χαμηλές,
αυτοί που τα αγοράζουν δεν έρ-
χονται μετά να τα διαθέσουν σε
χαμηλές τιμές.  Αντίθετα είτε τα
κρατάνε εκτός αγοράς – άρα η προ-
σφορά μειώνεται – ή τα προσφέ-
ρουν στις κανονικές τιμές αγοράς.
Το τι συμβαίνει στην πραγματικό-
τητα δεν είναι πτώση αξιών, αλλά
ανακατανομή του πλούτου.

Ο τουρισμός αναμένεται να κυ-
μανθεί στα ίδια με τα περσινά επί-
πεδα.  Το «κοκαλούι του πουπού-
ξιου» που μας προστατεύει, φέτος
έχει τη μορφή του παγκόσμιου πα-
νικού με την Κίνα και τη στροφή
των τουριστών μακριά από αυτήν
και προς άλλες κατευθύνσεις.  Με
αυτό το δεδομένο, θα έχει και η
χώρα μας το μερίδιο που της ανα-
λογεί.

Η προχθεσινή συμφωνία – μετά
από παρέλευση δεκαετιών παιξί-
ματος και ξεπαιξίματος – για ανά-
πτυξη του ενιαίου χώρου λιμανιού
και μαρίνας Λάρνακας με συνολικό
ύψος επένδυσης το ένα δισεκα-
τομμύριο ευρώ, δεν μπορεί να πε-
ράσει απαρατήρητη.  Πρόκειται

για μια τεράστια επένδυση που θα
αλλάξει την όψη και την τοπική
οικονομία της Λάρνακας, έχοντας
την ίδια ώρα σημαντική συνεισφο-
ρά στην οικονομία της χώρας.  Με
αυτή την επένδυση η Λάρνακα
ανεβαίνει βαθμίδες πάνω στο επεν-
δυτικό ενδιαφέρον λαμβάνοντας
μια θέση που πραγματικά της αξίζει
και που για χρόνια (αδικημένα) δεν
είχε.

Η Λευκωσία, έχοντας σαν ρα-
χοκοκαλιά τους Λευκωσιάτες, δεν
έχει να φοβάται τίποτα για το 2020.
Το επενδυτικό ενδιαφέρον είναι
δυνατό και αποσυνδεδεμένο από
όσα αρνητικά συμβαίνουν σε άλλες
πόλεις, ενώ δεν είναι αποστασιο-
ποιημένη από όσα θετικά συμβαί-
νουν εκεί.  

Επίκειται η παράδοση φάσεων
έργων υποδομής και έπεται η αρχή
άλλων.  Η Λευκωσία έχει πολλά να
προσδοκά εντός της επόμενης πεν-
ταετίας αφού θα γίνει πραγματικά
αγνώριστη.

Οι κίνδυνοι που υπάρχουν σε
όλο αυτό συνοψίζονται κατά κύριο
λόγο στο πόσο αρνητικό κλίμα και
προσδοκίες είμαστε ικανοί να καλ-
λιεργήσουμε εμείς.  Και σε αυτό
είμαστε δυστυχώς πολύ ικανοί.  Γι’
αυτό ας μην βγάζουμε τα μάτια μας
μόνοι μας και ας βλέπουμε μπρος
με αισιοδοξία.  Ο πουπούξιος άμα
νιώσει σιγουριά ανοίγει το λοφίο
του και γίνεται μαγικός. 

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Η Λευκωσία έχει πολλά να προσδοκά εντός της επόμενης πενταετίας αφού
θα γίνει πραγματικά αγνώριστη.
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Όλοι μέτρησαν την 
προσφορά και την βρή-
καν υπερβολική και όλοι
μέτρησαν τη ζήτηση 
και την βρήκαν λειψή.
Και άρα εξίσου αναπό-
φευκτο είναι να βγαίνει
το συμπέρασμα πως 
«θα έρθουν ούλλα 
πούκουππα».

«Απόβαση» ισραηλινών ομίλων
στην ξενοδοχειακή αγορά Αθήνας
Βλέπουν μεγάλες προοπτικές στην ελληνική οικονομία και επενδύουν χωρίς φόβο

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Κυρίαρχορόλο στην ξενοδοχειακή αγορά
της Αθήνας έχουν αρχίσει να διαδρα-
ματίζουν ισραηλινοί όμιλοι, προερχό-
μενοι τόσο από τον κλάδο της φιλοξενίας
όσο κι από εκείνο των ακινήτων. Κατά
τη διάρκεια του τελευταίου χρόνου, μά-
λιστα, οι σχετικές επενδύσεις έχουν πυ-
κνώσει, σε ένα δείγμα της αυξημένης
εμπιστοσύνης των επενδυτών από το
Ισραήλ στις προοπτικές της ελληνικής
οικονομίας, αλλά και του τουρισμού της
πρωτεύουσας, η οποία φιλοδοξεί να
αναδειχθεί σε έναν σημαντικό ευρω-
παϊκό προορισμό Σαββατοκύριακου
(city break) για ξένους επισκέπτες.

Το τελευταίο διάστημα, ο ξενοδο-
χειακός όμιλος Brown Hotels έχει ενι-
σχύσει σημαντικά την παρουσία του

στα ξενοδοχειακά «δρώμενα» της Αθή-
νας, εστιάζοντας στην περιοχή της πλα-
τείας Ομόνοιας, η οποία εκτιμάται ότι
θα αναβαθμιστεί άμεσα, με τη συνδρομή
και των έργων ανάπλασης της ίδιας της
πλατείας που ολοκληρώνονται αυτήν
την περίοδο. Η αρχή έγινε με το πρώην
Athens Acropol, κλειστό από το 2011,
το οποίο ξεκίνησε να λειτουργεί πριν
από λίγες εβδομάδες ως Brown Acropol,
δυναμικότητας 165 δωματίων. Πρόκειται
για το ακίνητο που βρίσκεται ακριβώς
πάνω στην πλ. Ομόνοιας, στην οδό Πει-
ραιώς 1. Παράλληλα, ο όμιλος έλαβε
πρόσφατα την άδεια για την ανακατα-
σκευή και λειτουργία ως ξενοδοχείου,
του κτιρίου στη συμβολή των οδών Βε-
ρανζέρου και Μαρίκας Κοτοπούλη, σχε-
δόν απέναντι από το αστυνομικό τμήμα
της Ομόνοιας. Πρόκειται για το κτίριο
που μέχρι πρότινος στέγαζε τα γραφεία

της Κομματικής Οργάνωσης Αττικής
του ΚΚΕ.

Η Brown Hotels έχει υπομισθώσει
και το πρώην La Mirage, επίσης στην
οδό Μαρίκας Κοτοπούλη. Το εν λόγω
ακίνητο μισθώνεται από τον επιχειρη-
ματία κ. Στ. Ιωαννίδη, ο οποίος είχε
προσφέρει το υψηλότερο τίμημα σε
σχετικό διαγωνισμό που πραγματοποί-
ησε πριν από λίγους μήνες η Υπηρεσία
Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας των
Ενόπλων Δυνάμεων, που διαχειρίζεται
το κτίριο. Στη συνέχεια ο κ. Ιωαννίδης
το υπομίσθωσε στον όμιλο Brown, ο
οποίος και θα είναι ο χρήστης του.

Αξίζει να σημειωθεί ότι το επιχειρη-
ματικό πλάνο που έχει εκπονήσει η δι-
οίκηση του ισραηλινού ομίλου για την
Αθήνα, αλλά και τη Θεσσαλονίκη, προ-
βλέπει την ανάπτυξη συνολικά 11 ξε-
νοδοχειακών ακινήτων, κυρίως μέσω

της ανακατασκευής υφιστάμενων κτι-
ρίων. Στην Αθήνα, εκτός από την Ομό-
νοια, ενδιαφέρον υπάρχει και για την
περιοχή της πλ. Συντάγματος, ενώ στην
περίπτωση της Θεσσαλονίκης η ζήτηση
επίσης στρέφεται σε ακίνητα στο κέντρο
της πόλης.

Αντίστοιχα, ο ξενοδοχειακός όμιλος
Fattal Group, ο μεγαλύτερος του είδους
στο Ισραήλ ετοιμάζει αυτήν την περίοδο
δύο νέα ξενοδοχεία στο κέντρο της
Αθήνας. Το πρώτο είναι ασφαλώς το
πρώην Esperia Palace στην συμβολή
της Σταδίου με την οδό Εδουάρδου Λω,
την εκμετάλλευση κι ανακατασκευή
του οποίου έχει εξασφαλίσει ο όμιλος,
επικρατώντας σε σχετικό διαγωνισμό
παραχώρησης του ΕΦΚΑ. Το νέο ξενο-
δοχείο ετοιμάζεται να λειτουργήσει
κατά το πρώτο εξάμηνο του 2021, υπό
την επωνυμία NYX Athens, που υπάγεται

στην αλυσίδα Leonardo Hotels. Επι-
πλέον, ο όμιλος Fattal σχεδιάζει ένα
ακόμα ξενοδοχείο στο κέντρο και συγ-
κεκριμένα στην οδό Αβέρωφ 7, απέναντι
από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο.
Το ξενοδοχείο θα ονομάζεται Leonardo
Boutique Athens και θα είναι δυναμι-
κότητας 84 δωματίων.

Κινήσεις στην αγορά φιλοξενίας έχει
αρχίσει να πραγματοποιεί και ο επεν-
δυτικός όμιλος ακινήτων Zoia Fund,
του οποίου η αρχική παρουσία στην
Ελλάδα εστίαζε σε κατοικίες. Ο όμιλος
αναπτύσσει δύο ξενοδοχεία, αμφότερα
boutique. Το πρώτο εξ αυτών (Zoia Ai-
olou) θα λειτουργήσει σε ανακαινισμένο
κτίριο της δεκαετίας του ’60 στην οδό
Αιόλου, προσφέροντας 30 δωμάτια. Το
έτερο θα είναι στην οδό Νικίου, στο
Μοναστηράκι με 26 δωμάτια και θα
ονομάζεται Zoia Nikiou.
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Τι σχεδιάζουν ο όμιλος
Brown Hotels, η Fattal
Group και το Zoia Fund
στην Αθήνα. Ενα από τα δύο ξενοδοχεία που ετοιμάζει αυτή την περίοδο στην Αθήνα ο ξενοδοχειακός όμιλος Fattal Group, ο μεγαλύτερος του

είδους στο Ισραήλ, είναι το πρώην Esperia Palace.

Σε μια νέα περίοδο ανόδου των τιμών των ακινήτων,
κατοικιών αλλά και επαγγελματικών κτιρίων (γραφεία,
καταστήματα κ.λπ.), έχει εισέλθει πλέον η αγορά ακι-
νήτων. Ειδικά, ο τομέας των κατοικιών προβλέπεται
να καταγράψει αυξήσεις της τάξεως του 7%-8% κατά
μέσον όρο, τόσο φέτος όσο και το 2021, προτού ο
ρυθμός ανόδου επιβραδυνθεί σταδιακά. Πρόκειται για
έναν νέο ανοδικό κύκλο, ο οποίος θα έχει διάρκεια
τουλάχιστον 10 ετών, με αφετηρία το 2017, όταν
ξεκίνησε η ανοδική πορεία του κλάδου. Τα παραπάνω
επισημαίνονται σε σχετική οικονομική ανάλυση της
Τράπεζας Πειραιώς, η οποία παρουσιάστηκε στο πλαίσιο
του 1ου Real Estate Conference, που διοργάνωσε ο
όμιλος Χρηματιστηρίου
Αθηνών. Ειδικότερα,
σύμφωνα με τον επικε-
φαλής οικονομικό ανα-
λυτή της Πειραιώς, Ηλία
Λεκκό, «από το 2018 και
μετά ανοίγει ένας νέος
κύκλος εξελίξεων στην
αγορά ακινήτων, ο οποίος
φαίνεται ότι θα διαρκέσει
τουλάχιστον έως το 2027.
Ξεκινώντας από μία θέση
κατά 7%-10% υποτιμημένη έναντι της δίκαιης τιμής,
αναμένουμε οι τιμές ακινήτων να αυξηθούν κατά 7%-
8% το 2020-2021 και στη συνέχεια να συγκλίνουν σε
ρυθμούς περί το 3% στο τέλος της περιόδου». Αντίστοιχα,
τα επαγγελματικά ακίνητα (με έμφαση στους χώρους
γραφείων) βρίσκονται σήμερα υποτιμημένα κατά πε-
ρίπου 4%. Στο πλαίσιο αυτό, προβλέπεται ετήσιος
ρυθμός αύξησης 4%-5% το 2020-2021, ο οποίος στη
συνέχεια θα ομαλοποιηθεί κοντά στο επίπεδο του 3%.

Ενδιαφέρον παρουσιάζει πάντως και η προσέγγιση
των αναλυτών της Τράπεζας Πειραιώς για την περίοδο
που προηγήθηκε, τόσο στο σκέλος της ανόδου κατά
τα χρόνια πριν από την κρίση, όσο και για το διάστημα
της οικονομικής κρίσης. Επιγραμματικά, αναλύοντας
τις εξελίξεις την τελευταία 20ετία, διαπιστώνεται ότι
μετά σχεδόν μια δεκαετία (1999-2008), όπου η αγορά
λειτουργούσε υπό όρους που υπαγόρευαν οι πωλητές,
στη συνέχεια εισήλθε σε βαθιά κρίση το 2009-2014
για να μεταβεί έκτοτε σε μια περίοδο ανάκαμψης συ-
ναλλαγών, όπου όμως το «επάνω χέρι» στις αγοραπω-
λησίες βρισκόταν με το μέρος των αγοραστών. Οσον
αφορά τις κατοικίες, εκτιμάται ότι από το 2000 έως το
2010 οι τιμές τους ήταν ικανοποιητικές μόνο για τα
νοικοκυριά που ανήκουν στο 10%-20% των υψηλότερων
εισοδημάτων και αντίστροφα, υπερτιμημένες κατά
12%-35% για τα νοικοκυριά μεσαίου εισοδήματος.
Στον αντίποδα, οι τιμές των κατοικιών εμφανίζονται
υποτιμημένες κατά 14% το 2018 και κατά 10% το 2019,
με βάση το μέσο διαθέσιμο εισόδημα. Για τα νοικοκυριά
με εισόδημα στο υψηλότερο 30% της εισοδηματικής
κατανομής η υποτίμηση ήταν ακόμη πιο έντονη, στο
34% το 2019.

Μέχρι το 2027 οι τιμές
ακινήτων θα αυξάνονται,
προβλέπει η Πειραιώς

������

Για το 2020 και το
2021 εκτιμάται ότι
οι τιμές κατοικιών
θα αυξηθούν 7%-
8% κατά μέσον
όρο κάθε έτος.



ΚΥΡΙΑΚΗ 16 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2020

Έ να από -

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

Η καθιέρωσή της

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-
-
-

Αγαπήστε... μαθαίνοντας!
ΠΤΥΧΕΣ / Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Βιτρό 

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Βασιλική 

-
-
-

-

-

-
-

–Πλήρωσαν ένα τίμημα που δεν 
χώρεσε στον καιρό τους λόγω 
κοινωνικών συμβάσεων, σήμερα 
δεν θα χωρούσε λόγω ηλικίας… 
μήπως είναι ένας αιώνια καταδι-
κασμένος έρωτας;

-
-

-

-

–Ποιος άραγε μπορεί να κρίνει 
έναν έρωτα;

-
-

-

- -

–Επί σκηνής είσαι η Ελοΐζα ή έν-
νοιες όπως η αγάπη, η αφοσίω-
ση κτλ.; 

-
-

-

-

-

–Είναι ο έρωτας των Αβελάρδου 
και Ελοΐζας ο υπέρτατος έρωτας; 

-

–Θυσιάστηκε η Ελοΐζα για τον 
έρωτά της; Σήμερα θα τη θεω-

ρούσαμε ίσως θύμα…
-

–Τι κρατάς από την Ελοΐζα και 
τον Αβελάρδο;

-

–Κραταιά ως θάνατος η αγάπη, 
λοιπόν; Έχετε ορισμό;

-

-
-
-

-

-
-

–Έχεις καταλάβει τον Αβελάρδο;

Το έργο 

Φτάνει να τον αισθανθείς ή και να τον ζήσεις
Η Βασιλική Κυπραίου μιλάει στην «Κ» για την παράσταση της ΕΘΑΛ «Αβελάρδος και Ελοΐζα» σε σκηνοθεσία Κ. Σιλβέστρου

«Σήμερα θεωρούμε θύ-
ματα αυτούς που ερω-
τεύονται. Σκέτο. Και  
χωρίς τη θυσία. Να το 
κοιτάξουμε αυτό. Κάτι 
δεν πάει καλά».
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Ατζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ
Η νέα 

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

Παρασκευή στις 8:30 μ.μ. και Κυριακή 
στις 6:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 
25877827.

ΘΕΑΤΡΟ 

«Αβελάρδος και Ελοΐζα» από την ΕΘΑΛ

Μία από 
-

-
-

-

-

-

-

- -
-

-

Πληροφορίες τηλέ-
φωνο 77772717, www.thoc.org.cy

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Η εντολή της 

Το Φεστιβάλ 
-

-
-

-
-

-

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 99 517 910, 
www.ivac.cinephilia.gr

Η Κυπριακή 
-
-

-

-

-

-

-

-

Πληροφορίες τηλέ-
φωνο 77777745.

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ 

Εικόνες και όψεις του εναλλακτικού κινηματογράφου

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ 

«Μυστικοί Άνθρωποι» 
του Γ. Χριστοδουλίδη
Η Πολιτιστική 

-

-

-
-

-

-

-

ΘΕΑΤΡΟ

«Η Δράκαινα» του Δημ. Μπόγρη από τον ΘΟΚ

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μια Οικία δεν φέρνει την άνοιξη

Ζητείται εθνική 

ΔΙΑΛΕΞΗ 

«Πρόσωπα
Λάρνακας»
Η τρίτη 

-
-
-

-
Πληροφορίες τηλέφωνο 24641319. 

Είσοδος ελεύθερη.

16.2 - 23.2.2020
Προβάροντας

ρούχα ενός άλλου

ΣΙΝΕΜΑ

«Connecting Communities»
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Έχει κερδίσει -

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

Τον... ψέκασε με Evian

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

Η ωραιότητα αντιμετω-
πιζόταν ως κάτι ρηχό και 
ανόητο, υπεύθυνο για 
ανάλογα συναισθήματα.

O Mπραντ Πιτ -

«Παγιδευμένος»  
στο κορμί ενός σταρ;
Η ομορφιά του Μπραντ Πιτ και η υποκριτική του ταυτότητα
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Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Η εβδομάδα -
-

-

-

-

-

-

-

«INDEX»

-

-
-

-

-
-

«Υπνοβατώντας»

-

-

-
-

-

-

-

«Sad Girl Weekend»

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

«Βίαιη Εξίσωση»

-

-
-

-
-

-

-

-

-

«Τέταρτος τοίχος»

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

«I am Machkenzie»

-

-

-

-

-

«Εξομολόγηση»

-

-

-
-

-

-

-

-
-

Σημαντική η αλληλοβοήθεια

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

Οι μικρομηκάδες ταξιδεύουν και μαζί τους εμείς  
Το ιστορικό Φεστιβάλ Δράμας ήρθε στην Κύπρο και προβάλλει τις βραβευμένες του με πολλαπλά νοήματα ταινίες

Ένας θεσμός 

Δεν χρειάζεται κάποιος 
να έχει μεγάλο προϋπολογι-
σμό για να κυνηγήσει 
τα όνειρά του. Ίσως το 
κλειδί να είναι η ελπίδα, 
δύναμη και το πάθος.

«Υπνοβατώντας» 

«Βίαιη «Index», 

«Εξομολόγηση» 

Machkenzie» 



Π Ρ Ο Σ Ω Π Ο

Κυριακή 16 Φεβρουαρίου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 5

Artificial intelligence: Success, 
Limits, Myths and Threats 

Friday, 21 February 2020 | 18:30 

The Cyprus Institute  

Info: tel. 22208752 · email: office.events@cyi.ac.cy · www.cyi.ac.cy 

Prof Marc Mézard  
Director of the École Normale Supérieure, Paris 

Novel Technologies Laboratory, Athalassa Campus 

The 2020  
Hubert Curien  

Memorial Lecture  

CYPRUS  RESEARCH AND  
EDUCATIONAL FOUNDATION 

Media Sponsor 

Thursday 27 February 2020, 7pm
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08.30
Δεν είμαι -

-

-
-

-

 
09.00
Ανοίγω λάπτοπ, 

-

-
-

-

-

13.00
Το πρώτο -

-
-

-

-

-
-

-
-
-

 
18.00
Τις καλές -

-

-

-

-
-

-

22.00
Βλέπουμε κάποια -

-

-

01.00
Επιστρέφω  

-
-

02.30
Η παραγωγικότητά μου,

-

-
-
-

-

-

 
03.00
Οταν ήμουν -

-
-
-

-

-
-

Ενα εικοσιτετράωρο με τον συγγραφέα Χρίστο Κυθρεώτη
ΧΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

«Μετά τα μεσάνυχτα συνή-
θως μόνο εγώ είμαι ξύπνιος 
στο σπίτι. Διαβάζω ή γρά-
φω – ή διαβάζω κάτι σχετι-
κό με αυτό που γράφω».

«Κλείνω -
Ο Χρίστος
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«Π ιστεύω -
-
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-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

* Η κ. Σταματίνα Σταματάκου είναι 
δημοσιογράφος.

Ο Στρατής Γαλανός γεννήθηκε 
στην Αθήνα το 1968. Είναι εκ γε-
νετής τετραπληγικός, μετακινείται 
με αναπηρικό αμαξίδιο και γρά-
φει… μα πώς γράφει; Αν δεν το 
δείτε, δεν θα το πιστέψετε... Σπού-
δασε Νομικά στο Πανεπιστήμιο 
Αθηνών απ’ όπου αποφοίτησε το 
1991. Μιλάει τέσσερις γλώσσες, 
αγγλικά, γαλλικά, ιταλικά, ισπα-
νικά. Εργάστηκε αρχικά ως δικη-
γόρος (1993-1996), κατόπιν ως 
υπάλληλος γραμματειακής υπο-
στήριξης στον ΑΝΤ1 (1996) και 
τέλος ως διοικητικός υπάλληλος 
στην ΕΥΔΑΠ (1997-2012), όταν 
και συνταξιοδοτήθηκε. Το πρώ-
το του μυθιστόρημα «Η Διαδρομή 
και το Κόμιστρο» κυκλοφόρησε 
τον Απρίλιο του 2019 από τον εκ-
δοτικό οίκο Λιβάνη, ενώ ο δεύτε-
ρος τόμος της τριλογίας με τίτλο 
«Ο,τι Απέμεινε: Ενας Σκαραβαίος» 
αναμένεται να εκδοθεί το 2020.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-

 

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοιχείο 
που μάθατε πρόσφατα χάρη στην ανά-
γνωση ενός βιβλίου;

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε δια-
βάσει τις περισσότερες φορές;

 

 
Ποιος ο βαθύτερος ρόλος του κλα-
σικού αυτοκινήτου Oldsmobile στο 
μυθιστόρημά σας; Λειτουργεί και ως 
«μηχανή του χρόνου»;

-
-

 
Είναι πολλές και διαφορετικές οι δε-
καετίες όπου εκτυλίσσεται το μυθι-
στόρημά σας. Γιατί οι συγκεκριμένες 
περίοδοι του 20ού αιώνα; 

-

-

-
-
-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Βρί-

σκετε καθόλου ποίηση εκεί; 
-

-

ΧΑΝΝΑ ΑΡΕΝΤ 
Ευτυχισμένος όποιος 
δεν έχει πατρίδα 
μτφρ.: Ιωάννα Αβραμίδου 
πρόλογος - επίμετρο: Karin Biro 
εκδ. Πανοπτικόν, σελ. 86

Δεν βρίσκεται, -

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Της ΣΤΑΜΑΤΙΝΑΣ ΣΤΑΜΑΤΑΚΟΥ*

Το μαχητικό πνεύμα της Aρεντ ήταν εντέλει ποιητικό

«Οταν δεις τη φρίκη...»

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Για πρώτη φορά  
ένας ηθοποιός 
που κερδίζει Οσκαρ δεν 
ευχαριστεί τη μαμά του 
και τον μπαμπά του, 
δεν αναλώνεται 
στο υπερφίαλο εγώ του.

«Νιώθουμε 

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΣΤΡΑΤΗ ΓΑΛΑΝΟ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Γράμμα από το μέτωπο

ΗΠΑ
Ο παλιός 

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

Την πήρα 

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Οι ξεχασμένοι Ινδοί
Μια σχετικά -

-

-

-

-
-

ΣΑΝ ΝΤΙΕΓΚΟ
Η τέχνη του Μπουγκερό 
Επιτομή  

-

-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Διακοσμητικές τέχνες
Οι νέες -

-
-
-

-
-
-

ΛΟΣ ΑΝΤΖΕΛΕΣ
Τα χαμένα γλυπτά
Η Δημόσια 

-

-

-
-

ΜΠΙΛΜΠΑΟ
Ολαφουρ Ελίασον
Στο Γκούγκενχαϊμ 

-

-

-
-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Αυτό -

Τώρα ξέρω: η κόρη μου 
έχει μπει στα χαρακώ-
ματα· εγώ παραμένω 
άκαπνος.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ
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«Είχα 
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Ολοι έπαιρναν «ενθύμια»
-
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-
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Σπάζοντας τις αλυσίδες
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-
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-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-
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Ο ρόλος της Αρχαιότητας το 1821
«Δι’ αυτά πολεμήσαμεν» – Η «Κ» επισκέφθηκε την έκθεση-ύμνο στην Ελευθερία του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου

Μπαίνοντας 

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Εκθέματα Η ναυμαχία
-

Ενα «ταξίδι» από  
την εθνική αφύπνιση, 
που κορυφώθηκε  
στα χρόνια της Επανά-
στασης, στην ίδρυση  
του ελληνικού κράτους.

Ο θαυμασμός 
των ξένων για 
την Ελλάδα και τα μνη-
μεία της, συνοδευόταν 
και από λεηλασίες 
και λαφυραγώγηση.

Είκοσι έξι
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Τουλάχιστον
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-
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«Πιο σημαντικά είναι όσα δεν χτίζουμε»
Η μεγαλύτερη απειλή για τον διάσημου Χιλιανού αρχιτέκτονα είναι η αυθαιρεσία, λέει στην «Κ» ο Αλεχάντρο Αραβένα

Καθαρές, 

-

«Το πρόβλημα
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07.30

10.00

11.00 EU4U, II - (E) 

12.00

13.30
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15

15.45
 Talk show, 

17.00

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00
21.30

23.20 EIΔHΣEIΣ
23.25

-

00.20

07.30

11.00

11.30
16.00

16.50

17.40

18.20

19.10

19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
20.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00

21.00

-

21.50

00.00 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
00.10

05.30

09.45 

13.00

15.00

16.00
21.20 
18.00 OMEGA NEWS
18.10

19.00

20.10 OMEGA NEWS
21.05

-

22.00

23.40

00.40 

01.40 

02.40

03.50

06.10

06.40

07.30 

08.10

08.50

10.30

12.00

12.50 

14.30

15.20

17.20

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.40

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 

01.00 Τίτλοι ειδήσεων 
01.10 

02.00

02.50

03.40 Tα νέα του ANT1 - (E) 
04.30

05.20 

05.50

06.00 

08.00 

-
-

12.30

13.00

15.40

16.40 

17.30

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.20 

23.30

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30

-

01.30

03.30

04.20

06.00 

07.00 

08.00 

09.30

10.00 

13.00 

13.45 

14.30 

17.00 

17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00

19.30

20.20 ALPHA NEWS
21.15

22.30

23.30

00.45 
01.45

03.15

07.50
09.30
11.20
13.05
14.45

16.40 1945
18.25
20.00 
21.00
23.00
00.45 
02.50

05.55
07.45 
09.25
11.00 
12.25

14.10 

15.45 
17.15 

18.50 

20.30 
22.00
23.30 
00.00
01.35

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA 22477777 ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.30 21.00 21.05 21.20 21.20 21.15 21.00

22.00

06.30
09.20

11.00
13.00 
14.00 

17.30
18.00

22.25 
23.25 
01.05
04.30
04.40

12.00
12.30
13.00
13.30 
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30 The Owl
19.00
19.30
20.00

CAPITAL 25577577

TV PLUS

SMILE TV 

07.30
08.40
10.30
12.15 
14.00 
15.30
17.00
19.00
21.00
23.00 
01.15
03.00

Μια κρυφή ζωή ���½
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: -

Μετά -

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

Στο επίκεντρο η ηθική

-

-

-
-
-

-

-
-

Uncut Gems ½
ΘΡΙΛΕΡ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

Οι αδελφοί Σάφντι,

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
Ο Ανταμ Σάντλερ

Φρενήρεις ρυθμοί, ποπ νότα και γεύση από NBA

Οταν οι αξίες 
ζωής μάχονται 
τη θηριωδία
Μια συγκινητική ιστορία αληθινού 
θάρρους από τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο

Ο Ογκαστ Ντιλ 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

«Στην οικογένεια 
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-
-
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-

-
-

-
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-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-
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-
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-

-

-
-

-
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-

Η επικών 
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

Το ερώτημα

-

-

-

-

-

-

«Ο άνθρωπος δεν μπορεί να ζήσει χωρίς μύθο και μαγεία»

«Η παράσταση έχει 
επική μορφή. Δεν 
πείραξα το έργο 
στην ουσία του», λέει 
στην «Κ» ο Δημήτρης 
Παπαδημητρίου, 
ο οποίος έγραψε 
το λιμπρέτο 
και τη μουσική.

«Πιστεύω ότι η επόμενη 
γενιά θα αγαπήσει το 
διάβασμα, όπως συνέβη 
στη δική μας. Τελειώνει 
η εποχή της εικόνας».

Πρόκειται 

Ο σκηνοθέτης

Η δυσκολία 

Ν
ΙΚ

Ο
Σ 

ΚΟ
Κ

Κ
Α

Σ

Ν
ΙΚ

Ο
Λ

Α
Σ 

Μ
Α

ΣΤ
Ο

ΡΑ
Σ

Μια λευκή φάλαινα στο θέατρο «Παλλάς»
Ο «Μόμπυ Ντικ», το λογοτεχνικό αριστούργημα του Χέρμαν Μέλβιλ, με την παραμυθένια μεταφυσική, γίνεται μιούζικαλ
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